
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9951, 10012
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Γ. Παπανδρέου, Μ.

Σαλµά και Ν Φούντα, σελ. 9955, 10000
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο Γυµνάσιο  Έδεσσας, το 149ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αθηνών, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κρεµαστής Ρόδου, το
18ο Γυµνάσιο Αθήνας και το Μουσικό Σχολείο Πτολεµαΐδας,
σελ. 9953, 9961, 9963, 9970, 9991, 10000

4. Αναφορά στην αποκάλυψη διαλόγου µεταξύ του Γενικού
Γραµµατέα της Κυβέρνησης κ. Παναγιώτη Μπαλτάκου και
του Βουλευτή της Χρυσής Αυγής κ. Ηλία Κασιδιάρη, σελ.
9955, 9959, 9961, 9963, 9965, 9966, 9968, 9970, 9989, 9987,
9988, 9990, 9991, 9992, 9993, 9994, 9995, 9996, 9997, 9999,
10000, 10001, 10002, 10005, 10010

5. Ανακοινώνεται ότι η κ. Θεοδώρα Τζάκρη Βουλευτής Πέλ-
λας, µε επιστολή της προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Ευάγ-
γελο Μεϊµαράκη, µας ανακοινώνει ότι προσχωρεί στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Βουλευτών, σελ.
10003 - 10004

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9955, 9969, 9970, 9986,
9987, 9988, 9989, 9991, 9993, 10001, 10002, 10005, 10006,
10007

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 4 Απριλίου 2014, σελ. 9991
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής:
i) σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουργίας του Εθνικού Δρυ-

µού Σαµαριάς, σελ. 9951
ii) σχετικά µε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις της αδειοδό-

τησης της τσιµεντοβιοµηχανίας ΤΙΤΑΝ για την καύση απορ-
ριµµάτων στη Δυτική Θεσσαλονίκη, σελ. 9953

β) Προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τις νέες οδηγίες για τη λειτουργία των Κέντρων Πε-
ριβαλλοντολογικής Εκπαίδευσης (ΚΠΕ) στην περιοχή της
ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και ειδικότερα στο Δήµο
Παρανεστίου Δράµας, σελ. 9955

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών: "Επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας του
Υπουργείου Εσωτερικών", σελ. 9958

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9951 - 9963
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 9963 - 9992
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 9992 - 10006
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10006 - 10012

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς στην αποκάλυψη διαλόγου µεταξύ
του Γενικού Γραµµατέα της Κυβέρνησης κ. Παναγιώτη
Μπαλτάκου και του Βουλευτή της Χρυσής Αυγής κ. Ηλία

Κασιδιάρη:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9966
ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ Η. , σελ. 10005
ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ Π. , σελ. 10002
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 9989, 9990, 10001, 10002
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 10002
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 10011
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 9965
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9996
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. (ΠΑΣΟΚ), 

σελ. 9955
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 9991, 9992, 9993, 10002
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 9992
ΚΟΥΡΑΚΟΣ Ι. , σελ. 9970
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 9987, 9988
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9968
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 9987, 9988, 9990, 9995, 

10000, 10001, 10002
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 9997
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 9999, 10000
ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9988
ΝΤΟΛΙΟΣ Γ. , σελ. 9961
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 9993, 9994
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 10007
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 9959
ΤΑΜΗΛΟΣ Μ. , σελ. 10010
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 9987
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 9963
ΨΥΡΡΑΣ Θ. , σελ. 9995

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 10005
ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ Η. , σελ. 9986, 9988, 10001, 10002
ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ Π. , σελ. 9986, 9987
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 9989
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9955
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 10005, 10006, 10007
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 9969, 9970, 9986, 9987, 

9988, 9989, 9991
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 9993, 10001, 10002
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 9987
ΚΟΥΡΑΚΟΣ Ι. , σελ. 9969, 9970
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 9986
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 9970, 9986, 9987, 9989, 

9990, 9991, 9993, 10001, 
10007

ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10007
ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9986, 9987
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9993
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9986, 9987, 9989, 10007
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 9991

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 9955, 9956, 9957
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. (ΠΑΣΟΚ), 

σελ. 9955, 9956, 9957
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 9951, 9952, 9953, 9954
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ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 9951, 9952
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 9953, 9954

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9966, 9967
ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 10005
ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ Η. , σελ. 10005
ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ Π. , σελ. 10002
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 9998, 10011
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 9965
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 10006
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9996
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 10008
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ Κ. , σελ. 9958
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 9991, 9992, 9993
ΚΟΥΡΑΚΟΣ Ι. , σελ. 9970
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9968, 9969
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 9988, 9998
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 9997, 9998
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 10000
ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9969, 9971, 9986
ΝΤΟΛΙΟΣ Γ. , σελ. 9961, 9963
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 10007
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 9959
ΤΑΜΗΛΟΣ Μ. , σελ. 10010
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 10009
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 9963
ΨΥΡΡΑΣ Θ. , σελ. 9995



Αθήνα, σήµερα στις 3 Απριλίου 2014, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.34’ συνήλθε στην αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2 Απριλίου
2014 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της Παρασκευής 28 Φεβρουαρίου 2014
και της Τρίτης 4 Μαρτίου 2014)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 750/31-3-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Γ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μαρκογιαννάκη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουργίας του Εθνικού Δρυ-
µού Σαµαριάς.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαρκογιαννάκη θα απαντήσει ο
Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Μανιάτης.

Κύριε Μαρκογιαννάκη, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την
ερώτησή σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, για το τι είναι και τι σηµαί-
νει για το Νοµό Χανίων ο Εθνικός Δρυµός Σαµαριάς, το Φαράγγι
της Σαµαριάς, δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να πω πολλά λόγια. 

Απλά για ενηµέρωση θα πω ότι είναι ένα απίστευτου φυσικού
κάλλους Φαράγγι, µήκους δεκαέξι χιλιοµέτρων, η φωτογραφία
του οποίου µαζί µε τον περίφηµο κρητικό αίγαγρο κοσµεί, κύριε
Πρόεδρε, γραφεία και αίθουσες σε όλη την υφήλιο, σε όλο τον
κόσµο. Είναι ο δεύτερος χώρος επισκεψιµότητας στην Κρήτη
µετά την Κνωσό. Κατ’ έτος εκατοντάδες χιλιάδες άτοµα διέρχον-
ται το Φαράγγι, αφήνουν τον οβολό τους και ως εκ τούτου είναι
φυσικά και µία πηγή πλούτου για το νοµό µας.

Δυστυχώς, τα προβλήµατα τα οποία κατ’ έτος τα τελευταία
χρόνια αντιµετωπίζονται είναι µεγάλα, είναι γνωστά και µόνιµα.

Εδώ θα έπρεπε είτε ο φορέας διαχείρισης είτε το Δασαρχείο
Κρήτης να έχουν άµεση διαχείριση και να µην υπάρχουν αυτά τα
προβλήµατα. Εν τούτοις κατ’ έτος έχουµε τα ίδια προβλήµατα.

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ποια είναι αυτά.
Πρώτον, το εποχικό προσωπικό το οποίο είναι απαραίτητο

προκειµένου πλήρως το Φαράγγι να λειτουργήσει από τις 10
Απριλίου µέχρι τις 31 Οκτωβρίου. Σύµφωνα µε υπουργική από-

φαση αυτό είναι το διάστηµα κατά το οποίο υπάρχει η δυνατό-
τητα να λειτουργεί. Πολλές φορές δυστυχώς προσλαµβάνονται
τον Αύγουστο, όταν δηλαδή, πάει να λήξει η περίοδος. Φέτος δε,
παρά το γεγονός ότι τόσο η δασάρχης όσο και ο φορέας διαχεί-
ρισης έχουν κάνει αλλεπάλληλα έγγραφα, δεν έχει ξεκινήσει
οποιαδήποτε διαδικασία ή τουλάχιστον δεν είναι ορατή στους
δυο φορείς που ανέφερα προηγουµένως ότι έχει γίνει οτιδήποτε
προς αυτή την κατεύθυνση. 

Το δεύτερο ακόµα µεγαλύτερο πρόβληµα είναι η έλλειψη ενός
περιφερειακού ιατρείου ή εν πάση περιπτώσει ενός ιατρού στο
κέντρο του Φαραγγιού όπου είναι ο παλιός οικισµός Σαµαριά, ο
οποίος έχει απαλλοτριωθεί και δεν υπάρχουν κάτοικοι, αλλά δια-
µένει µονίµως το προσωπικό που διαχειρίζεται το Δρυµό. 

Η έλλειψη του ιατρικού προσωπικού, κύριε Υπουργέ, δηµιουρ-
γεί πολλά προβλήµατα. Κάθε χρόνο, κύριε Πρόεδρε, εκατοντά-
δες άνθρωποι ή τραυµατίζονται από τη διέλευση στο φαράγγι ή
παθαίνουν θερµοπληξία ή οτιδήποτε άλλο µε αποτέλεσµα να
έχουµε θανάτους εξαιτίας της µη εγκαίρου παρέµβασης για-
τρού. Καλύπτεται δε εκ των ενόντων πολλές φορές µε εθελοντές
ή µε εποχικούς, τους οποίους φροντίζει ο φορέας διαχείρισης
του Δρυµού και προσλαµβάνει. 

Το τρίτο πρόβληµα είναι ότι κάθε χρόνο εξαιτίας των πληµµυ-
ρών δηµιουργούνται µεγάλες ζηµίες στο Φαράγγι. Χρειάζονται
κάποια χρήµατα προκειµένου τα χρήµατα αυτά να διατεθούν για
την αποκατάσταση των ζηµιών. Έχουµε κατολισθήσεις, έχουµε
καταστροφή των πρόχειρων γεφυρών οι οποίες υπάρχουν στον
ποταµό ο οποίος ρέει το Φαράγγι και αρκετές άλλες ζηµιές.
Ακόµα, παρότι έχουµε αρχές Απριλίου και εννοείται ότι στις 10
Απριλίου θα ξεκινήσει η λειτουργία του Δρυµού δεν έχει δοθεί
ούτε ένα ευρώ, προκειµένου να γίνει η αποκατάσταση των ζη-
µιών. 

Νοµίζω ότι όλα αυτά τα ζητήµατα, κύριε Υπουργέ, σας έχουν
τεθεί υπ’ όψιν µε την επίκαιρη ερώτηση που κατάθεσα και περι-
µένω απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής): Θέλω να ευχαριστήσω τον Αντιπρό-
εδρο της Βουλής, το συνάδελφο, κ. Μαρκογιαννάκη για την ερώ-
τηση, που µας δίνει την ευκαιρία να δώσουµε απαντήσεις για ένα
πραγµατικά σηµαντικό τοπόσηµο της χώρας όπως είναι ο Εθνι-
κός Δρυµός Σαµαριάς. 

Θα καταγράψω τι έχει κάνει το Υπουργείο και τι έχει κάνει ο
φορέας διαχείρισης. 

Πρώτα απ’ όλα να σας πω τι έχει το Υπουργείο Περιβάλλοντος
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Πρώτον, ήδη εγώ υπέγραψα και έχω στείλει στο ΑΣΕΠ αίτηµα
για την παροχή γνωµοδότησης για κλήρωση θέσεων εποχικών
αναγκών που αφορά στην πρόσληψη είκοσι έξι ατόµων ως εποχι-
κού προσωπικού. Υπάρχει µια συνεννόηση µε το Υπουργείο Διοι-
κητικής Μεταρρύθµισης ώστε να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία
το ταχύτερο δυνατό. 

Ο φορέας διαχείρισης µε τα κονδύλια του ΕΠΠΕΡΑΑ από το
2011 έχει προχωρήσει στην πρόσληψη τριών ατόµων µε διάρκεια
απασχόλησης µέχρι το 2015.

Κάθε χρόνο και µε την ίδια πράξη προσλαµβάνονται τέσσερα
άτοµα εποχικό προσωπικό µε ειδικότητα ΥΕ φυλάκων και ήδη έχει
αποσταλεί σχέδιο ανακοίνωσης για προσλήψεις στο ΑΣΕΠ.

Τρίτον, έχει ξεκινήσει η διαδικασία τροποποίησης του υφιστά-
µενου τεχνικού δελτίου στο ΕΠΠΕΡΑΑ και προστίθενται δέκα επι-
πλέον άτοµα. Κατά τη διάρκεια λειτουργίας του Εθνικού Δρυµού
το προσωπικό επτά ατόµων συνεργάζεται µε το προσωπικό της
Διεύθυνσης Δασών Χανίων και της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας.

Επίσης, έχει απευθυνθεί αίτηµα προς το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους για τη µεταφορά πιστώσεων ύψους 115 χιλιάδων ευρώ,
ώστε να πάνε τα χρήµατα αυτά στην Αποκεντρωµένη Διοίκηση
Κρήτης, προκειµένου να καλυφθούν ανάγκες για το Φαράγγι από
τη Διεύθυνση Δασών Χανίων.

Τέταρτον, έχω ήδη υπογράψει τη διάθεση ποσού 185 χιλιάδων
ευρώ για τις τοπικές κοινότητες. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το ποσό
αυτό είναι περίπου το 30% των εσόδων από τα εισιτήρια εισόδου
στον Εθνικό Δρυµό.

Και να τελειώσω, µετά από αυτήν την καταγραφή των ενεργειών
από την πλευρά του Υπουργείου και του Φορέα Διαχείρισης, λέ-
γοντας ότι επειδή πραγµατικά, κύριε συνάδελφε, συµφωνώ µαζί
σας πως το ζήτηµα είναι εξαιρετικά σηµαντικό, είναι άχαρο κάθε
χρονιά να επανέρχονται τα ίδια θέµατα. Πιστεύω πως είναι απα-
ραίτητο να υπάρξει ο σχεδιασµός και η υλοποίηση ενός σχεδίου
δράσης που θα το συναποφασίσουν οι τοπικοί φορείς, και ο Φο-
ρέας Διαχείρισης και η Διεύθυνση Δασών και η Αποκεντρωµένη
Διοίκηση, έτσι ώστε συνολικά, όλοι µαζί και µε τη βοήθεια της Κεν-
τρικής Διοίκησης να καταφέρουµε να λύσουµε τα συγκεκριµένα
προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Μαρκογιαννάκης
έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν έχω κανένα λόγο να µην αναγνω-
ρίσω τις καλές σας προθέσεις σε ό,τι έχει να κάνει µε το Φαράγγι.

Αλλά κατ’ αρχάς, οι 185 χιλιάδες ευρώ που υπογράψατε από-
φαση για να δοθούν στους όµορους δήµους που έχουν τη διαχεί-
ριση του Δρυµού στην ουσία, πάνε στους δήµους. Ξεχάστε ότι οι
δήµοι έχουν την οποιαδήποτε διάθεση, λόγω και της οικονοµικής
στενότητας στην οποία βρίσκονται. Άλλωστε είναι υποχρέωση της
πολιτείας από το ν. 2742/1999, που λέει καθαρά ότι από τα έσοδα
αυτά ποσοστό 30% αποδίδεται ετησίως στο ΕΤΕΠΣ και διατίθενται
αποκλειστικά για την αναδιανοµή πόρων µεταξύ των φορέων δια-
χείρισης. Πάνε, λοιπόν, στους δήµους, οι δήµαρχοι έχουν τα προ-
βλήµατά τους, τα γνωστά, που ασφαλώς δεν έχουν τη δυνατότητα
να διαθέσουν χρήµατα για οτιδήποτε έχει σχέση µε τον Δρυµό.
Και αν διατίθενται, είναι ελάχιστα.

Το σηµαντικό είναι το εξής, ότι από τη διέλευση των τουριστών
κάθε χρόνο, κάθε καλοκαίρι, εισπράττονται περίπου 600 χιλιάδες
ευρώ. Εποµένως, δεν βαρύνει τον προϋπολογισµό του κράτους
το Φαράγγι µε την έννοια αυτή. Τα χρήµατα αυτά θα επαρκούσαν
ασφαλώς, εάν διατίθεντο για την εξυπηρέτηση των αναγκών του
Φαραγγιού. Αλλά και για τη βελτίωση ορισµένων πραγµάτων που
θα έκαναν την επισκεψιµότητα ακόµα καλύτερη θα ήταν, πιστεύω,
ιδανική λύση. Εγώ δεν πάω εκεί.

Οφείλω να πω όµως ότι η λειτουργία του Φαραγγιού από το
µήνα Απρίλιο, που πρέπει να γίνεται, κατά κανόνα ξεκινά τον Απρί-
λιο, αλλά η λειτουργία του οφείλεται στην ηρωική προσπάθεια του
µόνιµου προσωπικού, του Δασαρχείου και των τριών-τεσσάρων
ατόµων, τα οποία αναφέρατε ότι έχουν προσληφθεί τώρα και τρία
χρόνια και θα κρατήσει ακόµα ένα χρόνο η υπηρεσία τους, από
τον Φορέα Διαχείρισης των Λευκών Ορέων. Προσέξτε, των Λευ-
κών Ορέων, γιατί είναι άλλος ο φορέας ο ένας και άλλο ο φορέας
ο άλλος.

Τώρα, θα έλεγα το εξής, να δώσετε µια προτεραιότητα στο ζή-
τηµα του περιφερειακού ιατρείου. Είναι ντροπή για τη χώρα µας
το 2014 να υπάρχει αυτό το κόσµηµα, το οποίο όποιος έρχεται
στα Χανιά θέλει να το περάσει –αρκεί να µπορεί, λόγω της από-
στασης που έχει και των ειδικών συνθηκών που υπάρχουν µέσα
στο Φαράγγι– και να µην υπάρχει ένας γιατρός, προκειµένου να
αντιµετωπίσει τα πολλά έκτακτα περιστατικά, τα οποία κάθε µέρα
σχεδόν συµβαίνουν. Περίπου εννιά τον αριθµό την ηµέρα είναι
τα περιστατικά που χρήζουν άµεσης ιατρικής παρέµβασης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό και τελειώνω.
Μέχρι και πριν από τέσσερα – πέντε χρόνια, αυτό γινόταν από

το Στρατό, τις Ένοπλες Δυνάµεις. Διετίθετο γιατρός, ο οποίος
παρέµενε µέσα στο Φαράγγι της Σαµαριάς. 

Τώρα τι γίνεται; Είναι το Περιφερειακό Ιατρείο Αγία Ρούµελη,
το οποίο και αυτό δεν είναι στελεχωµένο και αποσπάται ιατρός
είτε από το Περιφερειακό Ιατρείο και τώρα Κέντρο Υγείας Σφα-
κίων είτε από το Κέντρο Υγείας Βάµµου απόστασης πενήντα χι-
λιοµέτρων. Πρέπει να πάρει το καραβάκι, να κατέβει στη Αγία
Ρούµελη και όλα αυτά τα γνωστά, τα οποία ξέρουµε. 

Δεν είναι λύσεις αυτά. Πρέπει να υπάρξει µία µόνιµη λύση για
το πρόβληµα. Αν δηλαδή από τα χρήµατα τα οποία κατ’ έτος ει-
σπράττονται, ένα συγκεκριµένο ποσοστό -νοµοθετικά ή µε από-
φασή σας, δεν ξέρω τι χρειάζεται- διατίθεται προς το δασαρχείο
ή το φορέα, ο οποίος είναι υποχρεωµένος εγκαίρως να προβλέ-
ψει τις οποιεσδήποτε ανάγκες του Φαραγγιού, πιστεύω ότι το
πρόβληµα θα λυθεί. Δεν χρειάζεται να βγάλει χρήµατα το κράτος
από την τσέπη του. Τα χρήµατα τα εισπράττει το Φαράγγι. Είναι
τόσοι πολλοί οι άνθρωποι οι οποίοι διέρχονται και τόσο το όφε-
λος για το Νοµό των Χανίων από αυτό το Φαράγγι που δεν µπο-
ρούµε να το αφήνουµε στην τύχη του. 

Θα παρακαλέσω πάρα πολύ, λοιπόν, εσείς ο οποίος είστε ένας
Υπουργός της πράξης και της δράσης, να λύσετε µόνιµα το πρό-
βληµα και όσον αφορά το προσωπικό, το οποίο επαναλαµβάνω
είναι απαραίτητο, προκειµένου να είναι πλήρης η λειτουργία του
Φαραγγιού κατά τους θερινούς µήνες αλλά και το Περιφερειακό
Ιατρείο ή εν πάση περιπτώσει για την ύπαρξη γιατρού µόνιµα
µέσα στο Φαράγγι. Διότι θρηνούµε θύµατα και είναι ντροπή το
2014 να θρηνούµε θύµατα εξαιτίας του ότι δεν υπάρχει δυνατό-
τητα άµεσης ιατρικής παρέµβασης. 

Πριν έξι µήνες, κύριε Υπουργέ, χάθηκε δασικός υπάλληλος, ο
οποίος προερχόταν από τους εξ Αγροφυλακής µεταταγέντες εις
τη Δασική Υπηρεσία και ο οποίος από τις βραδινές ώρες -επειδή
διαµένουν εντός του Φαραγγιού δυο και τρεις µέρες και εν συ-
νεχεία βγαίνουν για να επανέλθουν µετά από τρεις µέρες- δεν
αισθανόταν καλά, δεν υπήρχε ένας γιατρός να του κάνει ένα καρ-
διογράφηµα και το πρωί τον βρήκαν τον άνθρωπο νεκρό µέσα
στο δωµάτιό του.

Θα παρακαλέσω, λοιπόν, πάρα πολύ, δείτε το αυτό το θέµα
ζεστά, όπως εσείς ξέρετε και αντιµετωπίζετε όλα τα προβλήµατα
τα οποία αναφέρονται στο Υπουργείο σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ.
Ιωάννης Μανιάτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής): Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, το ζή-
τηµα της ιατρικής κάλυψης είναι κάτι που δεν τιµά κανέναν, διότι
κάθε χρονιά λύνεται µε περιστασιακό τρόπο, µε έναν τρόπο που
σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να θεωρηθεί ικανοποιητικός. 

Με βάση τα στοιχεία που µου έδωσαν οι υπηρεσίες, την περ-
σινή περίοδο είχαµε τη δυνατότητα να έχουµε ορισµένους εθε-
λοντές τελειόφοιτους ή απόφοιτους Ιατρικών και Νοσηλευτικών
σχολών ή εθελοντές που έχουν λάβει την αντίστοιχη πιστοποίηση
γνώσεων και µε χρηµατοδότηση από το Πράσινο Ταµείο υπήρξε
στοιχειώδης κάλυψη του σταθµού πρώτων βοηθειών από επτά
εθελοντές για συνολικό διάστηµα είκοσι ηµερών. 

Φέτος ο φορέας έχει ήδη προχωρήσει σε µία δηµοσιοποίηση
µιας ανοιχτής πρόσκλησης επίσης για εθελοντές. Σε καµµία πε-
ρίπτωση βεβαίως, αυτό δεν συνιστά την επίλυση ενός θέµατος,
για το οποίο οφείλω να σας δηλώσω πώς από την πλευρά τη δική
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µας του Υπουργείου και του Πράσινου Ταµείου, είµαστε έτοιµοι
να βοηθήσουµε εάν υπάρξει µία συγκεκριµένη πρόταση, η οποία
να µας επιτρέπει πράγµατι να βοηθήσουµε. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά την απάντηση που πήραµε από
το αρµόδιο Υπουργείο, το Υπουργείο Υγείας, το οποίο έχει και
την ευθύνη για την ιατρική στελέχωση της συγκεκριµένης θέσης. 

Λέει το Υπουργείο Παιδείας ότι το Περιφερειακό Ιατρείο
Χώρας Σφακίων είναι διθέσιο και η µία θέση αφορά τη Σαµαριά,
όπως το ξέρετε ασφαλώς. Είχε συµπεριληφθεί συγκεκριµένη
θέση στην από 10-9-2013 προκήρυξη της αρµοδίας υπηρεσίας
του Υπουργείου Υγείας και καλύφθηκε µε γιατρό υπόχρεο υπη-
ρεσίας υπαίθρου, αγροτικό ιατρείο δηλαδή, µε ηµεροµηνία ανά-
ληψης την 18-11-2013. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής) 

Κατά διαστήµατα η συγκεκριµένη θέση και οι συγκεκριµένες
ανάγκες καλύπτονταν και από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Να συνοψίσω. Όλα αυτά συνιστούν προσωρινές λύσεις, οι
οποίες σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε να θεωρήσουµε,
ούτε εσείς ούτε εµείς, ότι ικανοποιούν τη βασική ανάγκη.

Εµείς, από την πλευρά τη δική µας είµαστε διατεθειµένοι µε
τη συνεργασία και των τοπικών φορέων και του Υπουργείου
Υγείας να εξαντλήσουµε όλες τις δυνατότητες, ώστε σε µόνιµη
βάση να λυθεί το συγκεκριµένο θέµα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας
τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί-εκπαιδευ-
τικοί από το 3ο Γυµνάσιο Έδεσσας. (Α’ τµήµα) 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 742/31-3-2014 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης της
Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Αικατερίνης Μάρκου, προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις της αδειοδότησης της
τσιµεντοβιοµηχανίας «ΤΙΤΑΝ» για την καύση απορριµµάτων στη
Δυτική Θεσσαλονίκη.

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Μανιάτης.
Η κ. Μάρκου έχει τον λόγο για να αναπτύξει την ερώτησή της.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε πρόσφατη απόφασή σας εγκρίνατε την

τροποποίηση της απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών όρων
του εργοστασίου παραγωγής τσιµέντου της εταιρείας «ΤΙΤΑΝ»
του 2006, επιτρέποντας την καύση απορριµµάτων στην υψικά-
µινο της βιοµηχανίας και την παραγωγή εναλλακτικών καυσίµων. 

Η έκδοση της ως άνω τροποποίησης, όπως άλλωστε και η
προηγούµενη απόπειρα του 2010, έχει προκαλέσει την οξύτατη
αντίδραση των κατοίκων ολόκληρης της δυτικής Θεσσαλονίκης,
σύσσωµης της τοπικής αυτοδιοίκησης αλλά και των περιβαλλον-
τικών συλλόγων της περιοχής, δεδοµένου ότι προβλέπει µεταξύ
άλλων τη χρήση εναλλακτικών καυσίµων µε τη µέθοδο της συ-
ναποτέφρωσης. Μεταξύ των υλικών περιλαµβάνονται χαρτί, χαρ-
τόνι, πλαστικό, καουτσούκ, αλλά και άλλα απόβλητα από
µηχανική κατεργασία αποβλήτων, όπως από κέντρα διαχείρισης
ανακυκλώσιµων υλικών. Πρόκειται, δηλαδή, για υλικά τα περισ-
σότερα εκ των οποίων θα µπορούσαν να ανακυκλωθούν ή να
επαναχρησιµοποιηθούν. 

Η τροποποίηση εγκρίθηκε παρά τις αρνητικές γνωµοδοτήσεις
των αρµόδιων οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης και χωρίς
καµµία συµπληρωµατική διαβούλευση, όπως καταγγέλλουν οι
δήµαρχοι, ενώ από το σώµα της απόφασης δεν προκύπτει να δό-
θηκε τελικά γνωµοδότηση του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου
Θεσσαλονίκης. 

Η καύση κάποιων υλικών παράγει βλαπτικά αέρια, διοξίνες,
φουράνια, βαρέα µέταλλα και άλλες τοξικές ουσίες, θέτοντας σε

κίνδυνο την υγεία των κατοίκων και οδηγώντας την υποβάθµιση
του ήδη επιβαρυµένου περιβάλλοντος της περιοχής. 

Σκοπεύετε να διερευνήσετε συγκεκριµένα και τεκµηριωµένα
τις επιπτώσεις από τη χορήγηση της άδειας καύσης εναλλακτι-
κών καυσίµων, ώστε να προστατεύσετε αποτελεσµατικά και µε
συνέχεια την υγεία των κατοίκων της περιοχής; Πώς θα εξασφα-
λίσετε την αποτροπή της περαιτέρω υποβάθµισης του περιβάλ-
λοντος της δυτικής Θεσσαλονίκης; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ο Υπουργός κ. Μανιάτης έχει τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας

και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία συνάδελφε, το συγκεκριµένο
θέµα είναι πράγµατι ένα σηµαντικό ζήτηµα που απασχολεί την
περιοχή της δυτικής Θεσσαλονίκης. Επειδή µου έχει δοθεί η δυ-
νατότητα να απαντήσω άλλη µία φορά στο συγκεκριµένο θέµα,
νοµίζω ότι θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε και να δώσουµε σαφείς
απαντήσεις σε τέσσερα συγκεκριµένα ερωτήµατα.

Πρώτον, ποια υλικά είναι αυτά για τα οποία δόθηκε η άδεια
από την πλευρά του Υπουργείου. Δεύτερον, ως αποτέλεσµα της
άδειας αυτής, ποια είναι η ποιότητα των εκποµπών και αν αυτή
είναι καλύτερη ή χειρότερη σε σχέση µε το να καίει η συγκεκρι-
µένη βιοµηχανία ορυκτά καύσιµα. Τρίτον, αν υπάρχουν µηχανι-
σµοί, οι οποίοι ελέγχουν –εν τοις πράγµασι πια- κατά πόσο οι
όροι που συµπεριλαµβάνονται στη συγκεκριµένη απόφαση πράγ-
µατι ισχύουν. Και το τέταρτο ερώτηµα είναι, αν από την πλευρά
των περιβαλλοντικών οργανώσεων µία απόφαση σαν αυτή είναι
αποδεκτή.

Όµως, θα ξεκινήσω λέγοντάς σας –και είµαι βέβαιος ότι συµ-
φωνείτε κι εσείς µαζί µου- ότι στη χώρα µας έχουµε ένα διπλό
πρόβληµα. Από τη µια, το τεράστιο, απαράδεκτο, ζήτηµα της δια-
χείρισης των απορριµµάτων που γίνεται µε έναν τρόπο που έχει
οδηγήσει τη χώρα στα πρόθυµα της επανειληµµένης νέας κατα-
δίκης, διότι πράγµατι δεν κάνουµε αυτό που οφείλουµε να πρά-
ξουµε για τη διαχείριση των απορριµµάτων. 

Το δεύτερο ταυτόχρονο πρόβληµα είναι ότι δεν αξιοποιούµε
αυτό που χρησιµοποιούν και αξιοποιούν όλες οι χώρες της Ευρώ-
πης µε βάση συγκεκριµένες οδηγίες, δηλαδή τη συναποτέφρωση,
ουσιαστικά τη χρησιµοποίηση υπολειµµάτων ως ενεργειακών υλι-
κών, ως καύσιµης ύλης, όπως πράγµατι γίνεται σε όλες τις χώρες
της Ευρώπης, έτσι ώστε να έχουµε λιγότερα απορρίµµατα τα
οποία να πηγαίνουν στους ΧΥΤΑ ή στους ΧΥΤΥ.

Θα γίνω πιο συγκεκριµένος: Η συναποτέφρωση αποτελεί σύµ-
φωνα µε την οδηγία-πλαίσιο 2008/98 µία εργασία ανάκτησης
ενέργειας που αντικαθιστά ορυκτά καύσιµα. Άρα, αυτό που γί-
νεται είναι µία καύση σε πολύ υψηλές θερµοκρασίες αντί να καίει
η συγκεκριµένη βιοµηχανία µαζούτ ή πετρέλαιο ή άλλο ορυκτό
καύσιµο και σε κάθε περίπτωση –που θα σας πω στη συνέχεια-
εκπέµπονται λιγότεροι ρύποι στην ατµόσφαιρα.

Δεύτερον, η συναποτέφρωση έχει ήδη ευρεία εφαρµογή στη
χώρα µας εδώ και δώδεκα περίπου χρόνια, µε άλλα λόγια, η χρη-
σιµοποίηση εναλλακτικών καυσίµων. Θα σας δώσω κάποια πα-
ραδείγµατα από την ευρωπαϊκή εµπειρία. Το 2011 σε επίπεδο
των είκοσι οκτώ κρατών-µελών η διαδικασία αυτή είχε εφαρµογή
σε ένα ποσοστό 32%, ενώ σε κάποιες χώρες, όπως για παρά-
δειγµα στην Ολλανδία, πέρασε το 80%. Στην Ελβετία µου δίνουν
οι υπηρεσίες έναν αριθµό –και γνωρίζετε ότι η Ελβετία είναι µια
χώρα πρότυπο για τη διαχείριση των αποβλήτων- έχουµε ποσο-
στό λίγο πάνω από το 50%. Ξέρετε ποιες χώρες είναι οι τελευ-
ταίες στη χρησιµοποίηση της συγκεκριµένης διαδικασίας; Η
Ελλάδα, η Ιρλανδία και η Πορτογαλία. Και βεβαίως, περιττεύει
να σας πω ότι ήδη η συγκεκριµένη εταιρεία έχει αδειοδοτηθεί
για ανάλογη αξιοποίηση εναλλακτικών καυσίµων από το 2001
στο Καµάρι Βοιωτίας, η ΑΓΕΤ στο Βόλο και το Μηλάκι το 2013
και η «ΧΑΛΥΨ» στον Ασπρόπυργο το 2009. 

Είναι σαφές –και θα κλείσω την πρωτολογία µου- ότι η άδεια
για την οποία δόθηκε η υπογραφή του Υπουργείου δεν αφορά
σε ανακυκλώσιµα υλικά. Αφορά δευτερογενή καύσιµα, υπολείµ-
µατα της επεξεργασίας αποβλήτων. Δεν πρόκειται για προϊόντα
ή υποπροϊόντα από χαρτί πλαστικό τα οποία πηγαίνουν στα Κέν-
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τρα Διαλογής Ανακυκλώσιµων Υλικών, γιατί αυτά έτσι και αλλιώς
πηγαίνουν την ανακύκλωση. Σε καµµία περίπτωση τα συγκεκρι-
µένα υλικά δεν προέρχονται από σταθµούς µεταφόρτωσης
απορριµµάτων. Άρα, δεν περιλαµβάνονται υπολείµµατα της ανα-
κύκλωσης σύµµεικτων απορριµµάτων. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η κ. Μάρκου έχει τον

λόγο για τη δική της δευτερολογία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι έχετε ήδη ενηµερώσει την Εθνική

Αντιπροσωπεία. Εστιάσατε στο γεγονός ότι πρόκειται για µια
βέλτιστη πρακτική που εγκρίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση για τις τσι-
µεντοβιοµηχανίες. Αυτό που παραδέχονται τα όργανα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, όµως, είναι ότι ακόµα υπάρχουν κενά στην
επιστηµονική γνώση σχετικά µε τις επιπτώσεις της καύσης στη
δηµόσια υγεία. Απαιτείται, λοιπόν, εγρήγορση, ιδίως από τις υπη-
ρεσίες ελέγχου του Υπουργείου σας.

Αναφέρεται για παράδειγµα στη σελίδα 17 της απόφασης ότι
οι µετρήσεις της περιεκτικότητας σε βαρέα µέταλλα, φουράνια
και διοξίνες θα πραγµατοποιούνται δύο φορές το χρόνο και τρεις
κατά τον πρώτο χρόνο λειτουργίας. Τι γίνεται όµως µε τις καθη-
µερινές υπερβάσεις; Έχετε κάποια επιστηµονική τεκµηρίωση;
Μπορείτε να εγγυηθείτε ότι ακόµα και αν τα κατώτατα όρια τη-
ρούνται, δεν θα υπάρχουν επιπτώσεις από τη µακροχρόνια έκ-
θεση σε ουσίες όπως τα φουράνια και οι διοξίνες µέσα στο
αστικό ιστό; Επιπλέον, µέσα στην άδεια αναφέρεται γενικά ένα
πρόγραµµα ελέγχου και διασφάλισης ποιότητας των µετρήσεων
και περιγράφεται αόριστα το περιεχόµενό του. Μάλιστα, το πρό-
γραµµα αυτό πρέπει να τηρείται στο αρχείο της εταιρείας και να
είναι στη διάθεση του Υπουργείου γενικά. Μα, δεν πρέπει το
Υπουργείο να ελέγξει την επάρκεια αυτού του προγράµµατος;
Το Υπουργείο δεν γνωρίζει ότι υπάρχουν τα πρότυπα CEN και
ISO για τη δειγµατοληψία; Θα βασιστεί στην καλή θέληση της
εταιρείας;

Αυτό που απασχολεί τους πολίτες της δυτικής Θεσσαλονίκης,
αυτό που θέλουµε να απαντήσετε σήµερα είναι αν το περιβάλλον
και η δηµόσια υγεία της περιοχής ωφελούνται ή πλήττονται από
τη λειτουργία του εργοστασίου και µε ποιον τρόπο µπορείτε να
διασφαλίσετε την τήρηση των όρων της αδείας. 

Αναφερθήκατε σε άλλα ανάλογα εργοστάσια σε περιοχές της
Ελλάδας. Πείτε µου πόσους ελέγχους έχει πραγµατοποιήσει το
Υπουργείο σε αυτές τις µονάδες και γιατί δεν δηµοσιοποιούνται
τα αποτελέσµατα των ελέγχων αυτών. Η οδηγία 2010/75, που εν-
σωµατώθηκε στην ΚΥΑ 36060/2013, προβλέπει αυξηµένη δηµο-
σιότητα και πληροφόρηση του κοινού για τις εγκαταστάσεις
αποτέφρωσης και συναποτέφρωσης αναγνωρίζοντας τους αυ-
ξηµένους και εν πολλοίς αγνώστους ακόµα κινδύνους για τη δη-
µόσια υγεία και το περιβάλλον. Συγκεκριµένα, προβλέπεται η
δηµοσιοποίηση καταλόγου τέτοιων µονάδων καθώς και η αιτιο-
λόγηση του τρόπου µε τον οποίο ελήφθησαν υπ’ όψιν οι διαβου-
λεύσεις σχετικά µε την άδεια. Ειδικά για µονάδες
συναποτέφρωσης που υπερβαίνουν τους δύο τόνους την ώρα,
όπως αυτή της «ΤΙΤΑΝ», προβλέπεται η δηµοσιοποίηση της ετή-
σιας έκθεσης που υποβάλλεται στο Υπουργείο. 

Πού υπάρχουν διαθέσιµες για το κοινό αυτές οι πληροφορίες
και οι εκθέσεις; Επίσης, τι απαντάτε στις καταγγελίες φορέων
τοπικής αυτοδιοίκησης ότι καµµία συµπληρωµατική διαβούλευση
δεν έλαβε χώρα, παρά τα όσα αναφέρονται στο έγγραφο της
άδειας; 

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να αγνοείτε τις τοπικές κοινω-
νίες, ούτε να τις κατηγορείτε για έλλειψη ενηµέρωσης. Είναι δική
σας υποχρέωση να προχωρήσετε σε όλες τις ενδεδειγµένες
ενέργειες που ενισχύουν τη συµµετοχή και την ενηµέρωση των
πολιτών.

Τέλος, να θυµίσω ότι η ανάκτηση ενέργειας µέσω της καύσης
βρίσκεται χαµηλά στην ιεράρχηση επιλογών για τη διαχείριση
των απορριµµάτων. 

Πρέπει να δροµολογηθούν, επιτέλους, µέτρα για τη βιώσιµη
διαχείριση, µε προτεραιότητα τη διαλογή στην πηγή, δηλαδή στα
σπίτια και στις επιχειρήσεις. Αφού γίνεται αυτό, αφού ολοκλη-
ρωθεί ο σχεδιασµός, σε επίπεδο περιφερειακό και εθνικό, τότε

µπορούµε να δούµε και τα ζητήµατα της καύσης, που βέβαια αν
ο σχεδιασµός γίνει σωστά θα είναι πλέον άνευ αντικειµένου.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας

και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία συνάδελφε, συµφωνώ απόλυτα
ότι είναι ευθύνη της πολιτείας να ενηµερώνει κάθε φορά τις το-
πικές κοινωνίες για όλα αυτά τα ζητήµατα που σχετίζονται µε την
προστασία του περιβάλλοντος και της δηµόσιας υγείας. Πρέπει
να σας πω ότι έχουµε αναλάβει συγκεκριµένες πρωτοβουλίες
στη συγκεκριµένη κατεύθυνση που θα σας πω.

Επιτρέψτε µου τώρα να σας δώσω ορισµένες απαντήσεις στα
θέµατα που θίξατε. Πρώτα απ’ όλα, η ενεργειακή αξιοποίηση,
έτσι όπως ακριβώς γίνεται µε τη συγκεκριµένη υπουργική από-
φαση, είναι µία διαδικασία η οποία γίνεται αποδεκτή και από το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Μάλιστα η Επιτροπή Αναφορών των Ευ-
ρωβουλευτών, που πρόσφατα επισκέφτηκε τη χώρα µας αποδέ-
χεται και συµπεριλαµβάνει τη συγκεκριµένη διαδικασία στους
τρόπους µε τους οποίους πρέπει να αξιοποιούµε τα απόβλητα. 

Επίσης, πρέπει να σας πω –κι έχει τη δική του σηµασία- ότι
σχεδόν όλες οι περιβαλλοντικές οργανώσεις αναγνωρίζουν τη
χρησιµότητα της συγκεκριµένης διαδικασίας, της συναποτέφρω-
σης αποβλήτων. Η Οικολογική Εταιρεία Ανακύκλωσης, η
«GREENPEACE», η «WWF», το «Δίκτυο Μεσόγειος SOS» ανακοί-
νωσαν, µε αφορµή µία σχετική πρόταση το 2011 για την Αττική,
ότι η πρόληψη, ανακύκλωση, κοµποστοποίηση, χωρίς τη δηµι-
ουργία µονάδων καύσης και η πρόταση για αξιοποίηση του πα-
ραγόµενου RDF, ως εναλλακτικού καυσίµου σε υπάρχουσες
βιοµηχανίες, συνιστούν περιβαλλοντικά αποδεκτές διαδικασίες. 

Μάλιστα και αρκετοί άλλοι επιστηµονικοί φορείς, όπως η Ελ-
ληνική Εταιρεία Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων, ο Σύνδεσµος
Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών Ανακύκλωσης, θεωρούν πως έτσι
και αλλιώς, όπως και τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά όργανα, είναι µία
διαδικασία απολύτως αποδεκτή. 

Τώρα να έρθω στο ζήτηµα, που πραγµατικά έχει τη δική του
ευαισθησία, του κατά πόσον οι ελεγκτικοί µηχανισµοί της πολι-
τείας λειτουργούν. Πρέπει να σας πω ότι το Σώµα Επιθεωρητών
του Υπουργείου διενεργεί τακτικούς ελέγχους σε όλη την επι-
κράτεια για τα θέµατα αυτά. 

Υπάρχουν οι αδειοδοτούσες υπηρεσίες της κεντρικής υπηρε-
σίας του Υπουργείου, που σε κάθε περίπτωση παρεµβαίνουν και
διορθώνουν όταν υπάρχουν προβλήµατα. 

Ασφαλώς υπάρχουν και οι ελεγκτικές αρχές της ίδιας της πε-
ριφέρειας, οι οποίες µπορούν επειδή ακριβώς ζουν στην τοπική
κοινωνία, να παρεµβαίνουν.

Πέρα όµως από αυτά, πρέπει να σας πω ότι από τις αρχές του
2014, µε πρωτοβουλία δική µας του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
συγκροτήθηκε µια υψηλού επιπέδου επιστηµονική επιτροπή, η
οποία θα παρακολουθεί το συγκεκριµένο ζήτηµα και όχι απλώς
θα τα παρακολουθεί, αλλά δίνει απάντηση σε αυτό που ορθά θέ-
σατε, ότι θα πρέπει όλα αυτά τα στοιχεία να γίνονται δηµόσια
γνωστά στους πολίτες.

Η επιτροπή αυτή έχει συγκροτηθεί. Δεν έχει διενεργήσει
ακόµα τους πρώτους ελέγχους, διότι δεν έχει ακόµα εφαρµοστεί
η συγκεκριµένη υπουργική απόφαση. Σε κάθε όµως περίπτωση,
είναι απολύτως βέβαιο ότι η τοπική κοινωνία, οι κάτοικοι, θα
έχουν όλη την πληροφόρηση. 

Επειδή θέσατε το ζήτηµα της επιστηµονικής τεκµηρίωσης της
συγκεκριµένης διαδικασίας, σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχω
στη διάθεσή µου, δύο φορές το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο –µία
µε το Τµήµα Χηµικών Μηχανικών και µία µε το Τµήµα Μηχανολό-
γων- γνωµοδότησε ότι η συγκεκριµένη διαδικασία επιβαρύνει λι-
γότερο την ατµόσφαιρα απ’ ό,τι η παραδοσιακή διαδικασία. 

Ασφαλώς, πρέπει να σας πω ότι πέρα από την υποχρέωση,
έτσι κι αλλιώς, της πιστής και αυστηρότατης εφαρµογής της
συγκεκριµένης υπουργικής απόφασης, προβλέπεται, σε περί-
πτωση που κάτι δεν πάει καλά, η αυτόµατη διακοπή της λειτουρ-
γίας της συγκεκριµένης εταιρείας.

Θέλω να τελειώσω λέγοντας τούτο. Είναι αναµφισβήτητο πως
σε όλα αυτά τα ζητήµατα πρέπει όλοι µας, η κεντρική υπηρεσία,
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οι επιθεωρήσεις, η περιφέρεια, η ίδια η τοπική κοινωνία να
έχουµε την προσοχή µας αυξηµένη διότι πράγµατι οφείλουµε
όλοι να προστατεύουµε την υγεία των κατοίκων, όταν όµως
εφαρµόζονται οι αυστηρότατοι κανονισµοί που προβλέπονται σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όταν πλην των µηχανισµών που υπάρχουν δηµιουργούµε επι-
πλέον µηχανισµούς, τότε µπορούµε πραγµατικά να έχουµε µία
ασφάλεια ότι κάνουµε το καλύτερο δυνατό και για τη διαχείριση
των απορριµµάτων και για τη µείωση της ατµοσφαιρικής ρύπαν-
σης στη συγκεκριµένη περιοχή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, και

εµείς κύριε Υπουργέ.
Η τρίτη µε αριθµό 744/31-3-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξάρτητων Ελ-
λήνων κ. Σταυρούλας Ξουλίδου προς τους Υπουργούς Παιδείας
και Θρησκευµάτων και Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε τις απολύσεις και την επανα-
τοποθέτηση των εκπαιδευτικών της χώρας δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Οµοίως, η πέµπτη µε αριθµό 748/31-3-2014 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τους Υπουργούς
Πολιτισµού και Αθλητισµού και Οικονοµικών, σχετικά µε το αθλη-
τικό κέντρο του Αγίου Κοσµά δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Η έκτη µε αριθµό 741/31-3-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Αχαΐας των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βου-
λευτών κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, σχετικά µε τη διαχείριση των εσόδων από τα κοιτάσµατα
ορυκτού πλούτου της χώρας δεν συζητείται λόγω αναρµοδιότη-
τας και διαγράφεται. 

Η πρώτη µε αριθµό 751/31-3-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-
δρέα Λυκουρέντζου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγω-
νιστικότητας, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση των τοπικών
προγραµµάτων ανάπτυξης µε πρωτοβουλία των Τοπικών Κοινο-
τήτων (CLLD) δεν συζητείται κατόπιν συνεννοήσεως Υπουργού
και Βουλευτή και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 747/31-3-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Ευγενίας Ουζουνίδου προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τα
προβλήµατα που απασχολούν τους ασφαλισµένους του Ενιαίου
Ταµείου Ανεξάρτητα Απασχολουµένων (ΕΤΑΑ) δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 743/31-3-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νι-
κολάου Τσούκαλη προς τους Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε την κατασκευή – επέκταση της διώρυγας του
Πηνειού στην περιοχή της δυτικής Αχαΐας δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Οµοίως, η τέταρτη µε αριθµό 749/31-3-2014 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχε-
τικά µε το εργατικό δυστύχηµα στο φράγµα Αχυρών του Νοµού
Αιτωλοακαρνανίας δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, σας ενηµερώνω ότι έχουµε δύο αιτήσεις για άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τον κ. Γεώργιο Παπαν-
δρέου και από τον κ. Σαλµά. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η Βουλή ενέκρινε τις

ζητηθείσες άδειες.
Έχουµε ακόµα µία ερώτηση. Ο Υπουργός –έχουµε ειδοποι-

ηθεί- είναι καθ’ οδόν. Ίσως βρήκε κάποια κίνηση επιπλέον ή πε-
ρίµενε ότι θα είχαµε περισσότερες ερωτήσεις. Προτείνω µια
ολιγόλεπτη διακοπή και να επανέλθουµε.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση. 

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 746/31-3-2014 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Καραγιαννίδη
προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις
νέες οδηγίες για τη λειτουργία των Κέντρων Περιβαλλοντολογι-
κής Εκπαίδευσης (ΚΠΕ) στην περιοχή της ανατολικής Μακεδο-
νίας και Θράκης και ειδικότερα στο Δήµο Παρανεστίου Δράµας.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Κεδίκογλου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καραγιαννίδης για να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε µία οδηγία που στάλθηκε στο Κέντρο Πε-

ριβαλλοντικής Εκπαίδευσης στις 28-2-2014 από το Τµήµα Διεύ-
θυνσης ΣΕΠΕΔ του Υπουργείου Παιδείας έχει δηµιουργηθεί
µείζον πρόβληµα στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Πα-
ρανεστίου. Και αυτό, γιατί µε αυτήν την οδηγία µπαίνουν χωρικά
κριτήρια στην επισκεψιµότητα των ενηλίκων.

Αυτό σηµαίνει αυτοµάτως ένα κόψιµο περίπου 50% των αν-
θρώπων που επισκέπτονταν µέχρι και τον προηγούµενο µήνα το
Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Παρανεστίου. Επίσης, ση-
µαίνει και µία δραστική µείωση των ανθρώπων που επισκέπτονται
έναν παραµεθόριο δήµο και δίνουν πνοή σε αυτόν τον παραµε-
θόριο δήµο. Επιπλέον, διαφηµίζουν οι ίδιοι άνθρωποι που επισκέ-
πτονται αυτόν το δήµο τον ορεινό όγκο που υπάρχει και είναι ο
µοναδικός στη χώρα. 

Εποµένως ακυρώνονται ουσιαστικά δράσεις, ηµερίδες και εκ-
παιδεύσεις που διοργάνωνε µέχρι τώρα το Κέντρο Περιβαλλον-
τικής Εκπαίδευσης, χωρίς να υπάρχει κάποια σοβαρή
αιτιολόγηση. Μάλιστα, να σας πω ότι από τη συγκεκριµένη διεύ-
θυνση γίνεται λάθος ερµηνεία της υπουργικής απόφασης η
οποία είχε εκδοθεί στις 20-11-2013. Αυτό το πράγµα έχει δηµι-
ουργήσει και µία πικρία στους ανθρώπους που όλα αυτά τα χρό-
νια σε εκείνο το δήµο προσπαθούν και έχουν καταφέρει να
επισκεφθούν τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιάδες άνθρωποι το Δήµο
Παρανεστίου.

Για να καταλάβετε το µέγεθος, ο Δήµος Παρανεστίου έχει
εκατό ψυχές αυτήν τη στιγµή, όχι παραπάνω. Δηλαδή, είναι ένα
χωριό που κρατιέται µε τα δόντια. Έρχεται, λοιπόν, µία οδηγία
να προκαλέσει πρόβληµα σε έναν πνεύµονα αυτού του δήµου
και οι κάτοικοι στο Δήµο Παρανεστίου αλλά και συνολικά στο
Νοµό Δράµας δεν κατανοούν για ποιο λόγο έχει έρθει αυτή η
οδηγία, ενώ µέχρι τώρα λειτουργούσαν κανονικά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Καραγιαννίδη.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν απαντήσω στην ερώτηση του αγαπητού συναδέλφου, θα

ήθελα –για να καταγραφεί στα Πρακτικά και επειδή χθες είχαµε
κάποιες εξελίξεις που ουσιαστικά ήταν αιτία να σειστεί το πολι-
τικό σύστηµα- να πω, σε ό,τι µε αφορά, ότι ντρέποµαι και θλίβο-
µαι που ο συγκεκριµένος άνθρωπος ήταν Γραµµατέας του
Υπουργικού Συµβουλίου του οποίου είµαι µέλος. 

Από εδώ και πέρα, θα µου επιτρέψετε να απαντήσω στην ερώ-
τησή σας, κύριε συνάδελφε. Θα ήθελα να κάνω µία αναφορά και
να µιλήσω για το γενικό πλαίσιο των ΚΠΕ, πώς λειτουργούν και
τι θέλουµε απ’ αυτά σήµερα στην πατρίδα µας. 

Τα περιβαλλοντικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε, όπως
ξέρετε, είναι οξυµένα. Θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη ρύ-
πανση και τη µόλυνση των υδάτων, της στεριάς, τη διαχείριση
των αποβλήτων, το ενεργειακό ζήτηµα, τις πυρκαγιές, την κλιµα-
τική αλλαγή, σχετίζονται άµεσα µε την ποιότητα της ζωής των
ανθρώπων. Γι’ αυτό έχουµε αποφασίσει ότι αυτά τα θέµατα θα
πρέπει να αποτελούν µέρος της παιδείας που δίνουµε στους µα-
θητές µας. 
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Είναι απαραίτητη, λοιπόν, η εκπαίδευση των µαθητών γύρω από
τέτοια ζητήµατα, για να αποκτήσουν το γνωσιακό υπόβαθρο αλλά
και τον αξιακό προσανατολισµό που απαιτείται, προκειµένου να
συµµετέχουν ενεργά και αποτελεσµατικά σε θέµατα καθηµερινής
συµπεριφοράς και διαχείρισης του περιβάλλοντος.

Από το 2010 -επειδή πράγµατι τα ζητήµατα αυτά αφορούν όλο
τον κόσµο και όχι µόνο τους µαθητές- οι οµάδες-στόχοι της περι-
βαλλοντικής εκπαίδευσης έχουν διευρυνθεί και συµπεριλαµβά-
νουν, πέρα από τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς, και
ενήλικες. Ακόµη και ΚΑΠΗ έχουν πάει και έχουν επισκεφθεί τα Κέν-
τρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης και νοµίζω ότι σωστά γίνεται. 

Ας δούµε τώρα τι πρόβληµα θα αντιµετωπίσουµε µε αυτό.
Όπως ξέρετε, τα Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης χρηµα-
τοδοτούνται µέσω ΕΣΠΑ και έχουν ενταχθεί σαν θεσµός της διά
βίου µάθησης. Άρα, έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και µας λέει ότι
δεν µπορεί πια να πηγαίνουν µαθητές και σχολεία καθαρά, αλλά
είναι ένας θεσµός που είναι για τους ενήλικες και γι’ αυτό θα πρέ-
πει να το αντιµετωπίσουν και να αλλάξουν τον προσανατολισµό
τους για τη νέα προγραµµατική περίοδο.

Αυτό είναι όµως κάτι που θα αντιµετωπίσουµε στο µέλλον και
πρέπει να δούµε πώς θα το κάνουµε. Μέχρι σήµερα, όµως, που
µιλάµε, θεµελιακή προτεραιότητα της περιβαλλοντικής εκπαίδευ-
σης –ο αρχικός λόγος δηλαδή- είναι η επιµόρφωση µαθητών κι εκ-
παιδευτικών. 

Συγκεκριµένα, αυτά τα κέντρα έχουν ιδρυθεί ως υποστηρικτικές
δοµές του Υπουργείου στους µαθητές κι εκπαιδευτικούς, για τα
θέµατα του περιβάλλοντος και την περιβαλλοντική εκπαίδευση.
Χρηµατοδοτούνται από τεχνικά δελτία ΕΣΠΑ, όπως είπαµε. Όσον
αφορά τη λειτουργία τους, τα επισκέπτονται σχολεία από την Ελ-
λάδα από µία έως τρεις ηµέρες και τα παρακολουθούν εκπαιδευ-
τικοί µε µαθητές. Αντικείµενο της εργασίας τους είναι η
εκπαίδευση των µαθητών, η επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, η πα-
ραγωγή εκπαιδευτικού υλικού κοκ. Συνεπώς για τους µαθητές και
τους εκπαιδευτικούς επιτρέπεται να συµµετέχουν στα προγράµ-
µατα αυτά, γιατί προτεραιότητα είναι η επιµόρφωσή τους. 

Για τους ενήλικες, στο πλαίσιο της διά βίου µάθησης έχουµε δι-
ευρύνει την εµβέλεια των Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης
(ΚΠΕ) σε όλη τη διοικητική περιφέρεια και χρηµατοδοτείται η µε-
τακίνηση εντός της διοικητικής περιφέρειας. Επιτρέπεται, δηλαδή,
στην περίπτωση τη δική σας, που αναφέρεται στην ερώτησή σας,
η µετακίνηση των ενηλίκων από όλη την Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης. Ενώ για τους µαθητές και για τους εκ-
παιδευτικούς επιτρέπεται από όλη την Ελλάδα, θεωρούµε ότι το
να παρέχεται φιλοξενία µε κονδύλι του ΕΣΠΑ σε κάποιους ενήλι-
κες που έρχονται, για παράδειγµα, από την Κρήτη στο Παρανέστι
είναι κάτι υπερβολικό. Μπορούν να πάνε στο θαυµάσιο Κέντρο Πε-
ριβαλλοντικής Εκπαίδευσης που έχει η Κρήτη. Τα λεφτά αυτά θα
ήταν πιο χρήσιµο να δαπανώνται στη µετακίνηση για να κάνουµε
περισσότερες δράσεις περιβαλλοντικής εκπαίδευσης για µαθητές,
εκπαιδευτικούς κι ενήλικες. 

Αν τώρα υπάρχει ένα άλλο αίτηµα από εσάς, ότι ο περιορισµός
αυτός θα πρέπει να µην υπάρχει και από όλη την Ελλάδα να µπο-
ρούν να πηγαίνουν σε ένα συγκεκριµένο Κέντρο Περιβαλλοντικής
Εκπαίδευσης κι όχι µόνο στο πλαίσιο της περιφέρειας, αυτό είναι
κάτι που µπορούµε να το συζητήσουµε. Σας λέω, όµως, πώς είναι
το πλαίσιο. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ πιο συγκεκριµένα στο δικό
σας Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Το λόγο έχει ο κ. Καραγιαννίδης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι έτσι τα

πράγµατα. Κατ.αρχάς, πρέπει να σας πω ότι το Κέντρο Περιβαλ-
λοντικής Εκπαίδευσης Παρανεστίου έχει έναν προϋπολογισµό
τριάντα χιλιάδων ευρώ κι αυτά δεν καλύπτουν τις µετακινήσεις των
επισκεπτών που έρχονται από όλη την Ελλάδα. Είναι τριάντα χι-
λιάδες ευρώ, που ουσιαστικά καλύπτουν τα έξοδα που θα γίνουν
στο Παρανέστι. Άρα, το επιχείρηµα «για λόγους οικονοµίας» ή
«γιατί µπορούµε να διαθέσουµε αλλού τα λεφτά», δεν υφίσταται. 

Δεύτερον, υπάρχει απάντηση από τη Διεύθυνση Προγραµµά-
των Νεολαίας και Διά Βίου Μάθησης -Τµήµα Διαχείρισης Έργου

Προγραµµάτων Διά Βίου Μάθησης. Η αρµόδια υπηρεσία, η
οποία απαντάει στο ερώτηµα του Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκ-
παίδευσης Παρανεστίου, λέει τα εξής: «Συνεπώς θεωρούµε ότι
δεν προκύπτει θέµα επιλεξιµότητας δαπανών που αφορούν τη
διεξαγωγή τριήµερων σεµιναρίων για ενήλικες». Οι υπηρεσίες
του Υπουργείου απαντούν ότι δεν υπάρχει θέµα επιλεξιµότητας. 

Τρίτον, έχουν γίνει µέχρι στιγµής δεκάδες δράσεις, οι οποίες
έχουν περιλάβει επισκέπτες ενήλικες από όλη την Ελλάδα. Στέλ-
νετε ένα έγγραφο –κι επειδή αυτό το πρόγραµµα χρηµατοδοτεί-
ται από ΕΣΠΑ- ουσιαστικά βγάζοντας παράνοµες όλες αυτές τις
δράσεις, θέτοντας σε κίνδυνο και τους ανθρώπους που υλοποι-
ούν αυτές τις δράσεις αλλά και τα λεφτά που έχουµε πάρει µέχρι
τώρα. 

Τι θα γίνει αν υπάρξει ένας έλεγχος από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και σας πουν ότι µέχρι το 2014 υλοποιούσατε προγράµ-
µατα στα οποία καλούσατε ενήλικες από όλη την Ελλάδα και
τώρα το σταµατάτε; Όλα αυτά τα προγράµµατα πηγαίνουν στον
«αέρα», ναι ή όχι; 

Τρίτον, καταλαβαίνω µια λογική οι κάτοικοι µιας περιφέρειας
να µπορούν να επισκέπτονται τα Κέντρα Περιβαλλοντικής Εκπαί-
δευσης της οικείας Περιφέρειας, αλλά εδώ υπάρχει µια ανισό-
τητα. 

Η ανατολική Μακεδονία και Θράκη δεν µπορεί να συγκριθεί µε
την Περιφέρεια Αττικής. Δηλαδή, έξι εκατοµµύρια άνθρωποι, δυ-
νητικοί επισκέπτες στην Περιφέρεια Αττικής, δεν µπορούν να
συγκριθούν µε την ανατολική Μακεδονία και Θράκη που έχει το
ένα δέκατο του πληθυσµού. Ουσιαστικά, δηλαδή, οδηγείτε το
Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης σε µαρασµό. 

Θα πρέπει να µου πείτε για το θέµα αυτό µε επιχειρήµατα και
να το συζητήσουµε, όπως είπατε. Το βρίσκουµε, όµως, αδια-
νόητο µέχρι σήµερα να έχει δουλέψει έτσι όπως έχει δουλέψει
το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης του Παρανεστίου και
τώρα, λόγω αυτής της απόφασης να σας πω ότι χάθηκε µια προ-
γραµµατισµένη επίσκεψη του ΙΕΚ ΔΕΛΤΑ Θεσσαλονίκης µε δια-
κόσια πενήντα άτοµα. Ένα σεµινάριο µε εκατόν σαράντα δύο
αιτήσεις τελικά κατέληξε στις εβδοµήντα τέσσερις. Επίσης, απει-
λείται µια µεγάλη τριήµερη εκδήλωση που αφορά το Πελίτι και
συµµετέχει το Κέντρο Παρανεστίου. Ουσιαστικά µιλάµε για χίλια
πεντακόσια άτοµα. Μέχρι τέλους της χρονιάς θα χαθούν περίπου
τρεις χιλιάδες επισκέψεις. 

Ξέρετε, οι άνθρωποι στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευ-
σης του Παρανεστίου κάνουν κάποιες συµφωνίες µε επιχειρηµα-
τίες και παίρνουν πολύ συγκεκριµένες και µειωµένες τιµές, που
αφορούν, παραδείγµατος χάριν, το φαγητό. 

Εσείς τώρα τους τινάζετε όλο το σχεδιασµό στον αέρα, εκθέ-
τετε αυτούς τους ανθρώπους που έκαναν αυτές τις συµφωνίες,
έχοντας έναν προγραµµατισµό και µας λέτε ότι είναι για λόγους
οικονοµίας. Μα, δεν ισχύει αυτό. Ο προϋπολογισµός είναι 30.000.
Διατίθεται στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης, σας ενη-
µερώνουν πού θα τα διαθέσουν -έχετε γνώση δηλαδή- και δεν
αφορά καµµία απολύτως οικονοµία. Στο κάτω-κάτω, 30.000 είναι.
Για όνοµα του Θεού!

Δεν ζητά το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης 1 εκατοµ-
µύριο. Το κόστος, δηλαδή, όλης αυτής της ιστορίας ετησίως
είναι µηδαµινό σε σχέση µε αυτά που συµβαίνουν σε αυτήν τη
χώρα. Ζητάµε, λοιπόν, να υπάρξει µία ανασκευή αυτής της οδη-
γίας και να λειτουργεί το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης
όπως λειτουργούσε στο παρελθόν. Δεν κατανοούµε αυτήν την
αλλαγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραγιαννίδη.

Ο κύριος Υφυπουργός έχει τον λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Θα ήθελα απλά να ενηµερώσω ότι οι δράσεις διά
βίου µάθησης δεν είναι υποχρεωτικώς πολυήµερα σεµινάρια. Οι
δράσεις µπορεί να είναι ηµερίδες ή κάποιες απογευµατινές συ-
ναντήσεις, όπως για παράδειγµα µία ενηµέρωση υπαλλήλου στο
δήµο για την ανακύκλωση ή σε ένα σύλλογο γονέων για εξοικο-
νόµηση ενέργειας στο σπίτι. 

Εξάλλου, κάθε κέντρο περιβαλλοντικής εκπαίδευσης είναι
υποχρεωµένο να προσφέρει κατ’ ελάχιστον τα 2/3 του χρόνου
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λειτουργίας του σε σχολεία και εκπαιδευτικούς της περιοχής εµ-
βέλειάς του, µε προτεραιότητα τα σχολεία της περιφερειακής
ενότητας στην οποία ανήκει, προκειµένου να επιτευχθεί ο στόχος
της σύνδεσης µε την τοπική κοινωνία, όπως και η προστασία του
περιβάλλοντος και η δράση διά βίου µάθησης για την τοπική κοι-
νωνία. 

Στο Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Παρανεστίου δώ-
σαµε έγκριση στις 26 Μαρτίου 2014 για ένα βιωµατικό εργαστήρι
στις 28, 29 και 30 Μαρτίου 2014 για εβδοµήντα τέσσερις συµµε-
τέχοντες ενήλικες από όλη την ανατολική Μακεδονία και Θράκη,
όπως και εσείς αναφέρατε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Και κόψατε τους άλλους.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Σας λέω τα στοιχεία που µου έδωσε η αρµόδια δι-
εύθυνση του Υπουργείου, όπου και εγώ εκεί οφείλω να
απευθυνθώ και να ενηµερωθώ.

Μου λέει, λοιπόν, ότι δεν θίγεται σε καµµία περίπτωση, αφού
όλα τα ΚΠΕ έχουν τη δυνατότητα να καλούν σε τριήµερα σεµι-
νάρια εκπαιδευτικούς από σχολικές µονάδες της χώρας, όταν
διοργανώνουν θεµατικά σεµινάρια των δικτύων τους.

Η επισκεψιµότητα, επίσης, δεν θα µειωθεί, γιατί δίνεται η δυ-
νατότητα σε εκπαιδευτικούς από όλη την Ελλάδα να παρακολου-
θήσουν τα προγράµµατα του ΚΠΕ Παρανεστίου. Ο αριθµός των
πεντακοσίων ενηλίκων, που αναφέρετε ότι έχει ήδη εκδηλώσει
ενδιαφέρον, µάλλον δεν είναι ακριβής, καθόσον δεν έχει γίνει
προκήρυξη για το σεµινάριο και άρα δεν µπορεί να υπάρχει και
εκδήλωση ενδιαφέροντος. 

Αναφέρατε, όµως, κάποια στοιχεία τα οποία ακούω εγώ για
πρώτη φορά εδώ και σας υπόσχοµαι ότι θα το δω µε την αρµόδια
Διεύθυνση και αν αυτή η οδηγία θεωρούµε ότι δεν είναι θέµα
σπατάλης χρηµάτων ή ότι µπορεί να λειτουργήσει όπως στο πα-
ρελθόν, δεν θα έχω καµµία αντίρρηση ώστε να δώσω την οδηγία
να καταργηθεί και να λειτουργήσει όπως και πριν. Είναι κάτι που
θα το δούµε διεξοδικά. 

Άλλωστε, θέλω να σας πω ότι το τελευταίο διάστηµα προ-

σπαθώ να δω όλο το πλαίσιο των ΚΠΕ, γιατί είναι ένας θεσµός
που έχει λειτουργήσει όλα αυτά τα χρόνια και έχει προσφέρει
πολλά, όµως έχει κάποιες δυσλειτουργίες και θα πρέπει να πα-
ρεµβαίνουµε, ακριβώς για να διορθώνουµε τα κακώς κείµενα. Για
παράδειγµα, όπως είπατε και εσείς, πρέπει να υπάρχει µία σύν-
δεση της απόδοσης και της χρηµατοδότησης. Υπάρχουν κάποια
ΚΠΕ τα οποία έχουν πάρα πολλά σεµινάρια, προσφέρουν σε
πάρα πολλούς εκπαιδευτικούς, έχουν πολλαπλάσιους µαθητές
από κάποιο άλλο και όµως παίρνουν την ίδια χρηµατοδότηση.

Επίσης, υπάρχει το θέµα της στρεβλής κατανοµής των ΚΠΕ.
Για παράδειγµα, η Αττική µε µαθητικό πληθυσµό τετρακοσίων χι-
λιάδων µαθητών έχει τον ίδιο αριθµό ΚΠΕ µε τη δυτική Μακεδο-
νία που έχει σαράντα χιλιάδες µαθητές. Αυτά τα θέµατα πρέπει
να τα δούµε.

Επειδή ξέρετε ότι υπάρχουν πολλά κονδύλια δεκάδων χιλιά-
δων ευρώ, ακόµη και για φωτοτυπίες, ακόµη και για ταξίδια, ακρι-
βώς επειδή η γυναίκα του Καίσαρα δεν αρκεί να είναι, αλλά
πρέπει να φαίνεται και τίµια, έχω προχωρήσει µέσω της διαχει-
ριστικής Αρχής σε διαχειριστικό έλεγχο για τις δαπάνες των
ΚΠΕ, το σηµαντικότερο µέρος των οποίων καλύπτεται µέσω
ΕΣΠΑ. Αυτός ο διαχειριστικός έλεγχος θα µας δείξει αν τα χρή-
µατα πηγαίνουν εκεί που πρέπει πραγµατικά να πάνε.

Γι’ αυτό το θέµα, λοιπόν, της αναµόρφωσης των ΚΠΕ είχα πρό-
σφατα συνάντηση και µε το κεντρικό διοικητικό συµβούλιο των
εκπαιδευτικών που είναι στα ΚΠΕ και φροντίζουµε να κάνουµε
κάποιες αλλαγές. Στο πλαίσιο αυτό θα δούµε και το θέµα που
φέρατε και σας ευχαριστώ για την ενηµέρωση. Πάντως, όπως
και να έχει, είναι αναγκαία η παρουσία των Κέντρων Περιβαλλον-
τικής Εκπαίδευσης στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα και δεν θα
πρέπει µε τις επιλογές µας να απαξιώνουµε το θεσµό. Αντιθέτως,
επειδή τον πιστεύουµε το θεσµό, φροντίζουµε για τη συνέχισή
του, θεραπεύοντας τυχόν κακώς κείµενα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Επείγουσες
ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 27-3-2014, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει σε δύο συ-
νεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέ-
διο επί της αρχής και την Τρίτη 8 Απριλίου 2014 θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες. 

Ο κ. Καµµένος ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
κόµµατος των Ανεξάρτητων Ελλήνων για τη συζήτηση του σηµε-
ρινού νοµοσχεδίου τον κ. Μαριά. 

Ο κ. Κουβέλης ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ.
Ψύρρα και ως ειδικό αγορητή της ΔΗΜΑΡ τον κ. Αναγνωστάκη.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Παφίλης ορίζει
ως ειδικό αγορητή τον κ. Λαµπρούλη.

Από τη µεριά των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών ορί-
ζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Λοβέρδος και ως
ειδικός αγορητής ο κ. Κουράκος.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Κοντογεώργος για δεκαπέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τον εξαντλητικό
διάλογο που προηγήθηκε στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης
και την ακρόαση πάνω από δεκαπέντε και πλέον φορέων, εισά-
γεται σήµερα για συζήτηση στην Ολοµέλεια το σχέδιο νόµου
«Επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών».

Το παρόν σχέδιο νόµου ξεκαθαρίζουµε από την αρχή ότι δεν
αποτελεί αναθεώρηση του προγράµµατος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»,
αλλά αφορά την ουσία του, την καθηµερινότητά του, την εφαρ-
µογή του στο σύνολό του, τους θεσµούς της τοπικής αυτοδιοί-
κησης, µε στοχευµένες παρεµβάσεις για την πιο αποτελεσµατική
λειτουργία του. 

Οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης στη σύγχρονη πορεία
της χώρας µας αποτέλεσαν και αποτελούν τον σηµαντικότερο
θεσµό αποτελεσµατικής περιφερειακής διοικητικής διάρθρωσης
ως γνήσια έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας των Ελλήνων, όπως
προβλέπεται και κατοχυρώνεται από το άρθρο 102 του Συντάγ-
µατος και τον Ευρωπαϊκό Χάρτη Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Η εξέλιξη του θεσµού από τη Μεταπολίτευση µέχρι σήµερα
πέρασε από διάφορες φάσεις, από σαράντα κύµατα, θα έλεγα,
µε περιόδους φωτεινές και δηµιουργικές, αλλά και από περιό-
δους που το µακρύ χέρι της κεντρικής εξουσίας δηµιουργούσε
αγκυλώσεις και εξαρτήσεις, οι οποίες νόθευαν τον πραγµατικό
της σκοπό και ρόλο. 

Ο ίδιος ο θεσµός και οι υπηρέτες του κατέδειξαν κατά καιρούς
το δηµιουργικό, αποδοτικό και αποτελεσµατικό πρόσωπο των το-
πικών κοινωνιών, αλλά και σε ορισµένες των περιπτώσεων οι υπη-
ρέτες του φάνηκαν κατώτεροι των περιστάσεων, εκδηλώνοντας
φαινόµενα αλαζονείας, αδιαφορίας, αδιαφάνειας και διαφθοράς. 

Ανεξάρτητα, όµως, από την προσέγγιση του καθενός µας για
τα αίτια που προκάλεσαν τέτοιες καταστάσεις, το συµπέρασµα
που συνάγεται είναι ένα: Ο θεσµός της τοπικής αυτοδιοίκησης,
όπως συγκροτείται από τους δήµους και τις περιφέρειες, απο-
τελεί βάθρο της δηµοκρατίας και γνήσια έκφραση της λαϊκής κυ-
ριαρχίας των Ελλήνων.

Η τελευταία νοµοθετική παρέµβαση µε το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ», ν. 3852/2010, µετά από πολύχρονες διαβουλεύσεις των
οργάνων της αυτοδιοίκησης ΕΝΑΕ και ΚΕΔΚΕ και της πολιτείας,
αποτέλεσε µία νέα προσπάθεια αναδιάταξης της διοικητικής
δοµής της χώρας. Η εµπειρία της τελευταίας αυτοδιοικητικής πε-
ριόδου κατέδειξε αδυναµίες, θεσµικά κενά, δυσλειτουργίες και
γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, που δυσχέραναν το έργο των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Σ’ αυτό το ρευστό περιβάλλον, µε δεδοµένη την οικονοµική
κρίση που διέρχεται η χώρα, χωρίς επαρκή µέσα, οφείλουµε να
σταθούµε αρωγοί στην αυτοδιοίκηση, για να µπορεί να εκπλη-

ρώσει το θεσµικό της ρόλο, χωρίς εµπόδια και νοµοθετικά προ-
σκόµµατα. Αυτό ακριβώς το κενό έρχεται να συµπληρώσει το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, προτείνοντας όλες εκείνες τις ανα-
γκαίες διαρθρωτικές παρεµβάσεις. Αποτελείται δε, από τέσσερα
κεφάλαια και ογδόντα άρθρα. 

Το Κεφάλαιο Α’ αναφέρεται σε θέµατα οργάνωσης και λει-
τουργίας των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Περιλαµβάνει
τα άρθρα 1 έως 34 µε τα οποία γίνονται διαρθρωτικές παρεµβά-
σεις σε θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας των δήµων και των
περιφερειών. Αντιµετωπίζονται προβλήµατα, όπως η περίπτωση
αδυναµίας εκλογής του Συµπαραστάτη του Πολίτη και της Επι-
χείρησης από το δηµοτικό ή περιφερειακό συµβούλιο. Μεταβάλ-
λεται η διαδικασία ορισµού του προσώπου του προέδρου
τοπικού συµβουλίου δηµοτικής κοινότητας, καθώς και αυτού που
καταλαµβάνει το αξίωµά του αν η θέση του κενωθεί. 

Ενισχύεται η διαφάνεια µε ρητή πρόβλεψη για την υποχρέωση
και των αιρετών στη δευτεροβάθµια αυτοδιοίκηση να υποβάλ-
λουν ετήσια δήλωση περιουσιακής κατάστασης. 

Εισάγεται η καινοτοµία της παροχής στους δηµότες υπηρε-
σιών δωρεάν πρόσβασης στο διαδίκτυο µε τη χρήση των ασύρ-
µατων ευρυζωνικών υποδοµών του δικτύου ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ ή άλλου
παρόχου σε πολυσύχναστους δηµόσιους εξωτερικούς χώρους. 

Ρυθµίζονται θέµατα καταστατικής θέσης αιρετών µε την εκλο-
γίκευση των προϋποθέσεων βάσει των οποίων αιρετοί των ΟΤΑ
τίθενται υποχρεωτικά σε αργία. 

Επίσης, ρυθµίζονται θέµατα του προσωπικού των ΟΤΑ για την
αναγνώριση εκτάκτων και εποχικών αναγκών, βελτιώνοντας τις
διατάξεις περί αποσπάσεων κ.λπ. Εισάγεται το διευθυντικό δι-
καίωµα του δηµάρχου. Επεκτείνεται στους υπαλλήλους των νο-
µικών προσώπων του δήµου η δυνατότητα επανόδου στην
υπηρεσία από την οποία παραιτήθηκαν προκειµένου να λάβουν
µέρος στις εκλογές. 

Ρυθµίζονται ζητήµατα που προκύπτουν από την αναγνώριση
της προϋπηρεσίας του προσωπικού που µεταφέρθηκε από δη-
µοτικές επιχειρήσεις των δήµων σε δήµους και νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου αυτών µε ειδικές διατάξεις. 

Ρυθµίζονται θέµατα κατάρτισης και τροποποίησης του κανο-
νισµού προσωπικού των περιφερειακών ταµείων ανάπτυξης και
των οργανισµών εσωτερικής υπηρεσίας των περιφερειών. 

Ακόµη, ρυθµίζονται θέµατα νοµικών προσώπων, ιδρυµάτων και
επιχειρήσεων ΟΤΑ και εισάγεται η δηµιουργία ξεχωριστού µη-
τρώου για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και τις επιχει-
ρήσεις των δήµων και των περιφερειών. 

Σηµαντικό προαπαιτούµενο για την αποτελεσµατική άσκηση
των αρµοδιοτήτων των ΟΤΑ αλλά και των νοµικών τους προσώ-
πων είναι µεταξύ άλλων η ύπαρξη κανονιστικού πλαισίου οικονο-
µικής διοίκησης και διαχείρισής τους. Αυτό πρέπει να είναι ένα
κανονιστικό πλαίσιο που να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες προ-
κλήσεις, να διασφαλίζει την προσαρµογή των εν λόγω φορέων
σε ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο οικονοµικό περιβάλλον και την
εν γένει εύρυθµη λειτουργία τους, να παρέχει τα εχέγγυα δια-
φάνειας και αποτελεσµατικότητας, καθώς επίσης και να συµβά-
λει στην οικονοµική τους βιωσιµότητα τόσο διά της επίτευξης
ισοσκελισµένων προϋπολογισµών όσο και διά της ρύθµισης
οφειλών τους σε όποιες περιπτώσεις κάτι τέτοιο απαιτείται. 

Για τους λόγους αυτούς καθίσταται αναγκαία η κατά καιρούς
επανεξέταση και επικαιροποίηση του προαναφερόµενου πλαι-
σίου, κάτι το οποίο επιχειρείται µε τις διατάξεις των άρθρων 35-
57 του Δεύτερου Κεφαλαίου «Οικονοµικά θέµατα του παρόντος
σχεδίου νόµου». 

Επίσης, εν όψει της δυσχερούς οικονοµικής συγκυρίας, καθί-
σταται αναγκαία η παροχή διευκολύνσεων τόσο στους πολίτες
όσο και στις επιχειρήσεις κατά την εκπλήρωση των οικονοµικών
τους υποχρεώσεων προς τους δήµους και τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου αυτών. 

Σε αυτό το πλαίσιο, οι προωθούµενες διατάξεις προβλέπουν
τη ρύθµιση οφειλών και προστίµων, τη δυνατότητα τµηµατικής
καταβολής του τέλους χρήσης κοινοχρήστων χώρων και τη µεί-
ωση προβλεπόµενου από την υφιστάµενη νοµοθεσία προστίµου.
Αφ’ ενός επιχειρούν να αντιµετωπίσουν το ζήτηµα της αδυναµίας
πολλών οφειλετών να εκπληρώσουν συσσωρευµένες υποχρεώ-
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σεις προς τους ΟΤΑ πρώτου βαθµού και αφ’ ετέρου καθιστούν
περισσότερο πιθανή την είσπραξη από τους τελευταίους οφει-
λόµενων ποσών που ανέρχονται σε σηµαντικό ύψος. 

Περαιτέρω, µε τις διατάξεις του ιδίου κεφαλαίου ρυθµίζονται
ειδικότερα ζητήµατα διαχείρισης της περιουσίας των ΟΤΑ, όπως
το ζήτηµα της µεταγραφής της σχολικής περιουσίας από τους
δήµους, της δυνατότητας απευθείας και χωρίς δηµοπρασία µί-
σθωσης ακινήτων από τους δήµους σε εξαιρετικές περιπτώσεις
για την προσωρινή κάλυψη αναγκών στέγασης σχολικών µονά-
δων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, µε στόχο
τη σε κάθε περίπτωση ακώλυτη παροχή του εκπαιδευτικού
έργου. 

Επίσης, ρυθµίζονται τα ζητήµατα της άσκησης από τους δή-
µους της αρµοδιότητας για τη συγκρότηση επιτροπής καταλλη-
λόλητας και επιλογής ακινήτου προς µίσθωση για τη στέγαση
σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, καθώς δεν συµπεριλαµβάνεται ρητά στις µεταβιβασθείσες
κατά το άρθρο 94 παράγραφο 4 περίπτωση 14 του ν. 3852/2010
αρµοδιότητες. 

Τέλος, αποσαφηνίζεται ότι οι συµβάσεις που έχουν συνάψει οι
δήµοι και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου αυτών για εκµί-
σθωση προσοδοφόρων ακινήτων εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµο-
γής των διατάξεων της παραγράφου 4 του άρθρου 9 του ν.
4071/2012. 

Με το Τρίτο Κεφάλαιο και τα άρθρο 58-61 ρυθµίζονται επιµέ-
ρους ζητήµατα διοικητικής λειτουργίας των αποκεντρωµένων δι-
οικήσεων της χώρας που ανέκυψαν κατά την εφαρµογής του
θεσµικού πλαισίου που τις διέπει. 

Αφορούν την υπηρεσιακή κατάσταση και αναπλήρωση του Γε-
νικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, τη δυνατότητα
συγκρότησης κοινών υπηρεσιακών συµβουλίων των υπαλλήλων
των εποπτευοµένων από αυτές νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου σε διευρυµένη χωρική περιοχή, καθώς και τη δυνατότητα
σύµβασης προγραµµατικών συµβάσεων µεταξύ των ΟΤΑ για την
υποβοήθηση των υπηρεσιών µίας στάσης.

Με το Τέταρτο Κεφάλαιο και µε τα άρθρα 62 έως 80 εκσυγχρο-
νίζεται το θεσµικό πλαίσιο σχετικά µε τη συγκρότηση επιτροπών
παραλαβής δηµοτικών έργων από το δηµοτικό συµβούλιο. Η συγ-
κρότηση µέχρι σήµερα γινόταν από το γενικό γραµµατέα της οι-
κείας αποκεντρωµένης διοίκησης, γεγονός το οποίο
δηµιουργούσε έντονα λειτουργικά προβλήµατα και καθυστερή-
σεις στις διαδικασίες παραλαβής των έργων. Επικαιροποιείται η
σύνδεση της επιτροπής του άρθρου 1 παράγραφος 2 του αναγ-
καστικού ν. 582/1968 για την κρίση καταλληλότητας χώρου κοιµη-
τηρίου µετά την εφαρµογή του προγράµµατος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». 

Ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε τους διαγωνισµούς πετρε-
λαιοειδών του δηµοσίου και των οργανισµών τοπικής αυτοδιοί-
κησης και εισάγεται η δυνατότητα χρήσης των εργαλείων
συµφωνίας-πλαίσιο και ηλεκτρονικού πλειστηριασµού για τις πε-
ριπτώσεις δηµοσίων συµβάσεων προµηθειών που ο προϋπολο-
γισµός είναι κάτω των προβλεποµένων κατωτάτων ορίων του
άρθρου 6 του π.δ. 60/2007.

Επανακαθορίζεται ο τρόπος της επιτρεπόµενης κατάτµησης
των δηµοτικών έργων, ώστε να διευκολύνεται η εκτέλεση µικρών
έργων και εργασιών συντήρησης, το τονίζω αυτό, σε µικρούς
ορεινούς και νησιώτικους δήµους. Θεσµοθετείται η διαδικασία
και το νοµικό πλαίσιο για τη σύναψη συµβάσεων από τους δή-
µους µε κατάλληλους οικονοµικούς φορείς στον τοµέα περισυλ-
λογής εγκαταλελειµµένων οχηµάτων και της συλλογής
αποβλήτων ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισµού.

Αντιµετωπίζονται τεχνικά, διαδικαστικά, νοµικά και ερµηνευ-
τικά ζητήµατα που προέκυψαν µετά τη θέση σε εφαρµογή των
διατάξεων της υποπαραγράφου ΣΤ’ 2 του ν. 4093/2012 ΦΕΚ
222/12-11-2012 τεύχος Β’. Με τις διατάξεις αυτές ρυθµίστηκε η
παραχώρηση του δικαιώµατος χρήσης των περιπτέρων και κυλι-
κείων εντός κοινοχρήστων χώρων και κτηρίων του δηµοσίου, των
ΟΤΑ και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου έναντι ανταλ-
λάγµατος, λαµβανοµένων υπ’ όψιν των διατάξεων του ν.
3919/2011 περί άρσης αδικαιολογήτων περιορισµών στην
άσκηση των επαγγελµάτων αλλά και τις προβλέψεις του τελευ-
ταίου πολυνοµοσχεδίου που ψηφίσαµε στην παρούσα Βουλή την

περασµένη Κυριακή.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βασική επιδίωξη του παρόντος

σχεδίου νόµου είναι η τροποποίηση ορισµένων διατάξεων της
υφιστάµενης νοµοθεσίας που διέπει την οργάνωση και λειτουρ-
γία της αυτοδιοίκησης, προκειµένου να αντεπεξέλθει αποτελε-
σµατικά στις υποχρεώσεις της έναντι της κοινωνίας. Με τις
προτεινόµενες διατάξεις γίνονται στοχευµένες παρεµβάσεις σε
σηµεία που έχουν αξιολογηθεί ως δυσλειτουργικά από τους ίδι-
ους τους φορείς της αυτοδιοίκησης. 

Κλείνοντας, σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο
νόµου τόσο επί της αρχής όσο και επί των άρθρων που θα ακο-
λουθήσουν στη συνεδρίαση της επόµενης Τρίτης. Και πριν κα-
τέλθω εκ του Βήµατος, θέλω να επισηµάνω για άλλη µια φορά
µετά τον εξαντλητικό διάλογο που διηµείφθη στην επιτροπή µας
και τις απόψεις των φορέων και για τα επίµαχα άρθρα αναµέ-
νουµε τις βελτιωτικές και νοµοθετικές παρεµβάσεις του Υπουρ-
γού στα άρθρα 4, 7, 22, 23, 45, 53, 78, 79 και 80. Με την
πρόβλεψη ότι θα υπάρξει κι εδώ εποικοδοµητικός διάλογος,
αλλά και σύγκλιση των απόψεων, για άλλη µια φορά καλώ το
Σώµα να υπερψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο που βελτιώνει αι-
σθητά την καθηµερινή λειτουργία των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει η ει-

σηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σοφία Σακοράφα για δεκαπέντε λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες ηµέρες ζούµε την

κορύφωση µιας διαδικασίας, που ο κύκλος της ξεκίνησε από τον
Μάιο του 2010. Τα γεγονότα της τελευταίας εβδοµάδας ουσια-
στικά καταδεικνύουν αυτό που από πάρα πολλούς είχε τονιστεί
και ακολουθηθεί καθ’ όλη την διάρκεια αυτών των τεσσάρων τρα-
γικών για την πατρίδα µας χρόνων. Το πρώτο θύµα και όχι σαν
παράπλευρη απώλεια αλλά σαν πρωταρχικός στόχος της νεοφι-
λελεύθερης πολιτικής, είναι η δηµοκρατία και οι δηµοκρατικοί
θεσµοί. 

Πολλές φορές από το Βήµα της Βουλής είχα περιγράψει µε
έντονες εκφράσεις αυτό που συνέβαινε. Θέλω να επαναλάβω ότι
το σχέδιο που εφαρµόστηκε στην Ελλάδα ήταν πολύ καλά µελε-
τηµένο και αποτελούσε και αποτελεί τον πιλότο για ό,τι θέλουν
να επιβάλουν στην Ευρώπη κατ’ αρχάς τα πολιτικά και οικονο-
µικά διευθυντήρια, που επιβάλλουν αυτήν την πολιτική του άκρα-
του νεοφιλελευθερισµού.

Η επίθεση των ντόπιων και ξένων ολιγαρχικών συµφερόντων
ήταν καθολική µε πρώτο στόχο την αποδυνάµωση των δηµοκρα-
τικών θεσµών, στη συνέχεια την απαξίωσή τους και, τέλος, αν
αυτό είναι εφικτό, την ουσιαστική κατάργησή τους.

Κατακτήσεις και δικαιώµατα που µετράνε στα θεµέλιά τους
εκατοµµύρια νεκρούς και δεκαετίες αγώνων σε όλον τον κόσµο
δεν τους είναι απλά εµπόδιο, αλλά τους είναι µισητά. Δεν µιλάµε
απλά για µία διαφορετική πολιτική αντίληψη, αλλά για ένα σύ-
στηµα που καλυµµένα υιοθετεί και προσπαθεί να εφαρµόσει ό,τι
πιο αποκρουστικό και καταστροφικό παρήγαγε ο ανθρώπινος
νους.

Όταν αυτό το σχέδιο στην πατρίδα µας άρχισε να µπαίνει σε
εφαρµογή βήµα-βήµα, οι ενστάσεις, οι εναντιώσεις και οι αγωνι-
στικές κινητοποιήσεις σε κάθε στάδιο εφαρµογής του είχαν να
αντιµετωπίσουν µια χυδαία προπαγάνδα από τη συντριπτική πλει-
οψηφία όλων των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Ο πυρήνας της
αντανακλούσε ακριβώς τους απώτερους στόχους αυτού του
σχεδιασµού, το γνωστό πείραµα του βατράχου στη χύτρα µε το
νερό που θερµαίνεται σιγά-σιγά. 

Το χθεσινό περιστατικό έχει όλα τα συστατικά και τα χαρακτη-
ριστικά του υπάκουου πολιτικού προσωπικού στην υπηρέτηση
και υλοποίηση αυτού του σχεδίου. Δυστυχώς, αν και µάλλον είναι
φυσικό επακόλουθο, ο χώρος που επιλέχθηκε να παιχθεί η απο-
καλυπτική πράξη του δράµατος είναι το ίδιο το Κοινοβούλιο. Αρ-
νούµαι να αναφερθώ καν στο χθεσινό γεγονός και στη διαχείρισή
του από τον ένα πυλώνα, δηλαδή τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
του καθεστώτος που κυβερνά τη χώρα, γιατί εκτιµώ ότι δεν χρει-
άζεται να προσθέσω τίποτα παραπάνω.
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Αν την Κυριακή ο ελληνικός λαός κατάλαβε απόλυτα το ποιόν
της σηµερινής Κυβέρνησης, εχθές κατανόησε βαθιά και τα κίνη-
τρα και τις πραγµατικές επιδιώξεις της. Πιστεύω ακράδαντα ότι
στις εκλογές που έρχονται θα αποφασίσει να απαλλαγεί οριστικά
από αυτό το πολιτικό κατεστηµένο, το οποίο απεργάστηκε την
εξαθλίωσή του.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αντανακλά µε τη δική του δυναµική
αυτό που περιέγραψα παραπάνω. Είναι µια ψηφίδα που προστί-
θεται σ’ αυτό το παζλ καταστροφής.

Η τοπική αυτοδιοίκηση ήταν ένας από τους πρώτους στόχους
της νεοφιλελεύθερης πολιτικής. Έπρεπε να χτυπηθεί στη ρίζα
του η όποια δυνατότητα συµµετοχής του πολίτη στις αποφάσεις
και στον σχεδιασµό που αφορούν στη ζωή του. Το σχέδιο «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ» µορφοποίησε αυτόν τον σχεδιασµό: αποξένωση τον
πολίτη από τα κέντρα αποφάσεων και οργάνωση της κοινωνίας
και του νέου αυτοδιοικητικού χάρτη της χώρας µε καθαρά οικο-
νοµικά και οικονοµίστικα κριτήρια που προσιδίαζαν, µάλιστα, σε
εµπορικές εταιρείες.

Η σταδιακή και έντεχνη υποχώρηση και αποχώρηση του κρά-
τους από τις συνταγµατικά κατοχυρωµένες υποχρεώσεις του
προετοίµασαν το έδαφος για την κατάργηση όλων των υπηρε-
σιών κοινωνικής πρόνοιας και την άλωση από κερδοσκόπους
όλων των ανταποδοτικών υπηρεσιών. 

Οι δήµοι και οι περιφέρειες έπρεπε να µετατραπούν σε εκβια-
στικούς εισπρακτικούς µηχανισµούς δυσβάσταχτων επιβαρύν-
σεων, που επιβάλλει αυτή η πολιτική στον πολίτη και, παράλληλα,
τη διοχέτευση αυτών των εσόδων στους ιδιώτες κερδοσκόπους
και, µάλιστα, χωρίς κανέναν έλεγχο. Έχουµε παρακολουθήσει τη
σταδιακή εφαρµογή αυτού του σχεδίου. 

Ο πλούτος της γλώσσας µας, δυστυχώς, χρησιµοποιείται από
τους σφετεριστές για να καλύψει τα βρώµικα σχέδιά τους. Ακού-
σαµε για αναδιοργάνωση και αυτό σήµαινε αποξένωση του πο-
λίτη. Μίλησαν για οικονοµική εξυγίανση και αυτό σήµανε την
κατάργηση όλων των υπηρεσιών πρόνοιας. Μίλησαν για συνέρ-
γειες και συνεργασίες και αυτό µεταφράστηκε σε απόλυτη υπο-
ταγή στα συµφέροντα των εθνικών εργολάβων. Ονόµασαν
τεχνική υποστήριξη την αναγόρευση του κ. Φούχτελ σε διευθύ-
νοντα σύµβουλο της εταιρείας µε αµήχανους και αδύναµους µε-
τόχους, δήµαρχους και περιφερειάρχες. Προπαγάνδισαν τη
χρηστή διαχείριση για να κρύψουν τους επιτετραµµένους των
αφεντικών τους στο λεγόµενο παρατηρητήριο.

Σήµερα, λίγες µέρες πριν τις αυτοδιοικητικές εκλογές έρχον-
ται να συµπληρώσουν και να καλύψουν όποιο κενό δεν είχαν
προβλέψει σε αυτήν τη νοµοθετική λαίλαπα εφαρµογής αυτής
της πολιτικής. Το παιχνίδι µε τα σκουπίδια κρατάει χρόνια.

Ήδη, ο άξιος Περιφερειάρχης της Αττικής τρέχει ασθµαίνων
να προλάβει να υλοποιήσει τα σχέδια για τις µονάδες µε ΣΔΙΤ.
Αυτό σηµαίνει εγγυηµένα κέρδη για τους εθνικούς εργολάβους
και µάλιστα ανεξάρτητα ακόµα και από την ποσότητα των απορ-
ριµµάτων, έτσι ώστε να καλύψουν ακόµα και τις απώλειες από
τη µείωση των απορριµµάτων λόγω κρίσης. Η τελευταία εξέλιξη
µε το Γραµµατικό καταδεικνύει και την απόλυτη περιφρόνηση
προς τους πολίτες στο βωµό του κέρδους. 

Και έρχεται σήµερα το νοµοσχέδιο να καλύψει και την τελευ-
ταία πιθανότητα, ώστε σίγουρα και πέρα από κάθε αµφιβολία να
εξασφαλιστούν τα κέρδη για τους ιδιώτες. Έρχεστε µε το άρθρο
45 και επιτρέπετε την εκχώρηση των ανταποδοτικών τελών στον
ιδιώτη που θα παρέχει τις υπηρεσίες, για τις οποίες επιβάλλονται.
Με απλά λόγια, επιβάλλετε ουσιαστικά στον πολίτη να πληρώνει
υποχρεωτικά και χωρίς δυνατότητα ελέγχου –µιας και εισπράτ-
τονται µέσω των λογαριασµών της ΔΕΗ- την ιδιωτική εταιρεία που
θα αναλάβει παραδείγµατος χάριν την αποκοµιδή των σκουπι-
διών, χωρίς καµµία δυνατότητα ελέγχου και αναίρεσης. 

Φυσικά, το έγκληµα είναι ολοκληρωµένο: Αφού πρώτα µει-
ώσατε τις επιχορηγήσεις των δήµων κατά 50%, αφού µετά απο-
λύσατε εκατοντάδες υπαλλήλους, έρχεστε τώρα και από τη µια
βάζετε χέρι για πρώτη φορά στα ανταποδοτικά τέλη, οδηγώντας
έτσι στην απόλυση και στην ανεργία και όσους υπαλλήλους
έχουν αποµείνει που µισθοδοτούνται από αυτά τα τέλη. Το σχέ-
διο είναι σαφές: Από τη µια, πλήρης ιδιωτικοποίηση µε εξασφα-
λισµένα κέρδη για τον ιδιώτη και από την άλλη έτοιµο, φθηνά

αµειβόµενο πλέον προσωπικό. 
Για εµάς το άρθρο αυτό συµπυκνώνει τη φιλοσοφία και την

πρακτική της νεοφιλελεύθερης πολιτικής, την οποία ασπάζεστε
και εφαρµόζετε και µε την οποία είµαστε φυσικά κάθετα αντίθε-
τοι. 

Στην τοποθέτησή µου στην επιτροπή αναφέρθηκα στο νέο
σχέδιο αναδιοργάνωσης του αυτοδιοικητικού χάρτη της χώρας,
για το οποίο έχουµε δεσµευτεί µε κριτήρια και προϋποθέσεις,
που απέχουν φυσικά παρασάγγας από τη φιλοσοφία που γέν-
νησε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και παρεµβαίνουν ουσιαστικά, ώστε να
εξασφαλίσουν την ενεργή, ουσιαστική και όσο το δυνατόν πιο
άµεση συµµετοχή των πολιτών στη λήψη των αποφάσεων που
αφορούν στην καθηµερινότητά τους, αλλά παράλληλα να λει-
τουργήσουν σαν δυναµική συνιστώσα στην κοινή συνισταµένη
για την ανατροπή της σηµερινής πολιτικής και την οικοδόµηση
του µέλλοντος της πατρίδας µας µε κυρίαρχους στόχους τη σω-
τηρία του λαού, την επανάκτηση της αξιοπρέπειας του κάθε πο-
λίτη και την πορεία προς µια ανάπτυξη προς όφελος της
κοινωνίας. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι το σχέδιό µας σε κάθε περίπτωση
έχει ένα χρόνο ωρίµανσης και εφαρµογής ικανό και αναγκαίο,
ώστε να µας επιβάλλει µια υπεύθυνη και τεκµηριωµένη αντιµε-
τώπιση των πολλών µέχρι τώρα και αρκετών µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο τροποποιήσεων, για να µπορέσει να λειτουργήσει κατ’
ελάχιστον ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». 

Αυτό, όµως, παράλληλα µας επιβάλλει να αποτρέψουµε µε
κάθε τρόπο παρεµβάσεις που χειροτερεύουν ήδη προβληµατικές
διατάξεις του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», που αφορούν σε θέµατα δηµοκρα-
τίας και διαφάνειας και φυσικά να απορρίψουµε όποια προσπά-
θεια ακύρωσης βασικών θεσµών της αυτοδιοίκησης. 

Με αυτό το σκεπτικό, σε περίπτωση που το άρθρο 45 δεν απο-
συρθεί, εµείς θα ψηφίσουµε «ΟΧΙ» επί της αρχής στο νοµοσχέ-
διο. Και ακριβώς µε αυτό το σκεπτικό προτείνουµε και
συγκεκριµένες τροποποιήσεις σε άρθρα, που αν γίνουν αποδε-
κτές, θα µας επιτρέψει να κρατήσουµε µια ουδέτερη στάση και
να δηλώσουµε «ΠΑΡΩΝ» επί της αρχής. 

Σήµερα, ενδεικτικά θα αναφερθώ σε τρία θέµατα του νοµο-
σχεδίου που αντανακλούν τη φιλοσοφία σας. Αναφέροµαι κατ’
αρχάς σε δύο θεσµούς που εν πάση περιπτώσει, είχαν περιβλη-
θεί και µε µια ιδιαίτερη αξιοπιστία και αποτελεσµατικότητα –και
εννοώ τον Ελεγκτή Νοµιµότητας- αλλά και αποδοχής ευρείας συ-
ναίνεσης –και εννοώ τον Συµπαραστάτη του Δηµότη. 

Η αντίληψη ότι όπου οι δηµοκρατικοί θεσµοί πιθανόν παρου-
σιάζουν µερική αδυναµία στην υλοποίηση των στόχων τους πα-
ρεµβαίνει ο Υπουργός και κατ’ επέκταση η Κυβέρνηση και
ακυρώνοντάς τους τούς αντικαθιστά, αντανακλά και τον τρόπο
διακυβέρνησης και την αντίληψη περί λειτουργίας των δηµοκρα-
τικών θεσµών.

Στα άρθρα 2 και 3 παρεµβαίνετε για να ποδηγετήσετε νοµο-
θετικά πολιτικές διεργασίες. Προβλέπετε τι πρέπει να γίνει για
θέµατα που αφορούν πολιτική στάση και πολιτικές αποφάσεις.
Αυτό είναι πρωτοφανές, αλλά και άκρως επικίνδυνο. 

Άποψή µας και πιστεύω µας είναι ότι οι δηµοκρατικοί θεσµοί
πρέπει µε κάθε τρόπο και να υπερασπίζονται, αλλά και να διευ-
κολύνονται ώστε να είναι και αποτελεσµατικοί. 

Η διαφωνία µας τουλάχιστον στα δύο άρθρα –διορισµός του
Ελεγκτή Νοµιµότητας και του Συµπαραστάτη του Δηµότη- είναι
βαθιά πολιτική και όχι τεχνοκρατική και οι προτάσεις µας αυτό
το πρόσηµο θα έχουν. 

Τα δε άρθρα 2 και 3 έχουµε προτείνει να αποσυρθούν, το
άρθρο 3 και η παράγραφος 2 του άρθρου 2. 

Από την άλλη πλευρά, λόγω της αδυναµίας να χαράξετε τη
δική σας πολιτική έξω από το ασφυκτικό και απαράδεκτο πλαίσιο
που σας βάζει η τρόικα και ειδικότερα ο επιτετραµµένος για την
τοπική αυτοδιοίκηση ουσιαστικά αποδυναµώνετε θεσµούς και
δηµιουργείτε µεγαλύτερες δυσλειτουργίες στο όνοµα µιας
δήθεν µιας δήθεν στελέχωσης υπηρεσιών που προβλέπονται από
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Κύριε Υπουργέ, ήδη οι υπηρεσίες της Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης είναι υποστελεχωµένες ακόµα και µε τις ελάχιστες επιτα-
γές του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και ήδη οι δήµοι και οι περιφέρειες
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υπολειτουργούν λόγω έλλειψης προσωπικού. Κατόπιν αυτών
είναι αυτονόητο ότι η περαιτέρω αποδυνάµωση µιας υπηρεσίας
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης µε την απόσπαση υπαλλήλων,
µε την υποστελέχωση ουσιαστικά µιας άλλης –και αναφέροµαι
στην νέα υποβαθµισµένη δοµή του Ελεγκτή Νοµιµότητας- θα
έχει ως µοναδικό αποτέλεσµα να υπολειτουργούν και οι δύο
δοµές. Και για τα δύο θέµατα αυτά έχουµε καταθέσει αναλυτικές
προτάσεις στην επιτροπή. 

Κλείνοντας, θα σταθώ στο άρθρο 80. Στην αιτιολογική έκθεση
διαφαίνεται ότι αυτό το άρθρο έχει διατυπωθεί έτσι ώστε να δίνει
τη δυνατότητα πρόσληψης σε υπαλλήλους που βρίσκονται σε
διαθεσιµότητα και λήγει η περίοδος διαθεσιµότητας εκείνο το
χρονικό διάστηµα. Επειδή δεν θέλω να µπω στη διαδικασία δεύ-
τερων σκέψεων, εφόσον είναι έτσι, εµείς ήδη έχουµε προτείνει
σαφή διατύπωση, έτσι ώστε να µην υπάρχουν ούτε αµφιβολίες
ούτε και παρερµηνείες. 

Κύριε Υπουργέ, είναι περιττό να αναφερθώ ξανά στην απα-
ξίωση της λειτουργίας της Βουλής. Και µόνο το γεγονός ότι µετά
από τη συζήτηση στις Επιτροπές άρον-άρον συζητάµε στην Ολο-
µέλεια, χωρίς να ξέρουµε αν και τι έχει γίνει αποδεκτό και έχει
συµπεριληφθεί στο νοµοσχέδιο, δείχνει το πώς αντιµετωπίζετε
το νοµοθετικό έργο. Η προσχηµατική λειτουργία όσων προβλέ-
πονται είναι πάγια τακτική της Κυβέρνησης. 

Απλά θα ήθελα να θυµίσω ότι η διαβούλευση έγινε το τριήµερο
της Καθαράς Δευτέρας και το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί µόλις ένα
µήνα πριν τις εκλογές. 

Ελπίζω να µας δοθεί ο χρόνος να τοποθετηθούµε αναλυτικά
στη συζήτηση επί των άρθρων, αφού µελετήσουµε και τις βελ-
τιώσεις που ελπίζω ότι θα φέρετε όσον αφορά τις παρατηρήσεις
που έχουµε κάνει και έχουµε καταθέσει στην επιτροπή για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς την κ. Σακοράφα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία έντεκα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί-συνοδοί από το 149ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ντόλιος ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για

αυτό το σχέδιο νόµου διεξάγεται υπό τη σκιά του κ. Μπαλτάκου
είτε το θέλουµε είτε όχι.

Θα έλεγα ότι είναι υποχρέωσή µας να υπενθυµίσουµε κάποια
πράγµατα. Μετά τις εκλογές και το αποτέλεσµα που έφερε στη
Χρυσή Αυγή, κυρίως όµως µετά τις εµφανίσεις κάποιας δηµο-
σκοπικής ενίσχυσης της Χρυσής Αυγής, η Νέα Δηµοκρατία έχω
τη σαφέστατη πεποίθηση ότι επέλεξε να υιοθετεί ακροδεξιές θέ-
σεις σε σειρά ζητηµάτων για να ανακόψει το ρεύµα προς τη
Χρυσή Αυγή. Δεν υιοθέτησε απλώς ακροδεξιές θέσεις, έκανε και
συγκεκριµένες επιλογές. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι το σύνολο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας -περί τους ογδόντα Βουλευτές-
υπέγραψε ερώτηση η οποία –αν θυµάµαι καλά- δεν κατατέθηκε
ποτέ, αλλά είδε το φως της δηµοσιότητας, που έλεγε ότι οι µη
Έλληνες στο γένος δεν µπορούν να εισάγονται σε σχολές των
Ενόπλων Δυνάµεων. 

Θα πω µόνο ένα παράδειγµα. Οι Αρµένιοι της Αλεξανδρούπο-
λης και όλης της Ελλάδας, βεβαίως, που ζουν πάντα στην Ελ-
λάδα και είναι απολύτως Έλληνες, µε βάση την ερώτηση αυτή
δεν θα είχαν το δικαίωµα να εισέρχονται στις στρατιωτικές σχο-
λές. Αυτό είναι ένα δείγµα γραφής.

Άλλο δείγµα γραφής: Θυµάστε την υπόθεση του αντιρατσιστι-
κού. Απαιτήθηκε από συγκεκριµένους κύκλους της Κυβέρνησης
µε επικεφαλής τους τον κ. Μπαλτάκο –είναι βέβαιο τώρα πλέον-
να µην έρθει το αντιρατσιστικό στη Βουλή.

Θέλω να σας θυµίσω την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας για την ιθαγένεια, αλλά και τη στάση του ΠΑΣΟΚ στα
συγκεκριµένα ζητήµατα που προέκυψαν. Ήταν καθαρή, ήταν

κρυστάλλινη και υπήρχε αντίδραση σε πρώτο χρόνο. 
Θέλω να σας θυµίσω τις δηλώσεις του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ

κ. Βενιζέλου σε πρώτο χρόνο για την πολύ ισχυρή µειοψηφία που
υπήρξε στην απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, µε την
οποία δήλωσή του στήριζε πολιτικά ότι υπάρχει δυνατότητα να
γίνει εκτελεστικός νόµος, ο οποίος θα στηριχθεί στην άριστα τεκ-
µηριωµένη αλλά και πολύ ισχυρή απόφαση της µειοψηφίας του
Συµβουλίου της Επικρατείας.

Θέλω να σας θυµίσω την απόσυρση του άρθρου 19 τελευταία,
τη στάση του ΠΑΣΟΚ και τη στάση του ΠΑΣΟΚ σήµερα. 

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι οι διαφορές είναι υπαρκτές.
Είναι ολοφάνερες και µέσα στην Κυβέρνηση και αυτό δεν µπορεί
να περνάει απαρατήρητο. Θα έλεγα ότι ο ορυµαγδός των µέτρων
του µνηµονίου έχει αποχρωµατίσει την πολύ καθαρή στάση του
ΠΑΣΟΚ σε όλα αυτά τα ζητήµατα.

Για το συγκεκριµένο θέµα που δηµιουργήθηκε να πω ότι χωρίς
αµφιβολίες υπάρχουν θύλακες στην Κυβέρνηση. Υπάρχει µία
συγκεκριµένη κουλτούρα, η οποία κυριολεκτικά θα πρέπει να ξε-
ριζωθεί και αυτό δεν πρέπει να γίνει απλώς µε λόγια. Θα πρέπει
να υπάρξουν συγκεκριµένες πρωτοβουλίες τώρα. Η επαναφορά
του άρθρου 19, παραδείγµατος χάριν, θα στείλει ένα µήνυµα. Το
θέµα της ιθαγένειας θα στείλει επίσης ένα καθαρό µήνυµα. Ο αν-
τιρατσιστικός νόµος επίσης είναι ένα θέµα για το οποίο µπορούν
να αναληφθούν πρωτοβουλίες, για τις οποίες θα έλεγα ότι πρέ-
πει να σπεύσει η Κυβέρνηση και εννοώ πρωτίστως το κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτά ως µία αναφορά στο κλίµα το οποίο
υπάρχει αυτές τις ηµέρες.

Ξεκινώ την αναφορά µου στο νοµοσχέδιο µε µία πολιτική προ-
σέγγιση. Χρειάζεται να ξεπεράσουµε τη µικροψυχία µας, να δεί-
ξουµε γενναιοφροσύνη και να µην ψελλίζουµε, να το πούµε
καθαρά ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ήταν µία µεγάλη µεταρρύθµιση,
µία θετική µεταρρύθµιση, ότι, εάν δεν υπήρχε, η τοπική αυτοδι-
οίκηση δεν θα είχε δυνατότητες αντίστασης σε ό,τι προέκυψε µε
το µνηµόνιο και αυτό θα επαναλάβω ότι ήταν ένα στέρεο νοµο-
θέτηµα. Υπάρχουν βέβαια χωρίς αµφιβολία αδυναµίες, αλλά µία
τόσο µεγάλη αλλαγή ήταν αδύνατον να µη χρειάζεται διευθετή-
σεις, µικροδιορθώσεις κ.λπ., οι οποίες ξεκίνησαν ακόµα από την
τότε Κυβέρνηση και βεβαίως δεν έχει κανείς αντίρρηση να ξανα-
δούµε τέτοιου είδους ζητήµατα. Θα πρέπει όµως να πούµε όλοι
µαζί –η Νέα Δηµοκρατία πρωτίστως- ότι πρόκειται για ένα θετικό
νοµοθέτηµα. 

Θα ήθελα να κάνω µία αναφορά για τη στάση του ΣΥΡΙΖΑ σε
αυτό το θέµα. Η κ. Σακοράφα, την οποία εκτιµώ ιδιαίτερα –και
δεν είναι φιλοφρόνηση απλή αυτή, το λέω µετά λόγου γνώσεως-
, στην επιτροπή έκανε µία µικρή αναφορά για κάποια κριτήρια,
τα οποία στο µέλλον θα µπορούσαν να µας δώσουν τη δυνατό-
τητα να επανεξετάσουµε τα ζητήµατα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Ουσιαστικά ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέτει θέµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Να προ-
σθέσω, επίσης, ότι δεν είδα κανέναν εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ,
ούτε σε δήµους ούτε σε περιφέρειες, που να θέτει τέτοιο ζήτηµα.
Έχουµε ένα περιουσιακό στοιχείο αυτήν τη στιγµή στη Δηµόσια
Διοίκηση της χώρας και στην τοπική αυτοδιοίκηση. Μία νέα δοµή
της τοπικής αυτοδιοίκησης –θα το επαναλάβω- νοµικά στέρεα,
την οποία θα πρέπει να αξιοποιήσουµε. Λάθη και αστοχίες, όπως
προείπα, υπήρχαν. Κατά τη γνώµη µου τίποτα δεν είναι Βίβλος.
Φυσικά, όµως, δεν πρέπει να ξεχνάµε το γεγονός ότι εφαρµό-
στηκε σε συνθήκες πρωτοφανούς δηµοσιονοµικής και οικονοµι-
κής κρίσης. 

Όσοι ωστόσο αποδίδουν στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» την ευθύνη για
τη σηµερινή κατάσταση, ας αναλογιστούν επαναλαµβάνω ποιες
δυνάµεις αντίστασης έχει διέλθει η τοπική αυτοδιοίκηση και αν
θα εξακολουθούσε να λειτουργεί στο επίπεδο των µικρών και ανί-
σχυρων δήµων και κοινοτήτων. Θα είχε σίγουρα ακυρωθεί κάθε
δυνατότητα παροχής και των πιο στοιχειωδών υπηρεσιών προς
τους πολίτες.

Αν υπάρχει σήµερα το κράτος στην ελληνική περιφέρεια, στις
γειτονιές των πόλεων, χωρίς αµφιβολία αυτό οφείλεται στην πα-
ροχή υπηρεσιών από την πλευρά της τοπικής αυτοδιοίκησης και
όχι της κεντρικής εξουσίας.

Να κλείσω αυτό το µέρος της οµιλίας µου, κύριε Υπουργέ, λέ-
γοντας το εξής. Η κρίση δεν θα πρέπει να σταµατήσει την προ-
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σπάθεια της αποκέντρωσης. Είναι εγκληµατικό. Υπάρχουν ζητή-
µατα που µπορούν να προχωρήσουν και πρέπει να προχωρήσουν
ταχύτατα, τα οποία θα πρέπει να ξαναδεί το Υπουργείο.

Θέλω να πω ότι ανεστάλη µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
η µεταφορά διακοσίων αρµοδιοτήτων που είχαν προβλεφθεί ότι
θα µεταβιβαστούν στα δύο χρόνια της µεταβατικής περιόδου. Η
άποψή µου και η πρότασή µου, κύριε Υπουργέ, είναι ότι το
Υπουργείο Εσωτερικών θα πρέπει να κάνει µια επανεκκίνηση της
µεταβατικής περιόδου. 

Υπάρχει σειρά αρµοδιοτήτων που ασκείται από τις περιφέ-
ρειες, από τις αποκεντρωµένες διοικήσεις, από τα Υπουργεία. Οι
αρµοδιότητες αυτές ασκούνται από συγκεκριµένες υπηρεσίες
και συγκεκριµένους υπαλλήλους. Η µεταφορά τους στην τοπική
αυτοδιοίκηση, εφόσον το έχουµε υιοθετήσει ως άποψη ότι θα
πρέπει να µετακινηθούν στο πλαίσιο της αποκέντρωσης, δεν επι-
φέρει κανένα κόστος. 

Στο πλαίσιο της κινητικότητας είδα πολύ ωραίες δηλώσεις του
Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης για την κινητικότητα,
χωρίς την απειλή απολύσεων κ.λπ.. Ο κ. Μητσοτάκης υιοθετεί
γνωστές θέσεις του ΠΑΣΟΚ και αυτό είναι πολύ θετικό γεγονός.

Η µεταφορά, λοιπόν, αυτών των αρµοδιοτήτων στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση στο πλαίσιο της αποκέντρωσης, µαζί µε τους υπαλ-
λήλους που τις ασκούν, δεν επιφέρει κανένα απολύτως κόστος.
Είναι µείζονα πολιτικά ζητήµατα και κατά τη γνώµη µου, κύριοι
Υπουργοί, εκεί θα κριθείτε. Υπάρχει πολιτική δουλειά ουσίας που
µπορεί να γίνει αυτήν την περίοδο.

Έρχοµαι στο σχέδιο νόµου. Θέλω να πω προκαταβολικά ότι
µε την παραίτηση του κ. Μπαλτάκου δηµιουργείται µάλλον ένα
τεχνικό πρόβληµα. Έχω ατύπως κάποιες εκ των νοµοθετικών
βελτιώσεων που συζητήσαµε στην επιτροπή. Φάνηκε µάλιστα ότι
τις υιοθετείτε. 

Χωρίς την υπογραφή του κ. Μπαλτάκου, όµως, δεν ξέρω πώς
µπορούµε να τις συζητήσουµε εδώ. Υπάρχει ένα τυπικό ζήτηµα
και θα πρέπει να δοθούν κάποιες εξηγήσεις. Ίσως θα πρέπει να
υπάρξει και µια αναβολή της επί των άρθρων συζήτησης για µια-
δυο µέρες για να µπορέσουµε να κάνουµε µια συζήτηση ουσίας. 

Θα σταθώ πολιτικά µόνο σε κάποια εκ των άρθρων, στα οποία
έχουµε πρόβληµα. Το ένα είναι η εκλογή συµπαραστάτη. Νοµίζω
ότι δεν υπάρχουν λύσεις. Αν πάµε αντί των 2/3 στα 3/5, ουσια-
στικά δίνουµε τη δυνατότητα στην πλειοψηφούσα παράταξη των
δηµάρχων και των περιφερειαρχών, που διαθέτουν την πλειοψη-
φία των 3/5, να επιλέγουν αυτοί τον συµπαραστάτη, να τον επι-
λέγει δηλαδή ο δήµαρχος. Έτσι χάνει ο θεσµός το στοιχείο της
ανεξαρτησίας το οποίο έχει ως φιλοσοφία.

Είναι, λοιπόν, προτιµότερο να αποσυρθεί και ίσως να δούµε
την υποχρέωση επαναφοράς ψηφοφοριών –το είπε κάποιος συ-
νάδελφος εδώ- ανά δίµηνο, έτσι ώστε οι όποιοι δήµαρχοι και πε-
ριφερειάρχες δεν καταφέρουν να βρουν έναν άνθρωπο
εγνωσµένου κύρους για να κάνει τη δουλειά αυτή, να είναι εκτε-
θειµένοι οι ίδιοι.

Θέλω να σταθώ στις συµβάσεις εποχικού προσωπικού. Εδώ
υπάρχει, κύριοι Υπουργοί, ένα πρόβληµα που έχει στοιχεία διε-
ξόδου µε ευθύνη της Κυβέρνησης και θα ήθελα να µε προσέξετε. 

Κατ’ αρχάς, όταν µιλάµε για εποχικό και έκτακτο προσωπικό
αναφερόµαστε σε νόµο του 1995, τόσο παλιά. Ο νόµος λειτουρ-
γεί είκοσι χρόνια. Αυτός λέει ότι σε πραγµατικά έκτακτες ανάγ-
κες µπορούν οι δήµαρχοι ή οι περιφερειάρχες να
προσλαµβάνουν διµηνίτες –αυτός είναι ο όρος που έχει επικρα-
τήσει- χωρίς καµµία διαδικασία, για να αντιµετωπίσουν τις έκτα-
κτες ανάγκες.

Έρχεται τώρα η Κυβέρνηση και λέει ότι οι δίµηνες συµβάσεις
γενικώς και αορίστως θα µπορούν να είναι τετράµηνες. Τι θα
συµβεί; Εικάζω ή µάλλον είµαι σχεδόν βέβαιος ότι στο διάβα του
χρόνου οι δήµαρχοι, οι εκλεγµένοι της τοπικής αυτοδιοίκησης,
δεν θα ζητούν συµβάσεις ορισµένου χρόνου, γιατί θα υπόκεινται
στη δοκιµασία του ΑΣΕΠ. 

Να κάνω εδώ µια παρένθεση λέγοντας ότι αυτή η διαδικασία
πρόσληψης συµβασιούχων ορισµένου χρόνου κρατάει έναν
µήνα. Είναι ειδική διαδικασία, που προβλέπεται επακριβώς.

Αν πάµε σε τετράµηνες συµβάσεις για έκτακτες ανάγκες, είναι
βέβαιο ότι θα παίρνουµε για τέσσερις µήνες κάποιους και µόλις

λήγει η σύµβασή τους θα παίρνουµε για τέσσερις µήνες κάποι-
ους άλλους και θα εξαιρέσουµε µία µεγάλη περιοχή του δηµο-
σίου από τις διαδικασίες ΑΣΕΠ. Έχω τη γνώµη ότι αυτό σήµερα
στην πατρίδα µας θα ήταν εγκληµατικό. 

Το αδιέξοδο που υπάρχει, κύριε Υπουργέ, είναι στο θέµα της
απαγόρευσης –τώρα µε τη διάταξη λέτε έναν µήνα πριν από τις
εκλογές- νέων προσλήψεων µέχρι και την έναρξη της νέας θη-
τείας. Τι θα γίνει για κρίσιµες υπηρεσίες, δασοπυροσβέστες,
ναυαγοσώστες κ.λπ.; Δεν µπορεί να υπάρχει µία γενική διάταξη
και να καταργήσει αυτό το οποίο υιοθετήθηκε την προηγούµενη
φορά για όλη την τοπική αυτοδιοίκηση. Θα πρέπει όµως το ζή-
τηµα να αντιµετωπιστεί. 

Κατά την προσωπική µου άποψη, η ευθύνη της Κυβέρνησης
είναι τεράστια, γιατί δεν εκδόθηκε η ΠΥΣ. Έπρεπε να είχαν εγ-
κριθεί αυτά. Καµµία απολύτως δικαιολογία δεν υπάρχει. Νοµίζω
ότι υπάρχει ολιγωρία. Δεν ξέρω αν υπάρχει ολιγωρία στα Υπουρ-
γεία, αλλά σίγουρα θα υπάρχει κι εκεί. Δεν ξέρω πόση ολιγωρία
υπάρχει στις αποκεντρωµένες διοικήσεις, αλλά εκτιµώ ότι κι εκεί
υπάρχει. Έχω την πληροφόρηση ότι δεν υπήρξε ολιγωρία από
τους δήµους και ότι οι δήµοι έγκαιρα έκαναν τα αιτήµατά τους. 

Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα προκύψει. Μέχρι την Τρίτη θα
πρέπει να το δείτε. Εµείς θετικά θέλουµε να το αντιµετωπίσουµε.
Μία σκέψη είναι να επεκταθεί η δυνατότητα ενεργοποίησης των
συµβάσεων ορισµένου χρόνου οι οποίες δεν υλοποιήθηκαν το
2013. Αυτό το έχουµε ξανακάνει ή το έχετε ξανακάνει, αν θυµά-
µαι καλά, στο παρελθόν. Εποµένως να λυθεί το ζήτηµα µε αυτόν
τον τρόπο. Εκεί εκτιµώ ότι κάποιοι δήµοι θα έχουν πρόβληµα,
αλλά αν αυτοί οι δήµοι είναι λίγοι -εσείς θα µας το πείτε- µπορούν
να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα µε δύο δίµηνα. 

Όσον αφορά το άρθρο 8, συµφωνώ απόλυτα µε τον έλεγχο
νοµιµότητας αποφάσεων ΔΕΥΑ και µονοµετοχικών Α.Ε. των ΟΤΑ.
Εξαιρούνται όµως οι πολυµετοχικές. Πόσες είναι αυτές; Τι εννοώ
µε τον όρο πολυµετοχικές ανώνυµες εταιρείες; Με τον όρο πο-
λυµετοχικές ανώνυµες εταιρείες εννοώ αυτές που πρέπει να
µπαίνουν στη διαδικασία του ελέγχου νοµιµότητας και είναι
αυτές στις οποίες η τοπική αυτοδιοίκηση –δύο δήµοι, δήµος και
περιφέρεια- έχουν πάνω από το 50% των µετοχών. 

Έχω τη γνώµη ότι προστατεύουµε τους δηµάρχους, γιατί είναι
δοκιµασία πραγµατικά να τους στέλνουµε στα διοικητικά δικα-
στήρια. Πιθανόν το θέµα να µην είναι µεγάλο, κύριε Υπουργέ,
αλλά µπορείτε να βρείτε από τις υπηρεσίες του Υπουργείου
πόσες πλέον είναι αυτές οι πολυµετοχικές εταιρείες. Έχω τη
γνώµη ότι είναι αρκετές. 

Θέλω να κάνω µία αναφορά στο άρθρο 16 κι εδώ θέλω να µε
προσέξουν όλοι οι συνάδελφοι. Πρόκειται για µετακίνηση υπαλ-
λήλων ΟΤΑ. Πραγµατικά είναι ένα εύστοχο άρθρο, που δίνει τη
δυνατότητα στους δηµάρχους και τους περιφερειάρχες για κα-
λύτερη αξιοποίηση του προσωπικού τους. 

Υπάρχει όµως µία εξαίρεση, µαθαίνω, στις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, για τους υπαλλήλους των ΚΕΠ. Η εξαίρεση για τους
υπαλλήλους των ΚΕΠ, που είναι διαπιστευµένοι υπάλληλοι ειδι-
κής κατηγορίας, ισχύει από την ηµέρα της ίδρυσης των ΚΕΠ
ακριβώς για να προστατεύσουν αυτές τις υπηρεσίες. 

Εγώ λέω ότι δεν µπορούµε να θέσουµε υπό δοκιµασία αυτού
του είδους τις υπηρεσίες. Λέω όµως και κάτι άλλο, γιατί το δια-
πιστώνω: Υπάρχουν ΚΕΠ τα οποία έχουν υπεράριθµους υπαλλή-
λους και στα οποία είναι αναγκαίο ο δήµαρχος να µετακινήσει
κάποιους ανθρώπους. Μία γενική διάταξη δεν µπορεί να τα κάνει
και τα δύο. Μία διάταξη όµως µε κάποια κριτήρια, για τα οποία
θα µας βοηθήσει το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης -που
απ’ ό,τι πληροφορούµαι αρνείται να συµφωνήσει σε αυτήν τη µε-
τακίνηση και ζητά γενικώς εξαιρέσεις- σε µία συζήτηση µαζί τους
µέχρι την Τρίτη, θα µας λύσει το πρόβληµα. Γιατί πραγµατικά
υπάρχουν φαινόµενα παράλογα, µε ΚΕΠ που έχουν πέντε µε έξι
υπαλλήλους κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο χρόνο ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά το άρθρο 21, προσέξτε τι λέει ακριβώς, για να

ξέρετε ότι δεν µπορούµε να καταργούµε κατακτήσεις κυριολε-
κτικά της ελληνικής πολιτείας. Το άρθρο 21 λέει τα εξής: «Η επι-
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χορήγηση φορέων που αναπτύσσουν πολιτιστικού χαρακτήρα
δραστηριότητες ή προωθούν τουριστικές δοµές οι οποίες συµ-
βάλλουν στην τουριστική ανάπτυξη και προβολή του δήµου
εντός του ορίου του οποίου υπάγονται, καθορίζεται µε βάση τα
έσοδα από ίδιους πόρους ή από το τέλος αυτοφορολόγησης
όπου αυτό υφίσταται ή σε συνδυασµό και των δύο.». 

Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Όλους τους πολιτιστικούς φορείς,
όλους τους φορείς που έχουν τουριστική δραστηριότητα, εν τη
ευρεία έννοια, όλους µπορεί ο δήµος να τους χρηµατοδοτεί. «Η
επιχορήγηση», λέει, «δίδεται µετά απόφαση του δηµοτικού συµ-
βουλίου και δεν συνδέεται µε τις διατάξεις του άρθρου 202 του
ν.3463/2006 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων». 

Αυτό σηµαίνει ότι καταργούµε το όριο του 1,5%, το οποίο δεν
το έβαλε ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ισχύει και λειτούργησε θετικά εδώ
και πάρα-πάρα πολλά χρόνια. Θα ξαναστείλουµε έξω από τα
γραφεία των δηµάρχων και των περιφερειαρχών όλους τους πο-
λιτιστικούς συλλόγους της χώρας. Εάν υπάρχει κάποιο ειδικό
πρόβληµα –που άκουσα από κάποιους συναδέλφους µέσα εκεί-
δεν έχουµε αντίρρηση να το συζητήσουµε, να το φωτογραφί-
ζουµε εν ανάγκη, αλλά –για το Θεό!- µην επαναφέρουµε εκείνο
το καθεστώς.

Για τον ελεγκτή νοµιµότητας νοµίζω ότι συµφώνησε η Κυβέρ-
νηση ότι θα πρέπει να κατοχυρωθεί η θέση των υπαλλήλων στο
επίπεδο των περιφερειακών ενοτήτων, των παλιών νοµών, δη-
λαδή, έτσι ώστε να µην τους ξεσπιτώσουµε. Δεν έχω να κάνω
καµµία παρατήρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εάν έχετε την καλο-
σύνη, να ολοκληρώσετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Δεν θα µιλήσω για τα άρθρα, υπάρχει
πάντως θέµα εκεί. 

Θέλω να πω µόνο για το άρθρο 53, κύριοι Υπουργοί, ότι θα
πρέπει να δούµε το θέµα της δυνατότητας ρύθµισης των προ-
στίµων που είναι πολύ µεγάλα, να υπάρχει νοµοτεχνική βελτίωση. 

Επίσης, κύριοι Υπουργοί, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τη γνώµη
της ΚΕΔΕ, θέλω να δούµε την εξαίρεση και γιατί προέκυψε. Δεν
υπάγονται στις ρυθµίσεις των ληξιπρόθεσµων οφειλών, οφειλές
από κάθε είδους πρόστιµα αυθαιρέτων κατασκευών –ίσως µε το
αρµόδιο Υπουργείο θα πρέπει ειδωθεί- και οφειλές υπαγόµενες
σε καθεστώς ειδικότερων προβλέψεων περί καταβολής σε δό-
σεις, δηλαδή εισφορά σε χρήµα στην περίπτωση των επεκτά-
σεων των σχεδίων πόλης κ.λπ.. 

Θα επανέλθουµε ξανά στα άρθρα, θα δούµε τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα επίσης µεγάλο
θέµα: Υπάρχει απόλυτη σύγχυση, όσον αφορά τα έσοδα της το-
πικής αυτοδιοίκησης. Θα θυµάστε τα παρακρατηθέντα. Παλιά
παρακρατήθηκαν γιατί το κράτος δεν ανταποκρίθηκε σ’ αυτά που
είχε υποσχεθεί. 

Θα πρέπει να επαναφέρουµε τη σύνδεση των εσόδων της το-
πικής αυτοδιοίκησης µε συγκεκριµένους κωδικούς του προϋπο-
λογισµού, να είναι απόλυτα εναρµονισµένα τα έσοδα της τοπικής
αυτοδιοίκησης µε τον προϋπολογισµό, έτσι ώστε, εκτός από πα-
ρακρατηθέντα, πιθανόν να προκύψουν και υπερχορηγηθέντα.
Κυρίως, όµως, θα αναγνωρίζουµε ότι η τοπική αυτοδιοίκηση είναι
µια περιοχή του δηµοσίου η οποία λειτουργεί µε τους οικονοµι-
κούς όρους που υπάρχουν κάθε στιγµή στη χώρα και τους οποί-
ους επιβάλλει ο προϋπολογισµός. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε κι
εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δυο
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Έδεσσας. (Β’
Τµήµα)

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, από τη Χρυσή Αυγή ορίζεται ειδικός αγορητής ο Βου-
λευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. Ζησιµόπουλος και Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Παναγιώταρος. 

Τον λόγο έχει η κ. Χρυσοβελώνη Μαρίνα, ειδική αγορήτρια των
Ανεξάρτητων Ελλήνων. 

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
πραγµατικά δεν θα ήθελα να βρίσκοµαι στη θέση σας. «Ούτε
ψύλλος στον κόρφο σας», κατά το κοινώς λεγόµενο, µετά και τις
χθεσινές αποκαλύψεις για το κύκλωµα συνωµοτών µέσα στην Κυ-
βέρνηση, µε στόχο τη διαστροφή της δικαιοσύνης. Απορώ πραγ-
µατικά πώς συνεχίζετε να κάθεστε σ’ αυτά τα έδρανα. 

Δεν νοµίζω εποµένως να εφαρµόζεται κατά κυριολεξία το
δόγµα Βενιζέλου για όσους τούς φτύνουν και λένε ότι βρέχει.
Είµαι, όµως, βέβαιη ότι µέχρι το τέλος της ηµέρας εσείς θα δεί-
ξετε τον αυτοσεβασµό και την αξιοπρέπεια που σας διακρίνει και
εσείς προσωπικά θα δηλώσετε την παραίτησή σας. Δεν είµαι
όµως καθόλου βέβαιη για τους συµµετόχους στη συνωµοσία των
τριών. Εγώ βέβαια θα τους προέτρεπα να το πράξουν άµεσα, για
να αποφύγουν άλλα, εξαιρετικά δυσάρεστα µελλούµενα. Δεν θα
µιλήσω βέβαια για αξιοπρέπεια και αυτοσεβασµό, που προφανώς
λείπουν απόλυτα. 

Εάν, όµως, έχουν –έστω- συνείδηση του «σεισµού» που συ-
νέβη χθες στην Ελλάδα και στο εξωτερικό µετά τις αποκαλύψεις
Μπαλτάκου, τότε οι κύριοι Σαµαράς, Δένδιας και Αθανασίου θα
πρέπει όχι µόνο να παραιτηθούν, αλλά να αλλάξουν και χώρα,
γιατί διαφορετικά δεν θα βρουν ούτε συγχώρεση ούτε, βεβαίως,
επιείκεια από τον ελληνικό λαό. 

Ο λαός µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συγχώρεσε
ποτέ όσους συνωµότησαν κατά της πατρίδας. Έτσι και σήµερα
δεν θα συγχωρέσει εκείνους οι οποίοι διέστρεψαν τη δηµοκρατία
και κλόνισαν τα θεµέλια της δικαιοσύνης. 

Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, υποσχόµαστε ένα µόνο
πράγµα στον ελληνικό λαό: Από τη µάχη που έρχεται µονάχα
ένας θα βγει όρθιος. Και αυτός δεν θα είναι ο κ. Σαµαράς, αλλά
θα είναι αποκλειστικά και µόνο ο Έλληνας πολίτης!

Κύριε Πρόεδρε, παρά τις παραπάνω καταιγιστικές και συγκλο-
νιστικές πολιτικές εξελίξεις, οφείλω ως ειδική αγορήτρια να το-
ποθετηθώ γύρω από το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Οφείλω να
επαναλάβω πως ο κύριος Υπουργός είναι ένας συµπαθής και
αξιοπρεπής άνθρωπος, σε αντίθεση –οφείλω να το πω- µε άλ-
λους συναδέλφους του. Παρά ταύτα, όµως, δεν έχουµε καταφέ-
ρει µέχρι τώρα να συνεννοηθούµε µαζί ούτε να παρακο-
λουθήσουµε τη λογική των ενεργειών του στη Βουλή. 

Ψηφίστηκε πριν από λίγο καιρό, κύριε Πρόεδρε, στην Επι-
τροπή Δηµόσιας Διοίκησης η σύσταση Ειδικής Υποεπιτροπής για
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», για να εξετάσει δηλαδή η Βουλή µεθοδικά
τις απαιτούµενες αλλαγές στο ισχύον θεσµικό πλαίσιο για τις
αποκεντρωµένες διοικήσεις και τους Οργανισµούς Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης. Για να µην µπαίνουµε κάθε λίγο και λιγάκι σε µία
περιπτωσιολογική προσέγγιση της νοµοθετικής διαδικασίας,
ακριβώς γι’ αυτό έγινε. Και βέβαια, για να µη νιώθουν οι ίδιοι οι
δήµοι και οι περιφέρειες ότι λιγότερο από ενάµιση µήνα πριν από
τις εκλογές τούς «τραβάµε το χαλί» κάτω από τα πόδια. 

Όλα αυτά πήγαν αµέσως περίπατο µε την κατάθεση του πα-
ρόντος κειµένου από την πλευρά του κυρίου Υπουργού. Ο
Υπουργός µάς έφερε εδώ ένα νοµοσχέδιο, το οποίο διαλαµβάνει
ογδόντα άρθρα, τα περισσότερα από τα οποία συνιστούν τρο-
ποποιήσεις του ν. 3852/2010, ακριβώς δηλαδή ό,τι υποτίθεται
πως θα έκανε από κοινού η υποεπιτροπή για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
µετά από σοβαρή εξέταση όλων των ανοικτών θεµάτων που αφο-
ρούν τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ) 

Σε αυτό, λοιπόν, το σηµείο θέλω να τονίσω πως εσείς, κύριε
Υπουργέ, προτείνατε –και µάλιστα επιµείνατε- τη σύσταση υπο-
επιτροπής για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Το σηµερινό, όµως, νοµοσχέ-
διο δηµιουργεί πολλά ερωτηµατικά για τον λόγο για τον οποίο
επιµείνατε στη σύσταση αυτής της διακοµµατικής επιτροπής, την
οποία, όµως, τώρα αγνοείτε επιδεικτικά. Γιατί άραγε; 

Μήπως για να φέρετε ως δήθεν επείγουσες κάποιες εξαιρετικά
περίεργες ρυθµίσεις, όπως είναι το άρθρο 24, για τη θέση σε
αργία αιρετών εξαιτίας ποινικών αδικηµάτων; Εκεί, επικαλούµε-
νοι τα ατοµικά δικαιώµατα και τη φήµη των δηµάρχων, προσπα-
θείτε να δηµιουργήσετε ένα ιδιότυπο καθεστώς εξαιρέσεων σε
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σχέση µε ό,τι ισχύει, για παράδειγµα, για τους δηµοτικούς υπαλ-
λήλους, δηλαδή να µην τίθενται αυτόµατα σε αργία, γιατί το
µέτρο αυτό θα παραβιάζει περισσότερο τα ατοµικά τους δικαιώ-
µατα, απ’ ό,τι εκείνο των απλών υπαλλήλων. Πρόκειται ξεκάθαρα
για περίπτωση δύο µέτρων και δύο σταθµών υπέρ των αιρετών,
που συνιστά ακραία διάκριση γενικότερα σε βάρος των υπαλλή-
λων του δηµοσίου τοµέα. 

Υπάρχουν και άλλα περίεργα, όπως είναι το άρθρο 62, που
δίνει τη δυνατότητα της απευθείας ανάθεσης έργων από τους
ίδιους τους περιφερειάρχες, το άρθρο 65 για την προµήθεια πε-
τρελαιοειδών από τους ΟΤΑ σε τιµές 5% πάνω απ’ αυτές της λια-
νικής πώλησης. Θα µας εξηγήσετε, λοιπόν, αυτήν τη γαλαντοµία;
Πώς γίνεται κάποιος να αγοράζει ουσιαστικά χονδρική και να
πληρώνει πάνω και από την τιµή της λιανικής; Γιατί το πράττετε
αυτό; Μήπως ανακαλύψατε ότι λεφτά υπάρχουν, όπως έλεγε ο
Γιώργος Παπανδρέου, αλλά µόνο για περίεργες προµήθειες µε
χρήµατα των φορολογουµένων Ελλήνων πολιτών;

Από την άλλη πλευρά, σύµφωνα µε το άρθρο 78, δεν θα υπάρ-
χει πλέον το ευεργέτηµα του περιπτέρου για µια σειρά ευπαθών
κοινωνικών οµάδων. Προτιµάτε, δηλαδή, να καταργήσετε τους
περιπτερούχους και να µεταβιβάσετε τα περίπτερα της γειτονιάς
σε επιχειρηµατικές αλυσίδες. Θέλετε να τα µετατρέψετε από
µέσο βιοπορισµού κάποιων αδικηµένων –στην κυριολεξία- συναν-
θρώπων µας σε µέσο πλουτισµού των λίγων, υποτιθέµενων,
επενδυτών. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η Ελλάδα της ανάπτυξης που θέλετε; Αυτό
διαφηµίζει άραγε στο εξωτερικό ο κ. Σαµαράς; Οι περίφηµες
επενδύσεις θα προκύψουν άραγε από το άνοιγµα του κλάδου
των περιπτέρων; Είναι να γελάει κανείς µε αυτήν τη θεωρία Σα-
µαρά περί ανάπτυξης. Αν περιµένετε να σας έρθουν από τα πε-
ρίπτερα οι πολυπόθητες επενδύσεις και η ανάπτυξη, τότε πολύ
φοβάµαι ότι δεν είστε σε θέση να διοικήσετε ούτε ένα περίπτερο,
πολύ περισσότερο τη χώρα αυτή.

Κύριε Υπουργέ, µε το άρθρο 74 στερείτε το δικαίωµα της έν-
στασης σε κάποιους αιρετούς για πρόστιµα που τους επεβλήθη-
σαν µετά τις εκλογές του 2010. Το ίδιο ακριβώς, όµως, δικαίωµα
το παρέχετε απλόχερα, αναδροµικά από το 2010, σε όσους απο-
φύγατε να κοινοποιήσετε µέχρι σήµερα τις αποφάσεις επιβολής
προστίµου. Βλέπουµε, λοιπόν, ξανά τα λεγόµενα δύο µέτρα και
δύο σταθµά.

Υποσχεθήκατε, κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή ουσιαστικές
βελτιώσεις, τις οποίες δυστυχώς δεν είδαµε. Δεν είδαµε, όµως,
ούτε καν τυπικές διορθώσεις, όπως, για παράδειγµα, την προ-
σθήκη των αναγκαίων µεταβατικών διατάξεων ή έστω το ακρο-
τελεύτιο άρθρο που υπάρχει σε όλα τα νοµοσχέδια για την
έναρξη της ισχύος τους. Δεν σκεφτήκατε να βάλετε ούτε καν
αυτό. Πρόκειται ξεκάθαρα, αν όχι για αµέλεια, σίγουρα για από-
λυτη αδιαφορία σας έναντι της Βουλής.

Αγνοήσατε, επίσης, κάθε πρόταση από τους φορείς που
ήρθαν και µας µίλησαν στην επιτροπή εκτενώς για το νοµοσχέ-
διο. Προφανώς κρίνατε όλες τις προτάσεις τις οποίες κατέθεσαν
ανάξιες λόγου και δεν ασχοληθήκατε σοβαρά ούτε για ένα λεπτό
µαζί τους. Νοµίζω πως πρόκειται για απρέπεια όχι µόνον έναντι
των συναδέλφων που συµµετείχαν στην επιτροπή, αλλά και
έναντι των κοινωνικών φορέων που µας µίλησαν και σας έστειλαν
δεκάδες σχετικά υποµνήµατα.

Εσάς, όµως, δεν σας ενδιέφεραν οι τεκµηριωµένες προτάσεις
και τα αναλυτικά υποµνήµατα. Σας ενδιέφερε να τακτοποιήσετε
προεκλογικές εκκρεµότητες, για να µπορέσετε να βοηθήσετε
τους πολιτικούς σας φίλους. Ο καλός ο φίλος, όπως λέει και ο
λαός µας, στην ανάγκη πάντα φαίνεται.

Έτσι, λοιπόν, καταθέσατε την απαράδεκτη διάταξη του άρ-
θρου 80, µε ρουσφετολογικές ρυθµίσεις της τελευταίας στιγµής.
Στόχος σας είναι η ελεύθερη πρόσληψη συµβασιούχων από τους
σηµερινούς αιρετούς, χωρίς περιορισµούς, ειδικά για την τρέ-
χουσα προεκλογική περίοδο. Προφανώς, προσφέρετε χείρα
βοηθείας σε φίλους σας δηµάρχους και περιφερειάρχες, που δί-
νουν σήµερα απελπισµένο αγώνα πολιτικής επιβίωσης. Προσπα-
θείτε να περισώσετε κάτι από το επερχόµενο ναυάγιο της Νέας
Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ στις αυτοδιοικητικές εκλογές. Μάταια,
όµως. Όσο επείγοντα ξεροκόµµατα κι αν πετάξετε από το πλοίο

αυτό, να ξέρετε ότι θα βυθιστεί αύτανδρο. 
Από την άλλη πλευρά, οι επείγουσες διατάξεις σας δεν περι-

λαµβάνουν ούτε µία ουσιαστική ρύθµιση για την ενίσχυση της
χρηµατοδότησης των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Έτσι,
λοιπόν, σκόπιµα διαιωνίζετε την εξάρτησή τους από κυβερνητι-
κούς εκβιασµούς και πολιτικά παιχνίδια, αφού δεν παρέχετε, δεν
δίνετε καµµία απολύτως απάντηση στο οξύτατο πρόβληµα της
υποχρηµατοδότησής τους. Προφανώς, αυτό για τη συγκυβέρ-
νηση δεν είναι επείγον θέµα.

Επίσης, προφανώς το Υπουργείο σας δεν θεωρεί σηµαντικό
το θέµα της αυθαίρετης αξιολόγησης των δήµων. Έχω ρωτήσει
επανειληµµένα τον κ. Γρηγοράκο και το µόνο που κατάφερα µε
τα πολλά είναι πράγµατι να µου στείλει τις αξιολογήσεις που
έκανε το γραφείο του για τους Δήµους της Μαγνησίας. Θυµίζω,
όµως, πως στην Ελλάδα έχουµε τριακόσιους είκοσι πέντε δή-
µους και ότι ο κύριος Υπουργός δεσµεύτηκε να δηµοσιοποιήσει
τις αξιολογήσεις όλων των ΟΤΑ.

Σας ρωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Πού είναι οι αξιολογήσεις
των υπόλοιπων τριακοσίων δεκαεπτά δήµων; Πού βρίσκονται και
πότε θα µάθουν επιτέλους οι πολίτες τα σχέδια της συγκυβέρ-
νησης για τους δήµους τους; Γιατί τα κρύβετε; Υπάρχει µήπως
κάτι επιλήψιµο; 

Θυµίζω πως βρίσκεται σε εξέλιξη µία διαδικασία κινητικότητας
στην πραγµατικότητα διαδηµοτικών διαθεσιµοτήτων υπαλλήλων
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, µια διαδικασία που
υποτίθεται ότι στηρίχθηκε στην αξιολόγηση των δηµοτικών
δοµών, προκειµένου να εντοπιστούν ελλείµµατα και πλεονά-
σµατα προσωπικού. 

Μέχρι σήµερα, όµως, δεν υπήρξε καµµία απολύτως επίσηµη
ενηµέρωση. Αντίθετα, υπήρξε εµπαιγµός της Βουλής και των
Βουλευτών, γιατί µόνον έτσι µπορώ να χαρακτηρίσω αυτό το
οποίο δήλωσε ο κ. Γρηγοράκος στην επιτροπή, πως δήθεν όλοι
οι Βουλευτές είναι ενήµεροι για το περιεχόµενο των αξιολογή-
σεων των δήµων. Αν το λέγατε προχθές, κύριε Υπουργέ, προσω-
πικά θα το θεωρούσα σαν ένα ακραίο πρωταπριλιάτικο αστείο.
Τίποτα παραπάνω. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τους παρα-
πάνω λόγους οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ζητούµε να ενηµερωθεί
επιτέλους άµεσα και θεσµικά η Βουλή από τον κύριο Υπουργό
για το πραγµατικό περιεχόµενο όλων των αξιολογήσεων και των
τριακοσίων είκοσι πέντε Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Επίσης, ζητούµε τη θεσµοθέτηση συγκεκριµένου πλαισίου για
την οργανωµένη διενέργεια διοικητικών αξιολογήσεων των ΟΤΑ.
Διαφορετικά, όλη η διαδικασία θα παραµείνει νοµικά στον αέρα
και θα συνεχίσετε να παραβιάζετε στην ουσία το αυτοδιοίκητο
των δήµων. 

Θα πρέπει, επίσης, να µάθουµε πώς έγιναν οι υποτιθέµενες
αυτές αξιολογήσεις από το Υπουργείο Εσωτερικών, δηλαδή
πάνω σε ποια δεδοµένα στηρίχθηκαν, γιατί και εκεί υπάρχουν τε-
ράστιες αµφισβητήσεις. Αν δεν έχουµε πλήρη και αντικειµενική
πληροφόρηση για τα παραπάνω, δεν µπορούµε σε καµµία περί-
πτωση να προχωρήσουµε σοβαρά στην επανεξέταση κρίσιµων
θεµάτων λειτουργίας των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, εδώ την πρόσκληση, την οποία απευ-
θύναµε οι Ανεξάρτητοι Έλληνες και στην επιτροπή προς τον
κύριο Υπουργό, να καταθέσει εγγράφως και επισήµως στα Πρα-
κτικά όλα τα σχετικά στοιχεία τα οποία διαθέτει. Μιλώ για όλες
τις µελέτες, αξιολογήσεις, σχέδια στελέχωσης, οικονοµικές εκ-
θέσεις του παρατηρητηρίου των ΟΤΑ που δεν αφορούν απλά τη
λειτουργία, αλλά την ίδια τη βιωσιµότητα των δήµων της χώρας,
εκείνων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης οι οποίοι όχι
µόνο έχουν πληγεί ανεπανόρθωτα από τη µνηµονιακή πολιτική
σας, αλλά σήµερα τους εξανδραποδίζετε µε τις διαδηµοτικές
διαθεσιµότητες. 

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω, κύριε Πρόεδρε, εµείς δη-
λώνουµε ότι δεν θα ψηφίσουµε τα άρθρα του συζητούµενου νο-
µοσχεδίου, καταδικάζοντας ταυτόχρονα απερίφραστα τον
ευτελισµό της ίδιας της δηµοκρατίας από την Κυβέρνηση Σα-
µαρά. Δεν καταψηφίζουµε µόνο το εν λόγω νοµοθέτηµα, το
οποίο δεν είναι ούτε επείγον αλλά ούτε και εξαιρετικά σοβαρό,
καταδικάζουµε όµως µία Κυβέρνηση, η οποία αποδεδειγµένα
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έχει απολέσει τη δεδηλωµένη µετά από όσα αποκαλύφθηκαν
χθες. Οι µεθοδεύσεις σας ήλθαν πλέον στο φως της ηµέρας. Η
κουρελού ξηλώνεται κάθε µέρα που περνάει και οι πολίτες γνω-
ρίζουν µε ονόµατα και ντοκουµέντα ποιοι διαστρέφουν τη δηµο-
κρατία και ποιοι είναι εκείνοι οι οποίοι συνωµοτούν για να
καταργήσουν τη δικαιοσύνη. 

Σε αυτήν την ιταµή πρόκληση µιας χούφτας επίορκων Υπουρ-
γών αλλά και του ιδίου του Πρωθυπουργού απαντάµε το εξής:
Χάσατε δυστυχώς και το τελευταίο δροµολόγιο. Δεν υπάρχει
πλέον επιστροφή ούτε ελικόπτερο για αποχώρηση. Η σύγκρουσή
µας µε όσους πρόδωσαν τη δηµοκρατία θα είναι µετωπική και η
πτώση σας θα είναι οριστική. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Πολύ-

βιος Ζησιµόπουλος.
ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώντας, κύριε Υπουργέ, επειδή θεωρώ ότι η αντικειµενικό-

τητά σας στο θέµα του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή είναι
πραγµατικά παράδειγµα προς µίµηση, θα σας έκανα µία πρό-
ταση και παρακαλώ πολύ αν θέλετε να τη µεταφέρετε στον Πρό-
εδρο της Κυβερνήσεως και Πρωθυπουργό της χώρας κ. Αντώνη
Σαµαρά.

Προτείνουµε, λοιπόν, να µην απαγορευθεί απλώς το ελεύθερο
διαδίκτυο, όπως έλαβε χώρα στη γείτονα, φίλη και σύµµαχο
Τουρκία του κ. Ταγίπ Ερντογάν, αλλά να απαγορευθεί γενικώς η
λειτουργία της Αντιπολίτευσης, ώστε να µπορέσει η χώρα να βγει
από την κρίση και να οδηγηθεί σε έναν νέο «Χρυσό Αιώνα». 

Ερχόµαστε τώρα στο νοµοσχέδιο. Έχουµε κι άλλες φορές το-
νίσει στο Κοινοβούλιο, για ζητήµατα που αφορούν σε Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ότι οι εµβαλωµατικές παρεµβάσεις
που κατά καιρούς κάνει η διοίκηση στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αποδει-
κνύει τη χρεοκοπία του. Πραγµατικά, αν και δεν ήµασταν τότε στη
Βουλή, είχαµε αντιδράσει σθεναρά στην ψήφισή του, θεωρώντας
ότι κατακερµατίζει τις κοινότητες, διαλύει τον κοινωνικό ιστό στις
επαρχίες και είναι άκρως δυσλειτουργικός σε σχέση µε τους πο-
λίτες.

Δεν πέρασαν πολλά χρόνια από τότε και έρχεστε σιγά-σιγά µε
τα νοµοθετήµατα που φέρνετε να επιβεβαιώσετε αυτήν την πε-
ποίθησή µας. Τι άλλο µαρτυρά το γεγονός ότι µιλάτε στην πα-
ρούσα αιτιολογική έκθεση για διορθωτικές παρεµβάσεις σε
θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας των δήµων και περιφερειών;
Εάν δεν πρόκειται για χρεοκοπία του συστήµατος του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» που είχατε εισαγάγει, τότε τι άλλο σηµαίνει; 

Κατά την αντίληψή µας, ακόµα και αυτές οι παρεµβάσεις, τις
οποίες τώρα εξ ανάγκης ορθολογισµού εισηγείστε, δεν προσφέ-
ρουν τίποτα στο θνησιγενές σύστηµα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» αν δεν
επανέλθουµε στο πρότερο σύστηµα των δήµων και κοινοτήτων
που καταργήσατε µε δική σας ευθύνη. Με τον τρόπο αυτό κατα-
στρέψατε το βασικό κύτταρο της τοπικής οργάνωσης στην ελ-
ληνική περιφέρεια, την κοινότητα, απαξιώσατε ολόκληρες
περιοχές στη χώρα και υποχρεώσατε τον κάτοικο της ορεινής
και νησιωτικής χώρας να κάνει ολόκληρο ταξίδι για να φτάσει
στην πρωτεύουσα του δήµου, προκειµένου να διεκπεραιώσει και
την απλούστερη εργασία. 

Μετά απ’ όλα αυτά, έρχεστε και µιλάτε για Α’ βαθµό αυτοδιοί-
κησης και για θεσµική κατοχύρωσή του, ενώ γνωρίζετε ήδη από
την εµπειρία των ετών εφαρµογής του ότι το σχήµα αυτό δεν
µπορεί να λειτουργήσει. Αντί να πάρετε µέτρα για επαναφορά
στην πρότερη κατάσταση, ενισχύετε την ήδη υπάρχουσα, λόγω
ιδεοληψίας περί της αυτοδιοίκησης. Είναι κωµικό το ότι µέσα σ’
αυτήν την κατάσταση που περιγράψαµε βάζετε ως κύριό σας µέ-
ληµα την παροχή στους δηµότες υπηρεσιών δωρεάν πρόσβασης
στο διαδίκτυο µε τη χρήση ευρυζωνικών υποδοµών του δικτύου
«ΣΥΖΕΥΞΙΣ» (άρθρο 6). Πραγµατικό ανέκδοτο! 

Ακολουθώντας το δόγµα Σαµαρά, λοιπόν, συνεχίζετε να εµ-
παίζετε τους πολίτες, οι οποίοι έχουν σοβαρά προβλήµατα επι-
βίωσης, παρέχοντάς τους «καθρεφτάκια και χάντρες» σαν να
είναι ιθαγενείς. Κι αυτές βέβαια τώρα µας τελείωσαν. 

Εξάλλου, αντί να προτάξετε ζητήµατα καίρια για την αυτοδιοί-
κηση όπως οι κοινωνικές παροχές, η ασφάλεια και η πάταξη του

παράνοµου εµπορίου, αναλώνεστε σε παρεµβάσεις που δεν
έχουν καµµία απολύτως ουσία. Γιατί δεν κάνετε πουθενά λόγο
για τη Δηµοτική Αστυνοµία που εν µία νυκτί καταργήσατε; 

Οι τυπικές αλλαγές που φέρνετε στο Κεφάλαιο Α’ σε σχέση µε
την εκλογή Προέδρου του Δηµοτικού Συµβουλίου, του Προ-
έδρου Συµβουλίου Δηµοτικής Κοινότητος, καθώς και της πιθα-
νότητας ανεξαρτητοποίησης δηµοτικού συµβούλου, δεν είναι
σηµαντικές και σε κάθε περίπτωση δεν κρίνονται ως κρίσιµες.
Αυτά είναι τα άρθρα 1 έως 3. 

Αντίθετα, κρίσιµο είναι ότι αυξάνετε από δύο σε τέσσερις µήνες
τη διάρκεια των συµβάσεων έργου, µέσα σε συνολικό διάστηµα
δώδεκα µηνών, του προσωπικού που καλύπτει κατεπείγουσες επο-
χικές ανάγκες των Οργανισµών Τοπικής Αυτο- διοίκησης. Πίσω απ’
αυτό, αν συνυπολογίσουµε και το χρονικό σηµείο κατά το οποίο
φέρνετε το νοµοσχέδιο, κρύβονται νέες, συγκεκαλυµµένες προ-
εκλογικές παροχές, όχι βέβαια µεγάλες σαν εκείνες που είχαµε
συνηθίσει παλαιότερα, αλλά συµβιβασµένες µε την ανέχεια της
εποχής. Αυτό αποδεικνύεται και από το γεγονός ότι για την πρόσ-
ληψη αυτού του προσωπικού δεν εφαρµόζεται η διαδικασία έγ-
κρισης επιτροπής ούτε τα κριτήρια του ν. 2190/1994. 

Μέσα σ’ όλα αυτά, για να αποδειχθεί για ακόµα µία φορά η
αδυναµία του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», ρυθµίζετε και µικροσυµφέροντα
µεταξύ δήµων. Εξαιρείτε επίσης τους πολυµετοχικούς Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης από τον διοικητικό έλεγχο νοµι-
µότητος, επειδή λέτε ότι δεν είναι σκόπιµο να υποβάλλονται σε
διοικητικό έλεγχο ανώνυµες εταιρείες σαν να ήταν φορείς διοί-
κησης, όπως περιγράφεται στο άρθρο 8. Μα, φορείς διοίκησης
δεν είναι οι εταιρείες των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης;
Τι είναι πιο σηµαντικό άραγε για τον έλεγχο; Ο νοµικός τύπος
τους ή το έργο για το οποίο δηµιουργήθηκαν; 

Παρά ταύτα, είναι θετική η πρόβλεψη για δυνατότητα απόσπα-
σης υπαλλήλων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ βαθ-
µού σε άλλον Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης, χωρίς τους
ισχύοντες περιορισµούς, µε κοινωνικά κριτήρια και µεγαλύτερη
διάρκεια απόσπασης, που περιγράφονται στα άρθρα 15 έως 17. 

Τα ηµίµετρα που αφορούν την προσπάθεια της γυναίκας του
Καίσαρα να δείχνει τίµια, ενώ όλοι ξέρουµε ότι δυστυχώς δεν
είναι, καλύπτει το άρθρο 19, σύµφωνα µε το οποίο οι αιρετοί στη
δευτεροβάθµια αυτοδιοίκηση υποβάλλουν ετήσια δήλωση περι-
ουσιακής κατάστασης και τη δηµοσιοποιούν µε ανάρτηση στην
ιστοσελίδα της περιφέρειας. 

Η θεσµική πρόβλεψη της επιχορήγησης για τους δήµους φο-
ρέων που αναπτύσσουν πολιτιστικού χαρακτήρα δραστηριότη-
τες ή προωθούν τουριστικές δοµές είναι χωρίς νόηµα -αυτό
περιλαµβάνεται στα άρθρα 20 και 21- και αυτό γιατί εµείς θεω-
ρούµε ότι αυτές οι αρµοδιότητες αποτελούν υποχρεώσεις των
δήµων, δηλαδή τακτικό και όχι έκτακτο έργο τους. Το ίδιο συµ-
βαίνει και µε τις υπόλοιπες κοινωνικές δοµές, δηλαδή τα κοινω-
νικά ιατρεία και παντοπωλεία, τους παιδικούς και
βρεφονηπιακούς σταθµούς κ.ο.κ., τα οποία πρέπει να επιχορη-
γούνται από τα δηµοτικά τέλη και να αφορούν πάγιες και µόνιµες
υπηρεσίες που θα παρέχονται πρωτίστως στους Έλληνες δηµό-
τες, αφού οι δηµότες αυτοί καταβάλλουν και τα αντίστοιχα τέλη
µέσω της έµµεσης φορολόγησής τους. 

Ο τρόπος, λοιπόν, µε τον οποίον αντιµετωπίζετε αυτές τις πα-
ροχές για τις οποίες ουδεµία πρόβλεψη υφίσταται, εκτός από τα
αποσπασµατικά άρθρα 25 και 40 του νοµοσχεδίου, αποδεικνύει
όσα είπαµε παραπάνω για το χρεοκοπηµένο σύστηµα που θεσπί-
σατε και συνεχίζετε να στηρίζετε µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Θεωρούµε κρίσιµες άλλες δύο παρατηρήσεις. Θεωρούµε ως
θετική την πρόβλεψη του άρθρου 24 για αντικατάσταση του άρ-
θρου που έθετε υποχρεωτικά σε αργία τον αιρετό µε µόνη την
άσκηση δίωξης, ενώ τώρα θα απαιτείται έκδοση πρωτοβάθµιας
καταδικαστικής απόφασης για τα κακουργήµατα. Με τον τρόπο
αυτό διασφαλίζονται και ο θεσµός και ο έλεγχος της σοβαρότη-
τας της κατηγορίας. 

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά την υιοθέτηση της διπλογρα-
φικής µεθόδου –άρθρο 35- που, αν και δεν αποτελεί πανάκεια
για τους δήµους αφού ήδη εφαρµόζεται σε πολλούς απ’ αυτούς,
αποτελεί το ελάχιστο προαπαιτούµενο για έναν στοιχειώδη
έλεγχο των πιστώσεων και των δαπανών.
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Είναι πολύ γνωστό άλλωστε ότι οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτο-
διοίκησης αποτελούν ίσως το σηµαντικότερο άντρο διαφθοράς
στη σύγχρονη Ελλάδα. Αυτό δεν δηµιουργήθηκε µόνο του, αλλά
µετά από χρόνια συναλλαγής µε την κεντρική εξουσία. 

Εποµένως οι αυτονόητοι έλεγχοι που τώρα θέλετε να επιβά-
λετε είναι το ελάχιστα αναµενόµενο µέσα σε ένα τέτοιο σύστηµα.
Κατά συνέπεια εµείς θεωρούµε -και θα το πράξουµε στους δή-
µους στους οποίους θα µας δώσει την ευκαιρία να εκλέξουµε
δηµάρχους ο ελληνικός λαός- ότι είναι κρίσιµο να διενεργηθεί
εκτεταµένος νοµικός έλεγχος µε ορκωτούς λογιστές και µάλιστα
να θεσµοθετηθεί τέτοιος, ώστε ασχέτως συστηµάτων καταγρα-
φής εξόδων να υφίσταται συνεχής έλεγχος όλων των παραµέ-
τρων της άσκησης δηµοτικής εξουσίας. 

Όσον αφορά στις υπόλοιπες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, τα
είχαµε πει και στη σχετική επιτροπή. Η Κυβέρνηση έχει βάλει στο
στόχαστρο τους καπνοπώλες καθ’ υπαγόρευσιν των µεγαλοσυµ-
φερόντων. 

Η λιανική πώληση των καπνικών και ψιλικών ειδών χωρίς κανέ-
ναν περιορισµό καταργεί κάθε θεσµό πρόνοιας για τους αναξιο-
παθούντες πολίτες. Ήδη στο παρελθόν το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους και η Επιτροπή Ανταγωνισµού είχαν γνωµοδοτήσει αρ-
νητικά στην κατάργηση των περιορισµών. 

Η λιανική αγορά καπνοβιοµηχανικών προϊόντων αποτέλεσε τη
ραχοκοκαλιά των µικροµεσαίων οικογενειακών επιχειρήσεων, οι
οποίες αδιαµφισβήτητα εξυπηρετούσαν και τις ανάγκες του κα-
ταναλωτικού κοινού, µε τα ευέλικτα ωράρια λειτουργίας τους και
τη διασπορά τους. Τα ανωτέρω τίθενται πλέον σε αµφισβήτηση.
Ήδη φηµολογείται ότι ανώνυµη εταιρεία εµφανίζεται σε διάφορα
περίπτερα και ιδιοκτήτες –ανάπηρους- προσφέροντας προκατα-
βολή όλα τα µισθώµατα των επτά ετών, για να τοποθετήσει νέα
περίπτερα, τα οποία θα λειτουργούν σε εικοσιτετράωρη βάση
και µόνο µε αυτόµατους πωλητές. Δηλαδή, αυτόµατος πωλητής
για τα καπνικά, Τύπο, κάρτες σταθερής και κινητής τηλεφωνίας,
αναψυκτικά, ψιλικά, κρουασάν, σνακ κ.λπ.. Είναι πρακτική που
µειώνει τις θέσεις εργασίας και αυξάνει τα ποσοστά φτώχειας
και δυστυχίας. Κλήθηκαν, λοιπόν, οι εκπρόσωποι του συνδικά-
του, για να µας δώσουν την πραγµατική διάσταση των προβλη-
µάτων τους. Ελπίζω να εισακούστηκαν.

Θετική χαρακτηρίζουµε την πρόβλεψη του άρθρου 44, αναφο-
ρικά µε την µίσθωση ακινήτων από τους δήµους για την προσω-
ρινή κάλυψη των αναγκών στέγασης σχολικών µονάδων, αν και
πρόκειται για µια διάταξη που φανερώνει την αδυναµία της πο-
λιτείας να µεριµνήσει σε συλλογικό επίπεδο και να αντιµετωπίσει
προβλήµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας. 

Ορθώς βέβαια απαγορεύεται η κατάσχεση των αποδοχών των
αποζηµιώσεων και απολαβών του προσωπικού των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης σύµφωνα µε το άρθρο 51, όµως είναι ένα
µέτρο που πρέπει να τύχει εφαρµογής σε όλους τους υπαλλή-
λους, ιδιωτικούς και δηµόσιους. Δεν είναι δυνατόν, από την
στιγµή που κατάσχονται από την εφορία χωρίς προειδοποίηση
λογαριασµοί συµπολιτών µας και τίθεται σε αµφισβήτηση η επι-
βίωσή τους, να εξαιρούνται οι υπάλληλοι των Οργανισµών Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης.

Επίσης, να διευκρινιστεί η φράση «πάσης φύσεως». Είναι γε-
νικό και µπορεί να περιλαµβάνει ακόµα και απολαβές από εγκλη-
µατικές δραστηριότητες και έκνοµες πράξεις. 

Ο τρόπος επιβολής προστίµων και οι µέθοδοι είσπραξης των
ήδη επιβληθεισών, στο άρθρο 52, φαίνεται να δίνει µια µικρή
ανάσα σε όλους τους καταστηµατάρχες, ιδιοκτήτες καφέ και
µπαρ, οι οποίοι, επειδή τοποθέτησαν ένα τραπέζι παραπάνω, κα-
λούνται τώρα να καταβάλλουν πέντε χιλιάδες ευρώ και πλέον,
όταν ο τζίρος τους είναι κατά πολύ µικρότερος και µετά βίας συν-
τηρούν τα µαγαζιά τους. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επί της αρχής το νοµοσχέδιο και πρό-
κειται να τοποθετηθούµε εκτενέστερα σε ό,τι αφορά στα διά-
φορα άρθρα του. 

Κλείνοντας θέλω να ευχηθώ στον κύριο Υπουργό Εσωτερικών
ό,τι το καλύτερο για τις µέρες του Πάσχα. Στα δικά σας! 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµήτριος Ανα-

γνωστάκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, είναι γεγονός αναµφισβήτητο
ότι η σηµερινή διαδικασία γίνεται κάτω από την εικόνα που δηµι-
ουργήσαµε ως πολιτικό προσωπικό και ως πολιτικό σύστηµα.
Είναι µια εικόνα τραγική, µια εικόνα δραµατική, που δείχνει ότι
δεν είµαστε σε θέση, σε ικανοποιητικό βαθµό, να υπερασπίσουµε
τη δηµοκρατία και τη θεσµική λειτουργία.

Χθες η δηµοκρατία δέχθηκε δυο πισώπλατες µαχαιριές. Χθες
αναδείχθηκε ότι δυστυχώς υπήρξαν θύλακες εντός της Κυβέρ-
νησης, οι οποίοι θύλακες όχι απλά συνεγελάζονταν µε την ακρο-
δεξιά, αλλά υπήρχε τέτοια οικειότητα, που αποδεικνύει µε
περίτρανο τρόπο ότι σε πολλές περιπτώσεις, όπως φαίνεται εκ
του αποτελέσµατος, υπήρξε συνεννόηση και πολιτική συµφωνία. 

Αναφέροµαι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές –για παράδειγµα-
στον αντιρατσιστικό νόµο, ο οποίος ποτέ δεν ήρθε στη Βουλή.
Άραγε, ποιοι ήταν αυτοί που µεθόδευσαν την εξέλιξη στο συγ-
κεκριµένο ζήτηµα; Η αποποµπή του Γραµµατέα της Κυβέρνησης
δεν καλύπτει το αίσθηµα της κοινής γνώµης, της ελληνικής κοι-
νωνίας. Αντίθετα, αναδεικνύει τις µεγάλες πολιτικές ευθύνες που
έχει η Κυβέρνηση των δύο κοµµάτων. 

Νοµίζω ότι είναι υποχρέωσή σας, κύριε Υπουργέ, εξ ονόµατος
της Κυβέρνησης στην τοποθέτησή σας όχι απλά να καταδικά-
σετε, αλλά να διαχωρίσετε µε απόλυτη σαφήνεια τη θέση σας
από τέτοιες συµπεριφορές και από τέτοιες πρακτικές. 

Μία δεύτερη παρατήρηση είναι η εξής: Αν κατανόησα σωστά,
ο κ. Ντόλιος έκανε αναφορά σε νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι
οποίες είναι εν γνώσει του, αλλά δυστυχώς δεν είναι εν γνώσει
των άλλων κοµµάτων και θα περιµέναµε, κύριε Υπουργέ, µε την
ευαισθησία και την πολιτική ευθιξία που σας διακρίνει, ήδη να
έχετε καταθέσει αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Αντιλαµβάνοµαι ότι στο πλαίσιο µιας συγκυβέρνησης τα δύο
κόµµατα πρέπει να συνεννοούνται, αλλά είχατε δεσµευθεί ότι
από το πέρας της τελευταίας συνεδρίασης της επιτροπής µέχρι
σήµερα, έστω και ηλεκτρονικά, θα µας στέλνατε τις παρατηρή-
σεις σας. Επτασφράγιστο µυστικό είναι, κύριε Υπουργέ, επιτέ-
λους; Γιατί να µας αιφνιδιάζετε; Γιατί εν πάση περιπτώσει να µη
δίνετε τη δυνατότητα σε όλους πολιτικούς χώρους να συµφωνή-
σουν ή να διαφωνήσουν, αλλά να κατακτήσουµε έναν πολιτικό
πολιτισµό, ένα minimum επίπεδο συνεργασίας κι επικοινωνίας,
συνεννόησης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκεκριµένη νοµοθετική
πρωτοβουλία, όπως αποδείχθηκε στις συνεδριάσεις της επιτρο-
πής, δεν είναι ένα νοµοθέτηµα το οποίο αντιµετωπίζει τα αυξη-
µένα και οξυµµένα προβλήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης Α’
και Β’ βαθµού. Στην ουσία διευθετεί, ρυθµίζει κάποια ζητήµατα
κι έχει την αξία του -έχει τη σηµασία του- το γεγονός ότι αυτή η
διευθέτηση γίνεται έναν µήνα πριν από τις εκλογές. Όσο καλο-
προαίρετος να είναι ο καθείς και η καθεµιά, δεν γεννάται εύλογα
η υπόνοια, η υποψία –όχι η καχυποψία- ότι όλα αυτά γίνονται για
να εξυπηρετήσουµε, πιθανόν, και «ηµετέρους»; 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα της τοπικής
αυτοδιοίκησης είναι πάρα πολύ µεγάλο για να χρησιµοποιείται
στον βωµό µιας µικροκοµµατικής και µικροπολιτικής προσέγγι-
σης και αντίληψης. Περιµένουµε µε αγωνία να ολοκληρωθούν οι
εργασίες στην υποεπιτροπή για την αναδιάρθρωση του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» κι εκεί, βεβαίως, θα έχουµε τη δυνατότητα να καταθέ-
σουµε µε πλήρη σαφήνεια την πρόταση της Δηµοκρατικής
Αριστεράς. 

Θα ήταν, όµως, αδιανόητο, έστω και σε µία συζήτηση που
αφορά τη διευθέτηση ζητηµάτων στον χώρο αυτό, να µην πούµε
ότι για τη Δηµοκρατική Αριστερά η µεταρρύθµιση του πολιτικού
συστήµατος και της δηµόσιας διοίκησης αποτελεί κεντρικό ζή-
τηµα στην υπόθεση προοδευτικής διεξόδου από την κρίση, ενώ
στη µεταρρυθµιστική αλυσίδα η αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού
αποτελεί τον βασικότερο κρίκο.

Για µας, για τη Δηµοκρατική Αριστερά, η αυτοδιοίκηση αποτε-
λεί ταυτόχρονα κίνηµα και θεσµό. Είναι ο θεσµός της λαϊκής αυ-
τενέργειας και συµµετοχής, το επίκεντρο και η κορύφωση του
αλληλέγγυου εθελοντισµού.

Σήµερα, στη δίνη µιας πολύπλευρης πολιτικής, οικονοµικής και
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κοινωνικής κρίσης που πλήττει τη χώρα µας, η ανάγκη µιας ολο-
κληρωµένης στρατηγικής εξόδου είναι αδήριτη. Αυτή η στρατη-
γική πρέπει να επιµερίσει δίκαια τα βάρη, να προασπίσει την
κοινωνική συνοχή, να υιοθετήσει τη βιώσιµη ανάπτυξη και τέλος
να ανανεώσει και να ανασυγκροτήσει τη χώρα θεσµικά.

Επειδή έγινε αναφορά στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», για µας, για τη Δη-
µοκρατική Αριστερά, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ναι, είναι αλήθεια, επι-
χείρησε µια ριζική µεταρρύθµιση στην αυτοδιοίκηση, χωρίς
όµως, δυστυχώς, να αποτελέσει τµήµα µιας ευρύτερης µεταρ-
ρύθµισης, που θα αφορούσε στο κεντρικό κράτος.

Είναι αλήθεια επίσης ότι συνέπεσε µε τη δηµοσιονοµική κρίση
και δεν κατέστη δυνατόν να εξασφαλιστούν οι αναγκαίοι πόροι,
οι οποίοι είχαν προβλεφθεί για την εφαρµογή του, καθώς και οι
προϋποθέσεις που θα εγγυώντο τη χρηµατοδότηση αυτής της
µεταρρύθµισης.

Έτσι, εµείς θεωρούµε ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», χωρίς να είναι
αποτυχηµένος ως σύλληψη, βρίσκεται σε φάση στασιµότητας
και αµφισβήτησης, ενώ η οικονοµική κρίση και η υλοποίηση
αυτού του αυστηρού προγράµµατος δηµοσιονοµικής προσαρ-
µογής τείνουν να ακυρώσουν τις θετικές συνέπειες της µεταρ-
ρύθµισης. Δυστυχώς, είναι αλήθεια, έχουν υπονοµευθεί
κεκτηµένα της αυτοδιοίκησης, κεκτηµένα που είχαν κατοχυρωθεί
πριν από τη συγκρότηση των νέων δήµων και περιφερειών. Σή-
µερα, µε µια φράση, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι µετέωρος, δυσε-
φάρµοστος και δυστυχώς δεν τον στηρίζει η πολιτεία.

Γίνονται κάποιες διευθετήσεις, παρεµβάσεις διορθωτικές, το
είπα και πριν. Όµως δεν θα έπρεπε να υπάρχουν συγκεκριµένες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες, έστω και σε αυτό το νοµοσχέδιο, για
την καθιέρωση της ετήσιας στοχοθεσίας και δεικτών µέτρησης
για τη βελτίωση της αποτελεσµατικότητας και της αποδοτικότη-
τας των υπηρεσιών και καθιέρωση εφαρµογής συστηµάτων αξιο-
λόγησης των υπηρεσιών;

Είναι θετική –και το έχουµε πει και στην επιτροπή– η εφαρµογή
του διπλογραφικού συστήµατος σε όλα τα αυτοδιοικητικά νοµικά
πρόσωπα και τις κοινωφελείς δηµοτικές επιχειρήσεις, όπως είναι
θετική και η διάταξη που επιβάλλει «πόθεν έσχες» και στους πε-
ριφερειάρχες. Μας προξένησε µεγάλη και αρνητική εντύπωση η
αρνητική θέση της Ένωσης Περιφερειών στο συγκεκριµένο ζή-
τηµα.

Όµως, µέσα από τη διαπίστωση της δυσλειτουργίας αυτού του
θεσµικού πλαισίου, όπως οριοθετείται µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», δεν
θα έπρεπε να υπάρχει θεσµική θωράκιση και ενίσχυση των πα-
ρατάξεων της µειοψηφίας µε µέσα, έτσι ώστε να καταστεί ο έλεγ-
χος πιο ουσιαστικός στην πλειοψηφία;

Βεβαίως, εµείς θα περιµέναµε, έστω και σε αυτό το νοµοσχέ-
διο, να υπάρξει µια προσπάθεια για τη χειραφέτηση των ΟΤΑ από
την κεντρική διοίκηση, µέσω της σταδιακής επίτευξης της οικο-
νοµικής αυτοτέλειας και της ευθύνης είσπραξης φορολογικών
εσόδων από τους ίδιους τους ΟΤΑ, χωρίς όµως επιπλέον φορο-
λογική επιβάρυνση των πολιτών –αυτό είναι αυτονόητο– και όσο
διαρκεί η κρίση.

Και όχι µόνο αυτό. Δεν θα έπρεπε να υπάρχει αναφορά στη
φορολογική αποκέντρωση για αναδιανοµή των εισπραττοµένων
φόρων υπέρ της αυτοδιοίκησης, χωρίς αύξησή τους και ιδιαίτερα
υπέρ των οικονοµικά µειονεκτούντων ΟΤΑ; Ακούστηκε τόσο από
την εισήγηση της κ. Σακοράφα όσο και από τον εκλεκτό φίλο, ει-
σηγητή του ΠΑΣΟΚ ότι, αν δεν υπήρχε τοπική αυτοδιοίκηση, η
οποία στην ουσία υποκατάστησε την έλλειψη του κοινωνικού
κράτους, δεν θα υπήρχε αυτή η στοιχειώδης κοινωνική συνοχή.
Και –προσέξτε– σε ποια περίοδο; Στην περίοδο κατά την οποία
η τοπική αυτοδιοίκηση έχει δεχθεί το µεγαλύτερο πλήγµα. Κατά
60% έχουν µειωθεί οι πόροι της κι όµως άντεξε. Και αντί να έρθει
η πολιτεία να στηρίξει, δυστυχώς µεταθέτει την αναδιάρθρωση
του θεσµικού πλαισίου στο όλο και πιο µακρινό µέλλον, ελπίζω
όχι και στις καλένδες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την τοπική αυτοδιοίκηση A’
βαθµού, µας έχει δοθεί η δυνατότητα και έχουµε κάνει κι άλλες
φορές κάποια συζήτηση, έστω και αποσπασµατική και πρόχειρη.
Δεν θα έπρεπε, όµως, να µιλήσουµε επί της ουσίας και για την
περιφερειακή αυτοδιοίκηση B’ βαθµού, την οποία παρακολου-
θούµε εδώ και τριάµισι χρόνια περίπου να προσπαθεί να βρει το

βήµα της και η πολιτεία αντί να τη στηρίξει στην προσπάθεια
αυτή, ώστε να είναι πιο αποτελεσµατική στην εκτέλεση του
ρόλου της, της βάζει τρικλοποδιές; Ποιος βάζει τις τρικλοποδιές;
Οι αποκεντρωµένες διοικήσεις.

Γι’ αυτό και εµείς, ως Δηµοκρατική Αριστερά, µε υψηλό αί-
σθηµα ευθύνης απέναντι στους δύο συνταγµατικά κατοχυρωµέ-
νους βαθµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, Α’ και Β’ βαθµού, λέµε ότι
επιτέλους τελείωσε η µεταβατική περίοδος για να υπάρχουν οι
αποκεντρωµένες διοικήσεις και πρέπει να καταργηθούν. Είναι το
µακρύ χέρι της Κυβέρνησης, είναι το µακρύ χέρι της κεντρικής
διοίκησης. 

Οι αρµοδιότητες της αποκεντρωµένης διοίκησης θα µπορού-
σαν κάλλιστα να µεταφερθούν στις περιφέρειες, τις αιρετές πε-
ριφέρειες και κάποιες οι οποίες, για παράδειγµα η ιθαγένεια, δεν
µπορούν να µεταφερθούν, να είναι σε αποκεντρωµένες υπηρε-
σίες του κράτους. Εµείς, λοιπόν, έχουµε ξεκάθαρη θέση ότι η
αποκεντρωµένη διοίκηση έχει ολοκληρώσει τον κύκλο της και θα
πρέπει άµεσα να τελειώνουµε µε αυτήν την ιστορία. 

Τώρα µπαίνω στο νοµοσχέδιο, όσο µπορώ πιο γρήγορα. Εξάλ-
λου ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ήταν απόλυτα σαφής
στο τι περιλαµβάνει, να µην επαναλαµβάνω. Θα εστιάσω, όµως,
σε κάποια επιµέρους άρθρα, για τα οποία ενώ, όπως προείπα,
είχε δεσµευτεί η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών να
µας φέρει σήµερα τις όποιες αποδοχές επί των παρατηρήσεων
και προτάσεών µας. Αυτό δεν έγινε. Ευελπιστώ να γίνει στη συ-
νέχεια. 

Έρχοµαι στο άρθρο 4: «Συµπαραστάτης του Δηµότη και της
Επιχείρησης». Απαράδεκτο! Είναι απαράδεκτο ο ορισµός του
συµπαραστάτη να γίνεται µέσω της αποκεντρωµένης διοίκησης.
Γκαουλάιτερ καθίσταται ο Γραµµατέας της Αποκεντρωµένης Δι-
οίκησης. Προτάσεις ακούστηκαν. 

Ο κ. Ταµήλος έκανε συγκεκριµένη πρόταση. Αναφέροµαι στην
εύστοχη όντως παρατήρησή του, ότι δεν µπορεί να προσδιορί-
ζουµε σε δύο µήνες το χρονικό εκείνο διάστηµα, κατά το οποίο
πρέπει το περιφερειακό και δηµοτικό συµβούλιο να εκλέξει συµ-
παραστάτη. Θα µπορούσε τουλάχιστον να αυξηθεί κατά τέσσε-
ρις, να γίνει ένα εξάµηνο, έτσι ώστε, αφού ολοκληρωθεί η
διαδικασία ορισµών αντιδηµάρχων, προέδρων νοµικών προσώ-
πων…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για ένα – δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Συνεχίστε, κύριε συ-

νάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
…Έλεγα, λοιπόν, ότι θα µπορούσε να αντιµετωπιστεί µε τη δέ-

ουσα προσοχή που επιβάλλει αυτός ο θεσµός. Διότι όντως, θα
συµφωνήσω, δεν είναι ζήτηµα πλειοψηφίας ο συµπαραστάτης.
Όµως, είχατε τη δυνατότητα να ακούσετε αρκετές θέσεις, και
δική µας και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ακόµα και από τη
Συµπολίτευση, και να µας φέρνατε σήµερα µία συνθετική πρό-
ταση. Μακάρι να γίνει στην τοποθέτησή σας. 

Για το άρθρο 7 µάς έχετε µπερδέψει. Θα αποσυρθεί ή δεν θα
αποσυρθεί; Γιατί, αν αποσυρθεί, δεν έχει νόηµα να αναλώνουµε
ούτε χρόνο ούτε κόπο. Ο κ. Ντόλιος έκανε ιδιαίτερη αναφορά
και διαχώρισε τις έννοιες του έκτακτου και του εποχικού. Έβαλε
και τον κίνδυνο στην ουσία καταστρατήγησης της έννοιας και της
περιφρούρησης του ΑΣΕΠ. Περιµένουµε να δούµε τι ακριβώς γί-
νεται.

Στο άρθρο 16 είναι προφανές ότι δεχόµαστε πως θα πρέπει ο
δήµαρχος να έχει τη δυνατότητα να µετακινεί προς όφελος του
δηµοσίου συµφέροντος έναν υπάλληλο, αλλά όχι για δέκα χρό-
νια. Αυτό είναι οµηρία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Πέντε και πέντε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Πέντε και πέντε, ακριβώς. Με

συγχωρείτε, αλλά είναι εξωπραγµατικός ο χρόνος. Κάντε το τρία
και τρία, κάντε το τρία και δύο, αλλά όχι δέκα χρόνια. 

Σε ό,τι αφορά –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- το άρθρο 45, για
την εκχώρηση και ενεχυρίαση εσόδων από ανταποδοτικά τέλη,
κοιτάξτε, το ότι υπάρχουν δυσκολίες σε κάποιους µικρούς δή-
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µους ως προς το ζήτηµα της καθαριότητας να το αποδεχθώ.
Όµως, αν είναι να γενικεύσουµε το ζήτηµα και να ανοίξουµε τους
ασκούς του Αιόλου για ιδιωτικοποίηση των δηµοσίων υπηρεσιών
και αγαθών, είναι προφανές ότι η Δηµοκρατική Αριστερά είναι
απέναντι. Προσδιορίστε το µέγεθος ή τον αριθµό εκείνων των
ΟΤΑ που έχουν ανάγκη αυτής της διάταξης και να το κουβεντιά-
σουµε. Έτσι, όµως, γενικά και αόριστα σε καµιά περίπτωση δεν
πρόκειται να συµφωνήσουµε. 

Τέλος –και είναι όντως τέλος- για τα άρθρα 77 και 78 ακού-
στηκαν πολλά. Συνυπογράφουµε και είµαστε αρνητικοί.

Όσο για το άρθρο 80, δεν µπορείς στην ουσία να δίνεις τη δυ-
νατότητα, ακόµα και παραµονές των εκλογών, στους αιρετούς
για προσλήψεις. Είναι αντιδεοντολογικό και αντιδηµοκρατικό. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Κλείνω δηλώνοντας ότι έχουµε ολοκληρωµένη πρόταση, την
οποία θα καταθέσουµε στην υποεπιτροπή για τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Έχουµε όµως και εδραιωµένη πεποίθηση ότι δεν θα
αφήσουµε να γίνονται ρουσφετολογικές προσεγγίσεις σε έναν
τόσο ευαίσθητο τοµέα, όπως είναι η τοπική αυτοδιοίκηση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώρ-
γιος Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το χθεσινό γεγονός και οι συνοµιλίες που είδαν το φως της

δηµοσιότητας επιβεβαιώνουν αυτό που έχουµε πει ως Κοµµου-
νιστικό Κόµµα, ότι η Χρυσή Αυγή ανέβηκε και στηρίχθηκε από
µηχανισµούς του συστήµατος και πάει χέρι-χέρι µε τον αντικοµ-
µουνισµό, από όπου και αν προέρχεται αυτός. Η εγκληµατική της
δράση είναι υπαρκτή και είναι γνωστά τα αποτελέσµατα της δρά-
σης της. Γι’ αυτό και αποτελεί λαϊκή απαίτηση να διερευνηθούν
οι εγκληµατικές της πράξεις και να τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι. Πα-
ράλληλα, εµείς καλούµε τον λαό να την καταδικάσει και να την
αποµονώσει.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών»
που συζητούµε, αποτελεί τµήµα µιας συνολικότερης πολιτικής
που ασκείται, στη βάση όµως µιας συγκεκριµένης στρατηγικής
κατεύθυνσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της συγκυβέρνησης,
όπως και των προηγούµενων εξάλλου κυβερνήσεων, µε στόχο
τη στήριξη και ενίσχυση της κερδοφορίας του κεφαλαίου πριν
αλλά και τώρα, ειδικότερα στην περίοδο της κρίσης, µε αποτέ-
λεσµα τη ραγδαία επιδείνωση της θέσης των εργαζοµένων και
συνολικά της λαϊκής οικογένειας. Για την υλοποίηση αυτού του
στόχου προωθήθηκαν και προωθούνται σειρά αναδιαρθρώσεων
σε όλους τους τοµείς, εργασιακές σχέσεις, παιδεία, υγεία, πρό-
νοια κ.λπ., προκειµένου να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις
αλλά και οι αναγκαίες για το κεφάλαιο συνθήκες, ώστε να βρει
πεδίο κερδοφορίας. 

Έτσι και οι αναδιαρθρώσεις για τον εκσυγχρονισµό του αστι-
κού κράτους που έχουν γίνει έως σήµερα στη δηµόσια διοίκηση
και την τοπική αυτοδιοίκηση -την τοπική διοίκηση, πλέον- αλλά
και αυτές που σχεδιάζονται εντάσσονται στις ανάγκες ακριβώς
αυτής της καπιταλιστικής ανάπτυξης της χώρας. Αυτόν τον
στόχο υπηρέτησε και ο «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» και, βεβαίως, υπηρετεί
ως συνέχειά του ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ως εργαλείο δηλαδή τοπικής
και περιφερειακής διοίκησης, προκειµένου να λειτουργεί ακόµα
πιο αποτελεσµατικά και συµπληρωµατικά η τοπική και περιφε-
ρειακή διοίκηση, αντίστοιχα, ως αναπόσπαστο κοµµάτι του κρα-
τικού µηχανισµού, το οποίο απαρέγκλιτα θα υλοποιεί τις
κεντρικές πολιτικές ευνοώντας, βεβαίως, µε τις παρεµβάσεις της
τοπικής διοίκησης πιο στοχευµένα τις επιδιώξεις του κεφαλαίου,
προκειµένου να υλοποιείται απαρέγκλιτα και µε σιδηρά πειθαρ-
χία αυτή η πολιτική. Πέραν του έως τώρα ελέγχου όπου υπό-
κειντο οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού
από τον Γενικό Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, τώρα θα
ελέγχονται από τον Ελεγκτή Νοµιµότητας για το αν θα υλοποιούν
απαρέγκλιτα την κεντρική πολιτική κατεύθυνση. 

Αυτή, λοιπόν, την πολιτική έρχεται να εξυπηρετήσει και το νο-

µοσχέδιο, ανοίγοντας τον δρόµο για εκτεταµένες ιδιωτικοποι-
ήσεις και ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας κρίσιµων υπηρεσιών
των δήµων, όπως της καθαριότητας που αναφέρεται µέσα, του
φωτισµού και γενικότερα όποιας υπηρεσίας θεωρείται ανταπο-
δοτικού χαρακτήρα, όπως είναι οι δράσεις για τον πολιτισµό, τον
αθλητισµό, τους κοινόχρηστους χώρους και άλλα. 

Είναι υπηρεσίες, δηλαδή, που σχετίζονται µε τις ανάγκες του
λαού, για τις οποίες ήδη φορολογείται και πληρώνει. Έτσι τώρα
οι δήµοι θα βάζουν ως ενέχυρο ή θα εκχωρούν τα µελλοντικά
τους έσοδα από τα ανταποδοτικά τέλη καθαριότητας και φωτι-
σµού, θα υπογράφουν συµβάσεις µε ιδιώτες που θα αναλάβουν
αυτές τις υπηρεσίες και οι επιχειρήσεις θα εισπράττουν κατευ-
θείαν από τη ΔΕΗ αυτά τα εγγυηµένα έσοδα. 

Βέβαια, το έδαφος για να δράσουν οι ιδιώτες είναι αρκετά
αποδοτικό, αφού στους δήµους τα αποδοτικά τέλη και γενικώς
τα τέλη και πρόστιµα είναι όχι απλά αυξηµένα, αλλά αποτελούν
την κυρίαρχη πηγή εσόδων τους. Έτσι, µε δεδοµένο ότι τέτοιες
υπηρεσίες, που θεωρούνται από τις βασικές σε έναν δήµο, θα
παραχωρούνται σε ιδιώτες, είναι προφανές ότι χιλιάδες εργαζό-
µενοι που εργάζονται στους δήµους θα βρεθούν στον αέρα. 

Ενδεικτικά αναφέρεται, για παράδειγµα, στην αιτιολογική έκ-
θεση του νοµοσχεδίου το επιχείρηµα ότι η συγκυβέρνηση θέλει
να διασώσει –λέει- τους δήµους από τον δανεισµό για την
άσκηση των αρµοδιοτήτων ανταποδοτικού χαρακτήρα. 

Στην ουσία τούς λέτε πως έχουν δύο επιλογές, για να παρέ-
χουν υπηρεσίες: ή δανεισµό ή ενεχυρίαση των εσόδων τους και
παράδοση των ανταποδοτικών υπηρεσιών σε επιχειρήσεις. Και
στη µία και στην άλλη περίπτωση ποιος θα πληρώσει το µάρ-
µαρο; Οι εργαζόµενοι και οι λαϊκές οικογένειες, τα µόνιµα υπο-
ζύγια. Αυτό είναι ενδεικτικό του ρόλου που παίζει η τοπική και
περιφερειακή διοίκηση, αλλά και οι αιρετοί, που αποδέχονται
αυτήν την πολιτική. Από κοινού, λοιπόν, Κυβέρνηση, δήµαρχοι
και περιφερειάρχες από τη µία µεριά κλείνουν την πόρτα των
υπηρεσιών των ΟΤΑ, των περιφερειών και συγχρόνως ανοίγουν
διάπλατα τις πόρτες στους ιδιώτες επιχειρηµατίες.

Σε άλλο σηµείο της εισηγητικής έκθεσης, αναφέρεται πως η επι-
λογή αυτή θα διευκολύνει την αξιοποίηση κοινοτικών πόρων και
χρηµατοδοτικών εργαλείων, όπως, για παράδειγµα, το χρηµατο-
δοτικό πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης «JESSICA», που ως
προϋπόθεση έχει τη χρηµατοδότηση έργων και υπηρεσιών, αρκεί
αυτά να φέρνουν έσοδα, να λειτουργούν ανταποδοτικά. 

Επιχειρείται, δηλαδή, η άσκηση µιας σταθερής και αναγκαίας
υπηρεσίας προς τους δηµότες, όπως, για παράδειγµα, η καθα-
ριότητα, να ανατεθεί σε κοινοτικούς πόρους και εργαλεία, τα
οποία διατίθενται µόνο εφόσον µπορούν να επιφέρουν έσοδα και
βεβαίως προϋποθέτουν σύµπραξη µε επιχειρηµατίες. 

Αυτή η επιλογή διευκολύνει δηµάρχους που υποστηρίζουν τον
εξορθολογισµό των δαπανών των δήµων τους ή την περιβόητη
οικονοµική αυτοτέλεια, που συνεπάγονται περικοπές σε προσω-
πικό, απολύσεις, κατάργηση ή περαιτέρω περικοπές σε υπηρε-
σίες, ώστε να προχωρήσουν στην υλοποίηση αυτής ακριβώς της
αντιλαϊκής πολιτικής.

Εξάλλου, υπάρχει πλήρης σύµπλευση Κυβέρνησης και δηµάρ-
χων στο ότι η κρατική χρηµατοδότηση κάποια στιγµή θα σταµα-
τήσει. Σε αυτό το πλαίσιο αναζητούνται διέξοδοι, ώστε να
εκτελούνται οι υπηρεσίες µε την ακόµα µεγαλύτερη εµπλοκή επι-
χειρηµατικών σχηµάτων. Βεβαίως, οι ευθύνες δηµάρχων και πε-
ριφερειαρχών που υλοποιούν αυτήν την πολιτική είναι τεράστιες,
αφού εδώ και χρόνια αναδείχθηκαν, αποδέχθηκαν, συνηγόρη-
σαν, συναίνεσαν και υλοποιούν αυτήν την πολιτική. 

Ένα παράδειγµα είναι η αποδοχή µείωσης των πόρων προς
την τοπική και την περιφερειακή διοίκηση από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Εδώ να θυµίσουµε τις επίσηµες τοποθετήσεις, σε
επίπεδο Κεντρικής Ένωσης Δήµων για το ότι πρέπει να γίνει οι-
κονοµία και από άλλους φορείς του δηµοσίου, αντίστοιχες µε
αυτές που έγιναν στους δήµους. Πρωτοστατούν, δηλαδή, στη
φοροεπιδροµή του λαού.

Δεύτερον, κατάργηση των οργανικών θέσεων των δήµων που
προβλέπονταν και από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», που τον υλοποίησαν
και τον υλοποιούν µε µεγάλη ευχαρίστηση και τον πρόβαλαν και
σε µια µεταρρύθµιση –γιατί ακούστηκε και σε αυτήν την Αίθουσα
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προηγουµένως- ως µια µεγάλη µεταρρύθµιση, η οποία έχει να
προσφέρει πολλά –λέει- στην κοινωνία. 

Τρίτον, ιδιωτικοποιήσεις υπηρεσιών των δήµων, όπως καθαριό-
τητα, κοινωνικά προγράµµατα, πρόνοια κ.λπ.. Χαρακτηριστικό, επί-
σης, είναι το παράδειγµα ότι ακόµα και τώρα καλοδέχθηκαν οι
δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες την ελληνογερµανική συνεργασία
που εγκαινίασε η Κυβέρνηση, µε στόχο την εκτεταµένη ή τις εκτε-
ταµένες ιδιωτικοποιήσεις υπηρεσιών και δράσεων των δήµων.

Έτσι, µε τις διοικητικές µεταρρυθµίσεις –τον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ»
πριν, τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» εδώ και τριάµισι χρόνια- εµείς βάζουµε
κάποια ερωτήµατα προς τον λαό, που πρέπει να βγάλει και συµ-
περάσµατα.

Βελτιώθηκε η εξυπηρέτηση του λαού από αυτές τις µεταρρυθ-
µίσεις; Μήπως µειώθηκαν τα τέλη; Οι δηµοτικοί φόροι έπαψαν
να αυξάνονται; Εδώ η αντιστοιχία στα έσοδα των δήµων είναι αν-
ταποδοτικά τέλη στο 70% και 30% η κρατική χρηµατοδότηση και
βαίνει συνεχώς µειούµενη και βεβαίως αντίστοιχα αυξάνονται τα
τέλη και οι φόροι.

Οι κοινωνικές υπηρεσίες καλυτέρευσαν και επεκτάθηκαν ή µει-
ώθηκαν, ιδιωτικοποιήθηκαν και ακρίβυναν; Αποτέλεσαν στήριγµα
των εργαζόµενων σε ζητήµατα εργασιακών δικαιωµάτων ή εφαλ-
τήριο προώθησης ευέλικτων εργασιακών σχέσεων; Ένα γεγονός
που αποτυπώνεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια, αλλά ειδικά και
µέσα από το νοµοσχέδιο, για τις προσλήψεις διµήνου –λέτε για
τετράµηνα- συµβάσεις έργου ορισµένου χρόνου, κάθε είδους
ελαστικής µορφής εργασίας. 

Η ποιότητα ζωής στα αστικά κέντρα και στην περιφέρεια ανα-
βαθµίστηκε; Η ανισοµετρία αµβλύνθηκε ή οξύνθηκε; Τα ταµεία
της τοπικής αυτοδιοίκησης έγιναν σηµείο αναφοράς για παροχές
προς τον λαό ή για νέες επιβαρύνσεις και φοροεισπράξεις; Οι
υποχρεώσεις και οι οφειλές του κράτους προς την τοπική διοί-
κηση καταβλήθηκαν ή πολλαπλασιάστηκαν; Οι αιρετοί στην το-
πική διοίκηση και στην περιφερειακή διοίκηση επέδειξαν στη
συντριπτική πλειοψηφία τους τακτική αναβαθµισµένου διεκδι-
κητή, όπως λέµε εµείς, λαϊκών αιτηµάτων ή αποκεντρωµένου το-
ποτηρητή των κατευθύνσεων της κεντρικής εξουσίας; 

Τα ερωτήµατα αυτά είναι ρητορικά σε ό,τι αφορά εµάς. Αυτά,
όµως, τα ερωτήµατα ακριβώς έχουν απαντηθεί στην πράξη και η
ίδια η ζωή έχει δώσει την απάντησή της και αποδεικνύουν πως το
πλαίσιο µιας αντιλαϊκής πολιτικής, όπως αυτή που εφαρµόζεται
εδώ και χρόνια, οι όποιες διοικητικές παρεµβάσεις δεν αποσκο-
πούν παρά σε έναν και µόνο στόχο, στην προώθηση δυσµενέστε-
ρων και αυταρχικότερων µέτρων απέναντι στον λαό.

Να, λοιπόν, ποιο είναι το πρώτο σκαλί, το πρώτο µέτωπο, όπου
ο πολίτης θα βρίσκει το οργανωµένο κράτος κατά τον Υπουργό
Εσωτερικών, δηλαδή, εννοώντας την τοπική διοίκηση. Είναι οργα-
νωµένο στην προάσπιση και προώθηση των συµφερόντων του κε-
φαλαίου και ταυτόχρονα αναίρεσης κάθε λαϊκού δικαιώµατος. 

Βέβαια, το νοµοσχέδιο ούτε βιαστικό είναι ούτε πρόχειρα σχε-
διασµένο, όπως διατείνεται ο ΣΥΡΙΖΑ, ούτε είναι προβληµατικές
οι διατάξεις, για παράδειγµα, του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» που µπορούν
µε επιµέρους παρεµβάσεις να οδηγήσουν σε φιλολαϊκή κατεύ-
θυνση. Αυτό και αν είναι αυταπάτη! Δηλαδή ότι µέσω αυτοδιοι-
κητικών θεσµών µπορεί να ανατραπεί η κυβερνητική πολιτική.
Πράγµα που θα ήταν βέβαια µια παγκόσµια πρωτοτυπία, γιατί,
είτε αστικό είτε σοσιαλιστικό είναι το κράτος, η τοπική διοίκηση
ως τµήµα αυτού του κράτους δεν µπορεί παρά να υπηρετεί την
πολιτική της κεντρικής εξουσίας. 

Συνεπώς οι όποιες διοικητικές µεταρρυθµίσεις και οι όποιες
παρεµβάσεις δεν είναι αυτές που καθορίζουν την ασκούµενη πο-
λιτική, παρά είναι η κατεύθυνση της ασκούµενης πολιτικής που
καθορίζει το περιεχόµενο, τη στόχευση της εκάστοτε διοικητικής
παρέµβασης τύπου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», για παράδειγµα, που συζη-
τάµε.

Έτσι, λοιπόν, οι όποιες προτάσεις, παρεµβάσεις προβάλλονται
που πατούν, όµως, στην υπάρχουσα δοµή του κράτους στόχο
έχουν τον αποπροσανατολισµό και τον εγκλωβισµό του λαού για
να περνά σε δεύτερο πλάνο το εξής κύριο ζήτηµα, δηλαδή το
ποια πολιτική έχουν ανάγκη οι λαϊκές δυνάµεις, αφού η πολιτική
περιφερειακά και τοπικά καθορίζεται από τη γενικότερη πολιτική
σε επίπεδο χώρας. 

Να γιατί αποτελεί κοροϊδία για τα λαϊκά στρώµατα η στάση του
ΣΥΡΙΖΑ, αφού στην πραγµατικότητα διεκδικούν να γίνουν καλύ-
τεροι διαχειριστές ενός συστήµατος που τσακίζει τον λαό και
ταυτόχρονα θέλουν και τη συµµετοχή του λαού σε αυτό, καλ-
λιεργώντας προσδοκίες για άσκηση φιλολαϊκής πολιτικής, είτε
ως διοίκηση σε δήµους ή περιφέρειες είτε ως κυβέρνηση στο
πλαίσιο αυτού του συστήµατος. 

Ανεξάρτητα, λοιπόν, τον τρόπο και το πώς θα προωθηθούν τα
µέτρα και µέσα από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το µόνο ξεκά-
θαρο είναι ότι τα λαϊκά στρώµατα δεν έχουν να κερδίσουν τίποτα
από αυτήν την εξέλιξη.

Όλα αυτά τα µέτρα που παίρνονται και µέσω αυτού του νο-
µοσχεδίου γίνονται για να υπηρετήσουν την κερδοφορία των µο-
νοπωλίων. Οι όποιες θέσεις θα δηµιουργηθούν θα είναι
ελάχιστες, θα πατήσουν πάνω στο φθηνό εργατικό δυναµικό, στο
ξεπούληµα του δηµόσιου τοµέα, στον εκτοπισµό των µικρών και
µεσαίων επιχειρήσεων και των αυτοαπασχολούµενων. 

Από την άλλη, ό,τι έχει σχέση µε κοινωνικές ανάγκες -ελεύθε-
ροι χώροι, πράσινο, αντιπληµµυρικά έργα, αντισεισµικά έργα,
σταθµοί, σχολεία, κέντρα υγείας κ.ά.- είναι πάρεργα, τα οποία
για να συµφωνηθούν και να γίνουν, περνούν δεκαετίες. Παραχω-
ρούνται στους επιχειρηµατίες µέσω των ΣΔΙΤ και γίνονται µε την
οικονοµική αφαίµαξη των λαϊκών στρωµάτων.

Αυτό, λοιπόν, που αναδεικνύεται είναι πως ανάπτυξη προς
όφελος των λαϊκών αναγκών δεν µπορεί να γίνεται στο πλαίσιο
της ιδιοκτησίας των µέσων παραγωγής, του άναρχου καπιταλι-
στικού τρόπου παραγωγής της τοπικής ή της αυτοδιοικητικής
ανάπτυξης. Απαιτείται κοινωνικοποίηση των βασικών και συγκεν-
τρωµένων µέσων παραγωγής, κεντρικός σχεδιασµός, εργατικός
έλεγχος σε όλους τους τοµείς της παραγωγικής δραστηριότη-
τας, που θα αναπτύσσει και θα καλύπτει όλες τις ανάγκες, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν και τις τοπικές ιδιαιτερότητες, τις
πληθυσµιακές ανάγκες ανά κλάδο και περιφέρεια. Μόνο έτσι
µπορεί να διασφαλιστεί ανάπτυξη προς όφελος του λαού, που
να εξασφαλίζει σταθερή και µόνιµη εργασία για όλους.

Μπροστά και σε αυτή τη δυσµενή εξέλιξη που έρχεται να προ-
στεθεί στα τόσα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο λαός µας ως
απόρροια αυτής της συγκεκριµένης πολιτικής, ο ίδιος µπορεί και
πρέπει να βάλει φρένο, οργανώνοντας και συντονίζοντας την
πάλη του, διεκδικώντας παράλληλα την πλήρη κρατική χρηµατο-
δότηση, η οποία να καλύπτει το σύνολο των αναγκών περιφε-
ρειών και δήµων. Καµµία συρρίκνωση και κατάργηση δοµών και
υπηρεσιών, αλλά διεύρυνσή τους. Μόνιµη και σταθερή εργασία,
καµµία απόλυση, προσλήψεις προσωπικού, όπως του συνόλου
της Δηµοτικής Αστυνοµίας, των σχολικών φυλάκων, των καθαρι-
στριών. Μονιµοποίηση των συµβασιούχων χωρίς όρους και προ-
ϋποθέσεις, δραστική µείωση, µε στόχο την κατάργηση των
ανταποδοτικών τελών. Κατάργηση της επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας, της εµπορευµατοποίησης υπηρεσιών και έργων. Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και αξιοποίηση των κοινοτικών
κονδυλίων για σύγχρονες κτηριακές κοινωνικές εγκαταστάσεις,
που να καλύπτουν όλο το φάσµα των προνοιακών, αθλητικών και
πολιτιστικών αναγκών, µε κατάργηση της εµπορευµατοποίησής
τους.

Χρειάζονται έργα αντισεισµικής θωράκισης, αντιπληµµυρικής
και αντιπυρικής προστασίας καθώς και επείγοντα µέτρα ανακού-
φισης της λαϊκής οικογένειας. 

Στη βάση των ανωτέρω καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και πε-
ριµένουµε, κύριε Υπουργέ, και τις διορθώσεις που µας τις έχετε
τάξει από την τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τώρα θα
τις κάνουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Πότε; Είχατε πει ότι θα είναι έτοι-
µες και θα τις έχουµε πριν από τη σηµερινή συνεδρίαση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξάρτητων Δηµοκρα-

τικών Βουλευτών και Βουλευτής Πειραιά κ. Ιωάννης Κουράκος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Καλά το είπατε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν είπε Β’ Πειραιά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Δεν πειράζει.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Άλλο Πειραιάς και άλλο Β’ Πει-
ραιά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Είναι από την Καβάλα ο Πρόεδρος και
έχει σύγχυση µε τον Πειραιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τι να κάνουµε, δη-
λαδή; Όλοι Ολυµπιακοί πρέπει να είµαστε; Είµαστε και Παοκτζή-
δες, είµαστε και άλλες οµάδες και Εθνικός Πειραιά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Κρατηθείτε στο ότι όλοι είµαστε
Ολυµπιακοί, για να έχετε και την πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όχι, δεν θα πει ότι η
µειοψηφία δεν έχει τη θέση της. Την έχει και είναι ισχυρή. Μπορεί
να είστε η πλειοψηφία, αλλά στις καρδιές του κόσµου δεν είστε
µόνο οι Ολυµπιακοί, είναι και άλλες οµάδες.

Πριν ξεκινήσετε την οµιλία σας, κύριε Κουράκο, γίνεται γνωστό
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτι-
κοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κρεµαστής Ρόδου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αρκεστείτε στα αντιο-
λυµπιακά αισθήµατά σας, δεν µας ενοχλεί. Η πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αντιολυµπιακός δεν
είµαι, όπως δεν είµαι και αντικοµµουνιστής ούτε τίποτα άλλο. Δεν
είµαι «αντί». Δεν είµαι Ολυµπιακός, είναι απλό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Εντάξει, η πλειοψηφία του ελληνικού
λαού είναι Ολυµπιακοί, γι’ αυτό ακριβώς είµαστε µία µεγάλη
οµάδα, που για πολλά χρόνια θα παίρνουµε τα πρωταθλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ελάτε στη Θεσσαλο-
νίκη να δούµε µετά το «2-1».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Έρχοµαι στο προκείµενο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες στην πρόταση άρσης ασυ-

λίας των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής ο Πρόεδρος του κόµµα-
τός µας Ένωση για την Πατρίδα και τον Λαό, ο Βύρων
Πολύδωρας, ήταν προφητικός για τα γεγονότα τα οποία στη συ-
νέχεια έλαβαν χώρα µε τα βίντεο και όχι µόνο. 

Το είδαµε και αυτό. Στην κυριολεξία ένας Έλληνας αξιωµατι-
κός εν ενεργεία εισήλθε ανενόχλητος και αποφασισµένος στη
Βουλή των Ελλήνων, εξύβρισε, γρονθοκόπησε και χτύπησε Βου-
λευτές και υπαλλήλους πολιτικού κόµµατος στα γραφεία τους
στη Βουλή. 

Εξήλθε επίσης ανενόχλητος και ικανοποιηµένος, µετά την
πρωτοφανή και προκλητική συµπεριφορά του, συνοδευόµενος
µάλιστα από αστυνοµικούς φρουρούς της Βουλής, αντί να τον
συλλάβουν. Πάλι καλά. Ευτυχώς που οι «φιλοδοξίες» και «επιδιώ-
ξεις» του λαµπρού αυτού Έλληνα αξιωµατικού περιορίζονται
µόνο σε αυτά που διέπραξε. Ευτυχώς, λέω, γιατί οι «φιλοδοξίες»
και «επιδιώξεις» του θα µπορούσαν να είναι και κάποιες άλλες.

Δεύτερον, το πρόβληµα είναι ιδιαίτερα σοβαρό και δεν αφορά
µόνο την κατάλυση της νοµιµότητας µέσα στον ιερό ναό της δη-
µοκρατίας, δηλαδή στη Βουλή. Αφορά κυρίως τον ευτελισµό του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος και την υπονόµευσή του.
Αφορά κυρίως και προεχόντως τα όσα επιχειρήθηκε σκοπίµως
και τεχνηέντως να συγκαλυφθούν, διά της µεθόδου της υποβάθ-
µισης και του αποπροσανατολισµού. Αυτά, βεβαίως, είναι τα όσα
ξεδιάντροπα, αποκάλυπτα, αβίαστα και ανεπιφύλακτα είπε ο πα-
ραιτηθείς Γενικός Γραµµατέας του Υπουργικού Συµβουλίου. Ο
παραιτηθείς Γενικός Γραµµατέας της συγκυβέρνησης δεν διέ-
ψευσε και δεν ανασκεύασε, έστω, σχετικά µε τον Πρωθυπουργό
της χώρας, τους Υπουργούς Δικαιοσύνης και Προστασίας του
Πολίτη και την Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, τους οποίους συλ-
λήβδην και απροκάλυπτα καταγγέλλει ως ανήθικους, ανέντιµους
και, κυρίως, ως ξενοκίνητους. 

Στην προκειµένη περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ένα από τα δύο συµβαίνει. Πρώτον, ή λέει αλήθειες για τους κο-
ρυφαίους πολιτειακούς παράγοντες της χώρας, δηλαδή τον
Πρωθυπουργό, τον κ. Σαµαρά, και τους δύο Υπουργούς, τον κ.
Αθανασίου Υπουργό Δικαιοσύνης και τον κ. Δένδια Υπουργό

Προστασίας του Πολίτη και την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου,
ή λέει ψέµατα ο υψηλόβαθµος δηµόσιος λειτουργός, ο µέχρι
χθες Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης. Ό,τι και να συµβαίνει
από τα δύο, υπάρχει σοβαρό πρόβληµα στην Κυβέρνηση και κυ-
ρίως στη χώρα. Και το πρόβληµα αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν επιλύεται µε την παραίτηση του λαλίστατου και
αµετροεπούς Γενικού Γραµµατέα του Υπουργικού Συµβουλίου.
Εµείς, ως ένωση για την πατρίδα και το λαό, ζητάµε άµεση, εδώ
και τώρα, πολιτική και δικαστική έρευνα, προκειµένου να χυθεί
άπλετο φως στη δυσώδη και όζουσα αυτή υπόθεση, που ευτελί-
ζει τη χώρα µας και τους δηµοκρατικούς της θεσµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνω στο νοµοσχέδιο. Η ση-
µερινή Κυβέρνηση σταθερά συνεπής στην πολιτική γονατογρα-
φήµατος, φέρνει προς συζήτηση ένα νοµοσχέδιο µε επείγουσες
ρυθµίσεις, που αφορούν τους ΟΤΑ. Και λέω «γονατογράφηµα»,
γιατί µόνο έτσι µπορεί να χαρακτηριστεί η πρακτική να εισάγον-
ται θέµατα χωρίς κατεύθυνση και στρατηγική. 

Οι παλινωδίες αυτής της Κυβέρνησης αποτυπώνονται και στα
ζητήµατα της αυτοδιοίκησης. Μόλις πριν λίγες µέρες εισήχθη
τροπολογία σχετικά µε τον τρόπο εκλογής των δηµοτικών συµ-
βούλων στις εκλογές που θα λάβουν χώρα σε λίγες εβδοµάδες. 

Θα θυµίσω στους συναδέλφους ότι στη µοναδική τηλεοπτική
συνέντευξη που είχε δώσει ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε την αλ-
λαγή του εκλογικού νόµου. Ήταν µία προοδευτική ρύθµιση, η
οποία συνέβαλε στον απογαλακτισµό των αυτοδιοικητικών πα-
ρατάξεων από τον κοµµατικό εναγκαλισµό. 

Στη συνέχεια έχουµε ακούσει µία σειρά από υποσχέσεις, σχε-
τικά µε την ανεξαρτησία, τον ρόλο και τις αρµοδιότητες της αυ-
τοδιοίκησης. Καµµία από τις υποσχέσεις αυτές δεν έχουν βρει
ουσιαστική ανταπόκριση, κύριε Υπουργέ. 

Είναι κοινά αποδεκτό ότι οι συνθήκες πρωτοφανούς ύφεσης,
τα φαινόµενα ακραίας φτώχειας έχουν πολλαπλασιαστεί. Ο υπο-
σιτισµός των παιδιών, η έλλειψη ιατροφαρµακευτικής περίθαλ-
ψης, η διακοπή ρεύµατος σε χιλιάδες νοικοκυριά, η απαξίωση
των σχολικών µονάδων αποτελούν τη ρεαλιστική αποτύπωση των
συνεπειών του µνηµονίου. 

Το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων και φορέων έχουν συµφω-
νήσει ότι οι έκτακτες ανάγκες αναδεικνύουν την κρισιµότητα του
ρόλου της αυτοδιοίκησης ως του πλέον άµεσου φορέα κρατικής
εξουσίας. Ο θεσµικός ρόλος των ΟΤΑ σε συνδυασµό µε το ευρύ
δίκτυο αναφοράς αποτελούν το καταφύγιο για τους πολίτες που
δεν µπορούν να καλύψουν βασικές ανάγκες. 

Σε αντίθεση µε τον κοινό νου κινήθηκε η κυβερνητική πολιτική:
Περικοπή χρηµατοδότησης κατά 65% και µείωση προσωπικού
κατά 50% σε ευαίσθητους τοµείς κοινωνικής φροντίδας. Το απο-
τέλεσµα όλων αυτών των περικοπών ήταν οι έντονες αντιδράσεις
που εξέφρασε το σύνολο των αυτοδιοικητικών φορέων. 

Οι δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες απειλούσαν µε γενικευµέ-
νες παραιτήσεις. Άλλωστε, κάποιοι συνδέουν αυτό το µέτωπο
των αντιδράσεων µε το κύµα παραιτήσεων που είχε ξεσπάσει
από πλειάδα στελεχών της αυτοδιοίκησης σε όλη την επικράτεια. 

Το παρόν σχέδιο νόµου πέρα από κάποιες διαδικαστικού χα-
ρακτήρα ρυθµίσεις δεν ακουµπά τον πυρήνα των προβληµάτων
της αυτοδιοίκησης. Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις είναι -θα έλεγα-
στην πλειονότητά τους προς τη θετική κατεύθυνση. Όµως, σε
καµµία περίπτωση δεν ενισχύουν τον ρόλο της αυτοδιοίκησης,
δεν ενισχύουν τη σύνθεση, δεν αποτελούν τοµές για την καθη-
µερινότητα του πολίτη και κυρίως, δεν αναπτύσσουν σχέσεις εµ-
πιστοσύνης µε τους φορείς της αυτοδιοίκησης.

Θα διατυπώσω τις αντιρρήσεις µου σχετικά µε κάποια άρθρα
στη συνέχεια. Όµως, θεωρώ χρήσιµο να ιεραρχήσουµε τα βα-
σικά προβλήµατα της αυτοδιοίκησης.

Πρώτα απ’ όλα, δεν κατοχυρώνεται η αυτονοµία της αυτοδιοί-
κησης, όπως προβλέπει το Σύνταγµα. Στη συνέχεια πρέπει να
υπάρξουν ρεαλιστικές προτάσεις στο πρόβληµα της έλλειψης
προσωπικού που διαπιστώνεται στους ΟΤΑ.

Το ζήτηµα αποκτά ιδιαίτερα χαρακτηριστικά αναλογιζόµενοι
ότι αφορά κρίσιµους τοµείς και το εξειδικευµένο προσωπικό. Σε
θέµατα προσωπικού οφείλουν να δοθούν γενναίες απαντήσεις.
Τι θα γίνει µε όσους απολύθηκαν και µε όσους βρίσκονται σε κα-
θεστώς διαθεσιµότητας; Τι προβλέπει για τη ενδοδηµοτική κινη-
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τικότητα; Μετά από οκτώ µήνες εφαρµογής της διαθεσιµότητας
ποια είναι τα αποτελέσµατα; Πόσα έσοδα έχουν χάσει οι δήµοι
από την κατάργηση της Δηµοτικής Αστυνοµίας; Πόσες είναι οι
ζηµιές στα σχολικά κτήρια τώρα που απουσιάζουν οι σχολικοί
φύλακες; Τι θα γίνει µε τις ΚΟΙΝΣΕΠ; Θα υπάρξει θεσµικό πλαί-
σιο ή θα αποτελέσουν τις νέες δηµοτικές επιχειρήσεις ως πυ-
ρήνα της κακοδιαχείρισης των δήµων όπως καταγγέλλει ο κ.
Ρακιντζής; 

Αυτά είναι τα βασικά προβλήµατα, κύριε Υπουργέ. Αν έχετε
την πολιτική βούληση να συµβάλλετε στην επίλυσή τους, οφεί-
λετε να πάρετε θέση σε αυτό. 

Συνεχίζω µε τον σχολιασµό των άρθρων και του Συµπαρα-
στάτη του Δηµότη. Προβλέπει το διορισµό Συµπαραστάτη του
Δηµότη από τον Γενικό Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης. 

Ο θεσµός του Συµπαραστάτη του Δηµότη εισήχθη µε το νόµο
για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αλλά δεν εδραιώθηκε στη χώρα µας εξαι-
τίας της αυξηµένης πλειοψηφίας που απαιτούσε. Η περιχαρά-
κωση της αυτοδιοίκησης σε παραταξιακά ψηφοδέλτια ενισχύει
τις αντιθέσεις εντός των τειχών του δηµοτικού συµβουλίου, µε
συνέπεια η συντριπτική πλειονότητα των συµβουλίων να αποτυγ-
χάνει να εκλέξει το Συµπαραστάτη του Δηµότη. Και ενώ ο θεσµός
αποτελούσε µία καινοτοµία στα πρότυπα των ευρωπαϊκών πό-
λεων, στην πράξη ατόνησε.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι εφόσον αποτύχει το δηµοτικό
συµβούλιο να τον εκλέξει, θα µπορεί να διορίζεται από τον εκά-
στοτε Γενικό Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης. 

Κύριε Υπουργέ, η φιλοσοφία της ρύθµισης είναι να ενεργοποι-
ήσει ένα χρήσιµο θεσµό, να επιβάλλει στους αυτοδιοικητικούς
παράγοντες ένα υψηλό αίσθηµα ευθύνης. 

Στην πραγµατικότητα, ακυρώνει οποιαδήποτε µορφή αξιοκρα-
τίας και σύνθεσης, αφού ο Γενικός Γραµµατέας της Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης αποτελεί µία κυβερνητική επιλογή. 

Θα πρέπει να ληφθεί η απαιτούµενη µέριµνα, ώστε να αποκοµ-
µατικοποιείται ο τρόπος διορισµού του Συµπαραστάτη του Δη-
µότη, προκειµένου να διατηρήσει τα χαρακτηριστικά που είναι
αναγκαία. 

Το γενικό πλαίσιο µε το οποίο περιγράφονται τα ελάχιστα στοι-
χεία που οφείλει να καλύπτει ο υποψήφιος για τη θέση του Συµ-
παραστάτη του Δηµότη σε συνδυασµό µε την ελεύθερη επιλογή
από πλευράς του γενικού γραµµατέα επιτρέπει την ανάπτυξη
φαινοµένων αδιαφάνειας και αναξιοκρατίας. 

Δωρεάν πρόσβαση στο διαδίκτυο από του δήµους: Στο άρθρο
6 προβλέπεται εξαιρετικά γενικόλογα και προφανώς άστοχα η
αρµοδιότητα παροχής δωρεάν πρόσβασης στο διαδίκτυο από
τους δήµους. 

Στις µέρες µας το διαδίκτυο αποτελεί το αλφαβητάριο για
κάθε επιστήµη, για κάθε επαγγελµατική δραστηριότητα. Η δω-
ρεάν πρόσβαση των πολιτών καθίσταται αναγκαία προκειµένου
να εξασφαλιστούν ίσες ευκαιρίες σε όλους, ειδικά στους χώρους
της εκπαίδευσης. 

Παρ’ όλα αυτά δεν αρκεί µία ρύθµιση-εντολή. Είναι προφανές
ότι απαιτείται και µία σειρά µέτρων και πόρων που θα τεκµηριώ-
σουν την υλοποίηση του µέτρου. 

Μετατροπή των εποχικών συµβάσεων από δίµηνες σε τετρά-
µηνες: Πρόκειται για µία θετική ρύθµιση, αφού σε πολλές περι-
πτώσεις, ειδικά σε τουριστικούς δήµους που εµφανίζουν εποχική
ζήτηση σε τοµείς καθαριότητας και πυρασφάλειας, είναι δυνατόν
να καλυφθούν οι στοιχειώδεις ανάγκες. 

Η οικονοµική εποπτεία των δήµων δοµείται σε γραφειοκρατι-
κούς θεσµούς και όχι ουσιαστικούς, αφού δεν προβλέπεται κα-
νένα επιστηµονικό εργαλείο συγκρισιµότητας µε αντίστοιχους
φορείς, κατηγορία δαπανών ή ετήσια εξέλιξη. 

Στο άρθρο 38 αναφέρεται η δυνατότητα σύναψης συµβάσεων
µε ΜΚΟ σε θέµατα προστασίας του περιβάλλοντος. Η δράση
αυτή ήδη ασκείται από πολλούς δήµους, αλλά αφήνει παράθυρα
αδιαφάνειας, αφού οι ΜΚΟ δεν υπόκεινται σε κανένα δηµόσιο
έλεγχο. Σας αναφέρω τις δηλώσεις του κ. Ρακιντζή ότι οι νέες
δοµές ΜΚΟ και ΚΟΙΝΣΕΠ αποτελούν τις νέες µορφές δηµοτικών
επιχειρήσεων, οι οποίες φέρουν τα πρωτεία σε αδιαφάνεια και
σε κακοδιαχείριση. 

Στο άρθρο 39 αποκαθίσταται µία δυσλειτουργία που αφορά

το θέµα που έχουµε θίξει εδώ και δεκαπέντε µήνες, τη µεταφορά
των µαθητών. 

Το άρθρο 44 προβλέπει απευθείας µίσθωση ακινήτου για σχο-
λική µονάδα χωρίς να υπάρχει καµµία πρόβλεψη ούτε για το
ύψος του τιµήµατος ούτε για τις προδιαγραφές. 

Είναι γεγονός ότι η πολιτεία έχει επιδείξει µία ασυνέπεια, µε
αποτέλεσµα να υπάρχουν περιοχές που δεν υπάρχουν οι
κατάλληλες σχολικές υποδοµές. Η λογική της απευθείας
ανάθεσης εξυπηρετεί το επείγον της κατάστασης. Σε κάθε
περίπτωση το τίµηµα θα πρέπει να ανταποκρίνεται στο πλαίσιο
της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης. 

Το άρθρο 45 προβλέπει την ανεύρεση ανταποδοτικών τελών
των δήµων, ανοίγοντας τον ασκό του Αιόλου για ξεπούληµα της
αυτοδιοίκησης σε επιχειρηµατικά συµφέροντα. 

Η υιοθέτηση των φιλελεύθερων πολιτικών δεν µπορεί να
γίνεται αλακάρτ. Η πολιτεία πρέπει πρώτα να καλύψει τις
προβλεπόµενες από το Σύνταγµα υποχρεώσεις της και µετά θα
καταλάβουµε αν υπάρχει ανάγκη δανεισµού ή ενεχυρίασης από
τους δήµους. 

Το άρθρο 79 προβλέπει ακόµα µία παράταση της συγχώνευσης
του ΦΟΔΣΑ, που σηµαίνει τη µεταφορά των σκουπιδιών στους
περιφερειακούς συνδέσµους, αποδεικνύοντας µε τον πλέον
περίτρανο τρόπο ότι η Κυβέρνηση δείχνει ατολµία και
αναποτελεσµατικότητα στα σηµαντικά ζητήµατα. Το θέµα του
ΦΟΔΣΑ αποτελεί ένα κρίσιµο ζήτηµα µε οικονοµικές, περιβαλ-
λοντικές, και κοινωνικές προεκτάσεις. 

Η διαχρονική αποτυχία των κυβερνήσεων να δώσουν µία ου-
σιαστική λύση στο πρόβληµα επιβαρύνει µε τεράστιο κόστος
τους Έλληνες πολίτες.

Κύριε Υπουργέ, επειδή δεν έχω άλλο χρόνο, θα τα συζητή-
σουµε και αργότερα. Επιφυλασσόµεθα ακόµα για τις τροπολο-
γίες που θα καταθέσετε και θα το δούµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός επί των Εσωτερικών κ. Μιχελάκης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Θα µπούµε κατ’ ευθείαν στην ουσία της σηµερινής συζήτησης.

Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα, απο-
καθιστούµε δυσλειτουργίες, αντιµετωπίζουµε χρόνιες παθογέ-
νειες, αίρουµε γραφειοκρατικά προσκόµµατα και διευκρινίζουµε
ασάφειες σε µία σειρά ζητηµάτων που αφορούν άµεσα τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Μεταξύ άλλων, ενδεικτικά θα ήθελα να αναφέρω ότι ενεργο-
ποιούµε τον θεσµό του Συµπαραστάτη του Δηµότη, ενεργοποι-
ούµε τον θεσµό του Ελεγκτή Νοµιµότητας, επεκτείνουµε την
υποχρέωση υποβολής δήλωσης «πόθεν έσχες» σε µία σειρά επι-
πλέον προσώπων, προωθούµε τη δωρεάν πρόσβαση των πολιτών
στο διαδίκτυο σε πολυσύχναστους δηµόσιους χώρους, εξασφα-
λίζουµε το απαραίτητο προσωπικό στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης για την αντιµετώπιση εποχικών και έκτακτων αναγ-
κών και καθιερώνουµε Μητρώο Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δι-
καίου και Μητρώο επιχειρήσεων δήµων και περιφερειών.

Δεν σταµατάµε εδώ. Τροποποιούµε τη διαδικασία αντικατά-
στασης του Προέδρου Συµβουλίου Δηµοτικής Κοινότητας, εάν
η θέση του κενωθεί, καθιερώνουµε τη δυνατότητα του δηµάρχου
να µετακινεί το προσωπικό του δήµου όπου υπάρχει ανάγκη,
ρυθµίζουµε θέµατα προσωπικού και αναγνωρίζουµε την προϋπη-
ρεσία των εργαζοµένων που µεταφέρθηκαν από δηµοτικές επι-
χειρήσεις σε δήµους.

Ιδιαίτερη µνεία θα ήθελα να κάνω στη ρύθµιση οφειλών των
δηµοτών προς τους δήµους. Όταν η χώρα βγαίνει από µία τόσο
βαθιά κρίση, που έφερε σε δεινή θέση χιλιάδες συµπολίτες µας,
δεν µπορούµε να µείνουµε αδρανείς. Έχουµε υποχρέωση να δι-
ευκολύνουµε έµπρακτα και αποτελεσµατικά τους πολίτες και τις
επιχειρήσεις που αδυνατούν να ανταποκριθούν στις ληξιπρόθε-
σµες οφειλές τους προς τους δήµους. Για τον σκοπό αυτό προ-
χωρούµε σε µείωση προστίµων και σε δυνατότητα τµηµατικών
καταβολών, που θα φτάσουν ανάλογα µε το ύψος της οφειλής
µέχρι και τις εκατό δόσεις.
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Ξεχωριστή έµφαση δίνουµε, επίσης, στα ζητήµατα οικονοµικής
διοίκησης και διαχείρισης των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. Για να λειτουργήσουν εύρυθµα και αποτελεσµατικά οι Ορ-
γανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης και τα νοµικά τους πρόσωπα
απαραίτητη προϋπόθεση είναι η οικονοµική τους ευρωστία και
βιωσιµότητα.

Μετά, λοιπόν, το πρώτο βήµα που κάναµε πέρυσι το καλοκαίρι,
ενισχύοντας το Οικονοµικό Παρατηρητήριο των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, συνεχίζουµε σήµερα τη µεγάλη αυτή προ-
σπάθεια, την προσπάθεια για την προσαρµογή των οικονοµικών
των ΟΤΑ στις σύγχρονες ανάγκες και τη διασφάλιση κατάρτισης
ισοσκελισµένων, αλλά κυρίως ρεαλιστικών προϋπολογισµών.

Η χώρα πετυχαίνει τη µεγαλύτερη δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή που έχει καταγραφεί ποτέ σε διεθνές επίπεδο και ο ελληνι-

κός λαός έχει υποβληθεί σε δυσβάσταχτες αιµατηρές θυσίες για
να πετύχει αυτήν την προσπάθεια. Αυτή, λοιπόν, την ώρα είναι
αδιανόητο να επιβαρύνουµε τον κρατικό προϋπολογισµό µε
οποιαδήποτε πρόσθετη ή ακόµα και αδικαιολόγητη δαπάνη.

Στο σηµείο αυτό οφείλω να επισηµάνω ότι κατά τη συζήτηση
που έγινε στην επιτροπή, έγινε ένας γόνιµος και εποικοδοµητικός
διάλογος απ’ όλες τις πλευρές. Ακούστηκαν πολλές προτάσεις
από τους συναδέλφους απ’ όλες τις πτέρυγες. 

Από την πλευρά µας, όπως άλλωστε είχα δεσµευθεί, έχουµε
ήδη υιοθετήσει αρκετές απ’ αυτές και καταθέτω, κύριε Πρόεδρε,
τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Ιωάννης Μιχελά-
κης καταθέτει για τα Πρακτικά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ να διανε-
µηθούν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ενδεικτικά
θα αναφέρω ότι είναι αρκετές από αυτές. Θα έχετε τον χρόνο
όλοι να ενηµερωθείτε. Σας θυµίζω ότι µέχρι τη συζήτηση επί των
άρθρων που θα γίνει αρχές της εβδοµάδας, έχουµε αρκετές ηµέ-
ρες, ώστε να µελετηθούν όλες αυτές οι προτάσεις που συζητή-
σαµε στην επιτροπή και αυτές που κάναµε δεκτές.

Ενδεικτικά, όµως, θα ήθελα να αναφέρω ότι στο άρθρο 16,
µετά τις παρατηρήσεις που διατυπώθηκαν, τροποποιούµε τη
διάρκεια µετακίνησης υπαλλήλου µε απόφαση του δηµάρχου
εντός του δήµου, από πέντε συν πέντε, σε δύο συν δύο χρόνια.

Στο άρθρο 22 υιοθετούµε τη ρήτρα νησιωτικότητας για να στη-
ρίξουµε τις νησιωτικές περιοχές και να αποτρέψουµε άσκοπες
µετακινήσεις εργαζόµενων.

Στο κρίσιµο άρθρο 53, που αναφέρεται στη ρύθµιση των ληξι-
πρόθεσµων οφειλών, υιοθετούµε ακόµα πιο ευνοϊκές διατάξεις
υπέρ των οφειλετών.

Στο άρθρο 58 δεχόµαστε την πρόταση για αναπλήρωση του
Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης από τον αρχαι-
ότερο γενικό διευθυντή. 

Στο άρθρο 78 ικανοποιούµε το αίτηµα της Συνοµοσπονδίας
Αναπήρων και Θυµάτων Πολέµου, δίνοντας τη δυνατότατα µετα-
βίβασης άδειας περιπτέρου στη σύζυγο αποθανόντα δικαιούχου
ή στο ενήλικο τέκνο του, εφόσον αυτό έχει αναπηρία σε ποσοστό
67%. 

Στο άρθρο 79 παρατείνουµε το προβλεπόµενο διάστηµα για
τη συγχώνευση των ΦΟΔΣΑ µέχρι τέλους του 2015. Στο άρθρο
80 προσθέσαµε και την ειδικότητα των χειριστών µηχανηµάτων,
προκειµένου να διευκολύνουµε το έργο των δήµων για τις ανάγ-
κες εκείνες που θα παρουσιαστούν στο διάστηµα πριν και µετά
τις εκλογές, µέχρι να αναλάβουν οι νέες διοικήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συνεδρίαση της επιτροπής
κάποιοι συνάδελφοι έθιξαν το θέµα της συσχέτισης του νοµο-
σχεδίου που συζητάµε σήµερα -έγινε και σήµερα στις τοποθετή-
σεις αρκετών συναδέλφων- µε το έργο της διακοµµατικής
επιτροπής για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Είναι αλήθεια ότι πολλές από
τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αναφέρονται µεν στον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», χωρίς όµως να αγγίζουν τον πυρήνα του. 

Έχω δηλώσει κατ’ επανάληψη ότι η τροποποίηση του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» οι αλλαγές που πρέπει να γίνουν για τις αδυναµίες που
έχουν υπάρξει θα πραγµατοποιηθεί µετά την ολοκλήρωση των
εργασιών της Επιτροπής που έχουµε φτιάξει, η οποία έχει ως αν-
τικείµενο ακριβώς αυτό το σκοπό, δηλαδή να έχουµε τη δυνατό-
τητα να εργαστούµε πάνω σε αυτό το σοβαρό ζήτηµα µε την
ευρύτερη δυνατή συναίνεση του Σώµατος. 

Πρόθεσή µας είναι να καταγράψουµε και να αξιολογήσουµε
όλες τις απόψεις που θα διατυπωθούν σε αυτήν την επιτροπή
που φτιάξαµε. Στόχος µας είναι να αξιοποιήσουµε τις προτάσεις
συναδέλφων που µπορεί να µην µετέχουν στην επιτροπή, αλλά
έχουν πλούσια αυτοδιοικητική εµπειρία. Για εµάς ο θεσµός της
τοπικής αυτοδιοίκησης είναι πραγµατικά κύτταρο δηµοκρατίας
κι έτσι το αντιµετωπίζουµε. 

Για αυτό το λόγο, την επόµενη φάση που θα έπρεπε –θυµίζω-
να έχει ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος της προηγούµενης χρονιάς
–για την ακρίβεια στο τέλος του 2012 ούτε καν της προηγούµε-
νης, αλλά της προ-προηγούµενης χρονιάς- θα πρέπει να τη
δούµε συναινετικά, χωρίς ατζέντα, χωρίς προαπαιτούµενα. 

Όµως, υπάρχουν εκκρεµότητες που δεν µπορούν να περιµέ-
νουν. Αυτές τις εκκρεµότητες προσπαθούµε να τις λύσουµε µε
το νοµοσχέδιο, το οποίο συζητάµε. Αποκλειστικός γνώµονας του
νοµοσχεδίου αυτού είναι η βελτίωση της οργάνωσης και της λει-
τουργίας των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η ενίσχυση
της διαφάνειας, η διευκόλυνση των εργαζοµένων και η εξασφά-
λιση της παροχής καλύτερων υπηρεσιών προς τους πολίτες. 

Για τον λόγο αυτό, ζητάω από όλες τις πτέρυγες να στηρίξετε
και να υπερψηφίσετε τη νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης Λαφα-

ζάνης. 
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι λίγοι οι

Βουλευτές, να τελειώσουν και µετά να µιλήσουν οι Κοινοβουλευ-
τικοί; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, οι Βουλευτές δεν θα προηγηθούν; Οι Βουλευτές αναµέ-
νουµε να µιλήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αυτό να το πείτε
στους συναδέλφους σας Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, αλλά όταν
µιλάµε για αναβάθµιση του Βουλευτή, να το λαµβάνουµε υπ’ όψιν
µας και αυτό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κυρία Παπακώστα, µην παριστά-
νετε τη διαµαρτυρόµενη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη, επι-
τρέψτε µου…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή ανέβηκα εγώ στο Βήµα, θέλουν οι Βουλευτές να µιλή-
σουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θέλετε να αλλάξουµε
θέση;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μια στιγµή. Μην παριστάνετε…
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχει να

κάνει µε εσάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη, …
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε. Αυτό θα κάνετε

πάντοτε�
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τι κάνω� 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όταν ανεβαίνω για να µιλήσω

στο Βήµα και διαµαρτύρεται Βουλευτής, επειδή ανέβηκα εγώ –
γιατί θέλουν να µιλήσουν οι Βουλευτές- και πάτε να µε διακόψετε
όταν προσπαθώ να διορθώσω…

ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Σας ακούµε, είµαστε όλο αυτιά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αυτό καταλάβατε� 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αυτό θέλω να κάνω

εγώ� 
Κύριε Λαφαζάνη, για ποιο λόγο τώρα γίνεται αυτό� Τη δική σας

θέση…
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το δικό µου τον

χρόνο τον δίνω στον κ. Λαφαζάνη! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Στον κύριο Υπουργό να τα πείτε

αυτά. Αν δεν µιλούσε ο κύριος Υπουργός, δεν θα έπαιρνα εγώ
το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη, θα
δείτε ότι θα συµφωνήσουµε. 

Κι εσείς, κυρία Παπακώστα, είστε έµπειρη Βουλευτής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κατά τη

γνώµη σας, ο Υπουργός δεν έπρεπε να µιλήσει και να µην κατα-
θέσει νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Μιχελάκη, σας
παρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Μιχελάκη, τον αντικατα-
στάτη του κ. Μπαλτάκου παριστάνετε� 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη! Αν
είναι δυνατόν!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ωραίο
τρόπο έχετε για την αναβάθµιση του Κοινοβουλίου! Συγχαρητή-
ρια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Σας παρακαλώ! Να ακούτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Υπάρχει λόγος να γί-

νεται αυτό τώρα�
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Σας είπα εγώ να µην µιλήσετε�

Αυτό σας είπα� Εσείς προσπαθείτε να επιβάλλετε τη σιωπή σε
όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη, σας
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παρακαλώ! Χειροπέδες…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αφήστε τώρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Προφανώς

θέλετε να πάτε αλλού τη συζήτηση. Ούτως ή άλλως, τη φωλιά
σας λερωµένη την έχετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θέλετε να επιβάλλετε τη σιωπή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μα, χωρίς λόγο

τώρα...
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πώς δεν υπάρχει λόγος; Είναι

δυνατόν;
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρία Παπακώστα,

είστε έµπειρη και νέα ως κυρία, αλλά παλαιά Βουλευτής. Ήθελα
να πω κάτι. Είναι δυνατόν όταν έχει µιλήσει ο Υπουργός, αµέσως
το κοινοβουλευτικό παιχνίδι –µε την καλή και τη σωστή έννοια-
να µην µεταφερθεί στον αντίλογο; Ο αντίλογος θα είναι από την
Αντιπολίτευση. Έχετε δίκιο να θέλετε να µιλήσετε, αλλά από τη
στιγµή που έχει µιλήσει…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Αφού λέτε ότι
έχω δίκιο µου αρκεί, κύριε Πρόεδρε. Όταν µίλησα για αναβάθ-
µιση του Βουλευτή, βεβαίως είχα δίκιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αλλά, από εκεί και
πέρα, θα υπάρξει και ο αντίλογος.

Κύριε Λαφαζάνη, έχετε τον λόγο. Είδατε ότι δεν διαφωνούµε
σε τίποτα. Δεν σας έκοψε κανένας τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι είναι
καινοφανές αµέσως µετά τους εισηγητές να παίρνει τον λόγο ο
κύριος Υπουργός. Ο κύριος Υπουργός δεν ακούει µόνο τους ει-
σηγητές κατ’ έθιµον –αυτό δεν αντιβαίνει στον Κανονισµό- αλλά
κατ’ έθιµον ακούει και αρκετούς από τους Βουλευτές που παίρ-
νουν το λόγο από όλες τις πτέρυγες και µετά οµιλεί ο Υπουργός
και παίρνουν το λόγο στη συνέχεια και οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι. Εδώ…

ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Οι Βουλευτές ζήτησαν να κατατεθούν
νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, γιατί µιλάτε από

κάτω, κύριοι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εσείς µιλάτε εκτός

χρόνου, αλλά να τελειώνουµε. Έχετε δίκιο, το κλείσαµε αυτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εφόσον µίλησε ο κύριος Υπουρ-

γός –δεν τον προέτρεψα εγώ να µιλήσει- είµαι υποχρεωµένος και
εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης να πάρω τον λόγο. Αυτό έγινε. Αλλά βλέπω ότι ενοχλεί-
στε πάρα πολύ από τη φωνή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τώρα δεν υπάρχει
λόγος πιστεύω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αλλά δεν σας είδα τόσο καιρό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη, επι-

τρέψτε µου…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μιλάω τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μην αντιλέγετε τώρα

µε τους Βουλευτές.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν σας είδα, κύριοι και κυρίες,

να ενοχλείστε τόσο καιρό…
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζω τη δη-

µοκρατική ευαισθησία που έχει ο κ. Λαφαζάνης και νοµίζω ότι
έπρεπε να µιλήσουν οι οµιλητές πρώτα γιατί είναι τόσο λίγοι.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Έτσι είναι,
κύριε Πρόεδρε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Οι κύριοι
συνάδελφοι ήθελαν να ακούσουν ποιες αλλαγές κάναµε. Δεν
έπρεπε να τους ακούσουµε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα, γιατί δεν το είπατε αυτό
στον κύριο Υπουργό; Ο κύριος Υπουργός δεν πρέπει να ακούσει
τους Βουλευτές;

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε, το είπα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αφήστε τώρα τις δηµοκρατικές

εξεγέρσεις. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το είπα και το πρότεινα. Προς

αποφυγή παρεξηγήσεων, πρότεινα να γίνει η παρέµβαση του
Υπουργού µετά τους Βουλευτές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πρώτον, δεν εισακούστηκε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε συ-

νάδελφε, έπρεπε να µιλήσω για να ενηµερωθεί το Σώµα για το
ποιες αλλαγές έχουµε. Εσείς προφανώς θέλετε να πάτε αλλού
την κουβέντα. Δικαίωµά σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Λοιπόν, δεν την πάω πουθενά
αλλού. Την πάω εκεί που πρέπει και εκεί που αφορά τον ελληνικό
λαό και κάποιοι κύριοι και κυρίες της Συµπολίτευσης, από τη Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, τις δηµοκρατικές ευαισθησίες τους
να τις έδειχναν τόσο καιρό που στα έδρανα αυτά είχε µόνιµο στα-
σίδι ο κ. Μπαλτάκος, έκανε άµεσες παρεµβάσεις στο κυβερνη-
τικό έργο προκειµένου να το κατευθύνει σε αυταρχική και
ακροδεξιά κατεύθυνση. 

Εµείς διαµαρτυρόµεθα τόσο καιρό γι’ αυτόν τον ειδικό εξου-
σιοδοτηµένο ρόλο του κ. Μπαλτάκου που οι Υπουργοί, δυστυ-
χώς, ήταν υφιστάµενοί του και έπαιρναν εντολές από τον κ.
Μπαλτάκο και κάποιοι εδώ στα έδρανα έπαιρναν συγκεκριµένες
εντολές για τροπολογίες και είδαµε αυτό που συνέβη και πριν
από µερικές µέρες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εσύ πόσες φορές µίλησες µε το
γενικό γραµµατέα; Εγώ σε έχω δει πάνω από δεκαπέντε! Και εσύ
και οι συνάδελφοί σου κάθε τρεις και λίγο τρέχατε εκεί.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα, τώρα δεν είναι έτσι. Δεν θέ-
λετε να ακούσετε. Δεν πειράζει, θα τα πω εγώ. 

Κύριοι, δεν είναι ιδιοκτησία σας η χώρα ούτε µπορείτε να υπο-
νοµεύετε µέχρι εκµηδενίσεως τη δηµοκρατία. Δεν θα σας το επι-
τρέψει ο ελληνικός λαός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Όταν εσείς, µέλη σας,
στηρίζατε τη Χρυσή Αυγή, δεν µιλάγατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, µην µπαίνουµε σε αντιλόγους. Θα πάρετε τον λόγο
µετά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Έχετε προκαλέσει όλη την κοι-
νωνία πέρα από ιδεολογικά και πολιτικά σύνορα. Την έχετε προ-
καλέσει και µάλιστα κυνικά και ωµά, µε τις πράξεις σας και τις
παραλείψεις σας. 

Λοιπόν, να διαµαρτυρηθείτε για τη δηµοκρατία και τη δηµο-
κρατική λειτουργία του Κοινοβουλίου, όταν έρχονται εδώ κατε-
πείγοντα νοµοσχέδια εξακοσίων σελίδων, τα οποία επικροτείτε.
Να διαµαρτυρηθείτε όταν έχουµε πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου, πράξεις υπουργικού συµβουλίου, δεκάδες στον αριθµό,
πολλές από τις οποίες ούτε καν συζητούνται εκ των υστέρων.

Να διαµαρτυρηθείτε όταν αποσαρθρώνεται ο Κανονισµός,
όταν καταπατείται το Σύνταγµα και όχι όταν µιλάει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και µά-
λιστα για κεντρικά πολιτικά θέµατα, τα οποία αφορούν κρίσιµα
γεγονότα, κρίσιµες καταστάσεις στη χώρα και κυρίως αφορούν
την ίδια τη δηµοκρατία, κύριε Μιχελάκη. 

Η σιωπή δεν είναι χρυσός. Διότι, για να υπάρξει τοπική αυτο-
διοίκηση, πρέπει να υπάρχει πρώτα απ’ όλα η δηµοκρατία. Και
αυτά τα οποία ακούµε από χθες σε στιχοµυθίες, απειλούν και κα-
τακρεουργούν την ίδια τη δηµοκρατία. Είναι συνέχεια και ποι-
οτική αναβάθµιση µιας αντιδηµοκρατικής και αυταρχικής
πορείας, την οποία εσείς ακολουθείτε. 

Ο κ. Μπαλτάκος δεν ήταν ο οποιοσδήποτε στο κυβερνητικό
και κοινοβουλευτικό έργο. Δεν ήταν µόνο Γραµµατέας του
Υπουργικού Συµβουλίου, που είναι µία πάρα πολύ κρίσιµη θέση,
νευραλγική για τη λειτουργία της Κυβέρνησης και τη νοµοθετική
λειτουργία στη Βουλή. Δεν έπαιζε µόνο αυτό το ρόλο ο κ. Μπαλ-
τάκος, αλλά παρενέβαινε άµεσα και ευθέως στο κυβερνητικό
έργο µε τον πιο ανοιχτό και απροκάλυπτο τρόπο. 

Ο κ. Μπαλτάκος, όπως είχα καταγγείλει και στην πρόταση δυ-
σπιστίας που κάναµε στο Προεδρείο, ήταν ο άνθρωπος, ο οποίος
µόνιµα ήταν πίσω από τα υπουργικά έδρανα. Ήταν αυτός που κα-
τηύθηνε κυριολεκτικά τους Υπουργούς, που τους συντόνιζε, που
τους έδινε τη γραµµή και την κατεύθυνση, ακόµα και τη γραµµή
των παρεµβάσεων που έπρεπε να κάνουν. Ήταν ο άνθρωπος-ορ-
χήστρα στην Κυβέρνηση και στη λειτουργία της συγκυβέρνησης
στη Βουλή, ειδικότερα των Υπουργών στο κοινοβουλευτικό και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  ΡΚ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2014 9987



νοµοθετικό έργο. 
Στην ουσία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για το «νού-

µερο 2» της Κυβέρνησης. Μιλάµε για τον άνθρωπο ο οποίος, δυ-
στυχώς, από το ρόλο που έπαιζε, ήταν πάνω από τους
Υπουργούς. Ήταν η σκιά, η φωνή και η εντολή του Πρωθυπουρ-
γού στη Βουλή. Και αυτό το γνωρίζετε οι πάντες, το γνωρίζουµε
και το γνωρίζαµε όλοι στη Βουλή, αυτόν τον πρωτοφανή αντιθε-
σµικό ρόλο τον οποίο είχε αναλάβει, µε εντολή και κάλυψη του
Πρωθυπουργού. Αυτός ήταν ο κ. Μπαλτάκος. 

Αυτήν τη στιγµή δεν είναι δυνατό να µας πείτε ότι παραιτήθηκε
ο κ. Μπαλτάκος και λύθηκε το πρόβληµα. Δεν λύθηκε κανένα
πρόβληµα µε την παραίτηση του κ. Μπαλτάκου. Ίσα ίσα τώρα
είναι που αρχίζει να αναδεικνύεται το πρόβληµα για την Κυβέρ-
νηση και για τον ίδιο τον κ. Σαµαρά. Διότι, εδώ υπεύθυνοι γι’
αυτήν την κατάσταση και ειδικότερα υπεύθυνοι για όσα διαδρα-
µατίστηκαν στο τρίγωνο Δικαιοσύνη-Χρυσή Αυγή-Κυβέρνηση,
δεν είναι µόνο ο κ. Μπαλτάκος, ο κ. Δένδιας και ο κ. Αθανασίου. 

Πρώτα από όλα, υπεύθυνος είναι ο κ. Σαµαράς, ο οποίος βγαί-
νει βαρύτατα εκτεθειµένος και για τη σκιά του που είχε στη
Βουλή - το «νούµερο 2» στην ουσία στην ιεραρχία- τον κ. Μπαλ-
τάκο. Είναι υπεύθυνος επίσης, από τις οµολογίες που προκα-
λούνται µέσα από τη στιχοµυθία Κασιδιάρη-Μπαλτάκου µέσα
στην κασέτα. Αυτήν την κασέτα την οµολόγησε ο κ. Μπαλτάκος
και δεν διέψευσε το παραµικρό από αυτά που αναφέρονται σε
αυτήν. Και ο κ. Μπαλτάκος σε αυτή την κασέτα ενοχοποιεί και
τον ίδιο τον κ. Σαµαρά. 

Δεν ενοχοποιεί µόνο τους κ. Δένδια και Αθανασίου, ενοχοποιεί
τον ίδιο τον κ. Σαµαρά για τον ρόλο του και την κατεύθυνσή του. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τον απενοχοποιεί. Απορώ πώς δεν
το καταλάβατε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Η κατεύθυνση που αναδεικνύετε
είναι ότι δεν κάνετε µια ουσιαστική προσπάθεια να εξαρθρώσετε
την εγκληµατική δράση της Χρυσής Αυγής και των στελεχών της,
αλλά κάνετε µία προσπάθεια να πάρετε την ατζέντα της Χρυσής
Αυγής, να θέσετε στην πράξη εκτός νόµου τη Χρυσή Αυγή, για
να κερδοσκοπήσετε µε την εκλογική επιρροή της, προκειµένου
να αντιµετωπίσετε το ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου να µην έρθει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Κυβέρνηση. 

Αυτό τι δείχνει; Δείχνει ότι εσείς είστε διατεθειµένοι –και ανα-
φέροµαι στην Κυβέρνηση- να χρησιµοποιήσετε κάθε θεµιτό και
αθέµιτο µέσο, αρκεί να κρατηθείτε στην εξουσία, αρκεί να ανα-
κόψετε τη δυναµική φορά των πραγµάτων στο όνοµα του αντι-
κοµµουνισµού. Ευθέως εξέφρασε ο κ. Μπαλτάκος ότι είναι το
βασικό ιδεολόγηµα της Κυβέρνησης, ο βασικός προσανατολι-
σµός της. Είπε ότι αντικοµµουνιστής γεννήθηκε, αντικοµµουνι-
στής θα πεθάνει. Έλεος! Και εσείς αντί να καταγγείλετε αυτά που
είπε, σιωπάτε. Σιωπή από όλους, διότι αυτή είναι η ακροδεξιά αυ-
ταρχική ατζέντα στην οποία θέλετε να κατευθύνετε την πολιτική
ζωή. Αυτά τα µέσα θέλετε να χρησιµοποιήσετε. Δυστυχώς είστε
διατεθειµένοι να χρησιµοποιήσετε όλα αυτά τα θεµιτά και αθέ-
µιτα µέσα, προκειµένου να ανακόψετε τη δυναµική φορά των
πραγµάτων, τη δηµοκρατική φορά των πραγµάτων που οδηγεί
σε κυβέρνηση της Αριστεράς στην Ελλάδα, σε εναλλακτική λύση
µε διαφορετική προοπτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε συνάδελφε,
µπορείτε τώρα να µπείτε και στο νοµοσχέδιο, αν έχετε την καλο-
σύνη; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτήν την ώρα η συγκυβέρνηση
είναι υπεύθυνη για αυτά που συντελούνται και υπονοµεύουν τη
δηµοκρατία. 

Εσείς έχετε φέρει τα µνηµόνια, έχετε καταστρέψει τη χώρα –
εννοώ ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία- συνεχίζετε µε τρίτο µνηµόνιο
µε διαδικασίες εξπρές να καταστρέφετε την οικονοµία και την
κοινωνία. Με τις τελευταίες αποκαλύψεις έρχεται να ξεχειλίσει
το ποτήρι, διότι είστε ανοιχτή απειλή για τη δηµοκρατία. 

Αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει τίποτα απολύτως να προσφέρει
στον τόπο, παρά µόνο δεινά και πρέπει να φύγει αµέσως. Η µόνη
λύση για τη χώρα είναι εθνικές εκλογές, γενικές εκλογές, να µι-
λήσει ο ελληνικός λαός και να δώσει δηµοκρατική, προοδευτική
διέξοδο στην κρίση. Αυτή είναι η θέση µας. Την επαναλαµβά-
νουµε συνεχώς το τελευταίο διάστηµα και γίνεται ακόµα πιο επεί-

γουσα –υπερεπείγουσα θα λέγαµε- σήµερα µέσα στις συνθήκες
που έχουν διαµορφωθεί. 

Σας προκαλούµε να φύγετε αµέσως τώρα! Διέξοδος; Εθνικές
εκλογές! Να µιλήσει ο ελληνικός λαός!

Και το ΠΑΣΟΚ δεν µπορεί να παριστάνει την αθώα περιστερά,
ότι έπεσε από τον ουρανό, ότι δεν είδε, δεν ήξερε, δεν άκουσε.
Δεν καταλάβατε τι γινόταν στη συγκυβέρνησή σας; Δεν καταλα-
βαίνατε ότι οδηγείτε τη χώρα σε επικίνδυνες ατραπούς, σε ακρο-
δεξιά κατεύθυνση; Δεν βλέπατε ότι οι εκλεκτικές συγγένειες ενός
σκληρού πυρήνα µέσα στη Νέα Δηµοκρατία είναι ισχυρότατες
µε τη Χρυσή Αυγή; Δεν αντιλαµβανόσαστε ότι παίζεται ένα πολι-
τικό παιχνίδι ανταγωνισµού µε τη Χρυσή Αυγή, που δεν είχε
στόχο την αποδυνάµωση της Χρυσής Αυγής, του νεοφασισµού
και του νεοναζισµού, αλλά την Αριστερά, στην ουσία την ίδια τη
δηµοκρατία; Το αντιλαµβάνεστε ότι αυτό το παιχνίδι παιζόταν
απροκάλυπτα µπροστά στα µάτια µας και κάτω από τη δική σας
συναίνεση και τουλάχιστον ανοχή στο όνοµα του ότι σώζατε –
υποτίθεται- τη χώρα µε τα µνηµόνια, ενώ την καταστρέφατε και
οικονοµικά και κοινωνικά και υπονοµεύατε τη δηµοκρατία. 

Εποµένως, αυτήν την ώρα η περαιτέρω στήριξη και η παρου-
σία σας σε µία Κυβέρνηση είναι άκρως επικίνδυνη, όπως προ-
ανέφερα, για τον τόπο και τη δηµοκρατία. 

Η Κυβέρνηση αυτή, η Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρα-
τίας πρέπει να φύγει και να φύγει άµεσα. Η µόνη προσφορά που
έχει να κάνει το ΠΑΣΟΚ είναι να αποσύρει τώρα τη στήριξή του
από αυτήν την Κυβέρνηση και να υποβοηθήσει οµαλές δηµοκρα-
τικές εξελίξεις µε το µόνον τρόπο που µπορούν να εκφραστούν
οι πολίτες και να πουν τη θέλησή τους, που είναι οι εθνικές εκλο-
γές. Αυτή είναι η λύση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά τη Χρυσή Αυγή –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε,
µε αυτό και µε µία παρατήρηση που θέλω να κάνω- είναι φανερό
πλέον σε όλη την ελληνική κοινωνία ότι δεν πρόκειται για µία αν-
τισυστηµική δύναµη. Η Χρυσή Αυγή βρισκόταν σε σταθερή δια-
σύνδεση, συνεννόηση, σύµπραξη µε ισχυρότατους κύκλους και
θύλακες µέσα στη Νέα Δηµοκρατία, οι οποίοι έπαιζαν καθορι-
στικό ρόλο στην εξουσία και στη διακυβέρνηση. 

Η Χρυσή Αυγή δεν είναι τίποτε άλλο παρά το δυναµικό τροµο-
κρατικό όπλο, η χρυσή εφεδρεία του συστήµατος για να αντιµε-
τωπιστεί η Αριστερά και η αριστερή εναλλακτική προοδευτική
πρόταση. Δεν είναι αντιµνηµονιακή δύναµη η Χρυσή Αυγή. Είναι
βαθύτατα συστηµική δύναµη. Είναι µία δύναµη η οποία, σε τελευ-
ταία ανάλυση, υπηρετεί το κεφάλαιο. Όλα αυτά που αποδείχτηκαν
και ήρθαν στο φως µε τη στιχοµυθία Κασιδιάρη-Μπαλτάκου αυτό
επιβεβαιώνουν, αυτό αποδεικνύουν.

Σήµερα η χώρα χρειάζεται οµαλότητα, αντιµνηµονιακή, προ-
οδευτική, δηµοκρατική σταθερότητα, χρειάζεται το λαό στο προ-
σκήνιο, χρειάζεται στήριξη και ενίσχυση της δηµοκρατίας. Η
µόνη εγγύηση σε αυτήν την κατεύθυνση σήµερα είναι οι ανατρε-
πτικές δυνάµεις της Αριστεράς, οι ευρύτερες ριζοσπαστικές
προοδευτικές δυνάµεις, οι οποίες είναι οι µόνες που µπορούν να
δώσουν λύση σήµερα στα αδιέξοδα που αντιµετωπίζει η χώρα.

Τελειώνω µε µία µόνο κουβέντα για το νοµοσχέδιο. Η εισηγή-
τριά µας η Σοφία Σακοράφα νοµίζω ότι τοποθετήθηκε ουσιαστικά
επί της αρχής και ανέλυσε τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό που θα
ήθελα να πω είναι ότι σε µία οικονοµία και κοινωνία που βουλιά-
ζουν και σε µία δηµοκρατία, την οποία εσείς απειλείτε, υπονο-
µεύετε και καθηµερινά αποδιαρθρώνετε, η τοπική αυτοδιοίκηση
δεν µπορεί να ορθοποδήσει µε αυτές τις πολιτικές.

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εµείς απειλούµε τη δηµοκρατία;
Εµείς τη στεριώσαµε αυτήν τη δηµοκρατία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το νοµοσχέδιό σας δεν δίνει καµ-
µία απάντηση στα µεγάλα αδιέξοδα που αντιµετωπίζει η τοπική
αυτοδιοίκηση. 

Θα πάρετε την απάντηση από τον λαό για την πορεία της αυ-
τοδιοίκησης στις επερχόµενες αυτοδιοικητικές εκλογές και του
Α’ και του Β’ βαθµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
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ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, πότε θα µιλήσουµε κι εµείς οι Βουλευτές;

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να µιλήσουν οι Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μισό λεπτό, παρα-

καλώ. Μπορώ να διευθύνω τη συζήτηση;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ένα λεπτό

χρειάζοµαι, κύριοι συνάδελφοι. Δεν θα καθυστερήσω.
Όπως καταλαβαίνουν όλοι, η παρέµβαση του κ. Λαφαζάνη

ήταν σηµαντική για το νοµοσχέδιο! Ήταν σηµαντικότατη η πα-
ρέµβασή του! Ο κ. Λαφαζάνης απλώς ήθελε να προκαλέσει πο-
λιτικό θόρυβο, όπως συνήθως κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Να πάµε, όµως, στην ουσία, αφού αναφέρθηκε στα ζητήµατα
αυτά. Επικαλείται τη λάσπη της Χρυσής Αυγής, την οποία ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ υιοθετεί, την έχει βάλει στον ανεµιστήρα και κατευθύνεται
εναντίον του οποιουδήποτε. 

Μόνο που, κύριε Λαφαζάνη, εσάς θα πάρει η µπάλα, όταν ταυ-
τίζεστε µε τις θέσεις της Χρυσής Αυγής –το βλέπαµε αυτό στις
ψηφοφορίες, µαζί πηγαίνατε χεράκι-χεράκι και στη φρασεολογία
και στην τακτική-, όταν υιοθετείτε τη λάσπη αυτών εναντίον των
ανθρώπων από την Κυβέρνηση, οι οποίοι µπήκαν µπροστά εναν-
τίον της κατάστασης που είχε δηµιουργηθεί µε τη Χρυσή Αυγή,
ζητώντας την παραίτηση των δύο Υπουργών, που έχουν µπει
µπροστά. Παίρνετε τα επιχειρήµατά τους. 

Παίρνετε τη λάσπη τους και την υιοθετείτε. Ταυτίζεστε µε αυ-
τούς. Αυτό θα µείνει στην ιστορία ως το πιο µελανό σηµείο που
είχατε.

Επί της ουσίας τώρα. Μιλήσατε για το θέµα του Πρωθυπουρ-
γού. Αυτήν τη λάσπη που έχετε πάρει και την επικαλείστε, του-
λάχιστον δείτε την προσωπικά. Από τον διάλογο γίνεται σαφές
ότι ο Πρωθυπουργός δεν γνώριζε τίποτα από όλα αυτά και η αν-
τίδρασή του ήταν άµεση, για το συγκεκριµένο θέµα και για να το
ξεκαθαρίζουµε. Το αγνοείτε, όµως, αυτό µόνο για ψηφοθηρικούς
λόγους. Είναι ντροπή αυτό που κάνετε, να ταυτίζεστε µε αυτές
τις θέσεις!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει η Κοι-

νοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κυρία Βούλ-
τεψη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε,
δεν µπορεί να µας λέει εδώ για Χρυσή Αυγή και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Γενική τοποθέτηση
κάνατε και απάντησε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η κυρία Βούλτεψη

έχει τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν µπορείτε να κάνετε στο Κοι-

νοβούλιο αυταρχική εκτροπή και να κόβετε ν λόγο από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχω δώσει τον λόγο,
κύριε Λαφαζάνη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όταν έρθει η ώρα, θα
σας δώσω και πάλι τον λόγο. Μιλήσατε είκοσι λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν µίλησα είκοσι λεπτά, µίλησα
δεκατρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Να µη γράφεται τί-
ποτα στα Πρακτικά.

Κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρία Βούλτεψη,

έχετε το λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρία Βούλτεψη, ξε-

κινήστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη, σας

παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρία Βούλτεψη, σας

έχω δώσει τον λόγο. Ξεκινήστε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, τι να κάνω, κύριε Πρόεδρε; Να µιλάω

συγχρόνως; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μιλάει µη ακουόµε-

νος. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν σέβεστε τίποτα πια; Σεβαστείτε λίγο!

Καθίστε κάτω. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο κ. Λαφαζάνης µί-

λησε είκοσι λεπτά και αντί να ασχολούνται κάποιοι συνάδελφοι
µε την κατάχρηση του χρόνου που έκανε, «τα ακούει» και πάλι
το Προεδρείο για τη δηµοκρατική ευαισθησία που έχει. 

Εγώ, κύριε Λαφαζάνη, έτσι λειτούργησα και έτσι θα λειτουργώ,
προσπαθώντας καθηµερινά και κάθε φορά να αποδεικνύω τη δη-
µοκρατική µου πίστη και τη δηµοκρατική µου πορεία. Αυτό κάνω
εγώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εγώ φταίω, γιατί δεν

σας σταµάτησα στα δώδεκα λεπτά και µιλήσατε είκοσι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θα πάρετε τον λόγο

µε τη σειρά σας.
Κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, µαθήµατα δηµοκρατικής ευαισθησίας δεν δεχό-

µαστε από κανέναν. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:...
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχει «ναι, καλά». Δεν δεχόµαστε µα-

θήµατα από κανέναν.
Δεύτερον, είναι γνωστό ότι από χθες, όταν δόθηκε στη δηµο-

σιότητα αυτό το βίντεο, ο πρώην Γενικός Γραµµατέας της Κυ-
βέρνησης αποπέµφθηκε από τον Πρωθυπουργό, όπως επίσης η
παραίτησή του προαναγγέλθηκε από εµένα ως Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος. Ήρθα εδώ και προανήγγειλα την παραίτησή του
πριν καν ο ίδιος την υποβάλει. Η απόφαση λοιπόν της Κυβέρνη-
σης, της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν ξεκάθαρη από την πρώτη στιγµή και πριν ακόµα την υπο-
βολή παραίτησης. 

Αυτό που κάνετε τώρα -το να συνεχίζετε δηλαδή αυτήν τη συ-
ζήτηση- αποτελεί πολιτική ιδιοτέλεια. Έχετε συγκεκριµένο
σκοπό, να πλήξετε την Κυβέρνηση και να στοχοποιήσετε προσω-
πικά τον Πρωθυπουργό. Δεν έχετε κανέναν άλλο σκοπό και προ-
φανώς δεν µπορεί να λέτε ότι υπερασπίζεστε τη δηµοκρατία
υιοθετώντας αυτά που αναφέρθηκαν στο βίντεο, ουσιαστικά υιο-
θετώντας τη θεωρία περί σκευωρίας, την οποία θέλησε να ανα-
δείξει η Χρυσή Αυγή δίνοντας στη δηµοσιότητα αυτό το βίντεο.

Φυσικά είπαµε και χθες –να το επαναλάβουµε, αν θέλετε και
σήµερα- ότι ο Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης δεν έχει καµ-
µία δουλειά ούτε να παριστάνει τον θεωρητικό της Νέας Δηµο-
κρατίας ή οποιουδήποτε άλλου κόµµατος ούτε να συναλλάσ-
σεται µε οποιονδήποτε. 

Η δουλειά είναι συγκεκριµένη, είναι τεχνοκρατική. Έχει να
κάνει µε τον έλεγχο των νοµοσχεδίων και την παρακολούθηση
του έργου της Κυβέρνησης. Πρέπει να βλέπει αν, ό,τι υποβάλλε-
ται εδώ, είναι συµβατό µε το Σύνταγµα και τους νόµους. Προφα-
νώς, υπερέβη τον ρόλο του. Αυτό αναγνωρίστηκε από όλους.
Αυτή όµως είναι ατοµική ευθύνη, διότι είµαστε και εµείς εδώ και
ούτε επιτρέψαµε ποτέ να µας κάνει υποδείξεις κανείς. Είµαστε
εδώ και µετέχουµε στην κοινοβουλευτική διαδικασία.

Εσείς όµως γιατί το κάνετε αυτό; Τι πιστεύετε ότι πετυχαίνετε;
Πιστεύετε ότι η δηµοκρατία κερδίζει όταν προσθέτουµε στους
εχθρούς της κι άλλους; Τι προσπαθείτε να κάνετε; Να ενοχοποι-
ήσετε µία µεγάλη δηµοκρατική παράταξη, η οποία πρωτοστά-
τησε στην αποκατάσταση της δηµοκρατίας στη χώρα;
Προσπαθείτε να ταυτίσετε τη Νέα Δηµοκρατία ή ένα τµήµα της
Νέας Δηµοκρατίας µε τη Χρυσή Αυγή ή ακροδεξιές ναζιστικές
απόψεις, για να προκαλέσετε βλάβη µεν στη Νέα Δηµοκρατία,
αλλά τελικώς βλάβη στην ίδια τη δηµοκρατία; 

Έγκληµα κατά της δηµοκρατίας είναι αυτό που κάνετε εδώ,
προσπαθώντας να ταυτίσετε την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας, την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό µε
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αυτές τις απόψεις. Αθωώνετε τη Χρυσή Αυγή διά της υιοθέτησης
των επιχειρηµάτων της περί σκευωρίας. Αυτό κάνετε, διότι τη
Χρυσή Αυγή και καθετί ναζιστικό και φασιστικό δεν το χτυπάς
προσθέτοντας στη δύναµή του, αλλά το χτυπάς αφαιρώντας από
τη δύναµή του. 

Κι εσείς αυτήν τη στιγµή το µόνο που προσπαθείτε να κάνετε
είναι να προσθέσετε στη δύναµη της Χρυσής Αυγής και εν όψει
εκλογών. 

Να ξέρετε ότι τελευταία φορά που συνέβη αυτό ήταν στη Γαλ-
λία επί Μιτεράν. Ένα σοσιαλιστικό κόµµα έφτιαξε έναν εκλογικό
νόµο που επέτρεψε στο κόµµα του Λεπέν να µπει στη Βουλή, µε
σκοπό να αποδυναµωθεί η δεξιά. Το αποτέλεσµα εκείνης της
δράσης, που ήταν καθαρά µικροκοµµατική και πολιτικά ιδιοτε-
λής, ήταν σήµερα, τόσα χρόνια µετά, το Εθνικό Μέτωπο να έχει
καταλάβει δεκαπέντε δήµους στη Γαλλία. 

Εποµένως, τι θέλετε να πετύχετε τώρα; Να το πείτε ξεκάθαρα.
Διότι αν θέλετε να πείτε ότι υπάρχει οποιαδήποτε ταύτιση µε τέ-
τοιου είδους ιδέες, προφανώς θέλετε να ξεχάσει ο κόσµος τους
λόγους για τους οποίους διώκεται η Χρυσή Αυγή. Τις προσωπι-
κές µου απόψεις τις γνωρίζετε. Εγώ πιστεύω ότι δεν έχει χώρο
στον δηµόσιο βίο ένα κόµµα όχι µόνο όταν έχει εγκληµατική
δράση, αλλά και όταν παρουσιάζει στοιχεία ιδιωτικής πολιτοφυ-
λακής. 

Οι διώξεις ξεκίνησαν όχι, όπως είπε εχθές ο Αρχηγός σας στη
διακαναλική συνέντευξη που έδωσε στα περιφερειακά µέσα ενη-
µέρωσης, µε σκοπό, όπως ο ίδιος είπε, να µειωθούν τα ποσοστά
της Χρυσής Αυγής κι όχι να αντιµετωπιστεί η εγκληµατική της
δράση. Αυτό σηµαίνει ότι µετέχει και ο ίδιος στη δράση κατά της
δηµοκρατίας. Θέλετε δηλαδή να ξεχαστούν οι λόγοι για τους
οποίους διώκεται η Χρυσή Αυγή;

Οι διώξεις κατά της Χρυσής Αυγής, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ξεκίνησαν µετά από µία δολοφονία, τη δολοφονία του Παύ-
λου Φύσσα. Τότε ξεκίνησαν. Και τότε οι τριάντα δύο φάκελοι, που
ήταν ακόµη διάσπαρτοι και είχαν πάρει την οδό της δικαιοσύνης,
συνενώθηκαν. Αυτό έγινε, δεν είχαν κρυφτεί. Συνενώθηκαν οι φά-
κελοι µε σκοπό να αποδειχθεί ή να µην αποδειχθεί –η δικαιοσύνη
θα το κρίνει, η δικαιοσύνη έχει τα στοιχεία αυτήν τη στιγµή- αν
υπάρχει ζήτηµα συνολικής εγκληµατικής δράσης. 

Έπειτα, κύριοι συνάδελφοι, εσείς πόσες φορές έχετε δεχθεί
τις ψήφους της Χρυσής Αυγής µέσα σε αυτήν την Αίθουσα χωρίς
καµµία δήλωση; Από τον Οκτώβριο του 2012 έχω καταγγείλει σε
αυτήν την Αίθουσα, στην πρώτη πρόταση νόµου που καταθέ-
σατε, για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, ότι δίνετε κοινοβουλευ-
τική νοµιµοποίηση σε αυτό το µόρφωµα. Από τότε είπα µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα αυτό που µου έκανε µεγάλη εντύπωση, ότι
δηλαδή οι εισηγητές σας και οι Βουλευτές σας δέχονταν παραι-
νέσεις και υποδείξεις και κρατούσαν σηµειώσεις από τη Χρυσή
Αυγή. 

Έκτοτε µπορείτε να θυµηθείτε πόσες φορές εγερθήκατε σε
ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας µαζί; Μπορείτε να θυµηθείτε
πόσες φορές ψηφίσατε µαζί και σε πόσες περιπτώσεις; Μπορείτε
να θυµηθείτε πόσες φορές η Χρυσή Αυγή προσέτρεξε να σας
προσφέρει τις ψήφους της για να τις συναριθµήσετε µε τις δικές
σας; 

Τελευταίο παράδειγµα αποτελούν οι δύο προτάσεις µοµφής
τις οποίες υποβάλατε την Κυριακή και τη Δευτέρα. Τι ακριβώς
έγινε τότε; Πρώτη η Χρυσή Αυγή σηκώθηκε πάνω και είπε: «Και
βέβαια στηρίζουµε την πρόταση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης». Και δεν άκουσα τίποτα. Δεν είπατε: «Μπορεί να ψηφίζει ό,τι
θέλει αφού είναι µέσα στο Κοινοβούλιο, εµείς όµως δεν θα συ-
ναριθµήσουµε τις ψήφους µας µε τις ψήφους τους». Και το ζητώ
αυτό δύο χρόνια τώρα και δεν το κάνετε, γιατί εσείς θέλετε στο
τέλος της ηµέρας να υπάρχει ένα νούµερο κάτω από τις δικές
σας προτάσεις και δεν σας ενδιαφέρει τι νούµερο είναι αυτό. 

Κι αυτό συνέβη και στην προηγούµενη πρόταση µοµφής που
κάνατε τον Νοέµβριο -όπως ξέρετε, δεν έχουν περάσει έξι µήνες
από τότε- όταν η Χρυσή Αυγή και πάλι σηκώθηκε πάνω και είπε:
«Κι εµείς ψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνη-
σης», ζητώντας µάλιστα να αφεθούν ελεύθεροι και οι κρατούµε-
νοι Βουλευτές προκειµένου να έρθουν να σας ενισχύσουν.

Αυτή είναι η αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι,…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, αφήστε…
Παρακαλώ, κυρία Βούλτεψη, συνεχίστε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αθλιότητες των αθλιοτήτων! Συ-

νεχίστε τον δρόµο αυτό και θα δείτε πού θα φθάσετε!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αθλιότητες είναι αυτές που κάνετε εσείς,

να προσπαθείτε να ταυτίσετε ένα καθ’ όλα δηµοκρατικό κόµµα
και Βουλευτές εκλεγµένους µε δηµοκρατική διαδικασία, από τον
ελληνικό λαό, µε ναζιστικές ιδέες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι λίγες οι πολιτικές σας ηµέ-
ρες. Ο ελληνικός λαός θα σας δώσει την απάντηση και θα δείτε
πού θα σας στείλει.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο ελληνικός λαός τη δίνει την απάντηση
ήδη, κύριε Λαφαζάνη. Σας την έχει δώσει την απάντηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κι άλλες φορές έγιναν εκτροπές
στη χώρα και ο λαός τις τιµώρησε. Θα τιµωρήσει και τώρα…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Λαφαζάνη, κοιτάξτε πόσες σελίδες
είναι αυτές οι περιπτώσεις συνεργασίας σας µε τη Χρυσή Αυγή.
Κοιτάξτε πόσες είναι οι περιπτώσεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αφήστε τα περί συνεργασίας.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Με µεγάλη χαρά συναριθµείτε τις ψή-

φους σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ:...
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και επίσης, έχω να πω ότι δεν συναριθ-

µείτε µόνο εσείς τις ψήφους σας. Ακούω ότι και οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες κάτι λένε, κάτι ψελλίζουν σχετικά µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία, οι οποίοι …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μην µιλάτε γι’ αυτούς, για εσάς
να µιλάτε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μα, καλά και αυτοί είναι σύµµαχοί σας,
το ξέρουµε. Και αυτοί προσθέτουν τις ψήφους σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: …. (Δεν ακούστηκε)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες λοιπόν ένωσαν

τις ψήφους τους, ένωσαν µάλλον τις υπογραφές τους µε τις υπο-
γραφές των Βουλευτών της Χρυσής Αυγής, προκειµένου να στη-
θεί …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Και το ΚΚΕ ψηφίζει.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, κύριε. Το ΚΚΕ διαφοροποιείται κάθε

φορά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ψηφίζει …
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, κύριε, παρακολουθώ τα πάντα. Κάθε

φορά το ΚΚΕ διαφοροποιείται από αυτό. Μόνο εσείς στα µουλω-
χτά παίρνετε τις ψήφους τους. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αθλιότητες!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι µόνο συναρίθµησαν τις ψήφους τους

οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, αλλά υπήρξε περίπτωση που ένωσαν
και τις υπογραφές τους και υπέβαλαν µαζί πρόταση και έστησαν
µαζί κάλπη. Ήταν η κάλπη «Ανεξάρτητοι Έλληνες – Χρυσή
Αυγή», αν θυµάστε, στην περίπτωση της λίστας Λαγκάρντ. Και
εποµένως δεν είναι τα πράγµατα όπως τα λέτε.

Άκουσα επίσης, εδώ και κάποιες φωνές συνηγόρων της Χρυ-
σής Αυγής. Ακούστε να δείτε. Το έχω πει επανειληµµένα. Δεν
υπάρχει διαδικασία λοβοτοµής, σύµφωνα µε την οποία κάποιος
να είναι δηµοκράτης όταν ευηµερεί και να γίνεται φασίστας όταν
δεν έχει χρήµατα. Φασίστας ή είσαι ή δεν είσαι. Δεν σε κανονίζει
το µνηµόνιο ούτε στο µνηµόνιο θα ρίξουµε αυτά τα φαινόµενα.
Διότι άλλες χώρες στο εξωτερικό ευηµερούν και έχουν τέτοιες
καταστάσεις, ενώ άλλες χώρες που είναι στα µνηµόνια δεν τις
έχουν. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα ήθελα να παρακαλέσω και τα άλλα κόµ-
µατα, γιατί άκουσα και την τοποθέτηση του εισηγητή του
ΠΑΣΟΚ, να κατεβάσουν τους τόνους και να µην ταυτίζουν το
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας µε τη συµπεριφορά ενός προσώ-
που, διότι αυτό δεν συµφέρει κανέναν.

Ούτε κατάλαβα τι σήµαινε αυτό το οποίο είπε στην ανακοί-
νωσή του το ΠΑΣΟΚ ότι «η παραίτηση του κ. Μπαλτάκου είναι το
λιγότερο». Δηλαδή, το περισσότερο ποιο είναι; Τι να συµβεί; 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας τα πούµε τώρα.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όλοι µας έχουµε τοποθετηθεί. 
Και ούτε κατάλαβα αυτό που είπε η ΔΗΜΑΡ, ότι γίνονται πολι-
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τικά παιχνίδια. Ουσιαστικά έτσι ρίχνουµε νερό στο µύλο αυτής
της ιστορίας. Και αυτό είναι πάρα πολύ κρίσιµο µέγεθος, αγαπη-
τοί συνάδελφοι. Θα ξεχάσουµε για ποιο λόγο διώκεται η Χρυσή
Αυγή. Θα τα ξεχάσουµε όλα, θα µιλάµε για καιροσκοπική επαφή
της Νέας Δηµοκρατίας µε τη Χρυσή Αυγή, ενώ ουσιαστικά και-
ροσκοπική είναι η αποδοχή των ψήφων της Χρυσής Αυγής µέσα
σε αυτήν την Αίθουσα, κάτι στο οποίο έχω αναφερθεί επανειληµ-
µένα χωρίς καθόλου να αντιδράσετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εδώ, λοιπόν, το θέµα είναι ότι εάν θέλουµε να είµαστε χρήσι-
µοι για τη δηµοκρατία στην πατρίδα µας, οφείλουµε να αντιµε-
τωπίσουµε το περιστατικό ως µεµονωµένη ανοησία και
απαράδεκτη ατοµική συµπεριφορά, διαφορετικά, στην προσπά-
θειά τους κάποιοι να δουν το θέµα ως ευκαιρία να πλήξουν τη
Νέα Δηµοκρατία, θα επιφέρουν και το τελευταίο µοιραίο πλήγµα
στη δηµοκρατία. Ας υπηρετήσουµε τη δηµοκρατία.

Επαναλαµβάνω, η ταύτιση µίας δηµοκρατικής παράταξης ή
τµήµατος αυτής µε το ναζισµό, µε σκοπό να τραυµατιστεί και να
απαξιωθεί στα µάτια του λαού, απλώς αθωώνει τα εγκλήµατα
των ναζί και τελικά ευνοεί τους αντιπάλους, τους οποίους θέλετε
να πλήξετε. Με λίγα λόγια, τη Χρυσή Αυγή δεν τη κτυπάς προ-
σθέτοντας αντί να αφαιρείς από τη δύναµή της. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρα-
σκευής, 4ης Απριλίου 2014, το οποίο έχει ως εξής: 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 766/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πιερίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κωνσταντόπουλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε το γκρέµισµα της αερογέφυρας Κορινού του Νοµού Πιερίας
και την κατασκευή νέου ανισόπεδου κόµβου στην ίδια περιοχή.

2. Η µε αριθµό 756/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµη-
τρίου Στρατούλη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τις απολύσεις του «ενοικια-
ζόµενου» προσωπικού που υπηρετούσε στην Εθνική Τράπεζα
καθώς και την παρεµπόδιση της συνδικαλιστικής του δράσης.

3. Η µε αριθµό 760/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Επαµεινώνδα Μαριά
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη µόνιµη ελληνική
έκθεση στο Μουσείο Άουσβιτς στην Πολωνία.

4. Η µε αριθµό 753/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Σπυρίδωνος Λυ-
κούδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αναστολή λει-
τουργίας του Παλλάδιου Θεραπευτηρίου.

5. Η µε αριθµό 763/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Νοµού Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Γκιόκα προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά
µε την κατάργηση της τράπεζας θεµάτων για την Α’ Λυκείου.

6. Η µε αριθµό 761/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κοζάνης των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ. Γεωρ-
γίου Κασαπίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
εξεύρεση λύσης για τις απώλειες που υπέστησαν τα φυσικά πρό-
σωπα που ήταν κάτοχοι των οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 767/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε τη χωροθέτηση του σηµείου πόντισης του καλωδίου
για την ενεργειακή διασύνδεση της Κρήτης µε την ηπειρωτική
Ελλάδα.

2. Η µε αριθµό 757/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Ηλείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευσταθίας
(Έφης) Γεωργοπούλου-Σαλτάρη προς τον Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης καταβολής των
δεδουλευµένων στις καθαρίστριες µε συµβάσεις µίσθωσης

έργου στα σχολεία όλης της Χώρας.
3. Η µε αριθµό 762/1-4-2014 επίκαιρη ερώτηση της ΣΤ’ Αντι-

προέδρου της Βουλής και Βουλευτού Σερρών των Ανεξάρτητων
Ελλήνων κ. Μαρίας Κόλλια - Τσαρουχά προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, σχετικά µε την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα: «Η Αρχή της Δεδηλωµένης - Από τον Τρικούπη στο σή-
µερα» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί- συνοδοί τους από
το 18ο Γυµνάσιο Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακα-
λούσα να λάβω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Για ποιο λόγο; Πάνω
σε τι; Δεν υπήρξε …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα, δεν βλέπετε τι γίνεται; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μα, δεν αναφέρθηκε

προσωπικά, κύριε Λαφαζάνη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν αντιλαµβάνεστε ότι πρέπει

να γίνεται διάλογος στη Βουλή; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη …
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τι πάτε να επιβάλετε; Να µας

πείτε ότι θέλετε τη Βουλή να µη λειτουργεί, να είναι µόνο …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αυτό διαπιστώνετε; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αυτό διαπιστώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αυτό γίνεται τόση

ώρα; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν επιτρέπετε σε κανέναν να µι-

λήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο καθένας ό,τι λέει

και ό,τι κάνει το κρίνει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κάναµε πρόταση δυσπιστίας στο

Προεδρείο. Κάναµε πρόταση δυσπιστίας στην Κυβέρνηση. Τι θέ-
λετε δηλαδή;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ -ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ούτε και εσείς να µι-
λάτε όποτε θέλετε. Άντε πια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κάνατε και πρόταση
δυσπιστίας στον Πρόεδρο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τι θέλετε δηλαδή; Να µείνετε
µόνοι σας; Θέλετε να καταργήσετε τη δηµοκρατία; Αφαιρείτε τον
λόγο. Δεν τηρείτε …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ποιος σας αφαίρεσε
τον λόγο; Γιατί δεν τηρούµε τον Κανονισµό; Έχετε και δευτερο-
λογία. Θα πάρετε και πάλι τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν αντιλαµβάνεστε ότι πρέπει
να γίνεται διάλογος στη Βουλή;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Εσείς σκοτώνετε κάθε
µέρα τη δηµοκρατία. Κρίµα! Θα µηδενιστείτε πάλι, µηδέν θα φτά-
σετε. Περιµένετε. Περιµένετε λίγο. Τελευταίοι είστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν ακούτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θα σας τον δώσω
µετά, ευχαρίστως.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κουκουλό-
πουλος έχει τον λόγο. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Η αγαπητή Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας αναρωτήθηκε γι’ αυτά που
είπε χθες το ΠΑΣΟΚ στην ανακοίνωσή του και δι’ εµού ως εκπρο-
σώπου προφανώς χθες, ότι η παραίτηση Μπαλτάκου είναι το λι-
γότερο. 

Αφού, συνάδελφοι, ξεκινήσατε έτσι και τελειώσατε έτσι, ας ξε-
κινήσω εγώ από το σηµείο όπου εσείς σταµατήσατε. Κοιτάξτε,
το ΠΑΣΟΚ ξέρει καλά ότι η έννοια της µεταρρύθµισης νοείται
µόνο εάν ευνοεί τους πολλούς. Αυτή είναι η «µήτρα» της παρά-
ταξής µας. Και όµως, φιλοξενήσαµε κατά καιρούς πολλούς που
δήλωναν µεταρρυθµιστές και πίσω από τη λέξη «µεταρρύθµιση»
έκρυβαν λογικές και πρακτικές αναδιανοµής υπέρ των ολίγων.
Αυτό δεν µας χαρακτήριζε αναγκαστικά ως παράταξη, όπως εί-
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χαµε λαϊκιστές, ενώ είχαµε καθαρή γραµµή απέναντι στον λαϊκι-
σµό, µε πελατειακές λογικές κ.ο.κ.. 

Η Νέα Δηµοκρατία πρέπει να καταλάβει τι της συνέβη χθες.
Αγαπητή συνάδελφε, αν δεν καταλάβατε, θα σας το πω εγώ από
το Βήµα της Βουλής. Η θεωρία των δύο άκρων στην οποία επεν-
δύσατε για πολλούς µήνες χθες κατέρρευσε παταγωδώς, εκκω-
φαντικά. Δεν υπάρχει! Το άκρο είναι ένα. Είναι η βία και ο
φασισµός. Γι’ αυτό ό,τι σηµατοδοτεί µε φανερό ή λανθάνοντα
τρόπο ή µε υπολανθάνοντα τρόπο ακροδεξιές συµπεριφορές,
ακροδεξιούς θύλακες, πρέπει να αποκοπεί άµεσα εδώ και τώρα!
Αυτό είναι το ζητούµενο από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Έρχοµαι στον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είχαµε µείζον γεγονός χθες. Κατ’
αρχάς, δεν κατάλαβα, ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσίπρας θέτει
ζήτηµα για δύο Υπουργούς. Ο εκπρόσωπός του σήµερα εδώ
έβαλε ζήτηµα να φύγει όλη η Κυβέρνηση. Δεν ξέρω σε ποιο από
τα δύο να απαντήσω. Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να απαντήσω σε
αυτά που λέει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή να φύγουν δύο
Υπουργοί.

Ερώτηµα. Υιοθετούµε αυτά που λέει ο κ. Μπαλτάκος στη συ-
νοµιλία του µε τον κ. Κασιδιάρη, ότι δηλαδή υπάρχουν παρεµβά-
σεις στη δικαιοσύνη; Αν το υιοθετείτε αυτό, να βγείτε να το πείτε.
Τότε γιατί ψηφίσατε χθες την παραποµπή των µελών της Χρυσής
Αυγής, αν έτσι έχουν τα πράγµατα; Πρέπει να πείτε τι απ’ τα δύο
ισχύει. 

Πάω στις άλλες πτέρυγες και αναγκαστικά θα µιλήσω µε ονό-
µατα. 

ΔΗΜΑΡ. Η ΔΗΜΑΡ εννιάµισι µήνες µετά ανακάλυψε γιατί
έφυγε από την Κυβέρνηση στο πρόσωπο του κ. Μπαλτάκου; Δεν
βγαίνει κανένα νόηµα να αρχίσουµε να λέµε ένα χρόνο που ήταν
στην Κυβέρνηση εάν και πώς συνεργαζόταν. Νοµίζω πως κανέ-
νας δεν πρέπει να είναι υποκριτικός. 

ΑΝΕΛ: Οι ΑΝΕΛ, πριν απ’ οτιδήποτε άλλο, πρέπει να µας εξη-
γήσουν γιατί έχουν συνυπογράψει πρόταση παραποµπής του
τέως Πρωθυπουργού, του Γιώργου Παπανδρέου, µε τη Χρυσή
Αυγή κ.ο.κ., αν θέλουµε να λέµε σε αυτήν την Αίθουσα τα πράγ-
µατα µε το όνοµά τους. 

Και προς τη Χρυσή Αυγή έχω ένα ερώτηµα: Ο Ηλίας Κασιδιά-
ρης είναι ακόµα µέλος της Χρυσής Αυγής; Οι συναντήσεις του
µε τον κ. Μπαλτάκο ήταν εν γνώσει της ηγεσίας της Χρυσής
Αυγής; Θέλω να µας το εξηγήσει αυτό η Χρυσή Αυγή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Διαβάστε τη δήλωση που έκανε
ο κ. Παπανδρέου χθες! 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Συνάδελφε, καταλαβαίνετε πολύ
καλά τι σας λέω. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Και εσείς καταλαβαίνετε. Η δή-
λωσή του κ. Παπανδρέου τα λέει όλα!

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γνωρίζατε ότι συνοµιλούσε ο κ.
Κασιδιάρης µε τον κ. Μπαλτάκο, ναι ή όχι;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Τα είπε ο κ. Παπανδρέου χθες.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό πρέπει να µας πείτε. Είναι

πολύ καθαρό το ερώτηµα. Είναι πολύ καθαρό το ερώτηµα! 
Γιατί µετά τη φυλάκιση των τριών Βουλευτών σας, του Αρχη-

γού σας και άλλων δύο Βουλευτών, την ίδια µέρα στο Βήµα της
Βουλής ο κ. Κασιδιάρης µίλησε σαν συνταγµατολόγος, βγάζον-
τας λόγο περί λαϊκής κυριαρχίας και στη συνέχεια ο κ. Παναγιώ-
ταρος µίλησε σε τελείως άλλη γραµµή, χειροκροτούµενος για
πρώτη και τελευταία φορά. Εσείς δεν χειροκροτείτε ούτε τον Αρ-
χηγό σας! Μόνο εκείνη την ηµέρα χειροκροτήσατε. Και ο κ. Κα-
σιδιάρης είπε άλλα.

Εγώ ρωτώ, λοιπόν: Οι συναντήσεις Κασιδιάρη-Μπαλτάκου
ήταν εν γνώσει της Χρυσής Αυγής, Κοινοβουλευτικής Οµάδας
και ηγεσίας; Αυτό ρωτώ. Να το πείτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Δεν σας λέµε, δεν σας λέµε!
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για να ολοκληρώσω, κύριε Πρό-

εδρε, αυτά όπως είπα και χθες από εδώ, εγώ δεν ήµουν στην
αρχή του επεισοδίου. Δεν ξέρω τι ακριβώς έπραξε ο γιος του
Μπαλτάκου. Δεν το γνωρίζω, ειλικρινά. Το είπα και εχθές. Όσοι
ήταν παρόντες και παρούσες το άκουσαν νοµίζω. Είδα τη συνέ-
χεια του επεισοδίου ανερχόµενος από το κλιµακοστάσιο προς το
δεύτερο όροφο, όπου είναι τα γραφεία της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ και των άλλων, του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Δη-

µοκρατίας και πάει λέγοντας. Εγώ αυτό που είδα ήταν µία επί-
θεση, απάντηση προφανώς, σε όσα είχαν προηγηθεί από τη
Χρυσή Αυγή, η οποία µε σόκαρε. Πρακτικές και συµπεριφορές,
ξυλοδαρµοί και βρισιές που δεν έχουν θέση, όχι στο Κοινοβού-
λιο, όχι έξω από το Κοινοβούλιο, αλλά πουθενά σε αυτήν τη χώρα
που λέγεται Ελλάδα. 

Με αυτές τις συµπεριφορές πρέπει να αποκόψουµε τελείως.
Η δικαιοσύνη πρέπει να κάνει ταχύτατα το έργο της. Είναι δική
της δουλειά. Δεν είναι δική µου δουλειά να γνωµοδοτήσω, εάν
είναι ή δεν είναι εγκληµατική οργάνωση η Χρυσή Αυγή. Εγώ λέω
ότι είναι νεοναζιστική, άρα είναι δυνάµει και εγκληµατική. Το έχω
πει πάρα πολλές φορές από το Βήµα.

Σε κάθε περίπτωση πάντως, µιας και αναφέρθηκα σε όλα τα
κόµµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα πράγµα θέλω πολύ
καθαρά να πω. Το ΠΑΣΟΚ πριν τέσσερα χρόνια έκανε µία λαθε-
µένη πολιτική επιλογή να µη ζητήσει αυξηµένη πλειοψηφία για
το πρώτο µνηµόνιο και εντεύθεν. Πήρε έτσι επάνω του, από δικό
του λάθος, όλες τις ανοµίες του πολιτικού συστήµατος, κυβερ-
νητικού και αντιπολιτευοµένου, της µεταπολίτευσης, αδίκως. Κα-
τηγορείται λοιπόν το ΠΑΣΟΚ για τα πάντα που έχουν σχέση µε
την κρίση.

Ε, όχι όµως να κατηγορείτε εµάς και για τη Χρυσή Αυγή και
για τον Μπαλτάκο! Από πουθενά δεν δεχόµαστε τέτοιες υποδεί-
ξεις και τέτοιες κριτικές. Από πουθενά! 

Για τη Χρυσή Αυγή είµαστε οι πρώτοι και οι µόνοι που µιλή-
σαµε! Άλλοι άργησαν να δουν το νεοναζιστικό µόρφωµα, τις πρα-
κτικές του και τις λογικές των ταγµάτων εφόδου πίσω από τη
Χρυσή Αυγή. Κι αυτό επειδή τη θεωρούσαν αντιµνηµονιακή και
τη θώπευαν. Πολλοί το έκαναν αυτό, εδώ µέσα, και από αριστερά
και από δεξιά πάντως όχι εµείς.

Σε ό,τι αφορά τον κ. Μπαλτάκο, ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ ο κ.
Βενιζέλος την προηγούµενη εβδοµάδα µίλησε για «παλιό πρό-
βληµα». Στις 31-7-2013 ηµέρα Τετάρτη, µιλώντας εδώ από το
Βήµα της Βουλής εγώ ως εκπρόσωπος είχα πει για λεονταρι-
σµούς και είχα καλέσει τον Πρωθυπουργό να τον µαζέψει. Και
επανήλθα και εγώ και πολλοί Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ σε αυτήν τη
θέση ονοµαστικά για τον κ. Μπαλτάκο πάρα πολλές φορές δη-
µόσια από το Βήµα της Βουλής. Δεν άκουσα από κανέναν άλλον,
ούτε από τους µέχρι τον Ιούνιο πέρυσι εταίρους µας τέτοιες το-
ποθετήσεις.

Όχι, λοιπόν, να φορτωθούµε και το πρόβληµα Χρυσή Αυγή-
Μπαλατάκος και τις περίεργες τεθλασµένες και παράγωνες
αυτές σχέσεις που πρέπει να αποκαλυφθούν και να αποκοπούν
πλήρως.

Αλλά από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να
πω ότι είναι απολύτως ψευδές και άδικο -γιατί άκουγα τον κ. Λα-
φαζάνη µε πολύ προσοχή, όπως οφείλω- να φορτώσουµε στο Γε-
νικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης, σε ένα πρόσωπο, επειδή ήταν
όντως πανίσχυρος, αφού υπέγραφε ακόµα και τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις µε βάσει νόµο, όλη την κυβερνητική λειτουργία.

Αυτό είναι απολύτως αναληθές, όχι ανακριβές. 
Εµάς, αφού ρωτάτε κύριε Λαφαζάνη, δεν µας εµπόδισε η

ύπαρξη του κ. Μπαλτάκου να βάλουµε τη σφραγίδα µας στο
φόρο των ακινήτων. Δεν είχε καµµία σχέση το άδικο νοµοσχέδιο
που φόρτωνε στους αδύναµους τα πολλά βάρη και απάλλασσε
όλη τη µεγάλη περιουσία από τον φόρο, ρίχνοντας βάρη στους
αγρότες και στους πολλούς. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Βάλαµε βέτο, βάλαµε τη σφραγίδα µας και σε αυτήν τη διαδι-
κασία δεν υπήρχε πουθενά Μπαλτάκος. Δεν µας εµπόδισε η πα-
ρουσία του να βάλουµε τη σφραγίδα µας στο νοµοσχέδιο για την
πρώτη κατοικία, για τους πλειστηριασµούς. Δεν µας εµπόδισε η
παρουσία του για τις Κυριακές. Δεν µας εµπόδισε η παρουσία
του για να βάλουµε τη σφραγίδα µας για το γάλα. Το ελληνικό
παστεριωµένο γάλα έχει σήµερα πιο ισχυρή εµπορική ονοµασία
από αυτήν που είχε πριν την Κυριακή που ψηφίσαµε. Δεν µας εµ-
πόδισε η παρουσία του να βάλουµε βέτο για τις οµαδικές απο-
λύσεις. Δεν µας εµπόδισε η παρουσία του να βάλουµε βέτο για
το ξήλωµα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», έτσι χωρίς πρόγραµµα, ούτε για
το ξήλωµα της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ». Δεν µας εµπόδισε η παρουσία του,
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αποτρέψαµε την παρέµβασή του πριν δέκα µέρες στο άρθρο 19.
Τη στάση µας την έζησε όλη η Βουλή. Έτυχε να είναι ο κ. Τριαν-
τάφυλλος που παρίσταται εισηγητής κι εγώ και τότε ήµουν Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Πήγαινε κι ερχόταν το άρθρο 19 µε
µια ακραία ρατσιστική διατύπωση. Έφυγε µε δυναµική παρέµ-
βαση του ΠΑΣΟΚ. 

Έτσι λοιπόν ας µην τα φορτώνουµε όλα εκεί. Εµείς είπαµε διά
του Προέδρου µας την Κυριακή που ψηφίζαµε το νοµοσχέδιο ότι
η χώρα έχει ένα ζητούµενο: Πρέπει να µπει σε κανονικότητα. Εγώ
αντιλαµβάνοµαι και θέλω να συγχαρώ τον ΣΥΡΙΖΑ για την υπεύ-
θυνη στάση του. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν βάζει ζήτηµα εκλογών και Κυβέρ-
νησης. Αντιλαµβάνεται ότι η χώρα τις επόµενες εβδοµάδες
ετοιµάζεται να βγει στις αγορές και προφανώς έχει αξιολογήσει
το γεγονός. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, της κυβερνητικής σταθερότητας δεν το
θέτει εν αµφιβόλω η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Ποιος το θέτει
άραγε; Μπορούµε να συνεχίσουµε όµως όπως είµαστε; Όχι είναι
η απάντηση. Το ερώτηµα ξαναγυρνάει στο ΠΑΣΟΚ. Ναι, εµείς
στηρίζουµε την Κυβέρνηση, εφόσον µπει µπροστά η προγραµ-
µατική συµφωνία, γιατί τώρα επιστρέφουµε στην κανονικότητα,
εφόσον µπούµε σε µία άλλη λογική κυβερνητικής λειτουργίας.
Οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου δεν είναι ανακάλυψη του
Μπαλτάκου. Στους είκοσι δύο µήνες που λειτουργεί αυτό το Κοι-
νοβούλιο, περίπου έξι µήνες ήταν κλειστό επειδή δεν υπήρχε νο-
µοθετικό έργο και κατά τα άλλα νοµοθετούσαµε µε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου. Έχει πρόβληµα η Κυβέρνηση, κύριε
Υπουργέ. Πρέπει να αλλάξει λογική, ρυθµούς και οργάνωση. 

Προχτές το βράδυ, πριν προκύψει το θέµα Μπαλτάκου, ανα-
κοίνωσα επίσηµα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ ότι όταν υπάρχουν τα δύο κακά µαζί, άσχετο νοµοσχέδιο
και εκπρόθεσµη τροπολογία, δεν θα γίνεται δεκτή, όποια κι αν
είναι αυτή, εκτός και αν αφορά ένα µείζον γεγονός, πράγµατι
έκτακτο και µε την συναίνεση όλων θα ψηφίζεται. Θα προχωρή-
σουµε και σε άλλες τέτοιες πρωτοβουλίες, που δεν έχουν καµµία
σχέση µε τον κ. Μπαλτάκο. Τα είπαµε νωρίτερα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Δεν ακούσαµε τίποτα επί του νοµοσχεδίου.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Έτσι αντιλαµβανόµαστε εµείς τα περί κανονικότητας. Στηρί-

ζουµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση, εφόσον µπαίνουν ζητήµατα λει-
τουργίας της Κυβέρνησης, λειτουργίας του Κοινοβουλίου και
ζητήµατα προτεραιοτήτων στην κυβερνητική ατζέντα, όπως το
αντιρατσιστικό. Για να µην µιλάµε γενικά και αόριστα, κύριε
Υπουργέ, Δευτέρα ή Τρίτη που περνάµε στα άρθρα στο συζη-
τούµενο νοµοσχέδιο…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ: Τη Δευτέρα.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τη Δευτέρα, λοιπόν. Έτσι απο-

φασίστηκε από τη Διάσκεψη των Προέδρων, ωραία.
Εµείς ζητάµε ενηµέρωση µέχρι σήµερα το µεσηµέρι, µέχρι λή-

ξεως της συνεδριάσεως, κύριε Υπουργέ, και είναι πολύ σηµαν-
τικό αυτό που θα πω, έτσι ώστε, αν η Κυβέρνηση δεν προτίθεται
να πράξει αυτό που θα πω, να το πράξουµε εµείς ως Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, ζητώντας και από τις άλλες Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες να συνυπογράψουν αυτούσιο το άρθρο 19
κατά την εκδοχή Γρηγοράκου, όπως ο παριστάµενος Αναπληρω-
τής Υπουργός το είχε καταθέσει και απεσύρθη µε παρέµβαση
του κ. Μπαλτάκου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Νοµίζω ότι γίνεται µία…
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητέ συνάδελφε, το είπα και

χθες. Εάν η Κυβέρνηση δεν το φέρει, εµείς παρακαλούµε να
έχουµε επίσηµη ενηµέρωση για να το καταθέσουµε ως εµπρό-
θεσµη τροπολογία σαφώς σε σχετικό νοµοσχέδιο, αφού µιλάµε
για θέµατα του Υπουργείου Εσωτερικών. Είναι το αρµόδιο
Υπουργείο. Δεν είναι ακριβώς µε την ετυµολογική έννοια του
όρου συναφές το νοµοσχέδιο. Σε κάθε περίπτωση, όµως, είναι
το ίδιο Υπουργείο που έχει την ανάλογη αρµοδιότητα. 

Νοµίζω ότι κάπως έτσι πρέπει να ξεκινήσουµε για να βάλουµε
την κυβερνητική σταθερότητα που είναι απαίτηση όλων των πο-
λιτών σε µία εντελώς νέα βάση. Τώρα που κάναµε το µεγάλο
βήµα για να βγούµε από την κρίση, πρέπει να ξεκινήσει σταδιακά
και ορατά η επάνοδος της χώρας στην κανονικότητα. Σιγά-σιγά

φεύγουµε από την κρίση. Θα αργήσουµε να βγούµε, αλλά σιγά-
σιγά φεύγουµε από τις έκτακτες καταστάσεις. Αυτό είναι το ζή-
τηµα και αυτή είναι η δική µας θέση για όσα µείζονα προέκυψαν.

Στη συζήτηση επί των άρθρων θα πούµε τα υπόλοιπα.
Σας ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχουµε κι άλ-

λους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, κύριε Λαφαζάνη. Δεν θα
µιλήσουν οι άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι; Μου είπαν ότι
µιλήσατε εσείς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εν πάση περι-

πτώσει, δεν πρέπει να µιλήσουν και οι άλλοι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Δεν είναι µόνο οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι. Υπάρχουν και οι Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Για τους Βου-
λευτές δεν το συζητάµε.

Κύριε Λαφαζάνη, δεν πρέπει να µιλήσουν και οι άλλοι; Τι λέτε
εσείς; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πρέπει να ενηµερώνεστε από
τον προηγούµενο Προεδρεύοντα στο Βήµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ενηµερώθηκα
ότι µιλήσατε και ζητήσατε να δευτερολογήσετε. Έτσι ενηµερώ-
θηκα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο, γιατί
έχουν προηγηθεί παρεµβάσεις του κυρίου Υπουργού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ας ολοκληρω-
θεί ο πρώτος κύκλος. Υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι. Ας κλείσει
ο κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και µετά θα τοπο-
θετηθείτε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εντάξει, κυρία Πρόεδρε, θα µι-
λήσω µετά το τέλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Ηλίας Παναγιώτα-
ρος έχει τον λόγο.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τελικά όταν έρχονται τα σχολεία εδώ, η Χρυσή Αυγή δικαιού-

ται να χειροκροτεί τα παιδάκια που έρχονται ή επειδή χειροκρο-
τεί το υπόλοιπο Κοινοβούλιο, αυτό σηµαίνει ότι κάποιοι εξ αυτών
συµπράττουν µε τη Χρυσή Αυγή; Να το γνωρίζουµε αυτό, ώστε
να µη χειροκροτούµε ή να µη µας επιτρέπετε την είσοδο εντός
της Αιθούσης. Έτσι είπε η κ. Βούλτεψη. Ακούσαµε πολλά τρελά
και παράλογα εδώ µέσα. 

Μετά το χθεσινό γεγονός, το οποίο ήταν µία πραγµατική
βόµβα που την παραδέχονται όλοι, ξαφνικά έπεσε µια οµερτά,
µια σιωπή ειδικότερα στη συγκυβέρνηση. Αντί να έχουν παραι-
τηθεί όλοι, ακούµε διάφορες δικαιολογίες µέσω των µεγάλων τη-
λεοπτικών σταθµών, δηλαδή των ανθρώπων σας, και µέσω των
µεγάλων εφηµερίδων. Σήµερα διαβάζαµε κάποιες εφηµερίδες
και γέλαγε το πανελλήνιο. Γελάνε όλοι. Ακούσαµε τις δικαιολο-
γίες του κ. Μπαλτάκου στον «Real FM» και αξίζει τον κόπο να
ακούσετε τη συνέντευξή του για να πέσετε κάτω από τα γέλια,
για να δείτε τον πανικό και τον τρόµο αυτού του φαύλου και σά-
πιου κατεστηµένου. 

Ακούσαµε κάτι από τον κ. Κουκουλόπουλο. Κάτι είπε για µε-
ταρρύθµιση, ότι είναι κάτι που ευνοεί τους πολλούς. Μάλλον ξε-
χάσατε να προσθέσετε στο τέλος και τη λέξη «εργολάβους»,
διότι περί αυτού πρόκειται.

Όσο για την απάντηση που θέλετε για τις συναντήσεις του κ.
Κασιδιάρη, την απάντηση την έδωσε ο κ. Παπανδρέου χθες που
είπε ότι είναι µία σκευωρία όλη αυτή η ιστορία, ένα στηµένο παι-
χνίδι και θα έπρεπε να παραιτηθεί η Κυβέρνηση. Από κει και πέρα
και ο κ. Κασιδιάρης και ο κ. Παναγιώταρος και όλα τα στελέχη
της Χρυσής Αυγής θα πράξουµε ό,τι είναι δυνατό προκειµένου
να αποδείξουµε την αθωότητά µας σαν άτοµα και σαν κίνηµα,
διότι περί αυτού πρόκειται.

Για την ταµπακιέρα, για το νούµερο «2» της Κυβέρνησης –διότι
περί αυτού πρόκειται- λέξη! Ο κ. Μπαλτάκος ήταν το νούµερο
«2» της Κυβέρνησης µέχρι και χθες το απόγευµα. Είναι αυτός
που, όταν πήγε ο κ. Σαµαράς στο Άγιο Όρος, κοιµόντουσαν µαζί
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στο ίδιο κελί, στο ίδιο δωµάτιο, ενδεχοµένως και στο ίδιο κρεβάτι
για λόγους οικονοµίας. Ήταν ο άνθρωπός του.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Τι είναι αυτά;
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τα λέω αυτά για να ξέρετε αν ήταν

ο «κολλητός» του ή όχι. 
Ο κ. Μπαλτάκος µε τα λεγόµενά του επιβεβαίωσε διάφορα που

έχουν ειπωθεί κατά το παρελθόν από έγκριτους νοµικούς κύ-
κλους, όπως ο κ. Ρουπακιώτης που είχε πει για ξενοκίνητη υπό-
θεση κ.λπ.. Κι αυτός ήταν µία µεµονωµένη περίπτωση; Κι αυτός
ήταν παρανοϊκός; 

Είπε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
ότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε το περιστατικό ως ανοησία. Αυτό
το γεγονός να αντιµετωπιστεί ως ανοησία; Ε, τότε ετοιµαστείτε
και για άλλες ανοησίες. 

Ακούσαµε από τον κ. Βαρβιτσιώτη αλλά και από άλλους σή-
µερα ότι δεν είναι δυνατόν η ατοµική ενέργεια κάποιου να χρεώ-
νει ένα ολόκληρο κόµµα, µια κυβέρνηση και ότι άλλο η ατοµική
ευθύνη και άλλο η συλλογική ευθύνη. 

Μα, καλά εξήµισι µήνες τώρα είστε αυτοί που έχετε αναγάγει
τη συλλογική ευθύνη σε σηµαία σας: και για το τραγικό γεγονός
που συνέβη στο Κερατσίνι ή για κάποιο άλλο γεγονός που µπορεί
να συνέβη οπουδήποτε, φταίει ο Aρχηγός της Χρυσής Αυγής,
φταίνε οι Βουλευτές, φταίει ένα ολόκληρο κίνηµα, φταίει µια ολό-
κληρη παράταξη. 

Επίσης, ακούσαµε και για το κατάπτυστο οπτικοακουστικό
υλικό. Μα, εδώ και έξι µήνες εσείς χρησιµοποιείτε κατάπτυστα
οπτικοακουστικά υλικά, αστεία οπτικοακουστικά υλικά, όπως σή-
µερα στην εφηµερίδα σας. Η εφηµερίδα στήριγµα της συγκυ-
βέρνησης, το «ΕΘΝΟΣ», έχει µια µεγάλη φωτογραφία µε τον
Ηλία Κασιδιάρη µε παραλλαγή, µε ένα όπλο Μ16 και λέει «Να, ο
Ηλίας Κασιδιάρης µε στρατιωτική παραλλαγή, µε τα όπλα της
Χρυσής Αυγής». Ξέχασε να γράψει από κάτω ο συκοφάντης αρ-
θρογράφος αυτού του άρθρου ότι είναι η φωτογραφία του ήταν
από τότε που υπηρετούσε στην Κύπρο, στην 35η Μοίρα Κατα-
δροµών όταν κάποιοι άλλοι δεν έχουν υπηρετήσει πουθενά. 

Ακούσαµε ρητορικά ερωτήµατα: Γιατί διώκεται η Χρυσή Αυγή;
Ποιοι είναι οι ναζιστές; 

Εχθροί της δηµοκρατίας είστε εσείς. Έχετε βάλει το «δηµο-
κρατιόµετρο» να δούµε ποιος είναι πιο δηµοκράτης σ’ αυτήν την
Αίθουσα. Ε, λοιπόν, η Χρυσή Αυγή διώκεται γιατί είπε τα σύκα-
σύκα και τη σκάφη-σκάφη. Είπε ποιοι είναι οι κλέφτες, ποιοι είναι
οι απατεώνες, πού πρέπει να οδηγηθούν, έδωσε ονοµατεπώνυµα
όχι γενικά και αόριστα. Είπε αλήθειες που πόνεσαν πάρα πολύ.
Και δεν πήρε πίσω λέξη, ούτε ο Αρχηγός ούτε κανένα στέλεχος
της Χρυσής Αυγής απ’ όσα είπε. 

Και αφού πέρασαν δυο χρόνια και δεν έχουµε αλλάξει τίποτα
απ’ όλα όσα πιστεύουµε και λέµε, υπερασπιζόµενοι τον ελληνικό
λαό, τον απλό Έλληνα πολίτη, συνεχίζετε αυτή τη σκευωρία. 

Σχεδόν όλοι το λένε. Άλλοι το ψελλίζουν, άλλοι το λένε φωνα-
χτά. Πρώην Πρωθυπουργοί, στελέχη, άλλος κόσµος, όλοι αυτό
λένε, αλλά εσείς τίποτα. προσπαθείτε να συγκρατηθείτε. Έχετε
γαντζωθεί σ’ αυτήν την εξουσία. Νοµίζετε ότι θα την κρατήσετε
για πάντα. Ό,τι και να κάνετε, στις 18 Μαΐου τελειώνει το παρα-
µύθι. Είτε µας εξοντώσετε βιολογικά είτε κάνετε οτιδήποτε άλλο
εσείς δεν ξαναβλέπετε την ψήφο του ελληνικού λαού, όσο κι αν
χτυπιέστε κάτω. 

Όσο για το ποιοι είναι οι ναζιστές, ας δούµε ποιοι έχουν σκύψει
το κεφάλι στους νεογερµανούς εδώ και τουλάχιστον τέσσερα
χρόνια. Κάνετε ακριβώς ό,τι σας λένε εις βάρος του ελληνικού
λαού και προς όφελος µόνο των λίγων. Για τις τσέπες κάποιων
λίγων οικογενειών στην πατρίδα µας και των ξένων δανειστών
µας. Για να βλέπουµε ποιοι είναι επί της ουσίας οι ναζιστές και
ποιοι οι αντιδηµοκράτες. 

Όσο για τη διαµάχη µεταξύ Κυβέρνησης και Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης για τα ποσοστά της Χρυσής Αυγής, γιατί τόσος
πόνος, αφού οι δηµοσκοπήσεις µάς δείχνουν πολύ χαµηλά; Δεί-
χνουν ότι η Χρυσή Αυγή είναι γύρω στο 6%-7%. Ο Ηλίας Κασι-
διάρης στο Δήµο Αθηναίων είναι γύρω στο 9%, ο Ηλίας
Παναγιώταρος στην Περιφέρεια Αττικής είναι γύρω στο 5%, στη
Θεσσαλονίκη και την Κεντρική Μακεδονία τα ποσοστά µας είναι
µε τους λοιπούς και πάει λέγοντας. Γιατί τόσος πόνος µε τα πο-

σοστά της Χρυσής Αυγής; Μήπως συµβαίνει κάτι άλλο; Μήπως
τα ποσοστά της Χρυσής Αυγής είναι υπερβολικά υψηλά και τρέ-
µετε και χρησιµοποιείτε όλες αυτές τις παρακρατικές µεθόδους
για να αποκόψετε αυτήν την τροµακτική άνοδο της Χρυσής
Αυγής; 

Εφαρµόσατε τις χολυγουντιανές συλλήψεις τον προηγούµενο
Σεπτέµβριο, χωρίς άρσεις ασυλίας, χωρίς εντάλµατα σύλληψης,
χωρίς τίποτα απολύτως. Δεν σας βγήκε. Από την πέµπτη κιόλας
µέρα δεν µας βγάλατε από την µπροστινή πόρτα σιδηροδέσµι-
ους, µε τα εκατοντάδες κανάλια και τηλεοπτικά µέσα, αλλά από
το γκαράζ, γιατί είχατε ήδη εξευτελιστεί από την πρώτη µέρα.

Και µετά από λίγες µέρες, αφού είδατε ότι δεν σας βγαίνει το
παραµύθι, αφού υπήρξαν και αποφυλακίσεις, αφού είδατε ότι
δεν έγιναν προφυλακίσεις, έπεσαν τα τηλέφωνα του δικαστικού
παρακράτους, του Αθανασίου που έπαιρνε τηλέφωνα και έλεγε:
«Μα, τι κάνετε, βάλτε τους µέσα. Είναι δυνατόν να τους βγάζετε
έξω αυτούς;». Έπεσαν τηλέφωνα από την Αµερική, τηλέφωνα
από παντού. 

Αυτά που λέγαµε εµείς τα λέγανε άλλοι, τα ψέλλιζαν και τα πα-
ραδέχθηκε ο ίδιος ο άνθρωπός σας. 

Βάλατε το παρακράτος να δολοφονήσει δύο νέα παιδιά µετά.
Ούτε αυτό, όµως, δεν έπιασε. Ο φόβος και ο τρόµος εις βάρος
των Ελλήνων εθνικιστών, του κόσµου, δεν έπιασε. Γι’ αυτό κά-
νατε ξανά νέες διώξεις, αλλά αυτές τις κάνατε by the book.
Εφαρµόσατε την άρση ασυλίας στην Επιτροπή Δεοντολογίας -
αυτήν τη µαριονέτα- κι ήρθε µετά στην Ολοµέλεια και µε συντρι-
πτική πλειοψηφία κάνατε άρση ασυλίας και µετά, φυσικά αφού
ήταν στηµένα όλα, ανακρίτρια, προφυλάκιση Βουλευτών. 

Αλλά ούτε αυτό έπιασε. Και πάλι η Χρυσή Αυγή είναι µπροστά
και πάλι η Χρυσή Αυγή ανέβαινε και ανεβαίνει. Τι να κάνουµε; Ας
εφαρµόσουµε το colpo grosso, διώξεις δηλαδή, και στους υπό-
λοιπους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, για ένταξη, διεύθυνση
εγκληµατικής οργάνωσης. Και γελάει το πανελλήνιο. Νοµίσατε
ότι µε αυτό θα τροµοκρατήσετε και θα φοβίσετε τον κόσµο. 

Ε, λοιπόν, δεν έγινε τίποτα απ’ όλα αυτά. Εφαρµόσατε, εν τω
µεταξύ, και απίστευτες διώξεις σε προσωπικό επίπεδο, σε οικο-
νοµικό, σε κοινωνικό, σε βιολογικό επίπεδο. Τίποτα δεν πετύχατε
απ’ όλα αυτά. Κι έσκασαν και αυτές οι αποκαλύψεις που ο κό-
σµος τό ‘χε τούµπανο κι εσείς κρυφό καµάρι κι επιβεβαίωσαν όλα
όσα έλεγε η Χρυσή Αυγή κατά γράµµα, κατά λέξη. 

Αντί, λοιπόν, να παραιτηθούν, εάν κι εφόσον είχαν ψήγµατα
ηθικής αξιοπρέπειας και φιλότιµου, οι εµπλεκόµενοι σε αυτήν την
υπόθεση, Δένδιας, Αθανασίου, Γκουτζαµάνη, Βουρλιώτης, κ.α.,
δεν έγινε τίποτα. Αποποιούνται όλοι τις ευθύνες τους κι ακούµε
τις διάφορες αστείες και γελοίες δικαιολογίες που συµβαίνουν. 

Μιλήσατε και για νούµερα. Τώρα, το ποιοι είναι τα νούµερα
είναι άλλη ιστορία, αυτό το κρίνει ο ελληνικός λαός, όπως επίσης
ο ελληνικός λαός κρίνει ποια είναι τα µορφώµατα και τα παρα-
µορφώµατα σε αυτήν την κοινωνία. 

Όσο για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση που κοντραριζόταν µε
την Κυβέρνηση ότι η Χρυσή Αυγή είναι το «µακρύ χέρι» του συ-
στήµατος, έλεγαν οι µεν, το «µακρύ χέρι» του ΣΥΡΙΖΑ έλεγαν οι
δε, θα θέλαµε να πούµε στους συντρόφους ότι το «µακρύ χέρι»
του συστήµατος είναι άλλοι, αυτοί που µε την ψήφο τους –χθες
κιόλας- ενώ έσκασε σαν βόµβα το οπτικοακουστικό υλικό, ψήφι-
σαν την άρση ασυλίας. Είναι αυτοί που όταν, ναι, είπαµε να
µπουν επιπλέον κάλπες για την υπόθεση της λίστας Λαγκάρντ,
«έβγαλαν λάδι» τον κ. Παπανδρέου. 

Όσο για το «µακρύ χέρι» του συστήµατος και οι Κοµµουνιστές
της δεκαετίας του ’50 και του ’60, που διώκονταν και ήταν στις
φυλακές και στα ξερονήσια, θα πρέπει να ήταν το «µακρύ χέρι»
του Παπάγου και της ΕΡΕ του Καραµανλή, σύµφωνα πάντα µε
τα λεγόµενά σας. 

Ζητάµε την άµεση αποφυλάκιση του Αρχηγού της Χρυσής
Αυγής και των υπόλοιπων Βουλευτών, οι οποίοι διώκονται παρα-
νόµως µε πολιτικές διώξεις και θα πρέπει άµεσα να αποκαταστα-
θεί η τάξη και η ευνοµία. Να παραιτηθούν όχι µόνο οι δύο
Υπουργοί που αναφέρονται στο συγκεκριµένο οπτικοακουστικό
υλικό αλλά και οι υπόλοιποι Υπουργοί που εµπλέκονται σε αυτήν
την υπόθεση καθώς και οι δικαστικοί λειτουργοί και οι αστυνοµι-
κοί οι οποίοι εµπλέκονται σε αυτό το παρακρατικό κύκλωµα και
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να παραιτηθεί και ολόκληρη η Κυβέρνηση.
Αλλά, δυστυχώς, για να παραιτηθεί κάποιος, θα πρέπει να έχει

κάπου µέσα του ήθος, να έχει ψήγµατα ευθιξίας, να φοράει παν-
τελόνια και δυστυχώς δεν φοράνε παντελόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Αριστεράς
κ. Ψύρρας.

Ορίστε, κύριε Ψύρρα, έχετε τον λόγο. 
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ βεβαίως

στο ζήτηµα των ηµερών. 
Σκεφτείτε λίγο τους παρακοιµώµενους των Πρωθυπουργών:

Τον Τσουκάτο για τον κ. Σηµίτη, τον Ρουσόπουλο για τον κ. Κα-
ραµανλή, τον κ. Μπαλτάκο για τον κ. Σαµαρά. Όλοι τους, µε τον
έναν ή τον άλλον τρόπο, εξέθεσαν τον Πρωθυπουργό τους. Γιατί
άραγε; Είναι στη φύση των ανθρώπων να «ψηλώνει ο νους τους»,
που λέει ο Παπαδιαµάντης, όταν τους δοθεί εξουσία ή -εκτός
από αυτό- είναι στη φύση της εξουσίας να χρησιµοποιεί ανθρώ-
πους ενταγµένους σε λογής παράκεντρα για να διεκπεραιώνουν
τη λεγόµενη «λάντζα» της πολιτικής;

Αν µείνουµε στην πρώτη εξήγηση και εστιάσουµε µόνο στην
προσωπική συµπεριφορά του Μπαλτάκου, βεβαίως θα επιτιµή-
σουµε τη στρέβλωση της προσωπικότητάς του πιθανώς, θα κα-
ταγγείλουµε την επιπολαιότητά του ή την ανοησία του και αυτό
ήταν.

Αυτό κάνει η Νέα Δηµοκρατία αυτήν τη στιγµή, στηλιτεύει την
προσωπική εντελώς συµπεριφορά του Μπαλτάκου. Εµείς όσο κι
αν κατανοούµε ότι σαφώς ψήλωσε ο νους του συγκεκριµένου
ανδρός, ξέρουµε –και το ξέρουµε καλά απ’ τον καιρό της τρικοµ-
µατικής– πώς έδρασε ο κ. Μπαλτάκος και ο κύκλος του κ. Μπαλ-
τάκου. Ξέρουµε πώς έδρασε για το ζήτηµα της ιθαγένειας, πώς
έδρασε στο αντιρατσιστικό, πώς έδρασε στην περίπτωση για το
γένος, πώς στο κλείσιµο της ΕΡΤ, πώς για την απέλαση των µε-
ταναστών και σε πλήθος άλλα µικρά αλλά ουσιαστικά ζητήµατα.

Γιατί υπήρξε αυτό το φαινόµενο; Οι εξηγήσεις είναι απλές.
Ένας συγκεκριµένος κύκλος εντός της Νέας Δηµοκρατίας ήθελε
να παίξει µε τους ακραίους ψηφοφόρους της Χρυσής Αυγής, να
τους απορροφήσει, όπως εν µέρει συνέβη παλαιότερα µε κάποι-
ους «πατριώτες» του ΛΑΟΣ. Και ένας συγκεκριµένος κύκλος
ήθελε να εκβιάζει τους εταίρους µε τον φόβο της συνεργασίας
Νέας Δηµοκρατίας – Χρυσής Αυγής. Δεν το ήθελε η Νέα Δηµο-
κρατία συνολικά. Κάποιοι, όµως, στην πίσω πλευρά του µυαλού
τους το είχαν. Στις συγκρούσεις τον καιρό της τρικοµµατικής,
στον Νίκο Τσούκαλη είχε απευθυνθεί ο λόγος από τον κ. Μπαλ-
τάκο, ότι, προσέχετε, αν εσείς αποσύρετε την υποστήριξη στην
Κυβέρνηση, εµείς θα πάµε µε τη Χρυσή Αυγή. Είναι αυτό που ο
κ. Βενιζέλος είπε «παλιό πρόβληµα» αλλά τότε δεν είχε κάνει τί-
ποτα.

Τα παράκεντρα, λοιπόν, αυτά πέριξ του Πρωθυπουργού,
έχουν ενδυθεί µε µια θεσµική εξουσία, η οποία είναι, όπως και
να το κάνουµε, από µόνη της, απειλή για την ίδια τη δηµοκρατία.
Είναι µια εξίσου σηµαντική –άλλου τύπου– απειλή µε αυτή της
Χρυσής Αυγής. Οι «Μπαλτάκοι» βλάπτουν τον κοινοβουλευτισµό.

Όπως βλάπτουν εξίσου τον κοινοβουλευτισµό –και σε αυτό θα
πρέπει να επιµείνουµε– και όσοι µε περισσή ευκολία και επιπο-
λαιότητα κραυγάζουν στο πεζοδρόµιο το σύνθηµα «Η Χούντα δεν
τελείωσε το ’73» ή επαναφέρουν στη Βουλή µια φρασεολογία
µόνιµα για πραξικοπήµατα, για χούντες, για κατάλυση της δηµο-
κρατίας, για κουρέλιασµα του Συντάγµατος, επαναλαµβανόµενα
και συνεχώς.

Το ζήτηµα, λοιπόν, του Μπαλτάκου ανοίγει ένα µεγάλο θέµα,
πελώριο θέµα, που αφορά ...

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τα δύο άκρα.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Καθόλου δύο άκρα. Καθόλου δύο άκρα.

Άλλο είναι το άκρο και το ξέρουµε ποιο είναι. Και η δική µας δου-
λειά είναι να στηρίξουµε τη δηµοκρατία και κυρίως τον κοινοβου-
λευτισµό. Αλλά όταν µιλάµε για κοινοβουλευτισµό, να ξέρουµε
ακριβώς για ποιο πράγµα µιλάµε και τι τον σκοτώνει. Ή τι τον
φαρµακώνει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν καταλαβαίνετε τι συµβαίνει
εδώ πέρα; Αλλού είστε;

ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Το ζήτηµα, λοιπόν, του Μπαλτάκου ανοίγει

ένα µεγάλο θέµα που αφορά τη λειτουργία του Υπουργικού Συµ-
βουλίου όσο και τις διαδικασίες της νοµοθέτησης, αφορά την
ουσία και την εικόνα της δηµοκρατίας µας, τη θωράκιση του κοι-
νοβουλευτισµού.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Να σιωπήσουµε; Να µην το κα-
ταγγείλουµε;

ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Και να µην το ξεχνάµε: εκτός απ’ τον Μπαλ-
τάκο, υπάρχουν παρούσες οι νεοναζιστικές δάδες, οι νεοναζιστικοί
χαιρετισµοί, υπάρχουν οι οργανωµένες οµάδες εφόδου, υπάρχει
ο νεοναζιστικός λόγος, υπάρχει η νεοναζιστική βία, υπάρχει το χυ-
µένο αίµα. Και αυτά δείχνουν την ουσία της απειλής και την
ανάγκη να θωρακίσουµε τη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτισµό
όλοι µας, µε τις δικές µας ορθές κοινοβουλευτικές συµπεριφορές
και πρακτικές µας.

Και έρχοµαι στο ζήτηµα του νοµοσχεδίου, που τελικά ελάχι-
στοι από τους Κοινοβουλευτικούς προλάβαµε να συζητήσουµε
ή να θίξουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και δεκαετίας η δηµόσια
διοίκηση αποτελεί τον µεγάλο ασθενή –και το ξέρουµε όλοι–,
αυτόν το γίγαντα µε τα ξύλινα πόδια. Σε όλες τις εκθέσεις των
εµπειρογνωµόνων για τα θέµατα της διοικητικής οργάνωσης,
από παλιά, από την έκθεση του καθηγητή Βαρβαρέσου το ’52,
µέχρι και την έκθεση της Επιτροπής Σπράου το ’98 και τις πρό-
σφατες εκθέσεις του Συνηγόρου του Πολίτη, του Γενικού Επιθε-
ωρητή Δηµόσιας Διοίκησης, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής του
ΟΟΣΑ, επισηµαίνονται οι δυσλειτουργίες της και υπερτονίζεται
ο συγκεντρωτικός της χαρακτήρας.

Δεν είναι, βέβαια, µόνο η οικονοµική κρίση που δηµιούργησε
το πρόβληµα και το ξέρουµε αυτό. Η κρίση απλώς ανέδειξε χρό-
νιες διοικητικές παθογένειες και κατέδειξε ότι αυτό το βεµπε-
ριανό γραφειοκρατικό µοντέλο διοικητικής οργάνωσης, που
επικράτησε από τις αρχές του 19ου αιώνα, µάλλον έχει εξαντλή-
σει τη δυναµική του.

Το µονοπώλιο του κρατικού συγκεντρωτισµού λειτουργεί
πλέον ως ένα αντιπαράδειγµα. Το κυρίαρχο διοικητικό πρόταγµα
της εποχής µας είναι αφ’ ενός ένα κράτος επιτελικό που θα κάνει
λιγότερα πράγµατα, αλλά πιο αποτελεσµατικά και αφ’ ετέρου
ένα κράτος αποκεντρωµένο µε σαφή κατανοµή αρµοδιοτήτων σε
όλα τα επίπεδα της διοικητικής οργάνωσης: το κεντρικό, το πε-
ριφερειακό και το τοπικό.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αποτέλεσε τοµή στα διοικητικά χρονικά.
Είναι αλήθεια ότι επιχειρήθηκε µια ριζική µεταρρύθµιση µε µετα-
φορά αποφασιστικών αρµοδιοτήτων από τους Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού. Ωστόσο, η ψήφιση του
νόµου συνέπεσε µε τη δηµοσιονοµική κρίση και δεν κατέστη δυ-
νατόν να εξασφαλιστούν οι αναγκαίοι πόροι οι οποίοι είχαν προ-
βλεφθεί για την εφαρµογή του.

Είναι χαρακτηριστικό ότι ενώ οι δήµοι ενισχύθηκαν µε διακό-
σιες είκοσι περίπου νέες αρµοδιότητες οι θεσµοθετηµένοι από
το κράτος πόροι έχουν µειωθεί την τελευταία τριετία πάνω από
το 60% µε συνέπεια οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης να
βρίσκονται σχεδόν στα όρια της οικονοµικής κατάρρευσης. Δεν
είναι σε θέση να παρέχουν ούτε στοιχειώδεις υπηρεσίες στους
πολίτες τους, πόσω µάλλον να χρηµατοδοτήσουν νέες δοµές για
την υλοποίηση νέων θεσµών. Κατ’ ανάγκη οι περισσότεροι δήµοι
συρρικνώνουν βασικούς τοµείς άσκησης της κοινωνικής τους πο-
λιτικής και εξαναγκάζονται σε µια ανώδυνη διαχειριστική λει-
τουργία δίχως αναπτυξιακό χαρακτήρα και όραµα. 

Τέσσερα χρόνια µετά την ψήφιση του νόµου οι υψηλές προσ-
δοκίες που συνόδευαν τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», δυστυχώς, έχουν δια-
ψευστεί. Στη Δηµοκρατική Αριστερά πιστεύουµε ότι ο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ως ιδέα δεν απέτυχε, βρίσκεται όµως σε στασι-
µότητα κυρίως εξαιτίας της έλλειψης πόρων, η οποία τείνει να
ακυρώσει τις όποιες θετικές συνέπειες του µεταρρυθµιστικού εγ-
χειρήµατος.

Αυτό, όµως, που µας προκαλεί µεγαλύτερη εντύπωση είναι η
χρονική στιγµή την οποία επέλεξε η Κυβέρνηση να φέρει το νο-
µοσχέδιο στη Βουλή. Γιατί τώρα; Οι δυσλειτουργίες του «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» ήταν εντοπισµένες από τους πρώτους µήνες της
εφαρµογής του και οι πιέσεις για αλλαγές χρονολογούνται ήδη
από το 2010. 
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Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών παρουσιάζεται µε
αρκετή καθυστέρηση στη Βουλή και ο τρόπος που επιχειρείται
η αντιµετώπιση των λειτουργικών προβληµάτων των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι τουλάχιστον πρόχειρος, γιατί η
ύπαρξη διατάξεων, όπως αυτή του άρθρου 80, για παράδειγµα
που αφήνει παράθυρο για προσλήψεις ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου, γεννά υπόνοιες ένα µήνα πριν από τις εκλογές. 

Αντίστοιχα το άρθρο 77, αναφέρεται στη διαγραφή κυρωθέν-
των προστίµων που σχετίζονται µε διαφηµιστικές πινακίδες. Ακρι-
βώς επειδή είµαστε σε µια ουσιαστικά προεκλογική περίοδο,
είναι λογικό να γεννιούνται τέτοιου είδους υποψίες.

Βεβαίως, στο νοµοσχέδιο υπάρχουν θετικές διατάξεις για να
µην τα µηδενίζουµε: υποχρεωτική δωρεάν παροχή πρόσβασης
στο διαδίκτυο, υποχρεωτική δήλωση περιουσιακής κατάστασης
για τον Περιφερειάρχη, τον αντιπεριφερειάρχη, τα µέλη συλλο-
γικών οργάνων και όχι µόνο αυτά. Δεν χρειάζεται να επεκταθώ,
άλλωστε προηγήθηκε η αναλυτική εισήγηση του ειδικού αγορητή
της Δηµοκρατικής Αριστεράς, του κ. Αναγνωστάκη.

Θα αναφερθώ, όµως, σε τρία αρνητικά σηµεία, κύριε Υπουργέ,
και θα ζητήσω να τα ξαναδείτε. 

Στο άρθρο 4, καθιερώνεται µε το άρθρο 77 ο θεσµός του Συµ-
παραστάτη του Δηµότη και της Επιχείρησης σε συµµόρφωση µε
διεθνείς δεσµεύσεις της χώρας για την καταπολέµηση της κακο-
διοίκησης στην τοπική αυτοδιοίκηση. Πρόκειται για ένα όργανο
διαµεσολάβησης µεταξύ των πολιτών και των υπηρεσιών του
δήµου µε σκοπό την προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών,
την τήρηση της νοµιµότητας, τη διασφάλιση της αµεροληψίας
των δηµοτικών αρχών και τη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρε-
σιών. 

Υπενθυµίζω ότι απαιτείται η πλειοψηφία των 2/3 στο δηµοτικό
συµβούλιο προκειµένου να αναδειχθεί ο Συµπαραστάτης. Βε-
βαίως, η πρόβλεψη των 2/3 αποδείχθηκε µεγάλο διαδικαστικό
εµπόδιο για πολλούς δήµους µε αποτέλεσµα σήµερα να λειτουρ-
γεί αυτός ο θεσµός µόνο σε δεκαεννιά δήµους και σε τέσσερις
µόνο περιφέρειες της χώρας.

Με το νοµοσχέδιο ορίζεται ότι αν οι διαδικασίες ψήφισης του
Συµπαραστάτη από το δηµοτικό συµβούλιο δεν καρποφορή-
σουν, τότε ο Συµπαραστάτης να ορίζεται από το Γενικό Γραµµα-
τέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, δηλαδή την επιλογή να την
κάνει ένα µόνο δοτό από την Κυβέρνηση πρόσωπο.

Αν είναι έτσι, για ποια αυτοδιοίκηση µιλάµε, για ποιο εκδηµο-
κρατισµό, ποια αποκέντρωση αρµοδιοτήτων, ποια πρόοδο; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Να υπογραµµίσω ότι δεν πρόκειται για έναν ιδιαίτερα επιτυχη-
µένο θεσµό στις περιπτώσεις που λειτούργησε. Κατά πρόσφατη
δήλωση του Δηµάρχου Αθηναίων, το 72% των υποδείξεων του
Συµπαραστάτη του Δηµότη και της Επιχείρησης το αποδέχθηκε
ο Δήµος Αθηναίων κατά τη χρονιά που πέρασε, προχωρώντας
σε διαρθρωτικές παρεµβάσεις υπέρ των πολιτών. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητούµε να αλλάξει το συγκεκριµένο άρθρο,
γιατί η πάγια θέση της Δηµοκρατικής Αριστεράς είναι η κατάρ-
γηση των αποκεντρωµένων διοικήσεων και η µεταφορά των αρ-
µοδιοτήτων τους στην αιρετή περιφέρεια, σύµφωνα µε την αρχή
της επικουρικότητας. 

Όσον αφορά το άρθρο 22, που αφορά τη ρύθµιση θεµάτων
της Αυτοτελούς Υπηρεσίας Εποπτείας των ΟΤΑ, αυτό δηλαδή
που αφορά και τον Ελεγκτή Νοµιµότητας, πρέπει να σηµει-
ώσουµε ότι η στελέχωση των υπηρεσιών αυτών, πρέπει να γίνει
µε τον τρόπο που περιγράφεται στο ν.3852/2010, ώστε να παρα-
µείνουν διοικητικά και λειτουργικά ανεξάρτητες αρχές, υπαγό-
µενες στον Υπουργό. Αυτό, όµως, που επιχειρείται µε το
νοµοσχέδιο είναι να υπαχθούν στο διοικητικό έλεγχο των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων. Όµως, µε αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά
αναιρείται η αυτοτέλεια των υπηρεσιών. 

Για να µην πάρω παραπάνω χρόνο, θα επανέλθω στη δευτε-
ρολογία µου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Ψύρρα. 
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας, κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Εµείς λέµε ότι ο ελληνικός λαός έχει όλες τις δυνατότητες,

µπορεί και πρέπει να βγάλει τα συµπεράσµατά του και µε
αφορµή τις χθεσινές εξελίξεις για τις πολύ µεγάλες ευθύνες της
Κυβέρνησης. Είναι ακριβώς ευθύνες της Κυβέρνησης Σαµαρά,
είναι ευθύνες της συγκυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ που τόσο καιρό κρατούσε σε υπεύθυνη θέση τον κ.
Μπαλτάκο, ο οποίος δήλωνε προκλητικά ότι είναι αντικοµµουνι-
στής και το περηφανευόταν κιόλας. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο
και δεν είναι τυχαίο το γεγονός, ότι αποτελούσε και τον συνοµι-
λητή της εγκληµατικής ναζιστικής Χρυσής Αυγής και µάλιστα
έκανε προσπάθεια, επεδίωκε να αθωώσει την ίδια τη Χρυσή
Αυγή. 

Επανειληµµένα έχουµε προειδοποιήσει –και σε αυτό επιβεβαι-
ωνόµαστε- ότι ο αντικοµµουνισµός και ο φασισµός αλληλοτρο-
φοδοτούνται και συνεπώς ενιαία πρέπει να αντιµετωπιστούν και
να αποµονωθούν από τον λαό και τη νεολαία. 

Οι συνοµιλίες που περιέχονται στο βίντεο επιβεβαιώνουν αυτό
που από την πρώτη στιγµή είχαµε πει ως ΚΚΕ, ότι η Χρυσή Αυγή
ανέβηκε και στηρίχθηκε από τους µηχανισµούς του συστήµατος,
ότι αποτελεί δηλαδή κατ’ εξοχήν συστηµική δύναµη, ότι αποτελεί
τον εκτελεστικό βραχίονα ενός βάρβαρου εκµεταλλευτικού συ-
στήµατος που γεννά τη φτώχεια και την εξαθλίωση για τον λαό. 

Η εγκληµατική δράση της Χρυσής Αυγής είναι αναµφισβήτητη,
είναι υπαρκτή και ο κόσµος το έχει καταλάβει αυτό. Έχει διαπρά-
ξει δολοφονίες, επιθέσεις σε βάρος µεταναστών και εργαζόµε-
νων, σε βάρος συνδικαλιστών. Υπάρχει βεβαίως ευθύνη της
Κυβέρνησης, η οποία είχε δείξει µία πολύ µεγάλη ανοχή τόσο
καιρό σε αυτήν την εγκληµατική οργάνωση. Γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο κι εµείς ως ΚΚΕ επιµένουµε ότι πρέπει να διερευνηθούν
σε βάθος το σύνολο των εγκληµατικών πράξεων της Χρυσής
Αυγής και να τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι. 

Όµως, από την άλλη µεριά, θέλουµε να επισηµάνουµε και το
εξής: Για εµάς είναι απαράδεκτες όσες πολιτικές δυνάµεις αφή-
νουν να εννοηθεί ότι η Χρυσή Αυγή διώκεται άδικα. Όσοι προ-
σπαθούν να εντάξουν τις εξελίξεις σε καιροσκοπικού χαρακτήρα
µικροκοµµατικά παιχνίδια και σε κινήσεις εντυπωσιασµού, για
πρόσκαιρα εκλογικά οφέλη. Διότι για εµάς και ο καιροσκοπισµός
έχει τα όριά του. Δεν µπορούµε να αποδεχθούµε και να ανεχ-
θούµε να µπαίνει στην ηµερήσια διάταξη από το παράθυρο η
ατζέντα της Χρυσής Αυγής. 

Ο κόσµος βοά για την εγκληµατική της δράση, απαιτεί την
πλήρη διαλεύκανση και την τιµωρία των υπευθύνων αλλά αυτό
πρέπει να είναι ξεκάθαρο, ότι η ναζιστική, εγκληµατική δραστη-
ριότητα δεν αντιµετωπίζεται µόνο µε νοµικά µέτρα και µε δικα-
στήρια. Εµείς λέµε πολύ καθαρά ότι πρέπει να γίνει υπόθεση του
οργανωµένου εργατικού, λαϊκού κινήµατος.

Βεβαίως, υπάρχει και ένα πολύ µεγάλο ερωτηµατικό. Γιατί
τώρα όλα αυτά; Γιατί τώρα, σε µια προσπάθεια, δηλαδή, που γί-
νεται για µια συστηµατική, βαθύτερη αντιδραστική στροφή στο
πολιτικό σύστηµα, σε µια περίοδο που υπάρχει µια αγωνιώδης
προσπάθεια για να εγκλωβιστεί η λαϊκή δυσαρέσκεια µέσα στη
«στρούγκα», σε µια περίοδο που οι κοκοροµαχίες ανάµεσα στην
Κυβέρνηση και στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση -και όχι µόνο-
οξύνονται και επιδιώκουν να αποκρύψουν τη σύµπλευση των δυ-
νάµεων αυτών στις στρατηγικές επιλογές; 

Αυτή είναι µία σύµπλευση η οποία καθορίζεται από την αγωνία
τόσο των κοµµάτων της Κυβέρνησης όσο και των υπολοίπων
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, Αξιωµατικής και όχι µόνο, στην
αγωνία τους για το πώς θα προωθηθεί η καπιταλιστική ανάπτυξη,
ζήτηµα το οποίο έχει τη βάση στο πώς θα στηριχθεί, θα επιδοτη-
θεί, θα διευκολυνθεί η καπιταλιστική επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα, ανεξάρτητα από τον επιθετικό προσδιορισµό που δίνει ο
καθένας, αν είναι πειρατική ή υγιής καπιταλιστική επιχειρηµατική
δραστηριότητα. 

Αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο προκύπτει από την υποταγή
στον ευρωµονόδροµο, από την αγωνιώδη προσπάθεια που κά-
νουν Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση να αθωώσουν τη
σκληρή, αντιλαϊκή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν
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εφαρµόζεται µόνο στην Ελλάδα αλλά και στο σύνολο των χωρών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για µια ανάπτυξη δηλαδή που
θα οδηγήσει σε περαιτέρω στήριξη των µονοπωλιακών οµίλων,
σε συγκέντρωση του κοινωνικά παραγόµενου πλούτου στα χέρια
λίγων και ταυτόχρονα, θα είναι µια ανάπτυξη στην έρηµο των ερ-
γασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων που θα διαµορφώσει
νέες συνθήκες φτώχειας και εξαθλίωσης για το λαό αλλά και τις
προϋποθέσεις για µια ακόµα πιο βαθιά καπιταλιστική κρίση.

Η ίδια αυτή στρατηγικού χαρακτήρα συµφωνία εκφράζεται επί
της ουσίας και στις αναγκαίες αλλαγές που προωθούνται από
την Κυβέρνηση και στις προσαρµογές στις δοµές της τοπικής
και περιφερειακής διοίκησης. Δεν θα πρέπει να θυµίσουµε τις
συµφωνίες που εκφράζονταν στο παρελθόν από όλους τους εκ-
προσώπους των πολιτικών δυνάµεων, πλην των κοµµουνιστών,
στα συνέδρια της ΚΕΔΕ, της ΚΕΔΚΕ τότε και ΕΝΑΕ, για τον «ΚΑ-
ΠΟΔΙΣΤΡΙΑ 2»; Αυτήν ακριβώς τη συµφωνία υλοποίησαν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Η αντιπαράθεση, δηλαδή, σε επίπεδο δυσλειτουργιών και πα-
θογενειών του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είναι µία εύκολη και ανώδυνη αν-
τιπαράθεση που θέλει να κρύψει για παράδειγµα τη συµφωνία
αυτών των δυνάµεων, κυβερνητικών και αντιπολιτευτικών, στην
υπόθεση ότι η τοπική διοίκηση, οι δήµοι και οι περιφέρειες πρέ-
πει να έχουν οικονοµική αυτοτέλεια και, βεβαίως, να προωθηθεί
ακόµη περισσότερο η αντιδραστική λογική της ανταποδοτικότη-
τας. Αυτό δεν ήταν η βάση µέσα από την οποία άγει να αποδεχθεί
η µεγάλη µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης στους δήµους
και τις περιφέρειες και η υποκατάστασή της από τους ίδιους πό-
ρους των δήµων και των περιφερειών, µε αλλαγή βεβαίως και
του ίδιου του µείγµατος; 

Αυτή, λοιπόν, είναι η λογική της ανταποδοτικότητας, η λογική
δηλαδή ότι πρέπει η εργατική τάξη και τα πλατιά λαϊκά στρώµατα
να πληρώνουν νέους φόρους, νέα τέλη στους δήµους, για να
µπορούν να εξασφαλίζουν στοιχειώδεις υπηρεσίες και έργο το
οποίο θα µπορούσε να βοηθήσει στη βελτίωση των συνθηκών
διαβίωσης. 

Δεν υπήρξε συµφωνία όλων αυτών των δυνάµεων συµπολι-
τευόµενων και αντιπολιτευόµενων στις ανατροπές, στις εργασια-
κές σχέσεις στους δήµους και στις περιφέρειες;

Να σας θυµίσω συνέδριο της ΚΕΔΚΕ, µε εισηγητή εκπρόσωπο
του Συνασπισµού, για την ανάγκη υλοποίησης των τοπικών συµ-
φώνων απασχόλησης, όπου πέταγαν στο καλάθι των αχρήστων
τη γενική συλλογική σύµβαση και τον κατώτερο µισθό και δια-
µόρφωναν συνθήκες εργασιακού µεσαίωνα στους δήµους.

Να θυµίσω τη συµφωνία στην ανάγκη προώθησης των κοινω-
νικών συνεταιρισµών –των γνωστών ΚΟΙΝΣΕΠ- που εφαρµόζον-
ται παντού και σε όλα τα µήκη και τα πλάτη των δήµων, µέσα από
την οποία αυτοί οι κοινωνικοί συνεταιρισµοί διασφαλίζουν ένα
πολύ φθηνό εργατικό δυναµικό και ταυτόχρονα συµβάλλουν
στην έµµεση εµπορευµατοποίηση των όποιων παρεχόµενων υπη-
ρεσιών, µε αποτέλεσµα αυτοί οι συνεταιρισµοί να αποτελούν τον
προθάλαµο, επί της ουσίας, της επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας στους δήµους και στις περιφέρειες. Να θυµίσουµε τις συµ-
φωνίες τους στις ιδιωτικοποιήσεις, τις συµφωνίες για την
παραχώρηση, αλλά και τις συµπράξεις, ανάµεσα στον δηµόσιο
και τον ιδιωτικό τοµέα. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, πολύ καθαρά ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» δεν
πάσχει από δυσλειτουργίες και παθογένειες. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
εκτελεί τον ρόλο του, µετατρέποντας ακόµη περισσότερο τους
δήµους και τις περιφέρειες στα αναγκαία αυτά εργαλεία της κεν-
τρικής διοίκησης, σε περιφερειακό και τοπικό επίπεδο, για να
εφαρµοστεί µε ακόµη µεγαλύτερη πειθαρχία η αντιλαϊκή πολιτική
του.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο υπάρχει και συνολικότερα η αντί-
θεσή µας και στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, µε τις επιµέρους αλ-
λαγές, στο όνοµα της αντιµετώπισης των δυσλειτουργιών. Με
αυτές τις αλλαγές, όπως είπε και ο εισηγητής µας, διαµορφώνε-
ται ένα ακόµη πιο ασφυκτικό νοµοθετικό πλαίσιο, όπως για πα-
ράδειγµα, ο επόπτης νοµιµότητας, η διάταξη που αφορά τον
Συµπαραστάτη –λέει- ανάµεσα στους δηµότες και στους επιχει-
ρηµατίες ή και τη διάταξη που εξασφαλίζει φθηνό προσωπικό
στους δήµους και στις περιφέρειες, αναλώσιµο εργατικό δυνα-

µικό µε ευκαιριακή και µερική απασχόληση. 
Εµείς, λοιπόν, µε βάση και αυτές τις αλλαγές, που γίνονται σε

ακόµη πιο αντιδραστική κατεύθυνση, αναδεικνύουµε την ανάγκη
αλλά και την άποψη ότι δεν µπορεί να αλλάξει η κατάσταση σε
δήµους και σε περιφέρειες µε µια απλή εναλλαγή συνδυασµών
και προσώπων στις δηµοτικές και περιφερειακές αρχές. 

Αυτό, όµως, το οποίο απαιτείται είναι η λογική της ενδυνάµω-
σης της ανάγκης της σύγκρουσης του ίδιου του οργανωµένου
λαϊκού παράγοντα, της απειθαρχίας µε τη νοµιµότητα που δια-
µορφώνεται σε επίπεδο δήµων και περιφερειών, της απειθαρχίας
µε την αντιλαϊκή πολιτική και το χαρακτήρα της, στο δρόµο βε-
βαίως για συνολικότερες ρήξεις και ανατροπές σε επίπεδο εξου-
σίας και οικονοµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Δηµοκρα-
τικών Βουλευτών κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχει τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, πράγµατι, υπάρχει
µείζον πολιτικό θέµα µε όσα προέκυψαν εχθές. Πρόκειται για
αποκαλύψεις. Νοµίζω ότι ο όρος αυτήν τη στιγµή είναι ανάγλυ-
φος, αποδίδει τα όσα έγιναν γνωστά εχθές και συµφωνώ µε
όσους πήραν τον λόγο και υποστήριξαν πως δεν µπορεί να πε-
ράσει στο παρελθόν µε την παραίτηση του κ. Μπαλτάκου. 

Υπάρχει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ανάγκη επίσηµων εξη-
γήσεων από την πλευρά της Κυβέρνησης εδώ στη Βουλή και δεν
αρκούν οι διευκρινίσεις των δύο Υπουργών. Υπάρχει πραγµατική
και µεγάλη ανάγκη ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, όταν θεωρήσει πως
έχει την πλήρη εικόνα του θέµατος, να ενηµερώσει τη Βουλή των
Ελλήνων. 

Κάθε υπεύθυνος πολιτικός πρέπει να περιµένει αυτές τις εξη-
γήσεις, προκειµένου να καθορίσει τη στάση του. Όσοι σπεύδουν,
πριν δοθεί η ακριβής εξήγηση από τα πλέον υπεύθυνα χείλη, να
προτείνουν το άλφα και το βήτα, είναι εκτός λογικής και εκτός
πολιτικής πραγµατικότητας.

Χρειάζεται στάση υπεύθυνη και σοβαρή απ’ όλους µας για ορι-
σµένα θέµατα πάρα πολύ σοβαρά: Πρώτον, για ακροδεξιούς θύ-
λακες στην Κυβέρνηση. Δεύτερον, για ενδεχόµενες –δεν σπεύδω
να υιοθετήσω τίποτε- πολιτικές µεθοδεύσεις στη δικαιοσύνη. Τρί-
τον, για πολιτικά λανθασµένες ατοµικές ή συλλογικές επιλογές
Υπουργών ή κυβερνητικών στελεχών. Είναι τρία θέµατα, για τα
οποία χρειάζονται εξηγήσεις από το ανώτατο κυβερνητικό επί-
πεδο. Γιατί υπάρχει θέµα που αφορά τους θεσµούς και τη δηµο-
κρατία και δεν µπορούµε να το παραβλέψουµε µε φράσεις όπως
«µια ανοησία ενός συνεργάτη του Πρωθυπουργού ήταν το όλο
θέµα» κ.ο.κ.. Ακόµα κι αν είναι αυτό, πρέπει να µας ειπωθεί αρ-
µοδίως. Και δεν είναι αρµόδια για να το πει η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του άλφα ή του βήτα συγκυβερνώντος κόµµατος
ή κάποιος οποιοσδήποτε άλλος από τους Υπουργούς ή από εµάς
τους Βουλευτές. Χρειάζεται η κατά το δυνατόν πιο υπεύθυνη το-
ποθέτηση επί του θέµατος. 

Και αφού γίνει αυτή, θα υπάρξει –νοµίζω- µε απόλυτη ευθύνη
του καθενός, του κάθε κόµµατος, του κάθε σχηµατισµού, η το-
ποθέτηση γι’ αυτά που πρέπει να γίνουν µετά από τις εξηγήσεις.

Θέλω ωστόσο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να κάνω µια πολι-
τική διευκρίνιση, κατά τη γνώµη µου, µείζονος σηµασίας. Μέσα
στη δίνη των χθεσινών εξελίξεων αλλά και σήµερα ακούστηκαν
φωνές κατά βάση από δυο σχηµατισµούς της Αριστεράς και από
τους Ανεξάρτητους Έλληνες, µε τις οποίες φωνές προέκυψαν
αιτήµατα: να παραιτηθούν οι δύο Υπουργοί ή να παραιτηθεί όλη
η Κυβέρνηση.

Νοµίζω ότι τα αιτήµατα αυτά δεν µπορούν υπευθύνως να κα-
τατεθούν, όταν δεν υπάρχει η ακριβής εικόνα του θέµατος για
την οποία µίλησα προηγουµένως δίνοντας τις παραµέτρους του
θεσµικού, πολιτικού, νοµικού, κορυφαίου προβλήµατος που έχει
ανακύψει.

Ωστόσο, όταν προλαβαίνεις να µιλήσεις για παραιτήσεις
Υπουργών ή για παραίτηση της ίδιας της Κυβέρνησης, τότε έχεις
ήδη υιοθετήσει, όπως ήδη ειπώθηκε στην Αίθουσα –και αναφέ-
ροµαι στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ- τις εκδο-
χές που προέκυψαν από τις χθεσινές αποκαλύψεις. Πώς το
κάνεις αυτό; Διαθέτεις περαιτέρω στοιχεία; Γνωρίζεις κάτι που
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η Βουλή δεν το γνωρίζει και δεν το λες; Υιοθετείς αυτό το οπτι-
κοακουστικό υλικό ως έχει; Είναι αυτά που λέει ένας άνθρωπος
πράγµατι η αλήθεια; Και αν µε αυτό έχεις στοιχεία ή έχεις τη δι-
αίσθηση που σε οδηγεί στο να το υποστηρίξεις, πώς αυτό συµ-
βιβάζεται µε τη στάση των Βουλευτών σου στη Βουλή όταν
καλούνται να ψηφίζουν άρσεις ασυλιών; 

Έχουµε σειρά αιτηµάτων, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για άρ-
σεις ασυλιών, είτε Βουλευτών της Χρυσής Αυγής είτε άλλων συ-
ναδέλφων. Μένω, όµως, στους πρώτους. Εδώ στη Βουλή πολλές
φορές συζητείται αν καθ’ υπερβολήν το Σώµα ψήφισε άρσεις
ασυλιών που αφορούσαν µη θέµατα και στις συζητήσεις, ενώ
πάρα πολλά χρόνια βασανίζουµε το θέµα της άρσης ασυλιών,
έβλεπες για πρώτη φορά –για πρώτη φορά!- όσο θυµάµαι στα
χρόνια που είµαι εγώ στο Κοινοβούλιο να σου αντιτείνεται εξή-
γηση πολιτικής σκοπιµότητας. Η Βουλή πάντα απέφευγε να εµ-
πλακεί σε τέτοια θέµατα.

Δεν µπορώ να δεχθώ ότι, ενώ γνωρίζεις ή έχεις συµµετάσχει
σε συζητήσεις ή ξέρεις ορισµένα πράγµατα και κορυφώνεις τον
πολιτικό σου λόγο για θέµα που σχετίζεται µε το Σύνταγµα, τους
θεσµούς, τη δικαιοσύνη, το αίσθηµα δικαιοσύνης ή αδικίας που
υπάρχει στον ελληνικό λαό που τα βλέπει αυτά, αποδέχεσαι τα
προϊόντα µιας αθέµιτης και αντισυνταγµατικής παρέµβασης, που
έχεις αποδεχθεί ότι έχει γίνει, ψηφίζοντας άρσεις ασυλιών. Αυτή
είναι αντίφαση και µάλιστα πολύ µεγάλη και σοβαρή αντίφαση.
Εάν κανείς απ’ αυτούς µπορεί να πει ότι τα στοιχεία ήταν όψιµα,
προέκυψαν, δεν είχε ιδέα, δεν είχε σκεφθεί, δεν είχε υποπτευθεί
τίποτα προηγουµένως, τότε ας ζητήσει από την Επιτροπή Δεον-
τολογίας να ξαναφέρει τα θέµατα στην Ολοµέλεια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το έχω πει για περιπτώσεις που
δεν σχετίζονται µε τόσο µεγάλα και βάρβαρα πολιτικά θέµατα,
το έχω πει όταν συζητάµε περιπτώσεις άρσης ασυλιών πρώην
δηµάρχων, ότι πρέπει να ξαναδούµε αυτόν τον θεσµό. Έχει εκ-
χωρηθεί για λόγους λαϊκισµού, αν και ποτέ ο λαϊκισµός δεν νικιέ-
ται µε λαϊκισµό. Αυτός είναι ένας παροξυσµός στον κατήφορο
του λαϊκισµού, που δεν βγάζει πουθενά. Πρέπει να ξαναδεί η
Βουλή, χωρίς λαϊκίστικη διάθεση, τι συνιστά η αρµοδιότητά της
κατά τα άρθρα 61 και 62 του Συντάγµατος που αφορούν τα προ-
νόµια και τις ασυλίες των Βουλευτών και κατά το άρθρο 83 πα-
ράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής, που οργανώνει το πώς
θα εφαρµόσουµε τη συγκεκριµένη συνταγµατική διάταξη. Δηµα-
γωγία και ανευθυνότητα, δηµαγωγία µε το αζηµίωτο, όλη αυτή η
στρατηγική του κατήφορου πρέπει να πάρει τέλος, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές.

Για να κλείσω την παρέµβασή µου γι’ αυτό το θέµα, πρέπει να
δοθεί εξήγηση από την πλευρά του Πρωθυπουργού. Ναι, να απο-
κτήσει την πλήρη εικόνα. Κανείς δεν µπορεί να του ζητήσει να
βιαστεί. Να αποκτήσει, λοιπόν, την πλήρη εικόνα και να έρθει να
µιλήσει στην Εθνική Αντιπροσωπεία, όχι µε δηλώσεις, αλλά εδώ
στην Εθνική Αντιπροσωπεία και να δώσει τις απαραίτητες εξηγή-
σεις ούτε ως τιµητής ούτε ως απολογούµενος. Είναι ο υπεύθυ-
νος Πρωθυπουργός της χώρας και πρέπει να πει στην Εθνική
Αντιπροσωπεία τι ακριβώς έχει συµβεί. Και µετά από την τοπο-
θέτηση αυτή, είναι απολύτως δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένη η
στάση του οποιουδήποτε κόµµατος, πολιτικού σχηµατισµού ή
µεµονωµένου Βουλευτή και πολιτικού.

Αυτά για το µεγάλο θέµα. Λυπάµαι που µου µένει πάρα πολύ
λίγος χρόνος, για να κάνω την παρέµβασή µου σε άλλα θέµατα,
κύριε Υπουργέ, για τα οποία έχουµε µιλήσει ήδη στην επιτροπή.
Πρέπει, όµως, να πω δυο λέξεις στην Εθνική Αντιπροσωπεία,
γιατί, απ’ ό,τι έχει γίνει γνωστό, τη Δευτέρα ολοκληρώνεται το
νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω κάνει δυο παρεµβάσεις στην
επιτροπή για θέµατα που αφορούν κωλύµατα εκλογιµότητας και
έχω πει ότι τουλάχιστον η διάταξη που απαιτεί δεκαοκτάµηνη πα-
ραίτηση ενός διευθυντικού στελέχους της διοικήσεως, για να
είναι υποψήφιος περιφερειακός σύµβουλος, είναι άδικη και απα-
ράδεκτη. Έχουµε κάνει µια µεταφορά του άρθρου 56 παράγρα-
φος 3 του Συντάγµατος για τα κωλύµατα εκλογιµότητας των
Βουλευτών και για την περιφερειακή αυτοδιοίκηση καλώς για
τους περιφερειάρχες και τους χωρικούς, αλλά για έναν περιφε-
ρειακό σύµβουλο είναι θέµα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ποιο είπατε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το δεκαοκτάµηνο του γενικού γραµ-

µατέα. Είναι υπερβολή και η Κυβέρνηση πρέπει να το αλλάξει.
Είδα τις προσθήκες-παρεµβάσεις του Υπουργού. Σήµερα δεν

είναι µέσα, αλλά θα πρέπει…
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Είναι το άλλο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, αυτό είναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Μιλάει γι’ αυτό, αλλά θα το συζητήσουµε στο άλλο νο-
µοσχέδιο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είχα καταλάβει από τη δική σας
στάση ότι το κρίνετε υπό συζήτηση και ότι θα το δείτε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι στον εκλογικό νόµο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στον εκλογικό νόµο για τις περιφερει-

ακές ή τον ευρωπαϊκό; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Στον ευρωπαϊκό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι δουλειά έχει εκεί; Εδώ είναι. Εκείνο

είναι αφιερωµένο σε γενικές εκλογές για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Κύριε Λοβέρδο, µου επιτρέπετε µια διακοπή;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει

ο κύριος Υπουργός για µια σύντοµη διακοπή.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Είναι στο νοµοσχέδιο αυτό, αλλά συζητώντας τον εκλο-
γικό νόµο εν όψει των ευρωεκλογών όλα αυτά που λέτε θα τα
συζητήσουµε µαζί εκεί. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άρα στο σχέδιο νόµου που έχουµε το
απόγευµα στην επιτροπή. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Ακριβώς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει.
Εκεί πάλι πρέπει να µην ξεχάσουµε το ζήτηµα που σχετίζεται

µε την ανάδειξη των περιφερειακών συµβούλων στον Βόρειο
Τοµέα της Περιφέρειας Αττικής. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
υπάρχει µια αδικία σε σχέση µε τους εκλεγοµένους ως περιφε-
ρειακούς συµβούλους στη νότια περιοχή της Αττικής. Ο βόρειος
τοµέας έχει ένα πρόβληµα και θα πρέπει να το δούµε. Θα πρέπει,
δηλαδή, να υπάρξει εξοµοίωση, κύριε Υπουργέ, και ως προς το
θέµα αυτό µε τους υπόλοιπους τοµείς της Περιφέρειας Αττικής.

Επίσης δεν είδα κάτι άλλο, αν και το είχαµε πει στην επιτροπή
δύο φορές και είχε ακουστεί καλά και από τον κ. Μιχελάκη και
από εσάς, κύριε Γρηγοράκο. Έχετε πάρα πολλές ρυθµίσεις για
τον ελεγκτή νοµιµότητας και για τους υπαλλήλους που είναι στην
υπηρεσία, µε τις παρεµβάσεις που κάνατε σήµερα. Δεν µπορώ
να είµαι βέβαιος ότι το θέµα που είχα ζητήσει εγώ και πολλοί
Βουλευτές στην επιτροπή καλύφθηκε, γιατί δεν µπορώ να κατα-
λάβω, έτσι µε την ανάγνωση που κάνω εγώ, αν έχετε καλύψει το
θέµα που µας είχατε πει ότι το βλέπετε λογικό, για τις αποσπά-
σεις των υπηρετούντων στις οικονοµικές υπηρεσίες της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης που υποχρεωτικώς αποσπώνται.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Είναι µέσα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το έχετε µέσα; Ποια είναι η ρύθµιση,
σε ποιο µέρος; 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Είναι µέσα στις νοµοτεχνικές. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό καλύφθηκε, ωραία.
Τέλος σε ό,τι αφορά τις παρεµβάσεις, το φέρνω πρώτη φορά.

Δεν ήµουν τεκµηριωµένος στην επιτροπή, αλλά έχω τώρα επαρ-
κέστατη αιτιολογική έκθεση για τη ρύθµιση που σας προτείνω
σχετικά µε τον ΑΣΔΑ, τον Αναπτυξιακό Διαδηµοτικό Σύνδεσµο
της Αθήνας, που ενδιαφέρει την εκλογική µου περιφέρεια. 

Είναι από αυτούς τους συνδέσµους που ενώ καλύπτουν ένα
τεράστιο τµήµα του πληθυσµού εδώ στον χώρο της Αττικής -άνω
των εξακοσίων χιλιάδων καλύπτει η συνδεσµιακή αυτή ενότητα
και µάλιστα τη δυτική Αθήνα, που όσοι είναι Βουλευτές Β’ Αθη-
νών και Β’ Πειραιώς τα ξέρουν αυτά, είναι η πιο υποβαθµισµένη
περιοχή- δεν προβλέπεται για αναπτυξιακούς λόγους η χρηµα-
τοδότησή του. 
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Εγώ θα σας καταθέσω και τις ανάγκες που υπάρχουν και δεν
είναι απαγορευτικές για µια τέτοια παρέµβαση, αλλά και τη σχε-
τική διάταξη. Θα ήθελα πάρα πολύ να το δείτε. Έχει πραγµατικά
πολύ µεγάλη σηµασία να δοθούν εφόδια αναπτυξιακά στον ΑΣΔΑ
και τη Δευτέρα, αν το κρίνετε λογικό να το συµπεριλάβετε στο
σχέδιο νόµου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων

κ. Νότης Μαριάς έχει τον λόγο. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση βεβαίως σε µεγάλο
βαθµό έχει επικεντρωθεί στο «Μπαλτάκος gate» και στις επιπτώ-
σεις οι οποίες υπάρχουν. 

Ο Πάνος Καµµένος απ’ αυτή τη θέση χθες έθεσε µια σειρά ζη-
τήµατα, ζητώντας την παραίτηση της Κυβέρνησης και την προ-
σφυγή σε εκλογές.

Από την πλευρά τη δική µας είχαµε επίσης την ευκαιρία να θέ-
σουµε τα ζητήµατα αυτά και να πούµε, βλέποντας στην πορεία
της συζήτησης ότι η Νέα Δηµοκρατία προσπαθούσε να κουκου-
λώσει το ζήτηµα αυτό και να το χρεώσει ότι είναι µία µόνο προ-
σωπική ενέργεια και πράξη του κ. Μπαλτάκου, ότι εµείς φυσικά
αποδίδουµε συγκεκριµένες πολιτικές ευθύνες στο ζήτηµα αυτό
και έχουµε και πολύ συγκεκριµένη πρόταση.

Ας δούµε, λοιπόν, τα ζητήµατα αυτά. Πού βρισκόµαστε; Από
το βίντεο το οποίο αποκαλύφθηκε προκύπτει µια πολύ συγκεκρι-
µένη ενέργεια, επαφή, συζήτηση, σε οικείο µάλιστα κλίµα, του
Γενικού Γραµµατέα του Υπουργικού Συµβουλίου µε εκπρόσωπο
µιας εγκληµατικής οργάνωσης. Ως τέτοια έχει παραπεµφθεί η
Χρυσή Αυγή, ως µέλος εγκληµατικής οργάνωσης έχει παραπεµ-
φθεί ο κ. Κασιδιάρης και φυσικά αυτά τα γνώριζε ο κ. Μπαλτά-
κος. Αυτή είναι η συγκεκριµένη πράξη την οποία είδαµε. Σε αυτό
το σηµείο πρέπει να µείνουµε, διότι άκουσα και από τον κ. Λο-
βέρδο και από άλλους ότι προχωρώντας τις σκέψεις µας και τις
προτάσεις µας, υιοθετούµε τις απόψεις της Χρυσής Αυγής. 

Εµείς λέµε κάτι πάρα πολύ απλό. Πρώτον, υπάρχει τεράστια
πολιτική ευθύνη για τη συνάντηση αυτή και τη συζήτηση που
έγινε. 

Δεύτερον, η συζήτηση αυτή έγινε στο γραφείο του κ. Μπαλ-
τάκου. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα λίγο την προσοχή σας

και λίγη ησυχία για να µπορέσω να µιλήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριοι συνά-

δελφοι, συµπεριφερθείτε πιο ήρεµα.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Επίσης, αρµόδιος για

τον έλεγχο και την εποπτεία της δράσης του Γραµµατέα του
Υπουργικού Συµβουλίου είναι ο Πρωθυπουργός. Αυτός οφείλει
να ελέγχει τις κινήσεις και τις δράσεις του Γενικού Γραµµατέα
και αναλόγως µε τις αρµοδιότητες που του έχει δώσει και τις
εξουσίες, έχει και µεγαλύτερη ευθύνη αν τον έχει αφήσει να αυ-
τονοµείται ή να κάνει συγκεκριµένες πράξεις. 

Εποµένως η ενέργεια αυτή καθαυτή έχει τεράστια πολιτική ση-
µασία. Είναι ένα σηµαντικότατο πολιτικό γεγονός, µε τεράστιες
πολιτικές ευθύνες. Κάποτε σε αυτή τη χώρα πρέπει να µάθουν
οι πολιτικοί να αναλαµβάνουν τις ευθύνες τους. Η ανάληψη της
πολιτικής ευθύνης πρέπει να γίνει από τον Πρωθυπουργό και από
την Κυβέρνηση συνολικά -γιατί ήταν Γραµµατέας του Υπουργι-
κού Συµβουλίου- και η πράξη ευθύνης για τον κ. Σαµαρά θα
έπρεπε να ήταν να έχει παραιτηθεί.

Σκεφθείτε σε τι ενέργεια προέβη ο Βίλι Μπραντ όταν στην υπό-
θεση του στενού του συνεργάτη µε την ανάµειξη της Στάζι απο-
καλύφθηκαν όλα αυτά και παραιτήθηκε από καγκελάριος. 

Εποµένως είναι τεράστια η πολιτική του ευθύνη. Και αφού δεν
αναλαµβάνει την πολιτική ευθύνη αυτή και αφού παραµένει, εί-
παµε ότι η µόνη διέξοδος είναι η παραίτηση της Κυβέρνησης και
οι εκλογές, διότι εµείς δεν θέλουµε να παραµείνει η υπόθεση
αυτή χωρίς να έχει εκκαθαριστεί. Δεν µπορούµε να έχουµε µία
Κυβέρνηση σε οµηρία –γιατί είστε σε οµηρία. Ακούσατε πριν λίγο
τι σας είπε ο κ. Παναγιώταρος, ότι σας ετοιµάζει και νέες εκπλή-
ξεις. Το γεγονός αυτό καθαυτό έχει τεράστια πολιτική σηµασία.

Εποµένως η λύση είναι εκλογές, διότι δεν επιθυµούµε να παρα-
µείνει αυτή η επίπλαστη µνηµονιακή Πλειοψηφία στη Βουλή.

Εάν δεν γίνει αυτό –και είναι προφανές ότι δεν το κάνετε, γιατί
προσπαθείτε να κουκουλώσετε τα θέµατα- αποµένει σε µας να
πάρουµε τις κοινοβουλευτικές αυτές πρωτοβουλίες που δικαιού-
µαστε, δηλαδή στο πλαίσιο του Συντάγµατος και του Κανονισµού
και εντός των προθεσµιών που προβλέπονται και λαµβάνοντας
υπ’ όψιν κι αυτά που συζητήθηκαν προχθές µε αφορµή την πρό-
ταση µοµφής που υπέβαλε ο ΣΥΡΙΖΑ, εµείς, µε τους δεκαπέντε
Βουλευτές που έχουµε, να αναλάβουµε πρωτοβουλία και να
απευθυνθούµε στα κόµµατα του δηµοκρατικού πατριωτικού
τόξου και να ζητήσουµε να συµπληρωθεί ο αριθµός των πενήντα
υπογραφών για την άσκηση πρότασης µοµφής εντός των προ-
θεσµιών και υπό τους όρους που προβλέπει το Σύνταγµα και ο
Κανονισµός της Βουλής.

Εποµένως η θέση µας σε αυτό το ζήτηµα είναι ξεκάθαρη και
δεν επιδέχεται καµµία αµφισβήτηση. Ταυτόχρονα, δεν υιοθε-
τούµε καµµία άποψη και καµµία καταγγελία σε κανένα επίπεδο.
Διότι λέτε ότι αν υιοθετήσουµε ισχυρισµούς του βίντεο ή του κ.
Μπαλτάκου, που τις έκανε από αφέλεια –θα δούµε αν ήταν από
αφέλεια- δικαιώνουµε τη Χρυσή Αυγή. Εµείς έχουµε µείνει στο
θέµα αυτό καθαρά. Από εκεί και πέρα όλα τα άλλα θα πρέπει να
διερευνηθούν.

Ένα άλλο θέµα είναι ότι ο κ. Μπαλτάκος µίλησε πριν λίγο στον
«Real FM» και µάλλον τα έκανε χειρότερα. Έχω εδώ τη συνέν-
τευξη από το site του σταθµού και είπε –καλύτερα να µη µιλούσε,
γιατί είναι εις βάρος σας- τα εξής: «Ο Πρωθυπουργός γνωρίζει
και χαράσσει µία πολιτική γραµµή. Ο Πρωθυπουργός µετά δεν
κάθεται να παρακολουθεί κάθε λεπτοµέρεια».

Προσέξτε στο σηµείο αυτό: «Εγώ ήξερα ότι η Νέα Δηµοκρατία
πρέπει να απεγκλωβίσει ψηφοφόρους κυρίως από τους ένστο-
λους και την Εκκλησία. Το τι έκανα εγώ µετά για να πετύχω, τις
µεθόδους που χρησιµοποίησα, τι είπα, σε ποιους το είπα, πώς
προσπάθησα…

Αποφάσισα να διαδραµατίσω έναν συγκεκριµένο ρόλο για το
καλό της Παράταξης και της χώρας. Κάποιος έπρεπε να έχει
επαφές µε αυτούς τους ανθρώπους. Δεν µπορούσαµε να αφή-
σουµε πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες εγκλωβισµένους στη
Χρυσή Αυγή και να µην κάνουµε τίποτα». 

Συνεχίζουµε παρακάτω, όπου δέχεται ουσιαστικά ότι είχε
πάρα πολλές συναντήσεις µε τη Χρυσή Αυγή πριν την υπόθεση
Φύσσα και ότι όλα αυτά τα έκανε για το καλό της παράταξης, για
να µπορεί να βοηθήσει, όπως είπε, τη Νέα Δηµοκρατία. Τα λέει
όλα µέσα στη συνέντευξή του. «Πιο πολλές φορές ερχόταν αυ-
τοβούλως στο γραφείο µου. Δεν θυµάµαι µε ποιους συναντή-
θηκα. 

Έχει έρθει στο γραφείο µου ο κ. Μιχαλολιάκος για να µου πα-
ραπονεθεί, επειδή δεν του είχαµε δώσει αστυνοµικούς.
Υπάρχουν πράγµατα που γίνονται και δεν λέγονται και δεν θα τα
πω. Εγώ προσπάθησα να επιστρέψω ψηφοφόρους στη Νέα
Δηµοκρατία από τη Χρυσή Αυγή. Σε σχέση µε το θέµα αυτό
αποφάσισα να διαδραµατίσω έναν συγκεκριµένο ρόλο για το
καλό της παράταξης». Προσέξτε. «Η Νέα Δηµοκρατία είναι η
µόνη παράταξη που µπορεί να κρατήσει τη χώρα ζωντανή, αλλά
η Νέα Δηµοκρατία είναι µία κεντροδεξιά παράταξη, η οποία
κινδυνεύει εδώ και χρόνια να χάσει τη δεξιά της θέση». 

Να σας θυµίσω τι είχα πει από αυτό το Βήµα, απευθυνόµενος
στη Νέα Δηµοκρατία; Ότι προσπαθούσατε, όταν ήταν η ΔΗΜΑΡ
στη συγκυβέρνηση, στα θέµατα της οικονοµίας και του
µνηµονίου να έχετε µία στήριξη από ΔΗΜΑΡ, ΠΑΣΟΚ και µε τη
δική σας προσπάθεια να περνάτε τα µνηµονιακά µέτρα.

Ταυτόχρονα, προσπαθούσατε µε µία ατζέντα εντελώς
ακροδεξιά να µπορέσετε να αποσπάσετε ψηφοφόρους από τη
Χρυσή Αυγή -και το λέει εδώ ο κ. Μπαλτάκος- και παίζατε στο
πεδίο, θα έλεγα, του εποικοδοµήµατος ή ορισµένων προσπαθειών,
όπως ήταν το θέµα της ιθαγένειας. Ογδόντα εννέα Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας έφεραν µία τροπολογία, σύµφωνα µε την
οποία όσοι είναι υποψήφιοι για παραγωγικές σχολές θα έπρεπε
να είναι το γένος Έλληνες. Δηλαδή θέλατε να συνδέσετε την
αντίληψη της ιθαγένειας µε το αίµα κ.λπ.. Εκεί προσπαθούσατε να
φτιάξετε ένα µέτωπο µε τη Χρυσή Αυγή και να µπορέσετε να
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διαµορφώσετε µία πλειοψηφία, πιέζοντας και άλλες δυνάµεις
προς τους Ανεξάρτητους Έλληνες, για να περάσετε τα δικά σας
ιδεολογικά θέµατα που θέλατε.

Και σας είχα πει από αυτό εδώ το Βήµα -και επιφυλάσσοµαι
στην επόµενη συνεδρίαση της Ολοµέλειας να σας διαβάσω
ακριβώς τι σας είχα πει- ότι αυτό δεν πρόκειται να περάσει. Αν
έχετε πλειοψηφία και αν έχετε τη δεδηλωµένη θα το κάνετε. Μη
φαντάζεστε ότι θα στηριχτείτε στους Ανεξάρτητους Έλληνες για
να παίξετε αυτό το παιχνίδι. Πηγαίνατε µονόπατα εκεί µε τη
Χρυσή Αυγή.

Μάλιστα, σας κατήγγειλε η ΔΗΜΑΡ ότι όταν διαφωνούσε σε
θέµατα µνηµονίου, την απειλήσατε λίγο ως πολύ να µην
προβάλει και πολλή αντίδραση, διότι θα σχηµατίσει -έτσι είχε πει
ο Μπαλτάκος- κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία µε τη Χρυσή Αυγή.
Άρα τα πράγµατα είναι απλά. Έχουµε την πολιτική ευθύνη,
µένουµε σε αυτό και γι’ αυτό ζητούµε αυτά που ζητήσαµε. 

Επιπλέον, πολιτικά και ιδεολογικά είναι προφανές -το λέει εδώ
και το έχουµε αναλύσει- ότι στον χώρο της Δεξιάς χάνατε την
ηγεµονία και την πολιτική και την εκλογική και προσπαθούσατε
µε διάφορους τρόπους να αξιοποιήσετε τη Χρυσή Αυγή και
είχατε επαφές µαζί της. 

Από εκεί και πέρα, προφανώς, η έρευνα θα δείξει ποιος
προστάτευε τόσα χρόνια τη Χρυσή Αυγή σε µια σειρά από
παράνοµες εγκληµατικές ενέργειες που είχε κάνει, γιατί δεν
είχαν προχωρήσει τα θέµατα της δικαιοσύνης έντονα, ποια ήταν
η προστασία της, τι σχέσεις είχε µε την ΕΛ.ΑΣ. και όλα αυτά.
Αυτά θα προκύψουν, αλλά η κατάσταση είναι συγκεκριµένη. Γι’
αυτό θέσαµε, λοιπόν, αυτά τα θέµατα. 

Άκουσα την κ. Βούλτεψη -και εχθές µίλησε για ορισµένα
ζητήµατα και σήµερα- να λέει στα ραδιόφωνα ότι οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες δεν µπορούν δήθεν να µιλούν, διότι συνεργάστηκαν -
λέει- δήθεν µε τη Χρυσή Αυγή. 

Ακούστε, να το ξεκαθαρίσουµε µια κι έξω. Εµείς πήραµε µία
πρωτοβουλία και τι είπαµε; Δικαιούµαστε ως πολιτικό κόµµα και
ως Βουλευτές να ζητήσουµε τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής.
Χρειάζονται τριάντα υπογραφές. Είχαµε δεκαοκτώ Βουλευτές.
Πήραµε, λοιπόν, την πρότασή µας, τη διαµορφώσαµε, τη βάλαµε
υπό τον τίτλο «Ανεξάρτητοι Έλληνες» και τη στείλαµε σε όλους
τους Βουλευτές. Αυτό κάναµε. Δεν συνυπογράψαµε µε κανέναν. 

Αυτή την πρόταση, την οποία στείλαµε σε όλους, έτσι ώστε
όσοι ήθελαν να την υπέγραφαν, την υπέγραψαν Βουλευτές της
Χρυσή Αυγής. Η πρόταση, λοιπόν, απευθυνόταν σε όλους τους
Βουλευτές. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μόνο αυτοί βρέθηκαν να υπογράψουν!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Έτσι στήθηκε εδώ και η

τρίτη κάλπη για τον Παπανδρέου, αλλά και η τέταρτη κάλπη για
τον Παπαδήµο. Δικαιώθηκε δε η πρωτοβουλία µας αυτή, γιατί
στην κάλπη για τον Παπανδρέου ψήφισαν ογδόντα τρεις
Βουλευτές, που σηµαίνει ότι υπήρξαν πολύ περισσότεροι
Βουλευτές που αποδέχτηκαν αυτήν την πρόταση. Και για τον
Παπαδήµο νοµίζω ψήφισαν πενήντα έξι Βουλευτές, αν δεν κάνω
λάθος. 

Ταυτόχρονα, εσείς µε τη µόνη δήθεν εξεταστική επιτροπή που
θα κάνατε για τον Παπανδρέου και για τα µνηµόνια, όπως έλεγε
ο κ. Σαµαράς, απαγορεύατε στους Βουλευτές σας να
πλησιάσουν εδώ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και πώς πλησίασαν τότε;
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Εποµένως αυτά είναι τα

γεγονότα. Άρα µη διαστρεβλώνετε τίποτε και απαντήστε στο
συγκεκριµένο: Θα αναλάβει τις πολιτικές ευθύνες ο Πρωθυ-
πουργός και η Κυβέρνηση; Θα παραιτηθείτε ή θα υποστείτε τη
βάσανο της πρότασης µοµφής, η οποία θα είναι και τεκµηριωµένη
και σωστή και την ώρα που πρέπει, για να µην έχετε αυτά τα
τεχνικά ζητήµατα της δήθεν εκπρόθεσµης πρότασης µοµφής που
είπατε προχθές για τον ΣΥΡΙΖΑ;

Αυτά είναι τα θέµατα. Δεν σας αρέσει. Πανικοβάλλεστε πλέον.
Απαντήστε: Πώς είναι δυνατόν ο Γραµµατέας του Υπουργικού
Συµβουλίου που ερχόταν εδώ, σας έδινε εντολές, έφερνε τρο-
πολογίες και τις ψηφίζατε, να δέχεται ότι έχει συνεχείς επαφές
µε τη Χρυσή Αυγή και µάλιστα όχι πριν αλλά αφότου έχει κατη-
γορηθεί ως εγκληµατική οργάνωση και αφότου ο συγκεκριµένος

µε τον οποίο συναντήθηκε –τον κ. Κασιδιάρη εννοώ- ήταν και κα-
τηγορούµενος για όλα αυτά� Πώς γίνεται αυτό� 

Τέλος, σε σχέση µε τη Χρυσή Αυγή, θέλουµε να πούµε πολύ
απλά ότι οι επαφές Μπαλτάκου και οι συναντήσεις αποδεικνύουν
ότι δεν είναι καν αντισυστηµικό κόµµα. Η Χρυσή Αυγή είναι ένα
κόµµα µε συνεχείς επαφές µε τον σκληρό πυρήνα της Κυβέρνη-
σης -δηλαδή µε τον Μπαλτάκο- σε ένα παιχνίδι που παίχτηκε για
να χτυπηθεί η όποια διαδικασία αντιµνηµονιακής ανατροπής
αυτής της Κυβέρνησης. Η Χρυσή Αυγή υπηρετεί, λοιπόν, αυτό
που είπαµε από την αρχή. Είναι ένα συστηµικό κόµµα, το οποίο
βοηθάει σύστηµα, βοηθάει την τρόικα. Γι’ αυτό είχε επαφές και
πριν, αλλά και µετά την παραποµπή τους, που –υποτίθεται- φώ-
ναζαν και διαµαρτύρονταν κι έβριζαν τους µνηµονιακούς. 

Αν έχω ενάµισι λεπτό, θα αναφερθώ µόνο στο νοµοσχέδιο.
Είναι σηµαντικό το νοµοσχέδιο αυτό. Θεωρούµε ότι πρέπει να
δούµε δύο σηµεία. 

Στην αιρετή αυτοδιοίκηση εκφράζεται επίσης η λαϊκή κυριαρ-
χία. Δηλαδή, η έκφρασή της δεν γίνεται µόνο σε επίπεδο Βουλής,
αλλά και σε επίπεδο αιρετής αυτοδιοίκησης. Αυτό σηµαίνει ότι
οι διατάξεις αυτές του άρθρου 8 περί ελέγχου νοµιµότητας είναι
και αντισυνταγµατικές και πρέπει να φύγουν. 

Είχα πει και παλαιότερα, όταν συµµετείχα στο Νοµαρχιακό
Συµβούλιο Φθιώτιδας, ότι αυτός ο έλεγχος νοµιµότητας των αι-
ρετών οργάνων υποδεικνύει ότι υπάρχει κάποια εξουσία παρα-
πάνω που µπορεί να ελέγξει τις αποφάσεις των αιρετών
οργάνων. 

Όπως ξέρετε, δεν υπάρχει καµµία εξουσία ελέγχου νοµιµότη-
τας διοικητικής των αποφάσεων της Βουλής. Η νοµιµότητα των
αποφάσεων της Βουλής –οι νόµοι δηλαδή- ελέγχεται από τα δι-
καστήρια. Το ίδιο πρέπει να ισχύσει και για την περιφερειακή και
τοπική αυτοδιοίκηση. Διαφορετικά, γίνεται µία παραβίαση των
αρχών της λαϊκής κυριαρχίας.

Το δεύτερο θέµα που έχει σηµασία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κλείστε, κύριε

Μαριά. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κλείνω µε αυτό, κύρια

Πρόεδρε, γιατί ούτως ή άλλως η εισηγήτρια µας, η κ. Χρυσοβε-
λώνη, αναφέρθηκε αναλυτικά στα θέµατα αυτά. 

Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να πηγαίνουµε σε έναν συνεχή εκ-
δηµοκρατισµό της αυτοδιοίκησης µε βάση την αρχή της επικου-
ρικότητας. Μια σειρά ρυθµίσεων που έχουν περάσει εδώ –θα
αναφερθώ στη δευτερολογία µου- είναι ρυθµίσεις που περιορί-
ζουν την εξουσία της αυτοδιοίκησης, την εντάσσουν στη µνηµο-
νική λογική, τη µετατρέπουν σε µνηµονιακή «θεραπαινίδα» και
έχουν και άµεση σκοπιµότητα µε τις επικείµενες περιφερειακές
και τοπικές εκλογές, στις οποίες η µνηµονιακή πλειοψηφία της
Βουλής, ως έκφραση κοµµάτων, θα συντριβεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Μαριά. Τα υπόλοιπα θα τα πείτε τη Δευτέρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα µαθητές και µαθήτριες
και τρεις εκπαιδευτικοί από το Μουσικό Σχολείο Πτολεµαΐδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής
Αριστεράς κ. Νίκη Φούντα ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Συνεπώς η

Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Λαφαζάνης για τη δευτερολογία του για έξι

λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, είµαι υποχρεω-

µένος να πάρω τον λόγο µετά απ’ όσα ακούστηκαν από τα
υπουργικά έδρανα, αλλά και από την Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας σε βάρος του ΣΥΡΙΖΑ. 

Για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση, αλλά και η Εκπρόσωπος της
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Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, αντί να απαν-
τήσουν στα πελώρια θέµατα που έχουν τεθεί, τι κάνουν� Λένε ότι
για όλα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Η κ. Βούλτεψη είπε εδώ ότι η Κυβέρνηση «παραίτησε» τον κ.
Μπαλτάκο. 

Δεν τολµάει, κυρία Βούλτεψη, η Κυβέρνηση να παραιτήσει τον
κ. Μπαλτάκο. Δεν το έχετε αντιληφθεί; Ο κ. Μπαλτάκος στη ση-
µερινή συνέντευξη που έδωσε στον κ. Χατζηνικολάου λέει τα
εξής: «Δεν µε έδιωξαν. Παραιτήθηκα αµέσως. Δεν µίλησα µετά
το περιστατικό µε τον Πρωθυπουργό. Μίλησα µε τον κ. Σταµάτη
και τον κ. Μπούρα και τους είπα ότι έρχοµαι για παραίτηση».
Αυτά είναι τα περί παραίτησης. «Λάσπη, λοιπόν, ρίχνει η Χρυσή
Αυγή και την υιοθετεί ο ΣΥΡΙΖΑ». Μπράβο σας! Μπράβο στον κ.
Μιχελάκη! Εµείς υιοθετούµε τη λάσπη της Χρυσής Αυγής! 

Σας ερωτώ, κύριοι, στα υπουργικά έδρανα, γιατί όποιοι κι αν
είστε, εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση: Έχετε δει το βίντεο; Το βίν-
τεο το είδατε; Δεν κάνατε τον κόπο να το ακούσετε; Ποιος µιλάει
στο βίντεο, η Χρυσή Αυγή ή ο κ. Μπαλτάκος; Εκτός αν ο κ. Μπαλ-
τάκος είναι η Χρυσή Αυγή και δεν το ξέρουµε. 

Αυτά τα λέει ο κ. Μπαλτάκος και είναι πολύ συγκεκριµένα αυτά
που λέει ο κ. Μπαλτάκος, πολύ σαφή και έχουν σαφή πολιτική
κατεύθυνση και στόχευση. Κυρίες και κύριοι, µην κρυβόσαστε
πίσω από το δάκτυλό σας, έλεος! Ο κ. Μπαλτάκος ήταν ο ενορ-
χηστρωτής της Κυβέρνησης κατ’ εντολήν Πρωθυπουργού και ο
ενορχηστρωτής της κοινοβουλευτικής παρουσίας της Κυβέρνη-
σης και της κοινοβουλευτικής λειτουργίας της Κυβέρνησης.
Αυτός ήταν ο κ. Μπαλτάκος. 

Κρίσιµος ο ρόλος του Γενικού Γραµµατέα, αλλά ακόµα πιο
αναβαθµισµένος και από το ρόλο του Γενικού Γραµµατέα ο κ.
Μπαλτάκος. Ο κ. Μπαλτάκος ήταν το δεξί χέρι του κυρίου Πρω-
θυπουργού. Ο άτυπος υπερυπουργός ήταν ο κ. Μπαλτάκος.
Όταν, λοιπόν, οµιλεί ο κ. Μπαλτάκος και δεν τα διαψεύδει -δεν
είπε ότι αυτά που είπε στο βίντεο είναι ψέµατα, δεν είναι αληθή,
είναι µοντάζ ή ότι δούλεψε η µονταζιέρα του ΣΥΡΙΖΑ και τα
έφτιαξε, κάτι να πει- τα απεδέχθη. Είπε ότι αυτά είναι αληθή. «Τα
έχω πει». Και όταν, λοιπόν, βγαίνει ο νούµερο δύο της Κυβέρνη-
σης, ο άτυπος υπερυπουργός, αλλά αν θέλετε και ο Γραµµατέας
απλώς του Υπουργικού Συµβουλίου -που ξέρετε όλοι ότι δεν
ήταν µόνο Γραµµατέας του Υπουργικού Συµβουλίου- και τα ισχυ-
ρίζεται αυτά, δεν είναι µείζον πολιτικό θέµα; Είναι προσωπική του
υπόθεση; 

Ο κ. Μπαλτάκος κινείται στο πλαίσιο µίας πολιτικής, κύριοι και
κυρίες. Εγώ δεν µπορώ να βάλω το χέρι µου στον Σταυρό και να
πω αν είναι αλήθεια ή όχι αυτά που είπε ο κ. Μπαλτάκος. Αυτά
πρέπει να ερευνηθούν, αλλά δεν µπορώ να µην πω ότι αυτά τα
οποία είπε ο κ. Μπαλτάκος εκφράζουν και αποτυπώνουν πολιτική
στόχευση, έχουν πολιτική σκοπιµότητα που λέγονται και εξυπη-
ρετούν µια συγκεκριµένη πολιτική κατεύθυνση, την αυταρχική,
ακροδεξιά ατζέντα της Νέας Δηµοκρατίας. Και αυτή η γραµµή
ήταν συνοµολογηµένη και αυτή η γραµµή ήταν…

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριοι συνά-
δελφοι, σας παρακαλώ!

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να µιλήσει και κανένας Βουλευτής,
κυρία Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εντάξει, αυτό
είναι άλλο θέµα. Γι’ αυτό πρέπει να µιλάτε δηλαδή; Αυτό είναι το
πρόβληµα;

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι, είναι κι αυτό πρόβληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν είναι πρό-

βληµα αυτό τώρα, άλλο είναι. 
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να εφαρµοστεί ο Κανονισµός!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν θέλετε να ακούσετε, κύριοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εφαρµόζεται ο

Κανονισµός όποτε κρίνετε εσείς!
Σας παρακαλώ, κύριε Λαφαζάνη, µην απαντάτε και ολοκλη-

ρώστε τη σκέψη σας για να συνεχίσουµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το καταλαβαίνω ότι σας ενο-

χλούν, αλλά πρέπει να ακούτε και αυτά που σας ενοχλούν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Λαφα-

ζάνη, επί της ουσίας, επί του θέµατος!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Γιατί αν τα ακούγατε τόσο καιρό,

δεν θα φτάναµε σε αυτά τα χάλια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρακαλώ,

κύριε συνάδελφε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εκφράζουν αυτά τα οποία είπε

ο κ. Μπαλτάκος µια πολιτική γραµµή συνεννοηµένη µε τον κύριο
Πρωθυπουργό, συνεννοηµένη στο πλαίσιο της Κυβέρνησης για
ακροδεξιά ατζέντα, ανεξάρτητα αν είναι αλήθεια ή αν ελέχθησαν
για λόγους πολιτική σκοπιµότητας. Γι’ αυτό υπάρχει µείζονα πο-
λιτική ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εντάξει, κύριε
συνάδελφε. Σας ευχαριστούµε πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Μία
κουβέντα ακόµη.

Λέει η κ. Βούλτεψη: «Μα, ψηφίζετε τόσα πράγµατα µε τη
Χρυσή Αυγή».

Κυρία Βούλτεψη, τώρα πρέπει να ρωτάµε τι θα ψηφίσει η
Χρυσή Αυγή για να ψηφίζουµε εµείς το αντίθετο. Δηλαδή, αν εδώ
σ’ αυτήν τη Βουλή η Χρυσή Αυγή δεν ψηφίσει κανένα νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης, εµείς πρέπει να τα ψηφίζουµε όλα, για να απο-
δείξουµε την ανεξαρτησία µας από τη Χρυσή Αυγή. Άρα να στη-
ρίξουµε την κυβερνητική πολιτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Λαφα-
ζάνη, σας ευχαριστούµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εµείς ψηφίζουµε αυτό που πι-
στεύουµε και αιτιολογούµε την ψήφο µας και δεν έχει καµµιά
σχέση µε την πολιτική και ιδεολογική βάση της Χρυσής Αυγής.

Όσον αφορά το ΠΑΣΟΚ, είπα ότι δεν µπορεί να συνεχίσει να
κρύβεται πίσω από το δάχτυλό του. Ξέρει τι γίνεται στο κυβερ-
νητικό σχήµα και ποια κατεύθυνση έχει και το καλύπτει. Πρέπει
αυτή η υπόθεση να σταµατήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Λαφαζάνη. Τα είπαµε αυτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ζητάµε να φύγει αυτή η Κυβέρ-
νηση. Το ζήτησε ο Αλέξης ο Τσίπρας µε επιστολή που έστειλε
σήµερα στον Πρόεδρο της Βουλής, όπου ζητάει επιπλέον προ
ηµερησίας διάταξης συζήτηση γι’ αυτό το µείζον θέµα. Ας έρθει,
επιτέλους, και ο Πρωθυπουργός στη Βουλή να εξηγήσει τις από-
ψεις και τις θέσεις του. Αυτό επιβάλλει η στοιχειώδης λειτουργία
της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Λαφαζάνη. Σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ο κύριος Πρωθυπουργός είναι
εξαφανισµένος από τη Βουλή. Επιτέλους, πρέπει να έρθει σ’
αυτήν την Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Λαφαζάνη.

Η κ. Βούλτεψη, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, έχει τον λόγο.

Κυρία Βούλτεψη, θέλετε να σας δώσω τη δευτερολογία σας ή
δυο-τρία λεπτά;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, δεν θα χρειαστώ πολύ χρόνο.
Κύριε Λαφαζάνη, αφού υιοθετήσατε και πιστέψατε τη θεωρία

της σκευωρίας της Χρυσής Αυγής, σήµερα εµφανίζεστε να πι-
στεύετε αυτά τα οποία εκ των υστέρων λέει ο κ. Μπαλτάκος για
να δικαιολογήσει τον εαυτό του και να ελαφρύνει τη θέση του.
Μπράβο! Προχωράτε πάρα πολύ καλά!

Η πραγµατικότητα είναι ότι εγώ η ίδια µπήκα µέσα στο Κοινο-
βούλιο και ανακοίνωσα ότι ο κ. Μπαλτάκος θα παραιτηθεί. Το
έκανα προερχόµενη από σύσκεψη µε τον Πρωθυπουργό στη λε-
ωφόρο Συγγρού. Αυτά είναι ανακοινωµένα. Ανακοίνωσα, λοιπόν,
ότι ο κ. Μπαλτάκος θα παραιτηθεί, πολύ πριν ο ίδιος παραιτηθεί.

Τώρα, αν πιστεύετε ότι ένας άνθρωπος, ο οποίος λέει ότι δεν
ξέρει πού είναι ο γιος του -αξιωµατικός του Λιµενικού- είναι αξιό-
πιστο πρόσωπο για να το επικαλείστε µέσα στο Κοινοβούλιο,
τότε…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εµείς το λέµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μην εκτίθεστε

άλλο, κυρία Βούλτεψη. Μας ακούει ο κόσµος.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εµείς αποδοκιµάσαµε τη στάση του κ.
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Μπαλτάκου. Τι σηµαίνει αυτό το οποίο λέτε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα του φορτώσετε τώρα όλες

τις αµαρτίες σας;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όσο για το πόσο επηρέαζε ο κ. Μπαλτά-

κος και αν ήταν το «δεύτερο βιολί», την απάντηση σας την έδωσε
ο κ. Κουκουλόπουλος. Σε τίποτα δεν εµποδίστηκε το ΠΑΣΟΚ, το
κόµµα του κ. Κουκουλόπουλου να επέµβουν και να κάνουν αλ-
λαγή. Σας το είπε ο ίδιος.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι δεν βάζετε το χέρι σας στον
Σταυρό, βέβαια, για όλα όσα λέτε, πλην όµως τα λέτε. Ας διερευ-
νηθούν, αλλά στο µεταξύ ας ρίξουµε λάσπη σε µια ολόκληρη πα-
ράταξη, της οποίας πολύ καλά γνωρίζετε κάποια από τα στελέχη.

Ξέρετε κάτι; Για να χτυπήσετε τη θεωρία των δύο άκρων, δεν
µπορείτε να υιοθετήσετε τη θεωρία της σκευωρίας και να µην
είστε αντικείµενο χλεύης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο κ. Κουκου-
λόπουλος έχει ζητήσει τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μην απαντή-
σετε άλλο, κύριε Λαφαζάνη. Συγκρατηθείτε λίγο. Οι συνάδελφοι
θα παραπονεθούν και µε το δίκιο τους. Θα σας δώσουµε πάλι
τον λόγο.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κουκουλόπουλε, για δύο λεπτά.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ερωτήθηκα από

τον κ. Λαφαζάνη και απάντησα ευθέως. Ερωτήθηκα αν εξακο-
λουθούµε να στηρίζουµε την Κυβέρνηση και είπα «ναι, εφόσον
χτυπηθούν οι ακροδεξιοί θύλακες, εφόσον επανέλθουµε στην κα-
νονικότητα».

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μάλιστα.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ ήσασταν, κύριε Λαφαζάνη.

Ακούγατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τι σηµαίνει

αυτό;
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα πολύ συγκεκριµένα πράγ-

µατα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δηλαδή;
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ...και όρισα την κανονικότητα,

για την οποία µίλησε προ επεισοδίου Μπαλτάκου ο κ. Βενιζέλος
την Κυριακή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δηλαδή, ποιοι είναι οι θύλακες;
Έχουν ονόµατα, έχουν επώνυµο;

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το βράδυ της Τετάρτης, χθες,
συνέβη αυτό µε Κασιδιάρη-Μπαλτάκο. Το βράδυ της Τρίτης, σε
εφαρµογή αυτών που είπε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, εγώ ανακοί-
νωσα στο Σώµα ότι µε αφορµή τροπολογία εκπρόθεσµη, σε
άσχετο νοµοσχέδιο, από τούδε και στο εξής δεν γίνονται δεκτές.
Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, από τον ΣΥΡΙΖΑ ζήτησα δύο απαντήσεις και δεν
έλαβα καµµία. Είπα: τι ισχύει, η απαίτηση για παραίτηση των δύο
Υπουργών ή για παραίτηση της Κυβέρνησης; Ακούω ότι θα στεί-
λετε επιστολή µε πρόταση για προ ηµερησίας διάταξης συζή-
τηση. Για να καταλάβω: Ο κ. Σαµαράς θα έρθει εδώ ως
παραιτηµένος Πρωθυπουργός; Γιατί, είναι άλλο το να ζητάµε
προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση και άλλο παραίτηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Εάν παραιτηθεί, δεν ισχύει η πρόταση!
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, κυρία Πρό-

εδρε, ζητάει να παραιτηθούν οι δύο Υπουργοί. Και αυτό γεννάει
ένα µείζον ερώτηµα. Εάν υιοθετούν τους ισχυρισµούς του κ.
Μπαλτάκου περί παρεµβάσεων, τότε γιατί ψήφισαν την άρση
ασυλίας των µελών της Χρυσής Αυγής χθες; Είναι πολύ συγκε-
κριµένο και πολύ σκληρό το ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Λογικά επιχει-
ρήµατα, κύριε συνάδελφε. Εντάξει, καταγράφονται και αυτά.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλοι κρύβονται, λοιπόν, πίσω
από το δάχτυλό τους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Και εµείς ευχα-

ριστούµε. 
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών. 
Ο κ. Παύλος Βογιατζής έχει τον λόγο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω από το θέµα της

ηµέρας και να πω ότι πραγµατικά υπήρξε ένα σοβαρό θέµα µε
τον Γραµµατέα, τον κ. Μπαλτάκο. Αλλά, ας προσπαθήσουµε να
κάνουµε σωστά την ανάγνωση. Τι είδαµε, λοιπόν; Είδαµε τον κ.
Μπαλτάκο να χαράσσει µια στρατηγική, προκειµένου –κατά την
άποψή του- να µη χαθούν ψηφοφόροι προς τη Χρυσή Αυγή. Από
την άλλη πλευρά, τι είδαµε; Έναν Πρωθυπουργό να είναι άτεγ-
κτος και να προχωρά απέναντι σε αυτό το µόρφωµα που λέγεται
Χρυσή Αυγή.

Σήµερα, λοιπόν, εγκαλείτε ένα κόµµα ολόκληρο, το οποίο εγ-
κατέστησε τη δηµοκρατία σε αυτήν τη χώρα και λέτε ότι ταυτί-
ζεται µε τη Χρυσή Αυγή. Το ίδιο επιχείρηµα θα σας επιστρέψω,
αγαπητοί συνάδελφοι. Όταν ψηφίζετε τα ίδια µε τη Χρυσή Αυγή,
έχουµε κάθε δικαίωµα εµείς να λέµε ότι ταυτίζεστε µε τη Χρυσή
Αυγή. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Ότι η Αντιπολίτευση προσπαθεί
να εκτοπίσει την Κυβέρνηση, για να γίνει κυβέρνηση. Αυτό συµ-
βαίνει πάντοτε και εκεί δεν υπολογίζουµε τίποτα και απέναντι
στους θεσµούς και απέναντι σε ό,τι λέγεται µεγάλη δηµοκρατική
παράταξη, που είναι η Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριοι, δεν φοβίζετε κανέναν. Δεν φοβάται κανείς τις εκλογές
και όποτε χρειαστεί, είµαστε εδώ να παλέψουµε, για να σας ξα-
ναδώσουµε και την απάντηση. Το ζητούµενο είναι ότι σε όλη
αυτήν την προσπάθεια, την πολύ σοβαρή, η οποία έγινε όλα αυτά
τα χρόνια, αρχικά από τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και τη
ΔΗΜΑΡ και εν συνεχεία από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ,
ουσιαστικά πάντοτε υπήρχε µια υπονόµευση εις βάρος της
χώρας. Και αυτό δεν θα το ξεχάσει ο ελληνικός λαός, όταν θα
έρθει η ώρα. Τώρα που πλησιάζουµε στην έξοδο από όλο αυτό
που περάσαµε τα προηγούµενα χρόνια, η πολιτική σας γίνεται
ακόµα πιο επιθετική. 

Ξέρετε, σ’ αυτήν την Αίθουσα ακούγονται πάρα πολύ µεγάλες
κουβέντες, αλλά πολλές φορές από πρόσωπα που είναι πάρα
πολύ µικρά. Αυτά καταγράφονται και τα γράφει η ιστορία. 

Είναι βέβαιο –και αυτό θα πρέπει να το µελετήσουµε-ότι για
πολλά χρόνια οι Έλληνες είναι επιρρεπείς στις υπερβολές. Δεν
έχουµε µια πολιτική του µέτρου, να βλέπουµε ποιο είναι το µέτρο
και να οδηγούµε τη χώρα µας σωστά. Εάν αναλογιστούµε ιστο-
ρικά το τι έχει συµβεί, θα δούµε ότι οι µεγάλες καταστροφές έγι-
ναν, όταν υπήρξε διχόνοια. 

Αυτήν τη διχόνοια, αγαπητέ κύριε Λαφαζάνη, την καλλιεργείτε
από την πρώτη ηµέρα που µπήκαµε σε αυτό εδώ το Κοινοβούλιο.
Αλλά ο ελληνικός λαός, δεν θα σας επιτρέψει να φτάσουµε σε
άλλη µια καταστροφή εξαιτίας της διχόνοιας, την οποία θέλετε
να σπείρετε.

Μπαίνω στο νοµοσχέδιο ξεκινώντας µε το ότι ιστορικά η αυτο-
διοίκηση προϋπήρξε του ελληνικού κράτους στη χώρα µας και
προϋπήρξε έχοντας µεγάλη συµµετοχή και σε αυτό το οποίο
έγινε αργότερα και µιλώ για την απελευθέρωση της Ελλάδος. 

Άρα, οφείλουµε έναν απόλυτο σεβασµό τον οποίο πολλές
φορές οι κεντρικές εξουσίες δεν το δείχνουν σε αυτό που λέµε
αυτοδιοίκηση. 

Ακούστηκαν εδώ τα επιχειρήµατα ότι το νοµοσχέδιό µας, το
νοµοσχέδιο που κατέθεσε το Υπουργείο, οι δύο Υπουργοί, δεν
έπρεπε να κατατεθεί εν όψει της προεκλογικής περιόδου. Είναι
βαθύτατα λάθος. Αν κάποιος παρατηρούσε τους φορείς της αυ-
τοδιοίκησης που ήρθαν –και έχω την τιµή να είµαι ενεργό µέλος
της ΕΝΠΕ- θα έβλεπε ότι πάρα πολλά από αυτά τα οποία υπάρ-
χουν στο νοµοσχέδιο ήταν ζητούµενα από τους φορείς. 

Υπάρχουν πράγµατα που θα µπορούσαν να συζητηθούν και
σωστά οι δύο Υπουργοί τα παρέπεµψαν στην αρµόδια επιτροπή.
Δεν µπορώ να δεχθώ αυτό που ο κ. Ντόλιος µονίµως ισχυρίζεται,
ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» έσωσε την Ελλάδα. Ήταν µία µεταρρύθ-
µιση που ήθελαν όλα τα κόµµατα πλην του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος, το οποίο ξεκάθαρα είπε και σήµερα την άποψή του για
την αυτοδιοίκηση γενικά. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» έκανε αλλαγές αλλά
υπάρχουν πάρα πολλά πράγµατα να διορθωθούν. Αλίµονο αν δεν
υπήρχαν, διότι η ζωή εξελίσσεται, οι αδυναµίες φαίνονται. Ο σκο-
πός είναι να έχουµε τη γενναιότητα να τις διορθώσουµε. 

Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο διορθώνει πάρα πολλά πράγµατα
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που αφορούν κυρίως την καθηµερινότητα της αυτοδιοίκησης και
είναι προς θετική κατεύθυνση. 

Επίσης, είναι πάρα πολύ σωστές οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι και οι δύο Υπουργοί φέρνοντας τις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, δέχτηκαν πάρα πολλά πράγµατα από
αυτά που θέσαµε όλοι οι συνάδελφοι στην επιτροπή, αλλά και οι
φορείς και όλα τα κόµµατα. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό.

Είναι προς τιµήν σας, κύριοι Υπουργοί, που δεχθήκατε όλες
αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Θέλω να πω δύο πράγµατα για τις ΔΕΥΑ. 
Όσον αφορά τις ΔΕΥΑ, κύριε Υπουργέ που είστε εδώ, εγώ σας

είπα ότι θα έπρεπε οι ανταποδοτικοί πόροι να αφήνουν ελεύθερο
το να κάνουν προσλήψεις οι ΔΕΥΑ για να µπορούν να λειτουρ-
γήσουν. Αντιτείνατε ότι µε αυτό θα γίνει µια καταστρατήγηση συ-
νολικά. Το δέχοµαι. Όµως, σας κάνω δεύτερη αντιπρόταση, η
οποία λέει τουλάχιστον για τις νησιωτικές περιοχές, στις ΔΕΥΑ
των µεγάλων νησιών, να είναι δυνατή η επέκταση των αρµοδιο-
τήτων, εφόσον οι νέες δηµοτικές αρχές το δεχθούν. Αυτό δίνει
τη δυνατότητα στις νέες δηµοτικές αρχές να χειριστούν τα του
τόπου τους και να είναι πραγµατικά αυτοδιοικητικές εξουσίες. 

Θέλω να σας ευχαριστήσω για αυτό που δεχθήκατε για τις αυ-
τοδίκαιες αποσπάσεις που υπηρετούν στην αποκεντρωµένη δι-
οίκηση. Είναι πάρα πολύ σωστή η ρύθµιση. Νοµίζω ότι µας
ικανοποιεί απολύτως και σώζει πάρα πολλές οικογένειες από τις
πρωτεύουσες των νησιών, οι οποίες θα έπρεπε να µεταφερθούν
στον Πειραιά. Άρα, εκεί κάνατε το απολύτως σωστό. 

Όσον αφορά το Συµπαραστάτη του Δηµότη, η άποψή µου
είναι ότι πρέπει να εκλέγεται από το λαό και αυτό θα ήταν µία
τοµή πολύ µεγάλη και δηµοκρατική. Παράλληλα, αφού οριστούν
τα προσόντα που πρέπει να έχει ένας Συµπαραστάτης του Δη-
µότη, πρέπει αυτός να εκλέγεται απευθείας από το λαό µε ένα
άλλο ψηφοδέλτιο στις αυτοδιοικητικές εκλογές. Έτσι, θα είχε και
κύρος και δύναµη. Πολλές φορές καταλαβαίνω ότι αυτοδιοικη-
τικά είναι δύσκολο να θέλει η κεντρική εξουσία µια άλλη εξουσία
να ασκεί δύναµη, αλλά νοµίζω ότι αυτό θα ήταν το απολύτως δη-
µοκρατικό.

Τέλος, θέλω να πω ότι ο Υπουργός κατέθεσε τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις και αυτό έγινε η αιτία να πάρουν το λόγο όλοι οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι κατά παράβαση του Κανονισµού και
να µην µπορούν να µιλήσουν οι Βουλευτές. Έτσι, ένας Βουλευ-
τής µιλά πολλές ώρες µετά. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

ότι η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, µε επιστολή της προς τον Πρόεδρο
της Βουλής, µας ανακοινώνει ότι προσχωρεί στην Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει
ο κ. Κυριάκος Βιρβιδάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µετά από αρκετή
ώρα αναµονής δίδεται το δικαίωµα στους Βουλευτές να πουν την
άποψή τους.

Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να το εξετάσει και
η Διάσκεψη των Προέδρων, µε βάση και τον Κανονισµό της Βου-
λής. Δεν µπορεί να συνεχίζεται αυτή η κατάσταση. 

Θα µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου αλλά αυτό που θεωρώ
υποχρέωσή µου να πω στην αρχή –και όποιος το καταλάβει, το
κατάλαβε, όποιος δεν το καταλάβει, ας µην το καταλάβει- είναι
ότι υπάρχουν άνθρωποι που καταξιώνονται µε το έργο τους και
άλλοι που νοµίζουν ότι θα καταξιωθούν υποβαθµίζοντας ή κατα-
στρέφοντας το έργο των άλλων. Όποιος δεν το καταλαβαίνει
αυτό, είναι δικό του το πρόβληµα.

Θεώρησα, λοιπόν, υποχρέωσή µου να προχωρήσω στη σηµε-
ρινή µου παρέµβαση, αφού ορισµένα θέµατα, αν και είναι αυτο-
νόητα θα πρέπει δυστυχώς να τονίζονται ιδιαίτερα. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι αυτό είναι το πέµπτο σχέδιο
νόµου που επεξεργάστηκε η Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δη-
µόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης –στην οποία έχω την τιµή να προ-
εδρεύω- το τελευταίο διάστηµα και εισάγεται στην Ολοµέλεια.
Επίσης, να υπενθυµίσω ότι σε διάστηµα δεκαεπτά ηµερών συµ-
περιλαµβανοµένων των Σαββατοκύριακων κάναµε δεκαεπτά συ-
νεδριάσεις, δηλαδή συνεδριάζαµε και τη Δευτέρα και κάποιες
ηµέρες, επειδή δεν συνεδριάζαµε Σάββατο και Κυριακή, συνε-
δριάζαµε δύο φορές την ηµέρα. Επιπρόσθετα, σήµερα ολοκλη-
ρώνεται στην επιτροπή ένα άλλο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών και την ερχόµενη Τρίτη αρχίζει να συζητείται στην
επιτροπή ένα άλλο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης.

Αυτά τα λέω γιατί δίδεται η εντύπωση ότι η Βουλή νοµοθετεί
µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και δεν λειτουργεί. 

Για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά τη διαβού-
λευση και επειδή και ο προηγούµενος οµιλητής, ο κ. Βογιατζής,
είναι µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου της ΕΝΠΕ και εγώ είµαι
µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου της ΚΕΔΕ, να θυµίσω ότι το
νοµοσχέδιο αυτό προήλθε από έναν µακρύ διάλογο που έγινε µε
τους αυτοδιοικητικούς. Θα καταθέσω για τα Πρακτικά το µε ηµε-
ροµηνία 16-10-2013 επίσηµο έγγραφο της ΚΕΔΕ, που ευχαριστεί
τον κύριο Υπουργό για το διάλογο που έγινε για το προσχέδιο
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και εκθέτει τις πρώτες απόψεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριάκος Βιρβιδάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής.)

Δεν ήταν, λοιπόν, µία συζήτηση που κράτησε δύο, τρεις, πέντε
ηµέρες ή αργίες. Ήταν µία συζήτηση η οποία διήρκεσε µήνες και
ένα σχέδιο νόµου το οποίο προέρχεται και από την προσπάθεια
και τις προτάσεις της αυτοδιοίκησης.

Θα ήθελα να τονίσω ότι η ΚΕΔΕ, όπως φάνηκε και από τη συ-
ζήτηση στην επιτροπή –στη δεύτερη από τις τέσσερις συνεδριά-
σεις που κάναµε- ήταν ο φορέας εκείνος, στον οποίο χρειάστηκε
εγώ ως Πρόεδρος της επιτροπής να δώσω τρεις φορές χρόνο,
για να προλάβει να απαντήσει στις ερωτήσεις των Βουλευτών.
Τα περισσότερα θέµατα που υπάρχουν στο νοµοσχέδιο –από τα
οποία πάρα πολλά λύνονται- αφορούν τους φορείς της αυτοδι-
οίκησης ουσιαστικά. 

Να προσθέσω ότι σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή των φορέων,
κλήθηκαν δεκαέξι εκπρόσωποι φορέων στην επιτροπή και παρέ-
στησαν οι δώδεκα. Επίσης, να πω ότι ο Κανονισµός της Βουλής
στο άρθρο 38, παράγραφος 5, αναφέρει επί λέξει ότι «αυτοί οι
οποίοι καλούνται δεν µπορεί να είναι παραπάνω από έξι». Υπάρ-
χει και ειδική πρόβλεψη ότι ο Πρόεδρος της Βουλής επιτρέπει
την εξαίρεση. Εµείς, λοιπόν, υπερλειτουργήσαµε µε την εξαί-
ρεση και δεν τελειώσαµε εκεί αλλά επιπλέον των υποµνηµάτων
που κατέθεσαν όσοι φορείς κλήθηκαν, ελάβαµε µία σειρά από
υποµνήµατα από πάρα πολλούς φορείς, τα οποία µοιράστηκαν
στους Βουλευτές κατά τη διάρκεια των συζητήσεων. 

Έτσι, λοιπόν, αποδεικνύεται ότι όχι µόνο έγινε ένας εκτεταµέ-
νος διάλογος αλλά υπήρξε πολύ µεγάλη συµµετοχή από αυτούς
οι οποίοι επηρεάζονται από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Από τα παραπάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές
ότι έγινε και διάλογος εντός και εκτός της Επιτροπής Δηµόσιας
Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης αλλά και ότι ακο-
λουθούνται απόλυτα, ακόµη και µε υπερβολή –αφού οι έξι έγιναν
δεκάξι- οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες.

Έχω την τιµή να προεδρεύω και στην υποεπιτροπή του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών που έχει αναλάβει -µε απόφαση της επιτρο-
πής- το έργο που αφορά την τροποποίηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Θέλω να υπενθυµίσω ότι στη συνεδρίαση της υποεπιτροπής, εγώ
ο ίδιος αναφέρθηκα στο τι παρεµβάσεις κάνει το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου στα θέµατα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Υπενθυµίζω ότι τα
άρθρα που αφορούν το συγκεκριµένο ζήτηµα, είναι το 1/3 του
συνόλου των άρθρων.

Αποφάσισε η υποεπιτροπή να κληθεί ο Υπουργός Εσωτερικών
στην επόµενη συνεδρίαση –πράγµα το οποίο έγινε- για να την
ενηµερώσει, για το πώς το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επηρεάζει
τη λειτουργία της υποεπιτροπής. Υπενθυµίζω ότι και εγώ ανέ-
φερα στην πρώτη συνεδρίαση και ο Υπουργός διαβεβαίωσε στη
δεύτερη συνεδρίαση ότι ο Υπουργός και το Υπουργείο είναι στη
διάθεση της υποεπιτροπής, όποτε καλείται για να δίνει απαντή-
σεις στα θέµατα που αφορούν το έργο της υποεπιτροπής.

Από αυτά, λοιπόν, προκύπτει ότι και συνεχής συνεργασία της
επιτροπής και της υποεπιτροπής υπάρχει µε την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Εσωτερικών αλλά και θέµατα που είναι προτε-
ραιότητα της αυτοδιοίκησης επιλύονται µε το συγκεκριµένο σχέ-
διο νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιφυλάσσοµαι να αναφερθώ
στα άρθρα τη Δευτέρα και να κάνω κάποιες παρεµβάσεις. Θα πω
εν τάχει δύο-τρία σηµεία. Έχω καταθέσει µία τροπολογία για το
Δηµοτικό Περιφερειακό Θέατρο Κρήτης. Θεωρώ ότι δεν µπορεί
η ίδια νοµοθεσία που διέπει τη λαχαναγορά και το γκαράζ του
Δήµου Χανίων να αφορά και τον πολιτισµό. Αυτά δεν µπορούν
να γίνονται. Θα πρέπει, λοιπόν, να ξεκαθαριστεί το θέµα. Δεν
µπορεί το εµπόριο να βρίσκεται κάτω από τις ίδιες νοµοθετικές
διατάξεις µε τον πολιτισµό.

Όσον αφορά το άρθρο 7, το οποίο αποσύρεται, θα τονίσω τη
Δευτέρα δύο-τρία στοιχεία που είναι σηµαντικά για εµένα. Επί-
σης, θα αναλύσω τη Δευτέρα κάποιες προτάσεις που έχω πει για
το Συµπαραστάτη του Δηµότη.

Υπάρχει µία πρόταση της ΚΕΔΕ –στις πολλές που κατέθεσε-
για τις ασφαλιστικές εισφορές των δικηγόρων. Δεν µπορεί ένας
δήµαρχος που είναι δικηγόρος, να του απαγορεύουµε µε τον κώ-
δικα να ασκεί το επάγγελµα του δικηγόρου αλλά να του λέµε από
τις αποδοχές, από την αποζηµίωση του δηµάρχου να πληρώνει
και τις εισφορές. Θα πρέπει, κατά την άποψή µου, να τις αναλά-
βει ο δήµος.

Επίσης, θα αναφερθώ τη Δευτέρα σε κάποια κωλύµατα που
έχουν σχέση µε τους υπαλλήλους των ΔΕΥΑ και σε κάποια άλλα
θέµατα που σχετίζονται µε τις ρυθµίσεις των οφειλών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο

κ. Ηλίας Βλαχογιάννης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μπορώ να παρέµβω για ένα

λεπτό, κύριε συνάδελφε;
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μετά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν σας είδα,

κύριε Πρόεδρε. 
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µε όλη την εκτίµηση

που έχω στο πρόσωπό σας, επειδή και εσείς είδατε ότι ο πρώτος
Βουλευτής µίλησε µετά από µία διαδικασία έξι ωρών, θα παρα-
καλούσα να µεταβιβάσετε στη Διάσκεψη των Προέδρων τα έν-
τονα παράπονα των Βουλευτών που αντιπροσωπεύουν πολίτες
και δεν έχουν το δικαίωµα να εκφράσουν την άποψή τους, γιατί
κάποιοι θεωρούν ότι είναι «βαρόνοι» σε αυτήν τη Βουλή και πρέ-
πει να παίρνουν το λόγο όποτε αυτοί νοµίζουν, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό βέβαια αλλά κατά προέκτασή του και κατά ευρεία δια-
σταλτική ερµηνεία του, πάντα όµως σε βάρος των απλών Βου-
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λευτών. Αυτό πρέπει κάποια στιγµή να τεθεί στη Διάσκεψη των
Προέδρων για να ξέρουµε ότι µπορούµε να µιλάµε και πότε σε
αυτό το Κοινοβούλιο.

Ακούσαµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µία συνεχή «Μπαλτα-
κιάδα» από το πρωί µέχρι τώρα, όλοι να εγκαλούν την Κυβέρνηση
περίπου για καµαρίλα, για διαπλοκή, για εναγκαλισµούς µε την
ακροδεξιά. 

Δεν καταλαβαίνω πραγµατικά ποια είναι η στόχευσή τους. Αν
η στόχευσή τους είναι απλώς η Νέα Δηµοκρατία, µικρό το κακό.
Φοβάµαι όµως ότι η στόχευσή τους είναι η γενικότερη πρόκληση
ανωµαλίας στη χώρα, όταν συµπλέουν µε την ακροδεξιά, το µόρ-
φωµα της Χρυσής Αυγής και δικαιολογούν πράξεις και µεθόδους
λεωφόρου Μάντισον.

Δεν βρήκαν καµµία λέξη να πουν γι’ αυτές τις µεθόδους παρά
µόνο γιατί ο Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης είπε αυτά που
είπε και τα οποία είναι απόλυτα κατακριτέα. Αποπέµφθηκε από
την Κυβέρνηση. Κανείς στην Κυβέρνηση δεν συµµερίζεται αυτήν
την πρακτική. 

Είναι δυνατόν να εγκαλείται η παράταξη της Νέας Δηµοκρα-
τίας για έλλειψη δηµοκρατικότητας, αυτή η παράταξη που στέ-
ριωσε τη δηµοκρατία στον τόπο, αυτή η παράταξη που
νοµιµοποίησε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, αυτή η παρά-
ταξη που δίνει το δικαίωµα έστω και στους εχθρούς της, τους
απογόνους του ναζισµού, να την καθυβρίζουν µέσα στο ναό της
δηµοκρατίας; Είναι δυνατόν να καθυβριζόµαστε εµείς για έλ-
λειψη δηµοκρατικότητας;

Επιτέλους, την ευθύνη στήριξης των δηµοκρατικών θεσµών
την έχουµε όλοι σε αυτό το Κοινοβούλιο, όλοι σε αυτήν την
χώρα, εφόσον θέλουµε να ζούµε σε µία δηµοκρατική χώρα. Το
«εχθρός του εχθρού µου φίλος µου και σύµµαχος» είναι µία
λάθος στόχευση που θα την πληρώσει ακριβά ο τόπος. 

Τόσα χρόνια παλεύουµε για να έχουµε µία εθνική συµφιλίωση
και να µπορεί ο κάθε πολίτης να εκφράζεται δηµοκρατικά σε
αυτόν τον τόπο. Αν συµµαχείτε τώρα µε τους εχθρούς της δη-
µοκρατίας, πιστεύοντας ότι θα προσπορίσετε µικροκοµµατικά
οφέλη στις παρατάξεις σας, κάνετε µεγάλο λάθος, κύριοι συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης –εξαιρώ το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας και τη Δηµοκρατική Αριστερά για τις ξεκάθαρες θέσεις
που πήραν. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε ευθύνες για την
πορεία του τόπου. Πρέπει να κριθούµε όλοι από το λαό για τα
πεπραγµένα µας και να µην κριθούµε από τις καµαρίλες. Επιτέ-
λους σε αυτήν τη δηµοκρατία, πρέπει να λειτουργούν οι κανόνες
και να εφαρµόζονται οι νόµοι και η διάκριση των εξουσιών είναι
εκ των ων ουκ άνευ στο δηµοκρατικό µας πολίτευµα κι εµείς την
πιστεύουµε απόλυτα. 

Σεβόµαστε την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και όποιοι από
εσάς πιστεύετε ότι η δικαιοσύνη δέχεται παρεµβάσεις, να βγουν
ευθέως να πουν ότι υπάρχουν Έλληνες δικαστές που δέχονται
παρεµβάσεις άνωθεν. Είναι ντροπή για τον Έλληνα δικαστή να
λέγεται αυτό. 

Εποµένως, να τελειώσει αυτή η «Μπαλτακιάδα», γιατί όλα τα
θαύµατα δυο-τρεις ηµέρες κρατούν και θα έρθουµε πάλι να κρι-
θούµε από τις πράξεις µας και τις παραλείψεις µας και ο καθέ-
νας, από τους στόχους του και τα οράµατά του για την πορεία
που θέλει να ακολουθήσει αυτή η χώρα. 

Επί του σχεδίου νόµου, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι µία
καλή προσπάθεια αυτή που κάνει το Υπουργείο, του οποίου ηγεί-
στε µαζί µε τον κ. Μιχελάκη. Βέβαια, δεν φταίτε εσείς. Θα έπρεπε
ίσως να τρέξουν οι διαδικασίες της υποεπιτροπής, την οποία
έχουµε συστήσει για τη µελέτη των προβληµάτων και δυσλει-
τουργιών του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Θα έπρεπε να έχουµε τα πορί-
σµατα από αυτήν την υποεπιτροπή, ώστε να προχωρήσουµε σε
µία πραγµατικά γενναία διορθωτική αλλαγή επί του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», που είναι άκρως απαραίτητη να έχουν υπ’ όψιν τους οι
πολίτες πηγαίνοντας στην κάλπη. Σε κάθε περίπτωση, αυτά τα
οποία φέρνετε λύνουν προσωρινά προβλήµατα. Γι’ αυτό πιστεύω
ότι όλη η Βουλή θα τα στηρίξει. 

Είναι πάρα πολύ θετικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δί-
νεται η δυνατότητα πρόσληψης εκτάκτου προσωπικού για τέσ-
σερις αντί για δύο µήνες στους ΟΤΑ. Τα προβλήµατα είναι

τέτοιας έκτασης που για να αντιµετωπιστούν χρειάζεται η πρόσ-
ληψη εξειδικευµένου προσωπικού.

Έχουµε µηχανήµατα και δεν έχουµε χειριστές. Ο αποχιονι-
σµός διαρκεί στην Πίνδο στα ορεινά Τρίκαλα, όταν το χιόνι φτά-
νει τα τέσσερα και πέντε µέτρα, τέσσερις και πέντε µήνες τον
χειµώνα. Δεν είναι δυνατόν µε την πρόσληψη ενός διµηνίτη χει-
ριστή να λύσουµε το πρόβληµα. Έχουµε τα µηχανήµατα και κά-
θονται. Είναι πολύ σωστή εποµένως η πρόταση που φέρνετε,
κύριε Υπουργέ, γιατί θα µπορέσει να λειτουργήσει ο µηχανισµός
των ΟΤΑ.

Υπάρχει ένα πρόβληµα µε τους προέδρους των κοινοτήτων.
Λύνετε διαδικαστικά, τυπικά και νοµικά προβλήµατα αλλά το ου-
σιαστικό δεν το λύνουµε. Ποιο είναι; Στις αποµακρυσµένες κοι-
νότητες, ένας στην ουσία άνθρωπος εκπροσωπεί το κράτος στην
ευρεία του έννοια είτε την κρατική εξουσία είτε την αυτοδιοί-
κηση. Αυτός είναι ο εκλεγµένος πάρεδρος. Σε αυτόν πρέπει να
δώσουµε κάποιες εξουσίες να έχει τη δυνατότητα να αλλάζει µία
λάµπα, να έχει τη δυνατότητα να αποκαθιστά ένα αγωγό ύδρευ-
σης ή άρδευσης µέχρι να πάει η τοπική αυτοδιοίκηση ή η κρατική
εξουσία να βοηθήσει.

Πρέπει να δούµε αυτές τις περιπτώσεις, κύριε Υπουργέ, προ-
σεχώς. Αν θέλουµε να έχουµε αποκεντρωµένες αρµοδιότητες,
θα πρέπει τους ανθρώπους που πραγµατικά προσφέρουν
ηρωικά στον τόπο τους –εθελοντικά στην ουσία γιατί δεν αµεί-
βονται- να τους δώσουµε 1.000 ευρώ το χρόνο να τα διαχειρί-
ζονται για τα τοπικά πράγµατα του χωριού και να δίνουν
λογαριασµό στο τέλος του έτους στον δήµαρχο της περιοχής.

Είναι πολύ θετικό για το ότι ξεκαθαρίζεται µόνο ο έλεγχος νο-
µιµότητας επί των πράξεων των ΟΤΑ και όχι ο έλεγχος σκοπιµό-
τητος. Υπήρχε στην ουσία άµεση παρέµβαση του Γενικού
Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, όπως και των οργά-
νων του Ελεγκτικού Συνεδρίου στην αυτοτελή λειτουργία των
ΟΤΑ που είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω άλλο χρόνο και θα αναφερθώ τη Δευτέρα περισσό-
τερο επί του νοµοσχεδίου, γι αυτό και το υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε πολύ, κύριε Βλαχογιάννη.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα παρακα-

λούσα να λάβω το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ναι, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, για πέντε λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να

αναφερθώ στη συνεδρίαση που είχαµε πριν από δύο ώρες στη
Διάσκεψη των Προέδρων. Εκεί ετέθησαν ορισµένα ζητήµατα. Και
υποθέτω ό,τι είτε εδώ στην Ολοµέλεια είτε στις επιτροπές είτε
στη Διάσκεψη των Προέδρων είτε στις συναντήσεις του Προ-
εδρείου, συζητούνται ορισµένα ζητήµατα και καταλήγουµε
κάπου. Πρέπει αυτό να εφαρµόζεται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο πολύ σηµαντικό, το οποίο είναι
δεκαεπτά σελίδες, όπως βέβαια είναι το κείµενο από το τυπο-
γραφείο. Και σήµερα που συζητείται το νοµοσχέδιο, κατατίθεται
εκπροθέσµως –µε τον τίτλο «Νοµοτεχνικές βελτιώσεις»- ένα κεί-
µενο δεκατριών σελίδων, όχι τόσο πυκνών, όπως είναι το κείµενο
του τυπογραφείου. Αυτές δεν είναι νοµοτεχνικές βελτιώσεις
αλλά είναι διατάξεις ενός άλλου νοµοσχεδίου. 

Κύριε Πρόεδρε, µε το να µιλούµε και να λέµε τις απόψεις µας
και εντέλει να µιλάµε σε ώτα µη ακουόντων, προφανώς, η Βουλή
έτσι απαξιώνεται. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Ίσα-ίσα που ο Υπουργός άκουσε τις προτάσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Άκουσε όλες τις προτά-
σεις.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πολύ σωστά όλοι οι συνάδελ-
φοι θέλουν -και δικαιούνται και οφείλουν και οι απόντες σήµερα
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οφείλουν κάθε φορά και σήµερα- να τοποθετηθούν.
Αλλά, θέλω να σας πω το εξής, κύριε Πρόεδρε, παρακολου-

θώντας τη συζήτηση από τη µία η ώρα και µετά, µε εξαίρεση το
χρόνο της διασκέψεως. Η συζήτηση ήταν για τα πάντα και ειπώ-
θηκε και κάτι για το νοµοσχέδιο από δυο συναδέλφους πριν λίγο. 

Εδώ, επιτρέψτε µου να τονίσω για άλλη µια φορά την ευθύνη
του Προεδρείου και µε τη δική µας –όλων µας- τη στήριξη, το
Προεδρείο όταν δεν είναι το θέµα σχετικό, πρέπει να επεµβαίνει.
Σήµερα το νοµοσχέδιο είναι του Υπουργείου Εσωτερικών. Ο
Μπαλτάκος ήταν χθες, µπορεί να είναι αύριο, απασχολεί τον
Τύπο κ.λπ.. Δεν είναι δυνατόν –και το βλέπω µονίµως- πολλές
φορές να ανεβαίνουν οι συνάδελφοι στην αρχή της αγορεύσεως
τους και όταν τους διακόψεις, απευθυνόµενοι στο Προεδρείο να
σου λένε «όχι, σχολιάζω την επικαιρότητα». Δεν είναι λειτουργία
του Κοινοβουλίου αυτή. 

Ζητώ συγγνώµη απ’ όλους αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα
και µπορεί οποιοσδήποτε, για οτιδήποτε είτε είναι σοβαρό, είτε
µεγάλο να παίρνει το λόγο. Και πράγµατι, το θέµα αυτό µε τίτλο
«θέµα Μπαλτάκου» είναι πολύ σοβαρό αλλά δεν είναι δυνατόν
να γίνεται αυτό, διότι κάθε µέρα προκύπτουν ζητήµατα που ο κα-
θένας µπορεί να τα θεωρήσει σοβαρότερα από άλλα ή που δεν
δηµιουργούν άλλα προβλήµατα, όπως σωστά άκουσα τώρα από
το συνάδελφο που κατέβηκε, διότι προφανώς άκουσε τα εξ αµά-
ξης για το κόµµα του. Και είναι φυσικό να αρχίζει µια άλλη κου-
βέντα. Και προφανώς, όποιοι είπαν, αυτά τα οποία τον
ενοχλούσαν, θα θέλουν µετά να απαντήσουν. Και τότε τι νοµο-
θετούµε;

Επειδή, κύριε Πρόεδρε, έχετε και εσείς τεράστια πείρα, εγώ
κάνω µία έκκληση σε όλους µας. Διότι µπορεί να απευθύνοµαι
στο Προεδρείο αλλά δυστυχώς τι να κάνει ένα Προεδρείο, όταν
ωρύονται κάποιοι, όποτε πάει να εφαρµόσει τον Κανονισµό; Έκ-
κληση κάνω σε όλους. 

Το νοµοσχέδιο είναι σοβαρό. Εγώ τη Δευτέρα, που θα έχουµε
την επόµενη συνεδρίαση, θα τοποθετηθώ στο νοµοσχέδιο. Αυτό,
όµως, που λέω είναι κρίσιµο. Και ενώ ο Κανονισµός προέβλεπε
είκοσι λεπτά οµιλίας για τον Βουλευτή, µισή ώρα για τον οποιον-
δήποτε Υπουργό και µια ώρα για τον αρµόδιο Υπουργό, οδηγη-
θήκαµε σιγά-σιγά –και νοµίζω ότι καλώς κάναµε- στα πεντάλεπτα
και στα δεκάλεπτα. Αυτό έγινε, για να νοµοθετεί το Κοινοβούλιο
γρήγορα και σωστά. Όχι να γίνει αυτό το…! Δεν θέλω να χρησι-
µοποιήσω την έκφραση. Πρόκειται για µια διαλυτική εικόνα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Πρόεδρε,

έχετε απόλυτο δίκιο. Είναι σύνηθες φαινόµενο, πάρα πολλοί εκ
των οµιλητών να καταναλίσκουν σχεδόν ολόκληρο τον χρόνο που
έχουν επί παντός επιστητού και να έρχονται στο νοµοσχέδιο
προς το τέλος. Να ζητούν δε τον επιπλέον χρόνο, τον οποίο εθι-
µικά νοµίζει ο καθένας ότι µπορεί να δίδεται, µε αποτέλεσµα να
παρατηρείται αυτό το φαινόµενο. 

Θα πρέπει, όµως, την άποψη τη δική σας -που είναι και ορθό-
τατη- να την ενστερνιστούν όλοι οι συνάδελφοι και προπάντων
τα κόµµατα, τα οποία θα συστήσουν στους συναδέλφους Βου-
λευτάς αυτό το οποίο λέει ο Κανονισµός, ότι δηλαδή δεν µπο-
ρούν να αποµακρύνονται από το θέµα το οποίο συζητείται. 

Το πρόβληµα είναι µεγάλο και δεν είναι µόνο στην Ολοµέλεια.
Είναι και στις επιτροπές, όπου ρωτούνται απίστευτα και απίθανα
πράγµατα, µε αποτέλεσµα επί του προβλήµατος που πρέπει να
ερευνήσουµε πολλές φορές να ερχόµαστε να ρωτήσουµε µετά
από µία ολόκληρη ώρα. Και όταν απαγορεύονται οι ερωτήσεις,
γίνονται και οι καταγγελίες για κουκούλωµα. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και δικαίως διαµαρτύρονται οι
Βουλευτές µετά ότι δεν έχουν χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει
τώρα η κ. Κατερίνα Παπακώστα-Σιδηροπούλου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα κάνω µία θεσµικού χαρακτήρα παρατήρηση και µία παρα-
τήρηση επί του Κανονισµού της Βουλής και αµέσως θα µπω στο
νοµοσχέδιο, για να τοποθετηθώ επί συγκεκριµένων θεµάτων.

Η θεσµικού χαρακτήρα παρατήρησή µου έχει να κάνει µε το
επίδικο, επίκαιρο ζήτηµα, στο οποίο κακώς, κατά την άποψή µου,

αναλώθηκαν αποκλειστικά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δια-
κοµµατικά όλου του πολιτικού φάσµατος, χωρίς να αναφερθούν
σχεδόν καθόλου, για να µην πω απολύτως καθόλου στο νοµο-
σχέδιο. 

Όµως, εδώ θέλω να πω ότι ενώ θα ανέµενε κανείς για ένα τέ-
τοιο ζήτηµα σήµερα η Βουλή -πέραν και πλην της Χρυσής Αυγής-
να έχει µία ενιαία θεσµική, δηµοκρατική, κοινοβουλευτική στάση
και στρατηγική απέναντι στο φαινόµενο, εντούτοις παρατηρείται
το ακριβώς αντίθετο, πράγµα εξόχως ανησυχητικό. 

Επιπροσθέτως το κόµµα µου, η Νέα Δηµοκρατία, δέχθηκε µία
ανοίκεια και αήθη επίθεση, η οποία σε καµµία περίπτωση δεν τι-
µάει εκείνους που την απηύθυναν και επιστρέφεται ως µη απο-
δεκτή. 

Έρχοµαι τώρα επί του Κανονισµού. Το Προεδρείο, κύριε Πρό-
εδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλει, όταν ο Υπουργός
τοποθετείται, για να αναγιγνώσκει νοµοτεχνικές βελτιώσεις και
µόνο, να µη δίνει τον λόγο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους των κοµµάτων αλλά να τηρεί τη σειρά του καταλόγου των
οµιλητών, πράγµα το οποίο δεν συνέβη σήµερα και είχαµε αυτήν
τρίωρη συζήτηση επί θεµάτων ασχέτων, βεβαίως, όπως είπα, µε
το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν ανεβαίνει στο Βήµα. Από τη
θέση του αναγιγνώσκονται. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Τώρα επί του
νοµοσχεδίου. Η παρατήρηση που θέλω να κάνω, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, είναι η εξής:

Πρώτα απ’ όλα, το νοµοσχέδιο αυτό είναι, πράγµατι, χρήσιµο
και κρίσιµο και λύνει µία σειρά από ζητήµατα τα οποία έχουν
προκύψει και έχουν ανακύψει και από την εµπειρία την αυτοδιοι-
κητική αλλά και από την καθηµερινή ζωή.

Όµως, οφείλω να εστιάσω την προσοχή µου, ως προερχόµενη
από ένα κόµµα, όπως είναι η Νέα Δηµοκρατία, που στον αξιακό
της κώδικα και στον πυρήνα της πολιτικής της έχει τον άνθρωπο
και µάλιστα εστιάζει κατά προτεραιότητα σε ορισµένες κοινωνι-
κές οµάδες ιδιαίτερα ευαίσθητες και ως εκ τούτου αδύναµες και
να πω ότι ρυθµίσεις, όπως για παράδειγµα για τους τριτέκνους,
η ρύθµιση που έρχεται στην περίπτωση των δικαιούχων σε περί-
πτωση δικαιούχων αδείας εκµετάλλευσης περιπτέρου, σε περί-
πτωση θανάτου δικαιούχου για τις χήρες τους ή αναφορά ή µη
αναφορά στην κατά προτεραιότητα παραχωρουµένων αδειών σε
ποσοστό 30% στους αναπήρους και στα θύµατα πολέµου, για
προφανείς λόγους που δεν χρειάζονται ερµηνεία και εξήγηση,
όπως προβλεπόταν στο ν. 1044/1971, είναι ελλειµµατικές και δεν
είδα, κύριε Υπουργέ, µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις να τροπο-
ποιηθούν επί τα βελτίω και επί τα δικαίω, επί το δικαιότερον. 

Συγκεκριµένα, έχω καταθέσει δύο τροπολογίες. Η µία µεν
αφορά στην προστασία κατά το Σύνταγµα και ειδικότερα, µε το
άρθρο 21 του Συντάγµατος, τις οικογένειες και των µελών της,
καθώς και των ευπαθών κοινωνικών οµάδων και ως αποτελούν-
των αντικείµενο ειδικής φροντίδας του κράτους. Προτείνω, λοι-
πόν, µε την τροπολογία µου να απαλύνουµε τις ήδη βαρύτατα
πληττόµενες από την κρίση ειδικές κατηγορίες του πληθυσµού,
συγκεκριµένα τους πολυτέκνους, τους τριτέκνους, τις µονογο-
νεϊκές οικογένειες, τους απόρους, τα άτοµα µε αναπηρία από
µία επιπλέον οικονοµική υποχρέωση –και άρα, επαχθές οικονο-
µικό βάρος- όπως είναι τα δηµοτικά τέλη. 

Η τροπολογία µου έχει συγκεκριµένο περιεχόµενο, κύριε
Υπουργέ. Δείτε την, σας παρακαλώ. Αξίζει δε να σας πω –για να
προσθέσω στη φαρέτρα των επιχειρηµάτων µου, υπέρ της ανάγ-
κης να τροποποιηθεί το περιεχόµενο αυτής της τροπολογίας
µου- ότι ήδη κάποιες αυτοδιοικήσεις, κάποιο δήµοι συγκεκρι-
µένα, έχουν εφαρµόσει µεµονωµένα εκπτώσεις ή απαλλαγές –
µεµονωµένα όµως- από τα δηµοτικά τέλη σε ορισµένες από τις
παραπάνω κατηγορίες. 

Όµως, χρειάζεται νοµοθετική πρόβλεψη -γι’ αυτό βρισκόµαστε
σήµερα εδώ- χρειάζεται ενιαία προστασία σε όλους τους δήµους
της χώρας για τις οµάδες που σας προανέφερα. Αυτή είναι µία
τροπολογία, την οποία ενθέρµως υποστηρίζω. Και νοµίζω ότι
είναι και δίκαιη και σωστή η νοµοθετική µου αυτή παρέµβαση.

Η άλλη αφορά στην ανάγκη να µεταβιβαστούν, όπως ίσχυε, οι
άδειες των περιπτέρων προς τις συζύγους και τα προστατευό-
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µενα µέλη της οικογένειας των αδειούχων, προκειµένου να διευ-
κολυνθεί µία ευαίσθητη κοινωνική οµάδα, όπως ήταν οι ανάπηροι
και τα θύµατα πολέµου, όπως ήταν οι πολύτεκνοι και τα άτοµα
µε αναπηρία, για λόγους ειδικής προστασίας. Εµείς το νοµοθε-
τήσαµε αυτό κατ’ επιταγή και σαφώς οριζόµενο και περιοριστικά
από το άρθρο 21 του Συντάγµατος. Έτσι ορίζεται εκεί. 

Με την εφαρµογή, λοιπόν, του ν. 4093/2012, τόσο οι σύζυγοι
όσο και τα προστατευόµενα µέλη της οικογένειας των αδειού-
χων, χάνουν το παραπάνω δικαίωµα που η φιλοσοφία του συν-
τακτικού νοµοθέτη ήθελε να προστατεύσει. Εποµένως, η
επαναφορά της µεταβίβασης των αδειών στις οικογένειες των
θανόντων αδειούχων περιπτέρων δεν σηµαίνει δηµοσιονοµική
επίπτωση, δηµοσιονοµικό κόστος, δεν σηµαίνει περιορισµό στην
άσκηση των επαγγελµάτων και είναι ουσιαστικά απόλυτα δικαιο-
λογηµένη συνταγµατική διευκόλυνση για λόγους τους οποίους
προανέφερα και οι οποίοι δεν χρειάζεται περαιτέρω ανάλυση.

Τέλος, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, ότι µετά απ’ αυτές τις παρατηρήσεις, καθώς επίσης κι
άλλων συναδέλφων οι οποίοι µίλησαν πριν από µένα, νοµίζω ότι
τότε θα έχουµε έναν τέλειο νόµο, όταν δηλαδή θα επιλύει προ-
βλήµατα της καθηµερινότητας, χωρίς να χρειάζεται περαιτέρω
νοµοθετική ρύθµιση στο µέλλον για τα ίδια ζητήµατα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

κι εµείς για την τήρηση του χρόνου. 
Το λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σεβόµενος την επισήµανση του

Προεδρείου, της κ. Παπακώστα και ιδιαίτερα του κ. Κακλαµάνη,
δεν στέκοµαι στα ζητήµατα της επικαιρότητας, εφόσον το Σώµα
αναλώθηκε επί επτά ώρες, όπως είπε η κ. Παπακώστα, στο να
συζητά τα ζητήµατα αυτά. 

Θέλω, όµως, να πω -και επιτρέψτε µου να πω ότι εκφράζω και
το Σώµα- πως στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα, κύριε
Πρόεδρε, αρκεί στην Αίθουσα αυτή να συζητάµε, να υπάρχουν
επιχειρήµατα, τεκµήρια και να προχωράει µπροστά βελτιούµενη
η όποια παθογένεια του πολιτικού συστήµατος, που εµείς εδραι-
ώνουµε µε τη στάση και τη συµπεριφορά µας. Στην προοπτική
του χρόνου οι συζητήσεις εδώ πρέπει να γίνονται καλύτερα και
να µπορούµε καθηµερινά να βρίσκουµε τους συµπολίτες µας και
να είµαστε συνεπείς σε αυτό για το οποίο µας έχει στείλει εδώ ο
ελληνικός λαός. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ κι εγώ, µετά τις
εισηγήσεις των συναδέλφων, στα του νοµοθετήµατος. Είναι δογ-
µατικά δεδοµένο ότι ο νόµος που συντάχθηκε και ψηφίστηκε τα
προηγούµενα χρόνια, το 2010, ο ν. 3852, ο γνωστός νόµος «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ», δηµιούργησε παθογένειες, λειτουργικά προβλήµατα
και ζητήµατα τα οποία είναι ιδιαίτερα εµφανή στους νησιωτικούς
δήµους. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα -όπως είπε και ο κ. Βιρ-
βιδάκης, πράγµατι επί µήνες τώρα, από τον Αύγουστο και µετά,
µε τις διαβουλεύσεις, έχουν καταθέσει προτάσεις και οι αυτοδι-
οικητικοί µηχανισµοί αλλά και οι συνάδελφοι που ασχολούνται
µε την αυτοδιοίκηση ή έχουν ασχοληθεί και στο παρελθόν- έχει
λύσει σηµαντικά προβλήµατα, όµως δεν επιλύει όλα τα προβλή-
µατα. 

Ο κύριος Υπουργός και ο κύριος Υφυπουργός, ανέλαβαν την
πρωτοβουλία πολύ σωστά και µε πρότασή τους συστάθηκε αυτή
η διακοµµατική επιτροπή που συζητά τα θέµατα που αφορούν
τις αλλαγές στον «Καλλικράτη». Είµαι σίγουρος ότι στην πορεία
του χρόνου, σε αυτήν την υποεπιτροπή θα συµµετέχουν και αυ-
τοδιοικητικοί φορείς, πέραν των συναδέλφων, ώστε να υπάρχει
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που να µπορεί να αν-
ταποκριθεί στις πραγµατικές προκλήσεις των καιρών, αφού
έχουµε επιφορτίσει την αυτοδιοίκηση µε περισσότερες αρµοδιό-
τητες από ό,τι θα µπορούσε να φανταστεί καθένας µας τα προ-
ηγούµενα χρόνια. 

Κατά συνέπεια, λοιπόν, θα µπορούσαµε να πούµε ότι αυτή η
πρόκληση για το νέο νοµοσχέδιο, θα µπορέσει να αποτρέψει το
δογµατικό αλλά και πρόχειρο -κατά την άποψή µου- νοµοσχέδιο

που είχε σχεδιαστεί το 2010. Μιλώ για δογµατισµό γιατί στα
νησιά µας -το ξέρουµε πολύ καλά εµείς οι νησιώτες- σε κάθε
δήµο και νησί, ιδιαίτερα στα µεγάλα νησιά, προκάλεσε αξεπέρα-
στα προβλήµατα µέχρι και σήµερα. Επίσης, µιλώ και για προχει-
ρότητα, γιατί σύµφωνα και µε παραδείγµατα που έχουν θέσει
συνάδελφοι, θα έπρεπε να θυµηθούµε τη διάταξη που αφορούσε
την υπηρεσία καθαριότητος σε διάφορους δήµους των νησιών,
όταν δεν είχαν δώσει την εντολή σε ιδιώτες για την καθαριότητα
και δεν µπόρεσαν πολύ σύντοµα να δηµιουργήσουν δοµές, αφού
δεν υπήρχε και το απαραίτητο προσωπικό καθαριότητας στα
νησιά, µε αποτέλεσµα πολύ έγκαιρα ο Υπουργός Εσωτερικών
τότε να προχωρήσει σε διορθωτική παρέµβαση.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ανέφερα αυτό το παρά-
δειγµα, για να αντιληφθούµε όλοι εδώ µέσα ότι όταν νοµοθε-
τούµε, πρέπει να υπολογίζουµε και τη νησιωτική Ελλάδα και
ιδιαίτερα να µην προσπερνάµε αυτό που εµείς έχουµε δηµιουρ-
γήσει, θεσπίσει και νοµοθετήσει για τη ρήτρα νησιωτικότητας. 

Είναι αναµφισβήτητο ότι υπάρχουν θετικές αναφορές στο νο-
µοσχέδιο και δεν µπορούµε να τις προσπεράσουµε. Μία από
αυτές, είναι ο θεσµός του Συµπαραστάτη του Δηµότη, που είχε
αδρανήσει στην εφαρµογή του. Γιατί είχε αδρανήσει; Γιατί χρει-
αζόταν η απόλυτη σχεδόν πλειοψηφία των οργάνων. Αυτή δεν
υπήρχε ποτέ, µε αποτέλεσµα τώρα ο νοµοθέτης να διορθώνει
αυτήν τη στρέβλωση και κατά συνέπεια, αν βρεθεί αδιέξοδο, ο
Γραµµατέας Αποκεντρωµένης Διοίκησης να διορίζει τον συµπα-
ραστάτη του δηµότη και έτσι να λειτουργήσει για πρώτη φορά
αυτός ο πολύ σηµαντικός θεσµός. 

Το ίδιο σηµαντική είναι και η ενεργοποίηση του θεσµού του
ελεγκτή νοµιµότητας και η δηµιουργία µίας ανεξάρτητης και αυ-
τοτελούς υπηρεσίας ελέγχου των ΟΤΑ που θα προκύψει από
εξειδικευµένο προσωπικό είτε από την κινητικότητα είτε από τις
µετατάξεις είτε από τις µεταθέσεις, κάτι το οποίο θα µπορέσει
επιτέλους να δώσει λύση στο αδιέξοδο που έχει δηµιουργηθεί
αυτές τις δεκαετίες, αυτά τα τελευταία χρόνια, ιδιαίτερα από τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και µετά, σε όλες τις περιφέρειες της χώρας.

Στα θετικά του νοµοσχεδίου, προσµετράται το γεγονός ότι
είναι επιτέλους δεδοµένο το ακατάσχετο της µισθοδοσίας για
δήµους που έχουν οφειλές. Πολλοί δήµοι έχουν οφειλές προς
τρίτους ή προς προµηθευτές και δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα η
διαδικασία ρύθµισης και εξόφλησης. Κάποιοι απ’ αυτούς έχουν
προσφύγει σε ένδικα µέσα. 

Συνεπώς, είναι απαραίτητη η συγκεκριµένη ρύθµιση και ευελ-
πιστώ, κύριε Υπουργέ, το Υπουργείο να αντιµετωπίσει σταδιακά
και τις περιπτώσεις εξόφλησης των χρεών των δήµων.

Επίσης, είναι θετική η αναφορά που έχει γίνει και από τον ει-
σηγητή για το θέµα των ρυθµίσεων αναφορικά µε τα χρέη που
έχουν οι πολίτες προς τους δήµους. Μειώνονται τα πρόστιµα και
οι προσαυξήσεις και –το πιο βασικό- δίνεται η δυνατότητα να
αποπληρώσουν σε εκατό δόσεις τα χρέη για εξόφληση των οφει-
λών τους. 

Χαίροµαι επίσης που µε το νοµοσχέδιο δίνεται η δυνατότητα
στους δήµους να πάρουν αναγκαίο προσωπικό πέραν των συµ-
βάσεων των δύο µηνών. Αναφέρθηκε και ο κ. Βλαχογιάννης σ’
αυτό. Είναι µία σηµαντική ρύθµιση. Ιδιαίτερα για τη θερινή πε-
ρίοδο στα νησιά µας, είναι µία απαραίτητη προϋπόθεση το να
µπορέσουν να λειτουργήσουν αυτές οι δοµές όπως θα πρέπει,
γιατί το προσωπικό που ήταν µέχρι τώρα µόνο για δύο µήνες δεν
µπορούσε να είναι αποτελεσµατικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω ότι υπήρχε
µία παθογένεια, εξαιτίας του γεγονότος ότι σε διάφορες δοµές
των ΟΤΑ υπήρχε συσσωρευµένο προσωπικό και ο δήµαρχος και
το δηµοτικό συµβούλιο δεν µπορούσαν να µετακινήσουν προσω-
πικό στα νοµικά πρόσωπα. Τώρα, λοιπόν, δίνεται οριστικά αυτή
η απάντηση, αφού χωρίς να χάσει τα εργασιακά δικαιώµατά του,
το προσωπικό έχει το δικαίωµα να µετακινηθεί από τα νοµικά
πρόσωπα του δήµου.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε δύο σηµαντικές διατάξεις του
νοµοσχεδίου, στα άρθρα 38 και 21 που συνδέονται µε πρωτο-
βουλίες που κι εγώ ανέλαβα το προηγούµενο διάστηµα αλλά και
άλλοι συνάδελφοι. Ιδιαίτερα για τα νησιά αυτές οι πρωτοβουλίες
έχουν βαρύτητα, αφού αντιµετωπίζουν σηµαντικά ζητήµατα που
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έχουν δηµιουργήσει οι παθογένειες του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» το προ-
ηγούµενο διάστηµα.

Όπως γνωρίζετε, η Ρόδος για παράδειγµα, υπέστη µία φοβερή
περιβαλλοντική και οικολογική καταστροφή το προηγούµενο διά-
στηµα και αυτό κυρίως εξαιτίας του ότι δεν µπορούσε να λει-
τουργήσει η εφαρµογή της ΕΤΑΙΠΡΟΦΥΚΑ, µιας εταιρείας
πρόληψης φυσικών καταστροφών που υπήρχε, µίας αστικής µη
κερδοσκοπικής εταιρείας που είχαν συστήσει οι δέκα προηγού-
µενοι καποδιστριακοί δήµοι. Το αποτέλεσµα ήταν, να µην µπο-
ρέσει να υπάρξει έγκαιρη πρόβλεψη και αντιµετώπιση αυτής της
φυσικής καταστροφής, µε τις γνωστές συνέπειες. Δεν υπήρχε
δηλαδή καµµία στοιχειώδης δοµή πολιτικής προστασίας στα
µικρά νησιά, κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω λίγο χρόνο ακόµα.
Από τον Αύγουστο του 2012, είχα καταθέσει στον Υπουργό κ.

Στυλιανίδη εµπεριστατωµένη πρόταση και ιδιαίτερες αναφορές.
Το ίδιο έπραξα και µε την ανάληψη των καθηκόντων του κ. Μιχε-
λάκη και των δικών σας. Τώρα πλέον είναι δεδοµένο ότι µ’ αυτό
το άρθρο ρυθµίζεται αυτή η παθογένεια και η εταιρεία θα µπο-
ρέσει να λειτουργήσει στα νησιά µας, δηλαδή να υπάρχει πολι-
τική προστασία από το Αγαθονήσι µέχρι και το Καστελλόριζο. 

Θα κάνω µία ιδιαίτερη αναφορά στο άρθρο 21, που ρυθµίζει
θέµατα χρηµατοδότησης για τουριστική προβολή, κάτι που είναι
µία σηµαντική πρόβλεψη ιδιαίτερα για τα νησιά µας, αφού θα
µπορεί καθένα από τα νησιά να προβάλλει στο εξωτερικό τα ιδι-
αίτερα χαρακτηριστικά του, τις φυσικές οµορφιές αλλά και τις
δυνατότητές του, κάτι το οποίο δεν µπορεί να κάνει αν δεν υπάρ-
χει αυτή η πρόβλεψη, αφού γνωρίζουµε πολύ καλά ότι ο ΕΟΤ,
λόγω της δηµοσιονοµικής προσαρµογής και των νέων δεδοµέ-
νων, δεν έχει τη δυνατότητα να χρηµατοδοτήσει για κάθε νησί
αυτά τα δεδοµένα. Οι δήµοι αποτελούν ιδιαίτερους τουριστικούς
προορισµούς. Κατά συνέπεια, αυτό το άρθρο λύνει προβλήµατα.
Γνωρίζουµε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι και η Υπουργός Του-
ρισµού έχει αναγνωρίσει την αναγκαιότητα αυτής της δοµής.
Κατά συνέπεια, είναι πολύ θετική αυτή η ρύθµιση που κάνετε.

Κύριε Υπουργέ, εν κατακλείδι καταθέτω ένα σχέδιο διορθωτι-
κών παρεµβάσεων που προτείνει η ΠΕΔ Νοτίου Αιγαίου. Κάποιες
απ’ αυτές τις έχετε ενσωµατώσει. Νοµίζω ότι µε την πάροδο του
χρόνου µε το νέο νοµοσχέδιο θα κατατεθούν και οι υπόλοιπες.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι είναι αναγκαία η
προϋπόθεση της σύντοµης ολοκλήρωσης αυτών των διαβουλεύ-
σεων που γίνονται στην υποεπιτροπή και πρέπει να έλθει ένα
ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το λόγο έχει ο

κ. Υψηλάντης.
Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ για την τήρηση του χρόνου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, το κράτος έχει συνέχεια. Όποιες αντιρρήσεις κι αν
υπάρχουν για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», κοινός τόπος είναι η ανάγκη
άµεσης τροποποίησης ρυθµίσεων που εγκλωβίζουν και τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης αλλά και τις ίδιες τις τοπικές
κοινωνίες. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Κακλαµάνη, πράγµατι θα συµφωνήσω
µαζί σας ότι σήµερα ένα τέτοιο σηµαντικό νοµοθέτηµα εγκλωβί-
στηκε στη συζήτηση ενός θλιβερού περιστατικού και µε ιδιαίτε-
ρες κορώνες. 

Ιδιαίτερα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, αυτό που αισθάνθηκε
κανείς είναι αυτό που λέει ο λαός µας «φωνάζει ο κλέφτης για
να φοβηθεί ο νοικοκύρης». Ξέχασαν φαίνεται, ότι εξαιτίας της
αποστολής τριάντα εννέα φακέλων στη δικαιοσύνη από τον
Υπουργό κ. Δένδια κινήθηκε η δικαιοσύνη, προκειµένου να εξε-
τάσει το φαινόµενο αυτό και να συλλέξει τέτοια στοιχεία που
οδήγησαν τη Βουλή να εξετάσει και περιπτώσεις Βουλευτών του

φασιστικού-ναζιστικού κόµµατος της Χρυσής Αυγής για συµµε-
τοχή τους και ενέργεια σε εγκληµατική οργάνωση.

Ξέχασε φαίνεται ο ΣΥΡΙΖΑ ότι ακόµα και στη θλιβερή περί-
πτωση που συνέβη, ως Αριστερό κόµµα αυτό που θα έπρεπε να
προβάλλει πρωτίστως, ήταν η απαράδεκτη προβολή από το φα-
σιστικό-ναζιστικό κόµµα -κάτι το οποίο παραπέµπει σε άλλες επο-
χές- ενός παρανόµως αποκτηθέντος µέσου, ενός βίντεο. Και εδώ
µιλάµε µεταξύ ανθρώπων οι οποίοι αφήνουν στο περιθώριο το
λαϊκισµό και πρέπει να λένε τα πράγµατα µε το όνοµά τους.

Όµως αυτό είναι πράγµατι αυτό το οποίο επιδιώκουν. Το µόνο
που καταφέρνουν, είναι να ενδυναµώσουν δυστυχώς τα υπολείµ-
µατα της εσωστρέφειας του ελληνικού πολιτικού συστήµατος,
που δυστυχώς ακόµα και σήµερα επιδιώκουν να καλλιεργούν.
Είναι πράγµατι ένα περιστατικό που παραπέµπει, όπως προείπα,
σε θλιβερές ιστορίες της ελληνικής ιστορίας –κύριε Πρόεδρε,
θυµάστε το 1964, το 1965 πώς λειτουργούσαν ορισµένοι- που σί-
γουρα προσβάλλει τη δηµοκρατική αισθητική του καθενός µας
και στάθηκε αφορµή να πυροδοτήσει την προσφιλή τακτική κρυ-
πτοµένων και εµφανών εχθρών της Κυβέρνησης για την υπό-
θαλψη της πολιτικής οµαλότητας που έχει τόση ανάγκη σήµερα
ο τόπος. 

Σε καµµία όµως περίπτωση δεν θα εµποδίσει αυτό που υπάρ-
χει στη συνείδηση της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού µε τις
θυσίες του, που το βλέπει στις επιλογές του Αντώνη Σαµαρά και
της Νέας Δηµοκρατίας. Η χώρα µας να σταθεί στα πόδια της και
να βγει απ’ αυτήν την κρίση. 

Οι Έλληνες πολίτες είναι βέβαιοι ότι τα δύσκολα τελειώνουν
και τώρα προχωράµε σε επιλογές που θα δώσουν προβάδισµα
και στην κοινωνία και στην ανάπτυξη. Είναι αλήθεια, κύριε
Υπουργέ, ότι ο χώρος της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι στήριγµα
της ανάπτυξης. Το δε υπό ψήφιση σχέδιο νόµου, αποτελεί µια
ουσιαστική πρώτη παρέµβαση, σύµφωνα και µε τις προτάσεις
της Κεντρικής Ένωσης Δήµων, αλλά και των περιφερειών, προς
την κατεύθυνση αυτή. 

Άµεσα πρέπει να αντιµετωπιστούν και τα πιεστικά προβλήµατα
των νησιωτικών δήµων, όχι αποσπασµατικά αλλά συνολικά.

Αυτό δε που µου προκαλεί µεγάλη εντύπωση τόσο κατά τις
συζητήσεις στην επιτροπή αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια είναι
η άρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να υιοθετήσει ακόµα και τις διορθωτικές
αυτές παρεµβάσεις προς όφελος των τοπικών κοινωνιών και της
τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Φώναζαν και φωνάζουν για την υποστήριξη εργαζοµένων. Πού
είναι τώρα να έρθουν να υποστηρίξουν, πράγµατι, την υιοθέτηση
των προγραµµατικών συµβάσεων που προβλέπονται σ’ αυτό το
νοµοσχέδιο όσον αφορά τη λειτουργία των εταιρειών για την
προστασία του περιβάλλοντος, όπως της ΕΤΑΙΠΡΟΦΥΚΑ στη
Ρόδο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πού είναι όλοι αυτοί οι κύριοι
που κόπτονται υπέρ του πολιτισµού, υπέρ της προβολής του του-
ρισµού, κάτι για το οποίο έχουν δικαίωµα οι δήµοι -κι έχουν στη-
ρίξει αυτήν την τουριστική ανάπτυξη σε όλη την Ελλάδα οι δήµοι
και οι παλιές κοινότητες- να έχουν τη δυνατότητα να χρηµατο-
δοτήσουν τέτοιες πρωτοβουλίες και να τις υιοθετήσουν; Είναι
απόντες, όπως απόντες είναι στα µεγαλύτερα προβλήµατα και
στα θέµατα που αντιµετωπίζει σήµερα πιεστικά ο ελληνικός
λαός. Το µόνο που τους ενδιαφέρει είναι το σόου. Αυτήν τη
στιγµή, παρευρίσκεται µία µόνο συνάδελφος από το ΣΥΡΙΖΑ που
παρακολουθεί αυτήν τη σηµαντική συζήτηση για τα θέµατα της
τοπικής αυτοδιοίκησης και τα θέµατα που απασχολούν τους ΟΤΑ
της χώρας µας.

Αποδίδοντας τα εύσηµα ως προς αυτό που πρώτος έθεσα
στην τοπική κοινωνία, για την επίλυσή του, πριν ακόµα εκλεγώ
Βουλευτής και υποστήριξα µε παρρησία και θάρρος σε όλες τις
επιτροπές, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ωστόσο ότι σε ένα άλλο ση-
µαντικό ζήτηµα έχουµε µείνει πίσω και θα σας το πω ευθέως. Δεν
αρκούν για το δηµοτικό φόρο Δωδεκανήσου, την περίπτωση τη
µοναδική που έχουµε στην Ελλάδα, οι διατάξεις αυτές για τις
ρυθµίσεις των χρεών. Πρέπει να το δούµε ξεκάθαρα και πρέπει,
κύριε Υπουργέ, να υιοθετηθούν κάποια άµεσα και πιεστικά αιτή-
µατα, διότι σε αυτήν τη συγκυρία και σε αυτήν την κρίση δεν πάει
άλλο. Καλείται, δηλαδή, αυτήν την ώρα ο έµπορος καπνού, ο έµ-
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πορος τσιγάρων, να πληρώνει 1% ή ένα άλλο ποσοστό πολύ
υψηλό επί του εισοδήµατός του σε δηµοτικό φόρο. Πρέπει, όχι
στη γενική θεώρησή του, αλλά εδώ και τώρα αυτό να διορθωθεί. 

Επίσης, θεωρώ ότι επειδή δεν αποτελεί φόρο, όπως άλλοι,
αλλά είναι υιοθετηµένος φόρος βάσει ειδικών διατάξεων, πρέπει
να αναφερθούν οι ειδικές διατάξεις. Έχουµε δώσει σχετικά ση-
µειώµατα, έχουν παρουσιαστεί όλες αυτές οι προτάσεις και θα
ήθελα να σας παρακαλέσω να υιοθετηθούν έτσι όπως ο Δήµαρ-
χος της Ρόδου, το δηµοτικό συµβούλιο και ο δήµος τα έχουν
προτείνει. Δεν αφορούν ούτε τον κ. Στουρνάρα ούτε την Κυβέρ-
νηση ούτε κανέναν, αφορά τους Δωδεκανήσιους. 

Γιατί, λοιπόν, να µην υιοθετηθούν ως έχουν; Έχετε αυτήν τη
δυνατότητα κι είναι θερµή µου παράκληση αυτό να γίνει άµεσα,
κύριε Υπουργέ. Περιµένουµε τη Δευτέρα αυτά τα σηµεία να
έχουν υιοθετηθεί.

Επίσης, θα ήθελα να σας παρακαλέσω µία πρόσθεση στις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις να τη δούµε καλύτερα, µη τυχόν και το
επιδιωκόµενο για τις συνεργασίες και τις προγραµµατικές συµ-
βάσεις µε εταιρείες που έχουν ως σκοπό την προστασία του πε-
ριβάλλοντος -µία νοµοτεχνική συµπλήρωση που έγινε σήµερα
από το Υπουργείο- αναιρέσει το σκοπό για τον οποίο υιοθετή-
θηκε η συγκεκριµένη διάταξη. 

Περιµένουµε και την υιοθέτηση της τροπολογίας Λοβέρδου
για τα δηµοτικά ακίνητα, µε όποιες άλλες συµπληρώσεις, προ-
κειµένου να ολοκληρώσουµε την τοποθέτησή µας. 

Με αυτές τις σκέψεις δηλώνω ότι θα υπερψηφίσω το συζητού-
µενο σχέδιο νόµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

κ. Ταµήλος.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΑΜΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, κύριε Κακλαµάνη, εµείς που µένουµε τελευταίοι
κι έχουµε δει όλο το «έργο» -ας πούµε- µπορούµε να πούµε και
σωστότερα πράγµατα, κάνοντας µία σύνοψη. 

Έτσι, λοιπόν, κι εγώ δεν µπορώ παρά να σχολιάσω το γεγονός
της ηµέρας, που αφορά το Γραµµατέα της Κυβέρνησης κ. Μπαλ-
τάκο. Τιµώ την προσφορά του κ. Μπαλτάκου στην παραγωγή του
νοµοθετικού έργου. Πολλές φορές βοήθησε να βρεθούν λύσεις
σε νοµοθετικές παρεµβάσεις που ως Βουλευτής ζήτησα και
θεωρώ ότι προσέφερε έργο υποστηρίζοντας το έργο των Υπουρ-
γών της Κυβέρνησης. Φυσικά, αυτό δεν άρεσε στην Αντιπολί-
τευση και γι’ αυτό πολλές φορές οι επιθέσεις στο πρόσωπό του
ήταν διαρκείς κι επίµονες. 

Όµως, στο ζήτηµα της προσωπικής του ανάµειξης σε πολιτικά
ζητήµατα και ειδικά στις σχέσεις του µε στελέχη της Χρυσής
Αυγής θεωρώ ότι έκανε λάθος και υπέρβαση των πολιτικών
ορίων.

Εξέθεσε την Κυβέρνηση και ειδικότερα τον Πρωθυπουργό, ο
οποίος ήταν προσωπικός του φίλος, όπως είπε. Μπορώ να πω
µάλιστα ότι πρόδωσε την εµπιστοσύνη του Πρωθυπουργού και
ανέλαβε την ευθύνη να συναλλάσσεται µε έναν υβριστή, έναν
υπονοµευτή του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και του Κοινοβου-
λίου. Ήταν µεγάλο λάθος.

Εµείς όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, δεν επιθυ-
µούµε καµµιά συναλλαγή µε το κόµµα και τα στελέχη της Χρυ-
σής Αυγής. Η υπόθεση αυτή πρέπει να αποτελέσει αφορµή για
ένα ξεκαθάρισµα των στόχων. Και ο Πρωθυπουργός πρέπει να
πάρει πρωτοβουλίες που θα εµπεδώσουν την πεποίθηση ότι η
Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα της εθνικής ευθύνης, στο οποίο
δεν έχουν θέση οι θιασώτες και συνοµιλητές της άκρας Δεξιάς.
Υπάρχει ανάγκη για ένα νέο ξεκίνηµα της χώρας σε οικονοµικό
και θεσµικό επίπεδο, µε συσπείρωση των δηµοκρατικών δυνά-
µεων και αυτό πρέπει να γίνει άµεσα µε πρωτοβουλίες του Πρω-
θυπουργού Αντώνη Σαµαρά.

Όφειλα να κάνω αυτήν την παρέµβαση και τώρα θα µου επι-
τρέψετε να µπω για λίγο και στο σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο
εξαντλήσαµε, κύριε Υπουργέ. Προφανώς µε αυτό το νοµοσχέδιο,
δεν µπορούµε να λύσουµε όλα τα προβλήµατα που εκκρεµούν
στην τοπική αυτοδιοίκηση µε την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
και από τις µετέπειτα διάφορες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που
έγιναν προκειµένου να λύσουν τα προβλήµατα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, πιστεύω ότι η επιτροπή που ορίστηκε µε πρω-
τοβουλία του Υπουργού κ. Μιχελάκη και η οποία ξεκίνησε να συ-
νεδριάζει µε µια ατζέντα, αρχής γενοµένης από την πρώτη
συνεδρίαση µε τον κ. Μιχελάκη, θα προχωρήσει την επόµενη
βδοµάδα σε συνεδρίαση µε την ΚΕΔΚΕ. Και νοµίζω ότι σιγά-σιγά
θα βάλουµε τα προβλήµατα στο τραπέζι, έτσι ώστε µε στόχο
µέχρι τις 30 Αυγούστου, που λήγει αυτή η θητεία των δηµοτικών
και περιφερειακών αρχών, να έχει διορθωθεί κατά το δυνατόν το
θεσµικό πλαίσιο και οι νέες δηµοτικές αρχές, που από την 1η Σε-
πτεµβρίου µε την ψήφο των Ελλήνων πολιτών κατά τόπους θα
επιλεγούν, να έχουν ένα πιο εύχρηστο νοµοθετικό πλαίσιο και
ένα καλύτερο οικονοµικό περιβάλλον, προκειµένου να κάνουν τη
δουλειά τους καλύτερα.

Θα ήθελα, λοιπόν, να θίξω ορισµένα θέµατα, τα οποία δεν
έχουν λυθεί, παρά το γεγονός ότι είµαστε στην τέταρτη συνε-
δρίαση.

Το άρθρο 4 για τον Συµπαραστάτη του Δηµότη. Ο θεσµός του
Συµπαραστάτη του Δηµότη νοµίζω ότι είναι σωστός, εφόσον το
πρόσωπο που θα επιλεγεί είναι εκείνο το οποίο θα υποστηρίζει
τον δηµότη ως προς τα προβλήµατα που έχει µε τη δηµοτική
αρχή. Ποιος θα πάει στον Συµπαραστάτη του Δηµότη, αγαπητοί
συνάδελφοι; Θα πάει ο πολίτης εκείνος ο οποίος δεν βρίσκει
απάντηση στα προβλήµατά του από τις υπηρεσίες του δήµου και
από τη δηµοτική αρχή και τους αντιδηµάρχους. Άρα, το πρό-
σωπο προφανώς δεν µπορεί να είναι ένας πολιτικός φίλος του
ίδιου του δηµάρχου.

Εδώ το πλαίσιο ήταν τόσο πολύ ασφυκτικό που εντός δύο
µηνών έπρεπε να ψηφίσουν τα δηµοτικά συµβούλια. Αποτέλε-
σµα, µόνο τριάντα πέντε δήµοι έχουν επιλέξει Συµπαραστάτη του
Δηµότη και οι υπόλοιποι τριακόσιοι δεν έχουν.

Θεωρώ ότι µετά τη συζήτηση που έγινε, το πρέπον και το
σωστό είναι, πρώτον, η παράταση της προθεσµίας των δύο
µηνών σε έξι µήνες, έτσι ώστε οι δηµοτικές αρχές, αφού έχουν
λύσει τα υπόλοιπα οργανωτικά προβλήµατα, να πάνε στο επό-
µενο βήµα της επιλογής του Συµπαραστάτη του Δηµότη. Και στο
διάστηµα των έξι µηνών, να γίνονται διαδοχικές συνεδριάσεις σε
κάθε συµβούλιο, έως ότου βρεθεί το κατάλληλο πρόσωπο που
θα αποσπάσει τη συναίνεση των 2/3. Και εδώ θα πρέπει τα πρό-
σωπα που δεν ψηφίζονται σε µια συνεδρίαση να αντικαθίστανται
από άλλα πρόσωπα, τα οποία µε προτάσεις τριών δηµοτικών
συµβούλων να µπορούν να εκλέγονται.

Στο τέλος, µετά την παρέλευση του εξαµήνου, αν δηλαδή σε
έξι µήνες ένα δηµοτικό συµβούλιο που θα συνεδριάσει τρεις,
τέσσερις, πέντε φορές, δεν επιλέξει ένα πρόσωπο, τότε ο Γενι-
κός Γραµµατέας της Αποκεντρωµένης Διοίκησης να µπορεί µε-
ταξύ των υποψηφίων να επιλέξει κάποιον για Συµπαραστάτη του
Δηµότη.

Δεύτερον, έχουµε ένα πρόβληµα, το οποίο δεν αντιµετωπίζεται
µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία, οφείλω όµως να το
αναφέρω, γιατί είναι αίτηµα πολλών δηµοτικών συµβούλων, κυ-
ρίως πρώην, οι οποίοι παλιά υπηρετούσαν στους καποδιστρια-
κούς δήµους, οι οποίοι ταλαιπωρούνται από τη διευθέτηση που
έγινε µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Εκεί καταργήθηκαν τα νοµικά πρό-
σωπα των δήµων, δηµοτικές επιχειρήσεις, κοινωφελείς, ΔΕΗΑ,
σε όλους τους δήµους, επτά-οκτώ δήµοι ενώθηκαν σε ένα δήµο,
πλην όµως µεταφέρθηκαν τα χρέη, τα ανέλαβαν οι νέοι δήµοι,
όµως οι παλιές ποινικές ευθύνες ακολουθούν τους συµβούλους
ακόµη και σήµερα, µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να βρουν την
ησυχία τους, τη στιγµή που πολλοί απ’ αυτούς δεν πολιτεύτηκαν.

Επίσης, θέλω να αναφερθώ στο θέµα του άρθρου 7, το οποίο
αποσύρθηκε. Πρέπει, όµως, σίγουρα να επαναφερθεί, διότι είναι
άστοχο να εµµείνουµε στο δίµηνο καθόσον οι ανάγκες των νη-
σιών αλλά και των ορεινών περιοχών, δεν εξυπηρετούνται µε
συµβάσεις δύο µηνών.

Επίσης, στο θέµα των παραποµπών και των πληµµεληµάτων,
τα οποία υπάρχουν στο συµβούλιο, θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ
θετική η νοµοθετική πρωτοβουλία. Θα λύσει ένα µεγάλο πρό-
βληµα. Θεωρώ, όµως, ότι και αυτό που έθεσε η Αντιπολίτευση,
αυτή η ρύθµιση να επεκταθεί και στους υπαλλήλους, οι οποίοι
να µην οδηγούνται στην απόλυση εάν παραπεµφθούν για πληµ-
µέληµα, είναι και αυτό σωστό.
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Τέλος, είναι πολύ θετική η παρέµβαση στο άρθρο 16, για τη
µείωση του χρόνου δύο συν δύο που ήταν πριν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, σε µισό λεπτό κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό ότι στο άρθρο 40, ορίζεται το

ποσοστό 1,5% επί των τακτικών εσόδων να κατανέµεται µε απο-
φάσεις δηµοτικών συµβουλίων σε φορείς τους οποίους ο δήµος
θέλει να βοηθήσει. Επίσης, είναι πολύ σηµαντική και η παράταση
της λειτουργίας της λήξης της θητείας των ΦΟΔΣΑ µέχρι 31-12-
2015.

Σ’ ό,τι αφορά τις υπόλοιπες ρυθµίσεις στο άρθρο 53 που αφο-
ρούν τις διευθετήσεις των χρεών των πολιτών προς τους δήµους,
όπου εκεί υπάρχουν αιτήµατα φορέων για τη µείωση του επιτο-
κίου και την αύξηση της περικοπής των τόκων και των προσαυ-
ξήσεων θα αναφερθώ στη συζήτηση κατ’ άρθρον.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, εξαντλήθηκε ο κατάλογος των αγορητών όσον
αφορά τις πρωτολογίες.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών,
ο κ. Γρηγοράκος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα θα
ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους οµιλητές και όλους τους πα-
ρόντες τώρα εδώ για τις πραγµατικά εύστοχες παρατηρήσεις
τους. 

Θα ήθελα να πω στον πρώην Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Κα-
κλαµάνη, ότι το νοµοσχέδιο είναι δεκαεπτά σελίδες τυπογρα-
φείου και οι νοµοθετικές ρυθµίσεις είναι δεκατρείς, γιατί
καθίσαµε µε ευλάβεια οι Βουλευτές της συγκεκριµένης επιτρο-
πής αλλά και όλοι οι φορείς και συζητήσαµε πάρα πολύ προσε-
κτικά και κάναµε πολλές προτάσεις από τη διαβούλευση που
είχαµε κατά τις ηµέρες της συνεδρίασης της αρµόδιας επιτρο-
πής αποδεκτές.

Δεν µπορούσα να µην µπω, όµως, στα γεγονότα για λίγο, γιατί
το νοµοσχέδιο αυτό αδικείται. Και αδικείται, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, διότι -χωρίς να θέλουµε να πούµε τίποτα για κανέναν-
µε τον Υπουργό, τον κ. Γιάννη Μιχελάκη, από τις 2 Ιουλίου του
2013, µόλις πήγαµε στο Υπουργείο δηλαδή µετά από µια εβδο-
µάδα, ξεκινήσαµε τη διαβούλευση για αυτό το νοµοσχέδιο.

Μπορώ να σας διαβεβαιώσω µάλιστα ότι πήγα σε όλες τις πε-
ριφέρειες, σε πάρα πολλούς νοµούς. Επ’ ευκαιρία, για τη διαφά-
νεια που µιλάγαµε µε τον κ. Σούρλα, για την τοπική αυτοδιοίκηση
συναντήσαµε όλους τους θεσµούς και τους φορείς της κάθε πε-
ριοχής. Μάλιστα το τελευταίο χρονικό διάστηµα, µου δόθηκε η
ευκαιρία να πάµε και στις αποκεντρωµένες διοικήσεις αλλά και
στις περιφέρειες και να συζητήσουµε το νοµοσχέδιο που σήµερα
έρχεται στα χέρια σας.

Θέλω να ευχαριστήσω, λοιπόν, όλους τους δηµάρχους, τους
περιφερειάρχες, τους γενικούς γραµµατείς της αποκεντρωµένης
διοίκησης αλλά βέβαια και όλους τους ανθρώπους οι οποίοι µόχ-
θησαν για αυτό το νοµοσχέδιο.

Θα ήταν, λοιπόν, παράλειψή µου να µην πω ότι η πολιτική είναι
διαχείριση της καθηµερινότητας, των συµβόλων, είναι διαχείριση
και η επιτυχία στο εφικτό. Θα ήθελα να πω για το γεγονός που
απορρόφησε τις οµιλίες όλων των συναδέλφων και των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων που συνέβη χθες µε τον κ. Μπαλτάκο:
«Δρυός πεσούσης πας ανήρ ξυλεύεται».

Το πρόβληµα ήταν υπαρκτό µε τον κ. Μπαλτάκο. Ο κ. Μπαλ-
τάκος πιστεύω ότι δεν µπόρεσε να διαχειριστεί τη µεγάλη εξου-
σία που του έδωσαν οι δύο Αρχηγοί των κοµµάτων της
συγκυβέρνησης, ο κ. Σαµαράς και ο κ. Βενιζέλος, και βέβαια κά-
ποια στιγµή και η ΔΗΜΑΡ. Θέλω να το πω αυτό, γιατί ο καθένας
µας έχει το δικαίωµα να υπερασπίσει τον εαυτό του αλλά νοµίζω
ότι όταν κάνεις ένα τόσο µεγάλο λάθος, δεν βγαίνεις πάλι παγα-
νιά για να συνεχίσεις το λάθος.

Από το Βήµα της Βουλής, θέλω να πω στον κ. Μπαλτάκο να
έχει ένα µακρύ δρόµο, αλλά νοµίζω ότι ο δρόµος δεν τελειώνει

µε το να βγαίνεις κάθε µέρα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και
να διαιωνίζεις το λάθος σου. 

Από την πρώτη στιγµή, τα τρία κόµµατα που κάναµε αυτό το
πρωτόγνωρο εγχείρηµα για την Ελλάδα, προτεραιότητα µας
ήταν να διασφαλίσουµε την πολιτική σταθερότητα, να εγγυη-
θούµε την παραµονή της Ελλάδας στην Ευρωζώνη, να ενισχύ-
σουµε την ευρωπαϊκή µας προοπτική, να πετύχουµε τη
δηµοσιονοµική µας προσαρµογή, να αµβλύνουµε τις κοινωνικές
συνέπειες των πολιτικών που ακολουθήσαµε, να δηµιουργή-
σουµε τις προϋποθέσεις για την έξοδο από την κρίση. Τέτοια γε-
γονότα και άλλα, δεν βοηθούν την πολιτική σταθερότητα. 

Μετά τις εκλογές του Ιουνίου του 2013, επιλέξαµε την κυβερ-
νητική συνεργασία µε τη Νέα Δηµοκρατία, και τη ΔΗΜΑΡ, µε ένα
και µοναδικό κριτήριο, να υπηρετήσουµε τους παραπάνω στό-
χους. Αυτό δεν κατάλαβαν πολλοί από εµάς και µάλλον ο κ.
Μπαλτάκος περισσότερο. Η συµπαράταξή µας µε τη Νέα Δηµο-
κρατία ήταν µία επιλογή που υπαγορευόταν από την πρώτη βα-
σική µας εθνική προτεραιότητα, την αποφυγή της ακυβερνησίας,
την ανάκαµψη της χώρας, την πολιτική σταθερότητα. Αυτό κά-
ναµε. 

Πρέπει να το καταλάβουµε όλοι µας, ότι τα πράγµατα δεν είναι
εύκολα ούτε ήταν εύκολα και ότι η σύµπραξη των δύο κοµµάτων,
δεν σηµαίνει κατάλυση της πολιτικής τους αυτονοµίας. Οι δια-
φορές τους είναι υπαρκτές και ουσιαστικές. Τα συγκυβερνώντα
κόµµατα, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία σήµερα, δεν έθεσαν τον
εαυτό τους ούτε το ένα ούτε το άλλο σε χειµερία νάρκη. Δεν εξι-
σώθηκαν αλλά ούτε αφοµοίωσε το ένα το άλλο. Το καθένα προ-
βάλλει και οφείλει να προβάλλει το δικό του πολιτικό λόγο, χωρίς
να τον συγχέει όµως µε τον κοινό προγραµµατικό λόγο και το κυ-
βερνητικό πλαίσιο της Κυβέρνησης. Οι θέσεις και οι απόψεις των
δύο κοµµάτων που συγκυβερνούν σήµερα, κρίνονται και αξιολο-
γούνται χωρίς σκοπιµότητες και υστεροβουλίες. 

Είναι ανεπίτρεπτος, ανιστόρητος και απαράδεκτος ο ισχυρι-
σµός που ακούστηκε, σήµερα µάλιστα στη Βουλή των Ελλήνων,
ότι το ΠΑΣΟΚ έχει συνταχθεί µε τον Πρωθυπουργό κ. Σαµαρά
και συνιστά πολιτική του συνιστώσα. Όχι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επιµένουµε στην αυτονοµία και έχουµε την αυτονοµία.
Διότι το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία είναι ιστορικές παρατά-
ξεις του τόπου, που η κάθε µία κουβαλά στις αποσκευές της το
δικό της αξιακό, αλλά και κυβερνητικό φορτίο. Το κυβερνητικό
της παρελθόν δεν βρίσκεται στο απυρόβλητο. Κανείς µας δεν
είναι στο απυρόβλητο. Ποτέ δεν ήταν κανείς στο απυρόβλητο.
Αυτό είναι το λάθος µας, ότι πιστεύουµε ότι είµαστε στο απυρό-
βλητο. Αυτό το λέω και για εσάς, κύριε Λαφαζάνη. Κανείς δεν
είναι στο απυρόβλητο ούτε µπορεί κανείς να αποποιηθεί τις ευ-
θύνες του. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Συµφωνούµε απολύτως. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Οι ίδιοι, λοιπόν, τα κόµµατα που συµµετέχουν σε αυτήν
την Κυβέρνηση, επιλέγουν τον τρόπο της αξιολόγησης και της
υπεράσπισής τους. Οι πολίτες που µας βλέπουν όλους, έχουν
και γνώση και κρίση. Μπορούν να αποφανθούν για την προ-
σφορά και το έργο του κάθε κόµµατος αλλά και της συγκεκριµέ-
νης Κυβέρνησης στη συγκεκριµένη πολιτική στιγµή, όπως το
έχουν κάνει στο παρελθόν και θα το κάνουν και συνεχώς µετά τα
προχθεσινά λάθη και µε ό,τι συνέβη. 

Αδικήθηκε η Κυβέρνηση αυτές τις ηµέρες. Έχει δώσει πολύ
µεγάλο αγώνα για να καταφέρει αυτό που έχουµε καταφέρει.
Αδικήθηκε ο Πρωθυπουργός και ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης. Αδικήθηκαν τα δύο κόµµατα µε τα συµβαίνοντα τις τελευ-
ταίες ηµέρες που οδηγούν σε αποσταθεροποίηση. Διότι είναι
φυσικό, το πρωτόγονο εγχείρηµα της κυβερνητικής συµπαράτα-
ξης να αντιµετωπίζεται και µε εκατέρωθεν επιφυλάξεις, όταν
συµβαίνουν αυτά τα γεγονότα. Άλλωστε, γαλουχηµένα και τα
δύο κόµµατα που σήµερα είναι στην Κυβέρνηση στη µονοµέρεια
και αυταρέσκεια των αυτοδύναµων κυβερνήσεων, δεν µπορούµε
ακόµα ούτε εµείς οι ίδιοι που συµµετέχουµε σε αυτό, να προ-
σαρµοστούµε εύκολα στα νέα δεδοµένα, τις νέες ανάγκες και τις
νέες απαιτήσεις. Αυτό ήταν και το λάθος του κ. Μπαλτάκου.

Εµείς, όµως, οφείλουµε να συµφωνήσουµε ότι οι αυτοδύναµες
κυβερνήσεις, ακόµα και όταν δεν διαθέτουν άνετη κοινοβουλευ-
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τική πλειοψηφία, αποτελούν πλέον παρελθόν στην Ελλάδα. Έτσι
δείχνουν τα γεγονότα, έτσι δείχνουν οι δηµοσκοπήσεις.

Τα µεγάλα οικονοµικά και κοινωνικά προβλήµατα απαιτούν
συµπόρευση, συναίνεση, συνεννόηση και προπαντός, κοινή βού-
ληση. Ως εκ τούτου, καθιστούν επιβεβληµένη τη διαµόρφωση
κοινών πολιτικών και προγραµµατικών προσεγγίσεων. Δεν µπο-
ρεί το κάθε κόµµα να προσέρχεται σε µία κυβερνητική συνεργα-
σία, θέλοντας να επιβάλει τις απόψεις και τις προτάσεις του.
Είναι λάθος και των δύο κοµµάτων, το καθένα να θέλει να επιβά-
λει τις προτάσεις του. Πρέπει να το συζητάµε πριν το φέρουµε
εδώ. Πρέπει να έχουµε το «γνώθι σαυτόν». Όταν φέρουµε τις
τροπολογίες από τη µία πλευρά ή από την άλλη, πρέπει πρώτα
να τις συζητήσουµε και µε τον έναν και µε τον άλλον και να πη-
γαίνουµε σε κοινές θέσεις. Είναι λάθος αυτό που φαίνεται τις τε-
λευταίες ηµέρες στην Κυβέρνηση, ότι υπάρχει ασυνεννοησία, ότι
περνάµε τροπολογίες έτσι, ότι περνάµε τροπολογίες αλλιώς. 

Κάτι τέτοιο εάν δεν γίνει, θα υπονοµεύσει τη δυνατότητα να
αναζητηθεί µία έννοια πολιτική, η οποία θα εξυπηρετεί τα εθνικά
συµφέροντα και πιστεύω ότι ο Πρωθυπουργός, ο Πρόεδρος της
Κυβέρνησης θα πάρει θέση γι’ αυτό που η Αντιπολίτευση είπε
σήµερα γι’ αυτά τα γεγονότα. Απλή συµβουλή ενός Βουλευτού,
ενός Αναπληρωτή Υπουργού, είναι ότι δεν πρέπει να βιαστούµε
γι’ αυτά τα γεγονότα. Πάντως, είµαι σίγουρος ότι η Κυβέρνηση
θα δώσει απάντηση γι’ αυτά τα γεγονότα, γιατί οι ηγεµονικές δια-
θέσεις, δεν συνάδουν µε την κουλτούρα των συνεργασιών, του
διαλόγου και κυρίως, της σύνθεσης που πρέπει να επιδιώκουµε
σε περιόδους ιδιαίτερα κρίσιµες και όταν µάλιστα βρισκόµαστε
προ των τριών εκλογών, δηλαδή των αυτοδιοικητικών, των περι-
φερειακών και των ευρωπαϊκών εκλογών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, για το νοµοσχέ-
διο τώρα µου έχει µείνει λίγος χρόνος. Θέλω να σας πω ότι έγινε
πολλή δουλειά. Όσον αφορά τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», που ακούστηκε
προηγουµένως κάποια κριτική, καλοδεχούµενη είναι. Ούτε το νο-
µοσχέδιο είναι τέλειο ούτε περισσότερο ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», µια
µεταρρύθµιση. Οι µεταρρυθµίσεις είναι ανεκτές από το λαό, από
την κοινωνία, όταν εξυπηρετούν τα συµφέροντα της κοινωνίας.
Και όταν ο ίδιος ο νόµος σε κάποιους χώρους δεν ταιριάζει, πρέ-
πει αυτόν το νόµο να τον αλλάζουµε. Γιατί όλοι εµείς οι ίδιοι εί-
µαστε προϊόντα του περιβάλλοντός µας. 

Έχω καταλάβει, λοιπόν, από το λίγο χρονικό διάστηµα που
είµαι στο Υπουργείο Εσωτερικών και από τις επισκέψεις που έχω
κάνει σε όλη την Ελλάδα ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι µία αξιόλογη
µεταρρύθµιση αλλά θέλει και αυτή την αξιολόγησή της. Ο «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ» πρέπει να επαναδιατυπωθεί, πρέπει να είναι αποτέ-
λεσµα του περιβάλλοντος, του νησιωτικού, του ορεινού, του
πεδινού, του µεικτού, του µικρού δήµου. 

Παραδοσιακά και διαχρονικά η Ελλάδα, ήταν ένα κράτος συγ-
κεντρωτικό. Όλες οι εξουσίες ανήκαν στην κεντρική διοίκηση,
ενώ στον αντίποδα η αυτοδιοίκηση ήταν πολυδιασπασµένη χωρίς
σηµαντικές αρµοδιότητες. Ο σχεδιασµός και η εκτέλεση ανήκαν
στην κεντρική εξουσία, στα Υπουργεία και στην κεντρική διοί-
κηση. Όταν συζητούσα µαζί τους, όντας γιατρός του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας και στο πανεπιστήµιο, γνωρίζοντας καλά το
χώρο της υγείας, δεν περίµενα το εξής. Έλεγαν περιφερειάρχες
και δήµαρχοι «Τι να φταις εσύ, βρε Υπουργέ; Τι να φταις εσύ,
βρε Μιχελάκη; Η κεντρική διοίκηση.». 

Ναι, είναι γεγονός ότι καθένας απ’ αυτούς οι οποίοι είναι στην
κεντρική διοίκηση, είναι στις κεντρικές διευθύνσεις των Υπουρ-
γείων έχουν το δικό τους πιστεύω, έχουν τη δική τους ρότα. Γι’

αυτό υπάρχουν και οι πολιτικοί, να βλέπουν την πραγµατικότητα
και να µπορούν να ισορροπούν, όταν γίνονται υπερβάσεις από
την πλευρά του κράτους και της κεντρικής διοίκησης. Αυτό έχει
επικριθεί, επικρίνεται. Έχει επικριθεί από τους επιστήµονες, πως
θα δώσουµε περισσότερο χώρο στην αυτοδιοίκηση. Έχει επικρι-
θεί από τις πολιτικές παρατάξεις επί δεκαετίες, από την τοπική
κοινωνία. Δεν µας αφήνουν να προχωρήσουµε. 

Όµως, τα τελευταία χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ση-
µειώθηκε σηµαντική πρόοδος, ιδίως σε αυτό το νοµοθετικό πεδίο
και δεν πρέπει να τον αδικούµε. Δεν πρέπει να αδικούµε τον «ΚΑ-
ΠΟΔΙΣΤΡΙΑ», δεν πρέπει να αδικούµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», δεν
πρέπει να αδικούµε τα νοµοσχέδια που φέρνουµε το τελευταίο
διάστηµα, γιατί είναι αποτέλεσµα των µεγάλων διαβουλεύσεων,
πραγµατικά του ανοιχτού διαλόγου, είναι της διαφάνειας, είναι
της διαύγειας. Έχουν γίνει µεγάλες τοµές στην τοπική αυτοδιοί-
κηση.

Εµείς είπαµε µε τον Υπουργό ότι πήγαµε σε ένα Υπουργείο
που έγινε το Υπουργείο της καθηµερινότητας. Με πολλούς από
εσάς έχουµε µιλήσει πάρα πολλές φορές και θα µιλήσουµε.

Κι εγώ ευχαριστώ πάρα πολύ όλους τους περιφερειάρχες,
τους δηµάρχους, τους Βουλευτές, τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους κι όλους τους ανθρώπους οι οποίοι πήραν θέση σε
αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί όλοι προσπαθήσαµε για το καλό του
τόπου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν έχει ζητήσει κανείς τον λόγο για δευτερο-
λογία.

Kηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Επείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς, το νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Επείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών» έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρ-
της 5ης Μαρτίου 2014, της Πέµπτης 6ης Μαρτίου 2014, της Παρα-
σκευής 7ης Μαρτίου 2014 και της Δευτέρας 10ης Μαρτίου 2014
και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς τα

Πρακτικά της Τετάρτης 5ης Μαρτίου 2014, της Πέµπτης 6ης Μαρ-
τίου 2014, της Παρασκευής 7ης Μαρτίου 2014 και της Δευτέρας
10ης Μαρτίου 2014 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.23’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 4 Απριλίου 2014 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επί-
καιρης επερώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.

10012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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